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1. ΔΙΕΘΝΕΣΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ -ΜΑΚΡΟ-ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΕΣΠΡΟΒΛΕΨΕΙΣ -
ΔΗΜΟΣΙΑΔΙΟΙΚΗΣΗ

1.1 Νομοσχέδιο περί Καταγραφής και Παρακολούθησης Τιμών Λιανικής
Πώλησης Προϊόντων «e-kalathi» (Νόμος του 2023)

Αρκετά παραμένουν τα αγκάθια για την εφαρμογή της ψηφιακής πλατφόρμας
καταγραφής και παρακολούθησης τιμών λιανικής πώλησης καταναλωτικών
προϊόντων (e-kalathi) στην Κύπρο. Η συζήτηση επί του νομοσχεδίου συνεχίστηκε
(19.9.23) στην Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, με την
κοινοβουλευτική Επιτροπή να καλεί την Υπηρεσία Προστασίας του Καταναλωτή να
συνεχίσειτηδιαβούλευσημετουςεμπλεκόμενουςσυνδέσμουςκαιφορείς.

Το νομοσχέδιο δεν θα προχωρήσει άμεσα προς ψήφιση στην Ολομέλεια της
Βουλής, ενώ ο Πρόεδρος της Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και
Τουρισμού,κ.Κ.Χατζηγιάννηςπρογραμματίζεινέασυνάντησημετουςεμπλεκομένους
φορείς καισυνδέσμους τις αμέσωςεπόμενεςμέρες. Απότηνπλευρά της, η Υπηρεσία
ΠροστασίαςτουΚαταναλωτήδιαπιστώνεικαθυστερήσειςστηνπροώθησηκαιέγκριση
της νομοθεσίας, δεδομένου ότι, αντί να αρχίσει, όπως αναμενόταν, η κατ’ άρθρον
συζήτησητουνομοσχεδίου,συνεχίζονταιοιδιαβουλεύσεις.

ΑξίζειναεπισημάνουμετηθετικήστάσητηςΕπιτροπήςΠροστασίαςΑνταγωνισμού,
η νέα ηγεσία της οποίας συναντήθηκε με τον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου και
Βιομηχανίας και έλαβεδιαβεβαιώσεις για τηνπροώθηση τωνκατάλληλων ενεργειών
γιατηνεφαρμογήτηςπλατφόρμας.ΕκπρόσωποςτηςΕΠΑεξήγησεότι,τόσοταστοιχεία,
που θα υποβάλλονται, όσο και η πλατφόρμα θα παρακολουθούνται συστηματικά.
Υπενθυμίζεται ότι τον περασμένο Μάιο η ΕΠΑ είχε εκφράσει την άποψη πως η
δημιουργία της ψηφιακής πλατφόρμας να δημιουργήσει στρεβλώσεις στην αγορά,
επιτρέποντας στις επιχειρήσεις να παρακολουθούν τη συμπεριφορά των
ανταγωνιστώντουςεπισημαίνοντας, παράλληλα, τονκίνδυνοπιθανήςσυνεννόησηςή
σιωπηρήςσυμπαιγνίαςτωνανταγωνιστώνειςβάροςτωνκαταναλωτών.

Επίσης, μερίδα μελών της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής καθώς και σύνδεσμοι
λιανεμπόρων είχαν εκφράσει ανησυχίες και ενδοιασμούς για την εφαρμογή της
πλατφόρμας,τονίζονταςότιηνομοθεσίαθαπρέπειναδίνειλύσειςστουςκαταναλωτές,
χωρίς να δημιουργεί προβλήματα στον υγιή ανταγωνισμό και την ελεύθερη αγορά.
Συγκεκριμένα, οι λιανέμποροι επανέλαβαν τη θέση ότι η ηλεκτρονική πλατφόρμα
παρακολούθησης τιμώνδεναναμένεται νααποτελέσει εργαλείοστηναναχαίτιση της
ακρίβειας και τη διευκόλυνση των καταναλωτών, καθώςοι υπεραγορέςαναρτούνσε
καθημερινή βάση τις τιμές των προϊόντων στις ιστοσελίδες και στα διαδικτυακά τους
καταστήματα, ενώ φροντίζουν να ενημερώνουν τους καταναλωτές, μέσω
διαφημιστικώνκαμπανιώνσεΜΜΕκαιμέσακοινωνικήςδικτύωσης.
Ο Γενικός Γραμματέας τουΠΑΣΥΛΕ (Παγκύπριος ΣύνδεσμοςΛιανικού Εμπορίου), κ.

Μ. Αντωνίου εκτιμά, ότι το e-kalathi είναι πιθανόν να κατευθύνει τους καταναλωτές
προς συγκεκριμένες υπεραγορές. Σε σχετικές δηλώσεις ανέφερε ότι «η καθοδήγηση
των καταναλωτών σε συγκεκριμένα καταστήματα, η οποία θα γίνεται μέσω της
πλατφόρμας,αφούοικαταναλωτέςφτιάξουντηλίσταμεταπροϊόντα,πουθέλουννα
αγοράσουν,συνιστάπαρέμβασηστηνελεύθερηαγοράκαιτονθεμιτόανταγωνισμό»,
ενώ τα στοιχεία που θα υποβάλλονται θα πρέπει να είναι ακριβή και να αφορούν
προϊόντων του ίδιου γραμμικού κώδικα, ώστε να μην υπάρξει σύγχυση μεταξύ
προϊόντωνπαράλληλουεμπορίουκαιπροϊόντωντωνπρομηθευτών.
Παράλληλα, τόσοοΠΑΣΥΛΕ, όσο και οι εμπλεκόμενοι σύνδεσμοι, στο λιανεμπόριο

τροφίμων αναφέρθηκαν στο γεγονός ότι εν έτει 2023 και εν μέσω ακρίβειας και
πληθωρισμού, οι καταναλωτές δεν ψωνίζουν, πλέον, στα τυφλά, γνωρίζουν τις
προσφορές,πραγματοποιούνενδελεχήέρευνα,πρινψωνίσουν,καιείναιπρόθυμοινα
επισκεφθούν ακόμα και 3 ή 4 διαφορετικές υπεραγορές/σημεία πώλησης,
προκειμένουναγεμίσουντοκαλάθιτους,μεόσοτοδυνατόχαμηλότεροκόστος.
Σύμφωναμετονκ.Αντωνίου,φαίνεταιναλαμβάνειμεγάλεςδιαστάσειςηεφαρμογή

μίαςνομοθεσίας,ηοποίαδεναναμένεταιότιθακαταφέρεινααναχαιτίσειτηνακρίβεια.
Αναφερόμενος δε, σε πρόσφατες καταγγελίες του Προέδρου του Κυπριακού
ΣυνδέσμουΚαταναλωτών, κ.Μ. Δρουσιώτη γιααύξηση των τιμώνσεαρκετάαπό τα
βασικά είδη, λίγες μέρες πριν τεθεί σε ισχύ ο μηδενικός συντελεστής ΦΠΑ, ο κ.
Αντωνίου τις χαρακτήρισε σοβαρότατες, ζητώντας από τον Κυπριακό Σύνδεσμο
Καταναλωτών να υποβάλει τα σχετικά στοιχεία, είτε στην Υπηρεσία Προστασίας
Καταναλωτή,είτεστηνΕΠΑ,προκειμένουναδιερευνηθούνάμεσα.

1.2 Ανακοίνωση κ/ Υπουργείου Οικονομικών για τον Κρατικό Προϋπολογισμό
2024 και το Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο 2024-2026 (Προσχέδιο
ΚρατικούΠροϋπολογισμού).

Σύμφωναμε σχετική ανακοίνωση του κ/ ΥπουργείουΟικονομικών, το Υπουργικό
Συμβούλιο, κατά τη συνεδρίαση της 27.9 τ.έ. ενέκρινε το νομοσχέδιο
του Προϋπολογισμού για το 2024 καθώς και το Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό
Πλαίσιο2024-2026.

Ειδικότερα:

Προϋπολογισμός του 2024 και τοΜεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο 2024-
2026 έχουν βασικές προτεραιότητες τη διατήρηση πλεονασματικού δημοσιονομικού
ισοζυγίου, τη συγκράτηση της απασχόλησης στον δημόσιο τομέα, τη μείωση του
δημοσίου χρέους μεσοπρόθεσμα, την προώθηση της πράσινης μετάβασης και του
ψηφιακού μετασχηματισμού, τη διατήρηση ενός εύρωστου χρηματοπιστωτικού
συστήματοςκαιτηδημιουργίασυνθηκώνβιώσιμηςανάπτυξης.

Παράλληλα, ιδιαίτερη σημασία αποδίδεται στην υλοποίηση έργων υποδομής με
σημαντική προστιθέμενη αξία, με ιδιαίτερη έμφαση στα συγχρηματοδοτούμενα
έργα καιτα έργα τουΣχεδίουΑνάκαμψης καιΑνθεκτικότητας. Σεαυτό τοπλαίσιοοι
αναπτυξιακές δαπάνες αναμένεται να αυξηθούν κατά 12% το 2024 σε σχέση με το
2023, ενώ αναμένεται και αύξηση 15% στις κοινωνικές δαπάνες. Σχετικά με την
απασχόληση στον δημόσιο τομέααναμένεται μείωση του συνολικούαριθμού νέων
μόνιμωνθέσεων(το2024ησυνολικήαύξησηθέσεωνανέρχεταιστις52,ενώτο2023η
συνολική αύξηση ήταν 485 θέσεις). Ο ρυθμός ανάπτυξης εκτιμάται ότι θα αυξηθεί,
κατά 2,5%, το 2023, κατά 2,9%, το 2024 και σ3,1% και 3,2%, το 2025 και 2026,
αντίστοιχα. Κατά συνέπεια, η αγορά εργασίας αναμένεται να επηρεαστεί θετικά, με
μείωσητουποσοστούανεργίαςστο6,5%,το2023,καιστο5,8%,το2024.

Με βάση τις προκαταρκτικές προβλέψεις, το Δημοσιονομικό Ισοζύγιο της Γενικής
Κυβέρνησηςγιατο2024θαπαραμείνειπλεονασματικόκαιθακυμανθείστο2,2%του
ΑΕΠ, σε σύγκριση με πλεόνασμα1,9% το 2023. Το πρωτογενές πλεόνασμα εκτιμάται
στο 3,6% , το 2024, έναντι 3,3% του ΑΕΠ, το προηγούμενο έτος. Σημειώνεται ότι,
μεσοπρόθεσμαηδημοσιονομικήθέσηπροβλέπεταιναπαραμείνειπλεονασματική,με
το δημοσιονομικό ισοζύγιο να κυμαίνεται, κατά μέσο όρο, στο 2,1% του ΑΕΠ την
περίοδο2024-2026.

Επισημαίνεταιότιηπροβλεπόμενηδιατήρησηδημοσιονομικώνπλεονασμάτωντο
2023, λόγω της βελτιωμένης οικονομικής δραστηριότητας, παρά το δυσμενές
εξωτερικόπεριβάλλον,σεσυνδυασμόμετηνπροβλεπόμενηαπορρόφησηκονδυλιών
μέσω του Μηχανισμού Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας, αναμένεται να συμβάλουν
σημαντικά στην περαιτέρω πτωτική πορεία του δημόσιου χρέους. Συνεπώς, το
ΔημόσιοΧρέοςωςποσοστότουΑΕΠαναμένεταιναπεριοριστείστο72,9%το2024από
80,9%το2023.
Αξιοσημείωτα είναι τα συμπεράσματα από τις πιστοληπτικές αξιολογήσεις του α΄

εξαμήνου του 2023, οι οποίες ήταν πολύ θετικές για την Κυπριακή Δημοκρατία,
επιβεβαιώνοντας τη σταθερότητας και την πρόοδο της κ/ οικονομίας. Η διασφάλιση
της μακροοικονομικής σταθερότητας και η περαιτέρω βελτίωση του
χρηματοπιστωτικού συστήματος αποτελούν τους παράγοντες-κλειδιά για περαιτέρω
αναβάθμισητηςπιστοληπτικήςικανότηταςτηςΚυπριακήςΔημοκρατίας. Αναφορικάμε
τους δημοσιονομικούς κινδύνους, υφίσταται κίνδυνος αύξησης του πληθωρισμού,
λόγωσυνέχισηςήεπιβολήςνέωνκυρώσεωνστηΡωσίακαιτηΛευκορωσία,πουοδηγεί
σε διάβρωση του πραγματικού εισοδήματος των πολιτών, με αρνητικές επιπτώσεις
στηνκατανάλωσηκαιταέσοδατουκράτους, γεγονόςτοοποίοενδέχεταιναοδηγήσει
στη λήψη επιπρόσθετων οριζόντιων κοινωνικών μέτρων στήριξης του πληθυσμού,
λόγωτωνσυνεχόμενωνπληθωριστικώνπιέσεων. Υπάρχει επίσηςκίνδυνοςπεραιτέρω
αύξησης των επιτοκίων, οδηγώντας σε επιβράδυνση της οικονομικής ανάπτυξης και
μείωση των κρατικών εσόδων. Χαρακτηριστικά αναφέρουμε ότι σύμφωνα με το κ/
Υπουργείο Οικονομικών οι προοπτικές της κυπριακής οικονομίας μεσοπρόθεσμα
παραμένουνθετικές,ωστόσομεσημαντικόβαθμόαβεβαιότητας.
Απόπλευράςμας,σημειώνουμεταεξής:
 Δύο είναι τα σημαντικότερα θετικά μακροοικονομικά στοιχεία του Προσχεδίου
τουΠροϋπολογισμούτου2024,μειδιαίτερηβαρύτηταγιατουςοίκουςαξιολόγησης,τα
οποία καθορίζουν και τη βαθμολογία του αξιόχρεου της Κυπριακής Δημοκρατίας. Το
πρώτο είναι η σημαντικήμείωση τουΔημοσίουΧρέους και το δεύτεροη δημιουργία
πλεονασμάτων,παράτιςπροκλήσειςπουαντιμετωπίζουννοικοκυριάκαιεπιχειρήσεις,
εξαιτίαςτηςακρίβειαςκαιτωνυψηλώνεπιτοκίων.
 Ηοικονομικήπολιτικήτηςκυβέρνησηςδημιουργείπροοπτικήδιατήρησης
δημοσιονομικούπεριθωρίουλήψηςνέωνμέτρωνστήριξης, μεεπίκεντροπιθανόν τον
φόροκαυσίμωνκαιτηνεπιδότησητουηλεκτρικούρεύματος.
 ΤοΔημόσιοΧρέοςπροβλέπεταιναμειωθείστα20,29δισ.Ευρώτο2026,
καιωςποσοστότουΑΕΠθαυποχωρήσειστο60,1%(ένααπόταχαμηλότεραποσοστά
από το 2010).Μεβάση τοΠροσχέδιο τουΠροϋπολογισμού για το 2024, το Δημόσιο
Χρέοςπροβλέπεταιναυποχωρήσει το2024στο72,9%καισεαπόλυτουςαριθμούςθα
διαμορφωθείστα22,18δισ. Ευρώ. Το2025και το2026εκτιμάταιότιθαυποχωρήσει
στο67,3%και60,1%τουΑΕΠαντίστοιχα.Αξίζεινααναφέρουμεότιτο2008τοΔημόσιο
Χρέοςανήρχετομόλιςστο45,1%τουΑΕΠ,το2009στο58,5%καιτο2010στο61,3%.Το
2012αυξήθηκεαπότομαστο 80%, λόγω των συνεχώνδημοσιονομικών ελλειμμάτων
(ύψους -6%περίπουετησίως) και λόγωτηςστήριξης, πουδόθηκεστηΛαϊκήΤράπεζα
(1,8 δισ. Ευρώ). Το 2013 αυξήθηκε στο 102,6%, λόγω της στήριξης στη Συνεργατική
ΚεντρικήΤράπεζαμε1,5δισ.Ευρώ,ενώτο2014ανήλθεστο123%.
 η κ/ οικονομίαπροβλέπεται ναδημιουργήσει δημοσιονομικό πλεόνασμα
659εκ. (2,2%τουΑΕΠ)το2024, 666,4εκ.ή (2,1%τουΑΕΠ)το2025και685,4εκ.Ευρώ

https://www.pio.gov.cy/assets/pdf/newsroom/2023/09/27.9.2023_Presentation%20Budget%20%202024-26.pdf
https://www.pio.gov.cy/assets/pdf/newsroom/2023/09/27.9.2023_sygxrimatodotoumena%20erga.pdf
https://www.pio.gov.cy/assets/pdf/newsroom/2023/09/27.9.2023_sygxrimatodotoumena%20erga.pdf
https://www.pio.gov.cy/assets/pdf/newsroom/2023/09/27.9.2023_erga%20sxediou%20anakampsis%20kai%20anthektikotitas.pdf


3

(2%τουΑΕΠτου)το2026.
 Μετάτηνπεραιτέρωβελτίωσητο2022σεσχέσημετο2021,η οικονομία
παρουσιάζει επιβράδυνση το 2023, λόγω της διεθνούς συγκυρίας και του
συνεχιζόμενουπολέμουΡωσίας-Ουκρανίας,μετονρυθμόανάπτυξηςναεπιταχύνεται
το2024-2026.

1.3 Ενεργοποίηση Μητρώου Πραγματικών Δικαιούχων Εταιρειών (ΜΠΔ) στην
Κύπρο
Το Μητρώο Πραγματικών Δικαιούχων (ΜΠΔ) εταιρειών και άλλων νομικών

οντοτήτων, γνωστόδιεθνώςωςUBΟ, είναιδιαθέσιμοστιςαρμόδιεςεποπτικές κ/Αρχές
και μέσω της ηλεκτρονικής του μορφής από την Τρίτη, 14.10. τ.έ. Το ΜΠΔ είναι ένα
ηλεκτρονικόκεντρικόμητρώο,πουπεριέχειπληροφορίεςσχετικάμετουςπραγματικούς
δικαιούχουςεταιρειώνκαιάλλωννομικώνοντοτήτων,δηλαδήταφυσικάπρόσωπα, τα
οποία τελικά κατέχουν ή ελέγχουν τον πελάτη και/ ή το ή τα φυσικά πρόσωπα, για
λογαριασμότωνοποίωνδιεξάγεταισυναλλαγήήεπιχειρηματικήδραστηριότητα.
Παράλληλα, σύμφωνα με τον Νόμο 188(Ι)/2007 και την Οδηγία Κ.Δ.Π. 112/2021, o

Έφορος Εταιρειών είναι η αρμόδια κ/Αρχή για να καταρτίζει, τηρεί και δημοσιεύει
αποκλειστικάσεηλεκτρονικήμορφήΜητρώοΠραγματικώνΔικαιούχωνΕταιρειώνκαι
Άλλων Νομικών Οντοτήτων, στο οποίο φυλάσσονται πληροφορίες σχετικά με τους
πραγματικούς δικαιούχους τους. Αυτό σημαίνει ότι υπηρεσίες και τμήματα της
Πολιτείας, όπως η Μονάδα Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης (ΜΟΚΑΣ), το
ΤμήμαΤελωνείων,τοΤμήμαΦορολογίαςκαιηΑστυνομίαΚύπρου,θαέχουνάμεσηκαι
απεριόριστηπρόσβασησ΄αυτό.
ΤοΜητρώοΠραγματικώνΔικαιούχωναποσκοπεί:
 στηναποτροπήκαιτηνκαταπολέμησητηςνομιμοποίησηςεσόδωναπόπαράνομες
δραστηριότητες και την χρηματοδότηση της τρομοκρατίας, μέσω της αυξημένης
διαφάνειας,πουεπιδιώκεταιμετηνκαταχώρησητωνπληροφοριώντωνΠραγματικών
Δικαιούχων, παρέχοντας άμεση πρόσβαση σε ακριβείς και επικαιροποιημένες
πληροφορίες, αναφορικάμετουςπραγματικούςδικαιούχουςτωνεταιρειώνκαιάλλων
νομικώνοντοτήτωνκαι
 στη διευκόλυνση και ενίσχυση των προσπαθειών και ενεργειών των αρμοδίων
αρχών για εξέταση πολύπλοκων εταιρικών δομών για τον εντοπισμό ενδεχόμενων
παράνομωνδραστηριοτήτων.
Επιπλέον, υποχρέωση καταχώρησης των στοιχείων των πραγματικών τους

δικαιούχωνστοΜητρώοέχουν:
 οιεταιρείεςπουέχουνσυσταθείήεγγραφείβάσειτουπερίΕταιρειώνΝόμου,Κεφ.
113,οιευρωπαϊκέςδημόσιεςεταιρείεςπεριορισμένηςευθύνηςκαιοισυνεταιρισμοί,
 oι κ/νομικέςοντότητες καισυνέταιροί τους, οι οποίοιυποχρεούνταινα εντοπίζουν
και να καταχωρίζουν ηλεκτρονικά στο ΜΠΔ όλες τις πληροφορίες σχετικά με τους
πραγματικούς δικαιούχους, που τις έχουν υπό την κυριότητά τους ή τις ελέγχουν. Το
αυτό ισχύει και για εταιρείες που παρέχουν διοικητικές υπηρεσίες
(συμπεριλαμβανομένων υπηρεσιών εντολοδόχου μετόχου) σε πελάτες, ενώ και οι
οντότητεςυποχρεούνταιεπίσηςναδιατηρούντοΜΠΔπάνταενημερωμένο.
Τέλος σημειώνεται ότι προβλέπεται γρήγορη και απεριόριστη πρόσβαση στο

Μητρώογια:
 τις αρμόδιες εποπτικές Αρχές, τη Μονάδα Καταπολέμησης Αδικημάτων
Συγκάλυψης(ΜΟΚΑΣ),τοΤμήμαΤελωνείων,τοΤμήμαΦορολογίας,τηνΑστυνομία,την
ΕυρωπαϊκήΕπιτροπή,τηνΕυρωπαϊκήΥπηρεσίαΚαταπολέμησηςτηςΑπάτης(OLAF),την
Ευρωπαϊκή Εισαγγελία κλπ. χωρίς την καταβολή τέλους και χωρίς να ειδοποιείται η
οντότητα,
 τις αρμόδιες εποπτικές Αρχές, την Αστυνομία, το Τμήμα Τελωνείων, το Τμήμα
Φορολογίας και τη Μονάδα Καταπολέμησης Αδικημάτων, οι οποίες παρέχουν
εγκαίρωςκαιδωρεάντιςπληροφορίεςστιςαντίστοιχεςαρμόδιεςαρχέςκαιτιςΜονάδες
άλλωνκρατών-μελών,
 τις υπόχρεες οντότητες, στο πλαίσιο της δέουσας επιμέλειας και προσδιορισμού
ταυτότηταςγια τονπελάτη,πουορίζονταιστονΝόμο, έχουνπρόσβασηστοόνομα, τον
μήνα και έτος γέννησης, την υπηκοότητα και τη χώρα διαμονής του πραγματικού
δικαιούχουκαθώςεπίσηςκαιστοείδοςκαιτηνέκτασητουδικαιώματος,πουκατέχεται,
κατόπινκαταβολήςτέλουςύψους3,50Ευρώανάοντότητα.
Επίσης, επισημαίνουμε, από πλευράς μας, ότι η πρόσβαση στο ΜΠΔ για το ευρύ

κοινό ανεστάλη στις 23.11.22, δυνάμει σχετικής Απόφασης του Δικαστηρίου της
ΕυρωπαϊκήςΈνωσης (ΔΕΕ)μεημερ.22.11.22στιςσυνεκδικαζόμενεςυποθέσειςC-37/20
και C-601/20. Σύμφωνα με την πιο πάνω Απόφαση του ΔΕΕ το άρθρο 1, σημείο 15,
στοιχείο γ΄ της Οδηγίας (ΕΕ) 2018/843 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συμβουλίου (30.5.18), με το οποίο παρέχεται πρόσβαση στο ευρύτερο κοινό στις
πληροφορίες σχετικά με τους Πραγματικούς Δικαιούχους νομικής οντότητας, είναι
ανίσχυρο, εφόσον συνιστά σοβαρή επέμβαση στα θεμελιώδη δικαιώματα σεβασμού
της ιδιωτικής ζωής και προστασίας τωνδεδομένων προσωπικού χαρακτήρα (άρθρα 7
και8τουΧάρτητωνΘεμελιωδώνΔικαιωμάτωντηςΕυρωπαϊκήςΈνωσης).

1.4 Αναβάθμιση πιστοληπτικής ικανότηταςΚύπρου από Moody’s
Σε επενδυτική κατηγορία έθεσε ο οίκος Moody's την κ/οικονομία, την οποία

αναβάθμισε,κατάδύοβαθμίδες,στοBaa2απόBa1,διαφοροποιώνταςπαράλληλατις
προοπτικέςτηςσεσταθερέςαπόθετικές.ΟMoody'sήτανομόνοςαπότουςμεγάλους
οίκους, που διατηρούσε ακόμη την Κύπρο σε μη επενδυτική κατηγορία. Μετά την
αναβάθμισηαυτή και οι τέσσερις μεγάλοι οίκοι (Fitch, Standard and Poor’s,Moody’s,
DBRS)διατηρούντηνκ/οικονομίαστηνίδιακατηγορίααξιολόγησης(δεύτερηβαθμίδα
της επενδυτικής κατηγορίας). Ταυτόχρονα, ο Moody's έχει επίσης αναβαθμίσει τις
αξιολογήσειςτουπρογράμματοςμεσοπρόθεσμωνομολόγων(MTN)τηςΚύπρουσε(P)
Baa2από(P)Ba1.

Η αναβάθμιση της αξιολόγησης της Κύπρου κατά δύο βαθμίδες, σύμφωνα με
σχετική ανακοίνωση του αμερικανικού οίκου (30.9. τ.έ.), «αντικατοπτρίζει την ευρεία
βάσηδιατήρησηςτηςβελτίωσηςστοπιστωτικό τηςπροφίλ, λόγωτωνπροηγούμενων
καισυνεχιζόμενωνοικονομικών,δημοσιονομικώνκαιτραπεζικώνμεταρρυθμίσεων».
Προσθέτειότισημαντικές ιδιωτικές και δημόσιεςεπενδύσεις, σεσυνδυασμόμετην

εφαρμογή περαιτέρω διαρθρωτικών μεταρρυθμίσεων στο πλαίσιο του
NextGenerationEU (NGEU) στηρίζουν τις σταθερές μεσοπρόθεσμες προοπτικές
ανάπτυξης. Ο Moody's αναφέρει επίσης, ότι η δημοσιονομική ισχύς έχει επίσης
βελτιωθείσημαντικάκαιοιοικονομικέςκαιδημοσιονομικέςεπιπτώσειςτηςπανδημίας
διέκοψανμόνοπροσωρινάτημείωσητουχρέους, μετονοίκονααναμένειότιαυτήη
μείωσηθασυνεχιστείκατάταεπόμεναχρόνια.
Αναφορικά με τις σταθερές προοπτικές της κ/οικονομίας, ο οίκος αναφέρει ότι

εξισορροπούν τις θετικές πιστωτικές τάσεις έναντι των υπόλοιπων προκλήσεων. Οι
προκλήσεις αυτές, σύμφωνα με τον αμερικανικό οίκο, περιλαμβάνουν δυνητικά
βραδύτερη πρόοδο στην υλοποίηση των επενδύσεων και των μεταρρυθμίσεων του
Εθνικού Σχεδίου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας της Κύπρου, τους εναπομείναντες
κινδύνους, που σχετίζονται με το τραπεζικό σύστημα, οι οποίοι θα μπορούσαν να
θέσουν σε κίνδυνο τη θετική οικονομική και δημοσιονομική δυναμική και τους
κινδύνουςγια τηνκλιματικήαλλαγή, στουςοποίουςείναι εκτεθειμένηηΚύπροςκαιοι
οποίοιθαμπορούσανναυπονομεύσουντηνανάπτυξηπερισσότεροαπόότιεκτιμάο
οίκοςσήμερα.
ΟMoody'sαναμένειότιηκ/οικονομίαθααναπτυχθεί,κατά2,3%,το2023,κατά2,8%

το2024και,κατάμέσονόρο,3,2%,τηνπερίοδο2025-2027,στοπλαίσιοσημαντικώνεν
εξελίξειέργωνάμεσωνξένωνεπενδύσεων(ΑΞΕ), καθώςκαιεπενδύσεων, στοπλαίσιο
του NextGenerationEU. Αναμένει ακόμα ότι οι κ/αρχές θα παραμείνουν
προσηλωμένες στη δημοσιονομική πειθαρχία και προβλέπει δημοσιονομικό
πλεόνασμα1,6% τουΑΕΠ, τόσογια το2023,όσο καιγια το2024και κατάμέσονόρο
πλεόνασμα, περίπου 1%, την περίοδο 2025-27. Επίσης, εκτιμά ότι η σταθερή
μεσοπρόθεσμη ονομαστική αύξηση του ΑΕΠ, τα διατηρούμενα δημοσιονομικά
πλεονάσματα και η ανάληψη μέρους του σημαντικού ταμειακού αποθέματος
ασφαλείας, θα οδηγήσουν σε ταχεία μείωση του χρέους προς το ΑΕΠ και ότι το
δημόσιοχρέος,έναντιτουΑΕΠ,θαμειωθεί,από86,5%το2023,σε74,0%,το2024,και
κάτω από το 60%, το 2027. Παρά τη σύσφιξη της νομισματικής πολιτικής της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και τη σχετική σημαντική αύξηση του κόστους
χρηματοδότησης, αναμένει ότι, την περίοδο 2023-27, οι δείκτες οικονομικής
προσιτότηταςτουχρέουςτηςΚύπρουθαπαραμείνουνισχυροί,μετιςπληρωμέςτόκων,
σεσχέσημεταέσοδαναβρίσκονται,κοντάσταιστορικάχαμηλάεπίπεδα.Σημειώνειδε,
ότιηΚύπροςδενέχειανεξόφληταομόλογαμεκυμαινόμενοεπιτόκιο,δενέχειχρέοςσε
ξένο νόμισμα, διατηρεί πολύ χαμηλό ποσοστό βραχυπρόθεσμου χρέους, η μέση
διάρκεια ωρίμανσης χρέους είναι μακροπρόθεσμη, στα 7,5 έτη (στοιχεία του
Αυγούστου 2023), ενώ το ταμειακό απόθεμα ασφαλείας, το οποίο συσσωρεύτηκε,
κυρίως, κατά τη διάρκεια του 2020, όταν τα επιτόκια βρίσκονταν σε πολύ χαμηλά
επίπεδα, επιτρέπει στην Κυβέρνηση υψηλό βαθμό ευελιξίας στη στρατηγική
χρηματοδότησήςτης.

Στουςπαράγοντες, πουθαμπορούσανναοδηγήσουνσεπεραιτέρωαναβάθμιση
των αξιολογήσεων της κ/οικονομίας εντάσσει τις προοπτικές ταχύτερης από την
αναμενόμενηβελτίωσηςτωνδημοσιονομικώνμεγεθώνκαιτουχρέους.Προσθέτειότι
«η ιδιαίτερα υψηλή απορρόφηση των κονδυλίων της ΕΕ και η αποτελεσματική
εφαρμογή των μεταρρυθμίσεων, ιδίως στους τομείς του δικαστικού συστήματος και
του ελέγχου της διαφθοράς, θα ήταν επίσης πιστωτικά θετικές», ενώ η περαιτέρω
μείωση της έκθεσης του κράτους στους κινδύνους του τραπεζικού τομέα, μέσωμιας
συνεχιζόμενης,διατηρήσιμηςαπομόχλευσηςτουτομέα,σεσυνδυασμό,μεπεραιτέρω
βελτίωσητηςεσωτερικήςισχύοςτωνκ/τραπεζώνθαήτανεπίσηςπιστωτικάθετική.

Αναφορικάμε τουςπαράγοντες γιαμια ενδεχόμενηυποβάθμιση, ο αμερικανικός
οίκοςαναφέρει,πωςμιαυποβάθμισηθαπροερχόταναπότιςσημαντικάασθενέστερες
οικονομικές επιδόσεις από αυτές που αναμένει σήμερα. Μια διαρκής, ουσιαστική
επιδείνωση της δημοσιονομικής θέσης της κυβέρνησης, που θα οδηγούσε σε
αλματώδη αύξηση του χρέους και σε αποδυνάμωση των δεικτών χρέους θα ήταν
επίσης αρνητική για την πιστοληπτική ικανότητα, ενώ αρνητική θα ήταν επίσης μια
αύξησητωνκινδύνωντουτραπεζικούτομέα.

https://www.philenews.com/tag/mokas/
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Αξίζει να σταθούμε στις επισημάνσεις της σχετικής ανακοίνωσης του οίκου
Moody’sγια τοκ/τραπεζικόσύστημα,δεδομένηςτηςσημασίαςενόςυγιούςτραπεζικού
γιατηνοικονομικήανάπτυξη:α)αναμένειότιηπεραιτέρω,σταδιακήαπομόχλευσητου
τραπεζικούσυστήματοςκαιηβελτίωσητηςρευστότηταςκαιτωνκεφαλαιακώνδεικτών
θα διατηρηθούν, τα επόμενα δύο χρόνια, β) η ποιότητα του ενεργητικού των
κ/τραπεζώνέχειβελτιωθείσημαντικά, αλλάπιοσταδιακήβελτίωση, κατά ταεπόμενα
δύοχρόνια, γ)οσυνδυασμόςεξυγίανσηςκαιπωλήσεωνπροβληματικώνδανείωνέχει
μειώσει σημαντικά τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια των κ/τραπεζών και δ) η
κερδοφορία τους «έχει ενισχυθεί σημαντικά τα τελευταία τρίμηνα, καλύπτοντας το
χάσμαμετιςαντίστοιχεςευρωπαϊκέςτράπεζες».
Τηβαθιάικανοποίησητουγιατογεγονόςτηςδιπλήςαναβάθμισηςτηςκ/οικονομίας

και της επαναφοράς του αξιόχρεου της Κύπρου σε επενδυτική βαθμίδα, από τον
Moody's, μετά από 12 συναπτά έτη, εκφράζει σε γραπτή του δήλωση ο Κύπριος
Πρόεδρος, κ. Ν. Χριστοδουλίδης. Ο Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας αναφέρει,
επίσης,ότιβασικήπροτεραιότηταπαραμένειηστήριξητωνευάλωτωνστρωμάτωντης
κοινωνίας και η ενίσχυση της μεσαίας τάξης, παράλληλα με την προώθηση του
«επιχειρείν». Υπογραμμίζει, τέλος, ότι η δημοσιονομική σταθερότητα και η συνετή
διαχείριση των δημόσιων οικονομικών είναι οι βασικές αρχές, που διέπουν και τον
πρώτοΚρατικόΠροϋπολογισμότηςΚυβέρνησήςτου.

1.5Ανακοίνωσημέτρωνκ/κυβέρνησης για την αντιμετώπιση της ακρίβειας
Άμεσα και μεσοπρόθεσμα μέτρα για στήριξη των νοικοκυριών και των

επιχειρήσεωνανακοίνωσε στις 19.10. τ.έ. το Υπουργικό Συμβούλιο, πουσυνήλθευπό
τηνπροεδρία τουΠροέδρου της Δημοκρατίας, κ. Ν. Χριστοδουλίδη. Σημαντικήπτυχή
του πακέτου είναι ότι περιλαμβάνει μέτρα, που παρέχουν μόνιμες λύσεις για
αντιμετώπισητηςενεργειακήςακρίβειαςκαιτουστεγαστικούπροβλήματος.Στόχοςτης
Κυβέρνησης είναι ναπροσφέρει συνολικές και βιώσιμες λύσειςστο ενεργειακόκαι το
στεγαστικόκαινααπαλλάξειχιλιάδεςπολίτεςκαιεπιχειρήσειςαπότοσχετικόκόστος.

Τα μέτρα είναι κοστολογημένα και λαμβάνουν υπόψιν τις δημοσιονομικές
δυνατότητες της κ/οικονομίας. Συγκεκριμένα, τα 11 μέτρα με άμεση επίδραση
αποτιμώνταιστα141εκ.Ευρώκαιτα6μέτραστεγαστικήςπολιτικήςανέρχονταιστα55
εκ. Ευρώ. Το πακέτο μέτρων ανακοινώνεται σε μια περίοδο, που το διεθνές σκηνικό
προκαλεί ποικίλες επιπτώσεις σε διάφορα επίπεδα και η κ/Κυβέρνηση καλείται να
διαχειριστεί, μια ιδιαίτερα σύνθετη κατάσταση πραγμάτων, κυρίως στους τομείς της
ενέργειαςκαιτηςστέγασης.

Τα11μέτραμεάμεσηθετικήεπίδραση(κόστους141εκατομμυριώνΕυρώ)είναι:
 Κλιμακωτή επιδότηση του κόστους ηλεκτρικού ρεύματος, η οποία καλύπτει
οικιακούς, εμπορικούς και βιομηχανικούς καταναλωτές για τους τιμολογούμενους
μήνες Νοεμβρίου 2023 - Φεβρουαρίου 2024, για τους λογαριασμούς ηλεκτρικής
ενέργειας με καταμέτρηση μέχρι τις 29.2.2024. Για τους ευάλωτους καταναλωτές η
επιδότησηκαλύπτει το100%τηςαύξησηςτηςτιμής τουηλεκτρικούρεύματος.Απότην
επαναφορά εξαιρείται η διμηνιαία διατίμηση 46 «Άντλησης Νερού», λόγω λήψης
αντίστοιχων μέτρων από το Υπουργείο Γεωργίας ΑΑΠ. Περαιτέρω, επαναφορά
παρόμοιωνελαφρύνσεωνσεπελάτεςάλλωνπρομηθευτώνπέραντηςΑΗΚ,θατύχουν
ανάλογου χειρισμού, νοουμένου ότι η εγκεκριμένη ισχύς των κατοικιών των πελατών
αυτών δεν υπερβαίνει τα 70kVA (100A 3-Φ) και για τις περιπτώσεις εκείνες, που
προκύπτουν αυξημένες τιμολογήσεις, λόγω αύξησης του κόστους καυσίμου για
ηλεκτροπαραγωγή, εφόσονοιμεταξύτουςσυμβάσειςπρονοούντημετακύλισηαυτού
του επιπλέον κόστους. Το εκτιμώμενο κόστος της επαναφοράς του μέτρου ανέρχεται
στα45εκ. Ευρώπερίπουκαικαλύπτει429.000οικίεςκαι106.000επιχειρήσεις
 Μείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης καυσίμων κίνησης κατά 8,33 σεντς το
λίτρο, περιλαμβανομένου ΦΠΑ, στους ελάχιστους συντελεστές βάσει του κοινοτικού
κεκτημένουγιατουςμήνεςΝοέμβριο23-Φεβρουάριο24.(βενζίνηαπό0,429€/λίτροσε
0,359 € /λίτρο και πετρέλαιο κίνησης από 0,40 € /λίτρο σε 0,33 €/ λίτρο). Το
δημοσιονομικόκόστοςεκτιμάταισεποσόύψους21,8εκ.Ευρώ
 Μείωση του φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρμανσης στον ελάχιστο
συντελεστή, βάσει του κοινοτικούκεκτημένου (από0,07473€ /λίτρο σε0,021€/λίτρο)
(κατά6,39σεντςτολίτρο,περιλαμβανομένουΦΠΑ,αναλόγωςτωνκαιρικώνσυνθηκών)
γιατουςμήνεςΔεκέμβριο2023–Μάρτιο2024.Τοδημοσιονομικόκόστοςεκτιμάταισε
ποσόύψους3,8εκατ.Ευρώ.
 Σχέδιο Φωτοβολταϊκά για όλους. Το Σχέδιο θα παρέχει στους δικαιούχους τη
δυνατότητα εγκατάστασης φωτοβολταϊκού συστήματος χωρίς την καταβολή αρχικού
κεφαλαίου. Οι δικαιούχοι θα λαμβάνουν χορηγία ύψους 1000 Ευρώ και το υπόλοιπο
ποσό θα αποπληρώνεται με διμηνιαία δόση 150 Ευρώ, μέσω του λογαριασμού
ηλεκτρισμού, ότανθααρχίσειηπαραγωγήηλεκτρισμούαπότοφωτοβολταϊκόγια την
συγκεκριμένηκατοικία.Τούψοςτουσχεδίουεκτιμάταισεποσό30εκατ.Ευρώ,τοοποίο
θαπροέρχεταιαπότοΤαμείοΑνανεώσιμωνΠηγώνΕνέργειας(ΑΠΕ)καιΕξοικονόμησης
Ενέργειας (ΕΞ.Ε), που αποτελεί το κύριο χρηματοδοτικό εργαλείο της Κυπριακής
Δημοκρατίας για την προώθηση των ΑΠΕ και της ΕΞ.Ε. Το αποθεματικό του Ταμείου
ΑΠΕ-ΕΞ.Ε.αυτήτηστιγμήυπερβαίνειτα70εκατομμύριαΕυρώ.

 Σχέδιο Φωτοβολταϊκά σε Επιχειρήσεις. Προβλέπει αύξηση της ισχύος
αυτοπαραγωγήςκαι ιδιοκατανάλωσηςηλεκτρικούρεύματοςμέσωΦ/Βκαιθαπαρέχει
τη δυνατότητα σε επιχειρήσεις να εγκαταστήσουν φωτοβολταϊκά συστήματα, μέσω
virtual net-billing, μέχρι 1MWμεαποθήκευσηκαιμέχρι 400kWχωρίςαποθήκευση, με
μέγιστηισχύτα30MW.
 Εφαρμογή μηδενικού συντελεστή ΦΠΑ σε βασικά είδη με την προσθήκη του
κρέατοςκαιτωνλαχανικώναπό1ηΔεκεμβρίου2023μέχριτη31ηΜαΐου2024.
 Ένταξη φοιτητών πολύτεκνων οικογενειών στο Επίδομα Τέκνου. Στη νέα αυτή
κατηγορίαδικαιούχωνθακαταβάλλεταιτο50%τουεπιδόματοςκαιαφοράσεφοιτητές
γιααπόκτησηπρώτουπτυχίου.Οιηλικίεςορίζονται,στα 23έτη, γιακορίτσιακαι24έτη
για αγόρια, εφόσον είναι φοιτητές, αντί μέχρι τη λήξη της στρατιωτικής θητείας, που
ισχύειμέχρισήμερα.Οαριθμόςτωνδυνητικώνδικαιούχωνείναι3860πολύτεκνοι,που
λαμβάνουνεπίδοματέκνουκαιτοδημοσιονομικόκόστοςεκτιμάταισε3,3εκ.Ευρώ.
 Αύξηση 5% στο επίδομα τέκνου. (Το δημοσιονομικό κόστος εκτιμάται σε ποσό
ύψους3,7εκ.Ευρώ)
 ΕπίδομαΑΜεΑ. Παραχώρηση εφάπαξ ποσούύψους120 ΕυρώσεΑμεΑ/ λήπτες
επιδόματος διακίνησης. Το δημοσιονομικό κόστος εκτιμάται σε ποσό ύψους 500 χιλ.
Ευρώ.
 ΕπίδομαΕνοικίου γιαΛήπτεςΕΕΕ. Παραχώρησηεφάπαξποσούύψους300Ευρώ
σε δικαιούχους ΕΕΕ, που λαμβάνουν επιδότηση ενοικίου/τόκων στεγαστικού δανείου
και 500 Ευρώ σε δικαιούχους ΕΕΕ με σοβαρή αναπηρία, που λαμβάνουν επιδότηση
ενοικίου/επιδότησητόκωνστεγαστικούδανείου.Τοδημοσιονομικόκόστοςεκτιμάταισε
ποσό965χιλ.Ευρώ.
 Σχέδιο επιδότησης κατά 2% επιτοκίου στεγαστικών επιτοκίων. Αφορά σε δάνεια
που συνήφθησαν από 1/1/2022 μέχρι 31/12/2023. Το Σχέδιο θα καλύψει αγορά και
ανέγερσηπρώτης κατοικίας, μεμέγιστη επιδότηση γιαπερίοδο2 ετώνγιαοικογένειες
μεετήσιοεισόδημα50.000Ευρώ.Τοδημοσιονομικόκόστοςεκτιμάταισε20εκ.Ευρώ.
Τα 6 μέτραστεγαστικήςπολιτικής(ύψους55εκατομμυρίων Ευρώ) είναι:
Ηστεγαστικήπολιτικήπεριλαμβάνειταεξήςμέτρα:
1. ΣτεγαστικήΕπιδότησηνεαρώνζευγαριώνκαινέων
2. Σχέδιο«Ανακαινίζω–Ενοικιάζω»,
3. Ενίσχυσηυφιστάμενωνπολεοδομικώνκινήτρων
4. ΝέοΣχέδιο«ΚτίζωκαιΕνοικιάζω»
5. Ανέγερσηοικιστικώνμονάδωνγιακοινωνικήστέγαση
6. Παραχώρησηοικοπέδωνστηνύπαιθρογιαοικογένειεςμεχαμηλάεισοδήματα.

Ειδικότερα τα μέτρα τηςστεγαστικής πολιτικής θαπαρουσιαστούν αναλυτικάαπό
τονΥπουργόΕσωτερικών, τέλοςΟκτωβρίουτου2023 καιπάντωςσταθερόςστόχοςτης
κυβέρνησης είναι μεγαλύτερη παρέμβαση σε θέματα στέγασης για την αντιμετώπιση
τουστεγαστικούπροβλήματος.

Τοσύνολοτωνπροαναφερθέντωνμέτρωναποτελείσυνέχειατωναποφάσεωνπου
ήδηέλαβεηκυβέρνηση,όπως:
 ανανέωση της συμφωνίας για την ΑΤΑ, από την οποία ευεργετήθηκαν 180.000
εργαζόμενοι(100.000στονιδιωτικότομέακαι80.000στονδημόσιο)
 αύξησητωνεπιδομάτωνπρόνοιας,
 αύξησητουεπιδόματοςχαμηλοσυνταξιούχων,
 μείωσητηςέκτακτηςεισφοράςστηνάμυναεπίτουεισπρακτέουφόρου,
 αύξησητουεπιδόματοςστιςπολύτεκνεςμητέρες,
 εφαρμογήτουμηδενικούσυντελεστήσεείδηπρώτηςανάγκης,
 σχέδιοκτίΖΩ.

Από το μήνυμα του κ. Χριστοδουλίδη, κατά την ανακοίνωση των μέτρων
σημειώνουμετηναναφοράτουγιατηνκ/οικονομία,ηοποία«παραμένειανθεκτικήκαι
ισχυρή, χάριν της συνετής δημοσιονομικής πολιτικής, προσφέροντας ευκαιρίες για την
προσέλκυση ποιοτικών επενδύσεων και κατ’ επέκταση τη δημιουργία νέων θέσεων
εργασίας» και την προσήλωση της κυβέρνησης του στη διασφάλιση συνθηκών
οικονομικήςανάπτυξης.

1.6 Συμπεράσματα της τακτικής συνεδρίασης (31.8.23) της Εκτελεστικής Επιτροπής
τηςΟμοσπονδίαςΕργοδοτών&Βιομηχάνων(ΟΕΒ)

Η Εκτελεστική Επιτροπή της Ομοσπονδίας Εργοδοτών & Βιομηχάνων (ΟΕΒ) στην
τακτική της συνεδρίαση στις 31 Αυγούστου 2023 προέβη, ανάμεσα σε άλλα, σε
επισκόπηση της οικονομικής κατάστασης της Κύπρου και εκτίμηση των βασικότερων
κινδύνων,ενώκατετέθησανκαισχετικέςεισηγήσειςγιατομέλλον.

Ταβασικότερασυμπεράσματαείναιταακόλουθα:
- Παρά τις αξιοθαύμαστεςαντοχές που επιδεικνύει η πραγματική οικονομία μετάαπό
διαδοχικέςκρίσεις, οι τάσειςπουκαταγράφονταιστοευρύτεροοικονομικόπεριβάλλον
είναιανησυχητικέςκαιταπεριθώριααποτελεσματικήςπροσαρμογήςτωνεπιχειρήσεων
διαρκώςσυρρικνώνονται.
-Το κόστος της ενέργειας παραμένει σε υψηλότατα επίπεδα, υπονομεύοντας την
ανταγωνιστικότητα ιδιαίτερα της εξαγωγικής βιομηχανίας (περιλαμβανομένης της
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τουριστικής). Οι δράσεις για εξασφάλιση ασφαλούς και φθηνής ηλεκτρικής ενέργειας
είναιπροςτηνσωστήκατεύθυνσηκαιπρέπειναεπιταχυνθούν.
- Το κόστος του χρήματος έχει ανέλθει σε πολύ ψηλά επίπεδα μετά τις διαδοχικές
αυξήσειςτωνδανειστικώνεπιτοκίωναπότηνΕυρωπαϊκήΚεντρικήΤράπεζα.Ησταδιακή
αποκλιμάκωση τους είναι επιβεβλημένη, αφού ο πληθωρισμός στην Κύπρο έχει ήδη
μειωθείκαιηδιατήρησηψηλώνεπιτοκίωνπλήττειτονρυθμόανάπτυξης.
- Τοκόστοςεργασίαςσετομείς εκτεθειμένουςσε ισχυρόδιεθνήανταγωνισμόέχειγίνει
οριακό και πριν από κάθε απόπειρα περαιτέρω αύξησης του, πρέπει να προηγείται
μελέτη επιπτώσεων, ενώ το οργανωμένο συνδικαλιστικό κίνημα οφείλει να επιδείξει
αυτοσυγκράτηση, κατά την διαμόρφωση της πολιτικής εργατικών αιτημάτων. Η δε
Πολιτεία,πρέπειναεπιταχύνειτονσχεδιασμόκαιυλοποίησηστεγαστικήςπολιτικήςπου
θακαθιστάπροσβάσιμητηναπόκτησηστέγηςιδιαίτερασενέαζευγάρια,δεδομένουότι
το εκτοξευθέν κόστος στέγασης είναι αδύνατο να αντιμετωπιστεί με αντίστοιχη
εκτόξευσητωνμισθών.
- Το κόστος της πράσινης μετάβασης για επιχειρήσεις και νοικοκυριά δεν έχει γίνει
ακόμα αντιληπτό από τους πολίτες και τους επιχειρηματίες, ενώ οι πολιτειακοί
σχεδιασμοίγιαυποβοήθησηκαιυποστήριξητηςμετάβασηςδενείναιακόμαορατοί.Ο
στόχος της κλιματικής ουδετερότητας εάν επιχειρηθεί χωρίς επαρκήπροετοιμασία και
κατάλληλη ενίσχυση, είναι ικανός ναεκτροχιάσει τηνπαραγωγικήανασυγκρότηση της
χώρας και να οδηγήσει σε ανυπέρβλητες προκλήσεις βιωσιμότητας αναρίθμητων
επιχειρήσεων
- Ενώ τα υφιστάμενα μακροοικονομικά μεγέθη της χώρας είναι ευνοϊκά σε σχέση με
τους αντίστοιχους μέσους όρους της Ευρωζώνης, η διαγραφόμενη τάση είναι
ανησυχητική και επιβάλλει έγκαιρη λήψη μέτρων. Η εμπειρία δείΧχνει ότι, όσο
αργότερα λαμβάνονται, τόσο οδυνηρότερα καθίστανται τα μέτρα δημοσιονομικής
προσαρμογής.
-Τοκρατικόμισθολόγιοκαταγράφειθεαματικήδιόγκωση161εκ.Ευρώ(πέραντου11%)
κατά το α΄ εξάμηνο του 2023 έναντι του 2022, χωρίς ενδείξεις μεσοπρόθεσμης
συγκράτησης.Μοναδικήδιέξοδοςαπόαυτόντονφαύλοκύκλοείναιη επαναφοράκαι
επικαιροποίηση της ξεχασμένης μεταρρύθμισης με την προσαρμογή της οργανικής
δομής τουΔημοσίου στα δεδομένα τηςψηφιακής εποχής. Η ψηφιακή μεταρρύθμιση
πρέπει να οδηγήσει σε ένα νέο Οργανόγραμμα με αριθμητικά πολύ μικρότερη,
οικονομικότερηκαιπιοαποτελεσματικήκρατικήμηχανή.
- Οι δαπάνες για κοινωνικές παροχές κατά τοα΄ εξάμηνο του 2023 είναι, κατά 212 εκ.
Ευρώ (πέραν του 10%) υψηλότερες, από τις αντίστοιχες του ίδιου εξαμήνου του
προηγούμενουέτους.Ηανάγκηδιασφάλισης ισχυρούδικτύουκοινωνικήςπροστασίας
είναι αδιαμφισβήτητη, αλλάπρέπει να περιορίζεται στις ευάλωτες κοινωνικές ομάδες,
να είναι στοχευμένη, χρονικά περιορισμένη και προσανατολισμένη στην οικονομική
αυτονόμησητωνδικαιούχων.
- Η προοπτική για παραγωγή πρωτογενών πλεονασμάτων είναι επισφαλής, αφού
στηρίζεται σε παραδοχές για ρυθμούς ανάπτυξης υψηλότερους από αυτούς που
πραγματικά επιτυγχάνονται, μετά τα μέτρα, κατά του πληθωρισμού. Ήδη τα
πλεονάσματα τουα΄ εξαμήνουτου2023έχουνμειωθεί στα155 εκ. Ευρώαπό570 εκ.
Ευρώπουήτανστηναρχήτουέτους. Παράλληλα το ισοζύγιο τρεχουσώνσυναλλαγών
από το 2019, μέχρι σήμερα υπερβαίνει (σε κάποιες χρονιές θεαματικά) το όριο
μακροοικονομικήςανισορροπίας του4%τουΑΕΠκαιη εκτίμησητηςΟΕΒ για το2023
είναι ότιενδέχεταιναυπερβείτο12%.
-Τοεθνικόχρέοςμειώνεταιμεν,ωςποσοστόεπίτουΑΕΠ(από101%στοτέλοςτου2021
σε 86,5% στο τέλος του 2022), αλλά αυτό κυρίως οφείλεται στην διόγκωση του
ονομαστικούΑΕΠένεκατουψηλούπληθωρισμού. Ταυτόχροναηαναχρηματοδότηση
τουχρέουςθαεπιχειρηθείσεπεριβάλλονυψηλώνεπιτοκίων.
- Η Πολιτεία και οι πολιτικές δυνάμεις οφείλουν να μείνουν μακριά από προσεγγίσεις
που δυνητικά υπονομεύουν την αξιοπιστία της χώρας ως επενδυτικό προορισμό ή
ενεργοποιούν κινδύνους για την χρηματοπιστωτική σταθερότητα και τα δημόσια
οικονομικά.Σεαυτέςπεριλαμβάνονταιαλλάδενεξαντλούνται, έκτακτεςφορολογίεςσε
υπερβάλλοντα κέρδη οποιασδήποτε οικονομικής δραστηριότητας, αποδυνάμωση του
νομοθετικούπλαισίουτωνεκποιήσεωνκαιέμμεσημείωσητηςσυντάξιμηςηλικίας.
- Η βελτίωση της κατάταξης της Κύπρουστηνπαγκόσμια κλίμακαανταγωνιστικότητας
και η αναβάθμιση της φιλικότητας του επιχειρηματικού οικοσυστήματος, δεν απαιτεί
μόνο την ταχεία ολοκλήρωση των εκκρεμμουσών μεταρρυθμίσεων αλλά και την
εισαγωγή ουσιαστικών κινήτρων για προσέλκυση νέων χρηματοδοτικών πόρων.
Υπενθυμίζεταιότιενώέχουνεπιστραφείστουςεργαζόμενουςόλεςοι επιβαρύνσεις,που
επεβλήθησανγιατηνσωτηρίατηςοικονομίας,κατάτηνκρίσητου2013,οιεπιχειρήσεις
εξακολουθούνναεπωμίζονταιτιςεπιβαρύνσειςπουεπιβλήθηκανσεαυτές(π.χ.αύξηση
της εταιρικής φορολογίας από 10% σε 12,5% και της αμυντικής εισφοράς επί των
μερισμάτων από 15% σε 17%), με αποτέλεσμα η τελική φορολογία στην Κύπρο
σωρευτικά στην πραγματικότητα να είναι αισθητά υψηλότερη από ότι ήταν πριν το
2013,γεγονόςπουεπενεργείωςαντικίνητρογιανέεςεπενδύσεις.
- Οποιαδήποτε δράση αφορά τον ιδιωτικό τομέα αυτονόητα προϋποθέτει την
εξασφάλισηεπαρκούςεργατικούδυναμικού, κάτι τοοποίοη κυπριακήκαιευρωπαϊκή

αγοράεργασίαςδενμπορεί ναπροσφέρει. Επιβάλλεται η απλοποίησηκαι επιτάχυνση
τωνδιαδικασιώνπαροχήςαδειώναπασχόλησηςεργαζομένωναπότρίτεςχώρες.

Στοπλαίσιοτωνανωτέρωσυμπερασμάτων,ηΕκτελεστικήΕπιτροπήτηςΟΕΒθεωρεί
απολύτως εφικτή την διατήρηση και βελτίωση των παραγωγικών και αναπτυξιακών
αποτελεσμάτων της χώρας, αλλά απαιτούνται γρήγορα αντανακλαστικά και λήψη
αποφάσεωνγιατιςαπαραίτητεςδιαρθρωτικέςπροσαρμογές.

1.7 Αποτίμηση και Εφαρμογή του μέτρου του Εθνικού Κατώτατου Μισθού στην
Κύπρο

ΟισυνδικαλιστικέςοργανώσειςζητούναπότηνΚυβέρνησητηνάμεσηλήψημέτρων
μεσυγκεκριμένεςπολιτικές,ωςαπάντησηστηδιάβρωσητηςαγοραστικήςδύναμηςτων
καταναλωτώναπό τηνπαρατεταμένηακρίβεια στην πλειοψηφία των καταναλωτικών
προϊόντων.ΤόσοοΓεν.ΓραμματέαςτηςΣΕΚ,κ.Α.Μάτσας,όσοκαιηΓενικήΓραμματέας
τηςΠΕΟ, κα Σ. Χαραλάμπους, εκτιμούνότι στην επικείμενησυνεδρίαση της Επιτροπής
Αναπροσαρμογής για τον Εθνικό ΚατώτατοΜισθό, η οποία αναμένεται να συγκληθεί
εντός Οκτωβρίου 2023, οι συνδικαλιστικές οργανώσεις θα θέσουν, τόσο ζήτημα
αύξησης του κατώτατου μισθού, όσο και θέμα απόδοσης του κατώτατου σε ωριαία
βάση. ‘Αλλωστε, ο Εθνικός Κατώτατος Μισθός τέθηκε σε ισχύ την 1.1.2023, μέσω
διατάγματος του τότε Υπουργού Εργασίας, κ. Κ. Κούσιου και προβλέπει την καταβολή
885 Ευρώ με πρόσληψη για πλήρη απασχόληση και 940 Ευρώ μετά από περίοδο 6
μηνών. Παράλληλα, με βάση το σχετικό διάταγμα, η ΕπιτροπήΑναπροσαρμογής, που
αποτελείταιαπότρειςεκπροσώπουςτηςεργοδοτικήςπλευράς, τρειςεκπροσώπουςτης
συνδικαλιστικήςπλευράςκαιτρειςανεξάρτητουςακαδημαϊκούςήεγνωσμένουκύρους
εμπειρογνώμονες συντάσσει εισηγητική έκθεση, την οποία υποβάλλει στον Υπουργό
Εργασίας, εντός δυο μηνών, πριν από την αναθεώρηση, λαμβάνοντας υπόψιν
παράγοντες, όπωςηαγοραστικήδύναμη, ηαπασχόλησηκαιη ανεργία, ηανάπτυξη, η
φτώχεια και η ανταγωνιστικότητα της οικονομίας. Σύμφωνα με τον κ. Α. Μάτσα οι
πληθωριστικέςπιέσειςέχουναρνητικήεπίδρασηστουςμισθούςκαισταεπιδόματακαι
γι’ αυτόη ΣΕΚ ζητάαύξηση τουκατώτατουμισθού - στηβάσηκαι των κατευθύνσεων
της ΕΕ, πουαναφέρονται σε κατώτατο μισθόόχι κάτωαπό1.000 Ευρώ - όσο και των
επιδομάτων, με έμφαση στο Ελάχιστο Εγγυημένο Εισόδημα (ΕΕΕ). Παράλληλα, ο κ.
Μάτσαςαναφέρθηκεκαιστοζήτημααπόδοσηςτουκατώτατουμισθούσεωριαίαβάση,
κάτιπουδενυπάρχειαυτήντηστιγμήστοενλόγωδιάταγμα.Η Γ.ΓραμματέαςτηςΠΕΟ
κα Σ. Χαραλάμπους ανέφερε ότι η ΠΕΟ θα θέσει και αυτή ζήτημαωριαίας απόδοσης
του κατώτατου μισθού, ενώ, θα ζητήσει, στη βάση και των παραμέτρων του
διατάγματος,αύξησητουκατώτατουμισθού.

Εντελώςδιαφορετικήθέσηέχει η εργοδοτικήπλευράγια τηναναπροσαρμογή του
κατώτατουμισθού. Σεδηλώσεις της η Δ/ντριαΕργασιακών Σχέσεων τηςΟμοσπονδίας
ΕργοδοτώνκαιΒιομηχάνων(OEB),καΛ.Παναγιώτου,τόνισεότιδενπροσφέρεταιαυτή
η χρονική περίοδος για αύξηση του Εθνικού ΚατώτατουΜισθού, ενώ υπενθύμισε ότι
από 1.1.2024 έρχεται νέα αύξηση συνεισφορών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων,
μετις επιχειρήσειςναεπωμίζονταιακόμαμεγαλύτεροκόστος. Ζήτησεμάλισταναγίνει
μια μελέτη αξιολόγησης της επίδρασης από την εφαρμογή του Εθνικού Κατώτατου
Μισθούστιςεπιχειρήσεις,στηνοικονομίακαιστουςμισθούς.Και οΔ/ντήςΕργασιακών
Σχέσεων του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ), κ. Α.
Μιχαήλ ανέφερε ότι στο παρόν στάδιο δεν τίθεται θέμα αύξησης του κατώτατου
μισθού.
Την Τετάρτη 27.9. τ.έ. οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΕΚ, ΠΕΟ, ΔΕΟΚ, ΠΑΣΥΔΥ,
ΟΕΛΜΕΚ, ΠΟΕΔ, ΟΛΤΕΚ, ΠΟΑΣΟ, ΠΟΠ, ΠΟΠΟ, ΠΕΚΠΖ, ΚΣΚ, ΠΕΣΥΣ, ΕΚΥΣΥ,
πραγματοποίησανκοινήσύσκεψημεαποκλειστικόθέματοζήτηματηςακρίβειας. Στην
κοινήανακοίνωσήτους, οισυνδικαλιστικέςοργανώσεις επεσήμανανότι ταμέχρι τώρα
μέτρατηςκυβέρνησηςδεναπέδωσανταεπιθυμητάαποτελέσματακαιτηνκάλεσανεκ
νέου να εφαρμόσει συνολική αντιπληθωριστική πολιτική και πολιτικές στήριξης των
χαμηλώνκαιμεσαίωνεισοδημάτωνκαιτωνευάλωτωνκοινωνικώνομάδων.

Ταμέτραπουπροτείνουνοισυνδικαλιστικέςοργανώσειςπεριλαμβάνουντημείωση
τουκόστουςτηςηλεκτρικήςενέργειας,μέσωτηςλογικήςτηςεπιδότησης,τημείωσητων
τιμών των καυσίμων (επιδότηση της τιμής ή μείωση της φορολογίας), λαμβάνοντας
υπόψινότιτα2/3τηςτιμήςείναιφόροι, τημείωσητωντιμώνβασικώνκαταναλωτικών
αγαθών (τρόφιμα και μη αλκοολούχα ποτά) με διεύρυνση του καταλόγου των
προϊόντωνμεμηδενικόσυντελεστήΦΠΑ, (π.χ. στα κρέατακαι στα γαλακτοκομικά).Οι
συνδικαλιστές ζητούν επίσης τη σμίκρυνση των οικονομικών ανισοτήτων και την
παραχώρησηΑυτόματηςΤιμαριθμικήςΑναπροσαρμογής(ΑΤΑ)στηνπλήρημορφήτης.

Ο κ/ Υπουργός Οικονομικών κ. Μ. Κεραυνός, μιλώντας σε τηλεοπτική εκπομπή
άφησε,γιαπρώτηφορά,ανοικτότοενδεχόμενονέαςεπιδότησηςτουφόρουκαυσίμων
και του ηλεκτρικού ρεύματος. Κάλεσε, πάντως, όλους τους εμπλεκόμενους φορείς να
είναι πολύ προσεκτικοί με τα ζητήματα της οικονομίας, με αφορμή το αίτημα
συνάντησηςμετονΠρόεδροτηςΔημοκρατίας14συνδικαλιστικώνοργανώσεωνγιατα
θέματατηςακρίβειαςκαιτουπληθωρισμού.
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1.8 Τρίτο αίτημα Κύπρου για πληρωμή από τον Μηχανισμό Ανάκαμψης και
ΑνθεκτικότηταςτηςΕ.Ε.

Η Κύπρος συγκαταλέγεται από 15.12.23 στα πρώτα δέκα κράτη-μέλη της ΕΕ, που
έχουν υποβάλει και το τρίτο αίτημα πληρωμής από τον Μηχανισμό Ανάκαμψης και
Ανθεκτικότητας. Σύμφωνα με δηλώσεις (14.12. τ.έ.) του Αναπληρωτή Γεν. Δ/ντή
Ανάπτυξηςτουκ/ΥπουργείουΕργασίαςκ. Α.Ζαχαριάδη,κατάτη«2ηΕτήσιαΕκδήλωση
για το Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας της Κύπρου», το Σχέδιο Ανάκαμψης και
Ανθεκτικότητας είναι ένα στοίχημα για την κ/οικονομία και κοινωνία, για το οποίο
απαιτείται στενή συνεργασία όλων των εμπλεκόμενων φορέων, αρχών και θεσμών,
όπωςκαι έγκαιρηενημέρωσηκαισυμμετοχή, για ναδιασφαλιστείη καλύτερηδυνατή
αξιοποίησητηςσημαντικήςαυτήςχρηματοδότησης,πουλαμβάνειηΚύπρος.

Συγκεκριμένα η Κύπρος υπέβαλε ταυτόχρονα το δεύτερο και τρίτο αίτημα
πληρωμής από τον ευρωπαϊκό Μηχανισμό, για την εκταμίευση συνολικού ποσού
ύψους152,3εκ.Ευρώ,κάτιτοοποίοκατέστηδυνατόνμετηνέγκρισηαπότοΣυμβούλιο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στις 8.12. τ.έ. της προτεινόμενης από την Κυπριακή
Δημοκρατία τροποποίησης του αρχικού Σχεδίου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας
Κύπρου, η οποία έτυχε προηγουμένως της θετικής αξιολόγησης της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής. Σύμφωνα με τον κ. Ζαχαριάδη η υιοθέτηση του αναθεωρημένου εθνικού
Σχεδίου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας και η επιτυχής ολοκλήρωση των 16 και 22
στόχων και οροσήμων, που περιλαμβάνονται, αντίστοιχα, στο 2ο και 3ο αίτημα
πληρωμήςοδήγησανστηναυριανήυποβολήτουαιτήματοςγιαεκταμίευση152,3εκατ.
Ευρώ από τον Μηχανισμό Ανάκαμψης. Με την νέα αυτή εκταμίευση η Κύπρος θα
εισπράξεισωρευτικάποσόύψους, πέραντων400εκατ. Ευρώ. Εκτόςαπό τοποσότων
152,3 εκ. Ευρώ, πουαναμένεται να εισπραχθούν, εντός του2024, με την υποβολή και
έγκριση του αρχικού Σχεδίου, το 2021, έγινε η εκταμίευση τηςπροκαταβολής από τον
Μηχανισμό, ύψους 157 εκ. Ευρώ. Επίσης με την επίτευξη των πρώτων 14 οροσήμων
τουΣχεδίουΑνάκαμψης, έγινεεκταμίευση, τονΔεκέμβριοτου2022,τηςπρώτηςδόσης
(85εκατ.Ευρώ).ΜετηνέγκρισητηςτροποποίησηςτουΣχεδίουστις8.12. τ.έ.η Κύπρος
αναμένεταιναεισπράξειμέχριτοτέλοςτου2023,πρόσθετηπροκαταβολή,ύψους21εκ.
γιατονέοκεφάλαιοτουREPowerEU.

Οκ.ΖαχαριάδηςεξήγησεότιστόχοςτηςστήριξηςπουπαρέχειοΜηχανισμός,είναιη
ανάκαμψη των οικονομιών των κρατών-μελών από την κρίση, που προκάλεσε η
πανδημία της COVID19, η αντιμετώπιση των κοινωνικοοικονομικών συνεπειών της, η
βιώσιμηανάπτυξηκαιημακροπρόθεσμηθωράκισητωνοικονομιώντηςΕ.Ε.ΗΚύπρος,
συγκεκριμένα,έχειτηνδυνατότητανααντλήσειαπότονΜηχανισμό,μέχρικαιτο2026,
συνολικά κεφάλαια ύψους, πλέον 1,22 δισ. Ευρώ. Η άντληση των κεφαλαίων αυτών
απότονΜηχανισμόβασίζεταιστηνέγκαιρηκαιεπιτυχήυλοποίησητουΕθνικούΣχεδίου
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας, και συγκεκριμένα στην έγκαιρη επίτευξη
συγκεκριμένων στόχων και οροσήμων, που έχουν περιληφθεί στο Σχέδιο, τα οποία
ανέρχονταισυνολικά,μετηντροποποίησητουΣχεδίου,σε282στόχουςκαιορόσημα.
Οκ. Ζαχαριάδης, διευκρίνισεότι για την τελικήυλοποίησητουΣχεδίουκαι τηνπλήρη
εκταμίευση όλων των διαθέσιμων πόρων του Μηχανισμού απαιτούνται πολλές
μεταρρυθμίσεις καιδιευκρίνισεότι το Σχέδιοαφορά, τόσοσεμεταρρυθμίσεις, όσοκαι
σε επενδύσεις σεόλουςσχεδόν τους τομείς πολιτικής, πουσυμβάλλουνστηνβιώσιμη
ανάπτυξη και υλοποιείται από 70 και πλέον φορείς, κυρίως από τον Δημόσιο και
ΕυρύτεροΔημόσιοΤομέα. Κλείνοντας, ανέφερεότιπέραντωνΣχεδίωνΧορηγιών, κατά
τα πρώτα δύο χρόνια υλοποίησης του Σχεδίου η Κύπρος κατάφερε να ενεργοποιήσει
την υλοποίηση όλων των μέτρων του Σχεδίου, περιλαμβανομένων και σημαντικών
μεταρρυθμίσεων, που έχουν προωθηθεί, είτε με την ψήφιση Νομοσχεδίων και
ΚανονισμώνήκαιμετηνλήψηΑποφάσεωναπότοΥπουργικόΣυμβούλιο.Έχειδε,ήδη,
δρομολογηθεί μεγάλος αριθμός δημόσιων επενδύσεων με την προκήρυξη ή και
υπογραφή αριθμού συμβάσεων και σημαντικά έργα υποδομής βρίσκονται υπό
κατασκευήήέχουνήδηολοκληρωθεί.
Τέλος, σε χαιρετισμό της, η Επικεφαλής της Αντιπροσωπείας της Ευρωπαϊκής
Επιτροπήςστην Κύπρο καΜυρτώΖαμπάρτα συνεχάρη την Κύπρο για τηνμέχρι τώρα
πρόοδο υλοποίησης του Σχεδίου και την επιτυχή αναθεώρησή του στις 8 Δεκεμβρίου
τ.έ., και αφού διευκρίνισε ότι ο Μηχανισμός λειτουργεί με πληρωμές βάση
αποτελεσμάτων, ανέφερε ότι το Εθνικό Σχέδιο της Κύπρου περιλαμβάνει σημαντικές
μεταρρυθμίσεις και επενδύσεις, όπωςτοάνοιγμα τηςαγοράςηλεκτρισμού, σημαντικά
βήματαγιατηνεύρυθμηλειτουργία τουκράτουςαπόπλευράςδικαιοσύνης, δημόσιας
και τοπικής αυτοδιοίκησης, καθώς και σημαντικές επενδύσεις στηνυγεία, εργασία και
εκπαίδευσηκαιτηνπροστασίαενάντιαστιςδασικέςπυρκαγιές.

1.9Αύξηση της απασχόλησης στην Κύπρο κατά το β΄τρίμηνο τ.έ.
Σύμφωναμεπρόσφαταστοιχείατηςκ/ΣτατιστικήςΥπηρεσίας,τοεργατικόδυναμικό

της χώρας τοβ΄ τρίμηνοτουέτουςανήλθεσε494.246άτομαή 65,6%τουπληθυσμού
(άνδρες 70,6%,γυναίκες 61,1%), σε σύγκριση με 482.385 άτομα (65,1%) το αντίστοιχο
τρίμηνο του 2022. Ο αριθμός των απασχολούμενων ήταν 464.878 άτομα και το
ποσοστόαπασχόλησης61,7%(άνδρες66,3%,γυναίκες57,5%)σεσύγκρισημε449.482
άτομα(60,6%)τοαντίστοιχοτρίμηνοτου2022.

Ωςπροςτηνκατανομήτηςαπασχόλησηςκατάτομέα, τομεγαλύτεροποσοστότων
απασχολούμενων το συγκεντρώνουν οι Υπηρεσίες, με 81,3%, η Βιομηχανία και η
Γεωργία, με ποσοστά 16,6% και 2,1% αντίστοιχα. Για το 2ο τρίμηνο του 2022 τα
αντίστοιχαποσοστάήταν:Υπηρεσίες80,7%,Βιομηχανία16,8%καιΓεωργία2,5%.

Σχετικά με την κατανομή της απασχόλησης κατά ηλικιακές ομάδες, η έρευνα
κατέδειξεότιστιςηλικίες20-64, τοποσοστόαπασχόλησηςήταν79,2%.Τοποσοστόγια
τουςάνδρεςήταν84,0%καιγιατιςγυναίκες74,8%.Στοαντίστοιχοτρίμηνοτου2022,το
ποσοστό ήταν 78,0% (άνδρες 84,2%, γυναίκες 72,2%). Στις ηλικίες 55-64 το ποσοστό
απασχόλησηςήταν67,2%,σεσύγκρισημε65,9%τοαντίστοιχοτρίμηνοτου2022.

Παράλληλα. η μερική απασχόληση αποτελούσε το 9,0 % της συνολικής
απασχόλησης ή 41.671 άτομα (άνδρες 6,9%, γυναίκες 11,2%), ενώ το αντίστοιχο
ποσοστόγιατο2οτρίμηνοτου2022ήταν10,9%(άνδρες9,0%,γυναίκες13%).

Από τοσύνολο τωναπασχολούμενων, το89,6%ή416.730άτομαήτανυπάλληλοι,
από τους οποίους, το 13,4% (55.714 άτομα) είχε προσωρινή εργασία. Το αντίστοιχο
τρίμηνοτου2022,οιυπάλληλοιαποτελούσαντο89,1%τουσυνόλουτηςαπασχόλησης
καιαπόαυτούςποσοστό11,4%είχεπροσωρινήεργασία.

Μείωση της ανεργίας παρατηρήθηκε στους νέους ηλικίας 15-24 ετών, με το
ποσοστό της ανεργίας να ανέρχεται σε 15,6% του εργατικού δυναμικού των ηλικιών
αυτών (άνδρες18,2%,γυναίκες13,0%),σεσύγκρισημε17,6%(άνδρες16,3%,γυναίκες
18,9%)τοαντίστοιχοτρίμηνοτουπερασμένουέτους.

Όσον αφορά στη διάρκεια της ανεργίας, το 49,3% του συνόλου των ανέργων
αναζητούσεεργασίαγιαπερίοδο, κάτωαπό6μήνες, το17,8%γιαπερίοδο6-11μήνες,
ενώ ποσοστό 32,9% ήταν μακροχρόνια άνεργοι. Τα αντίστοιχα ποσοστά για το 2ο
τρίμηνοτου2022ήταν49,3%,13,3%και37,4%.

1.10 Παράταση της επιβολής μηδενικού ΦΠΑ σε σειρά βασικών προϊόντων στην
Κύπρο

Το Υπουργικό Συμβούλιο της Κυπριακής Δημοκρατίας αποφάσισε να παρατείνει
για ακόμα έξι μήνες το μέτρο του μηδενικού συντελεστή ΦΠΑ σε μία σειρά
καταναλωτικώνπροϊόντωνάμεσηςανάγκης, μετηνπροσθήκηστονσχετικόκατάλογο
δύοακόμαπροϊόντων,τηςζάχαρηςκαιτουκαφέ.

Συγκεκριμένα σε δηλώσεις του, μετά το πέρας της συνεδρίασης του Υπουργικού
Συμβουλίου(13.9.τ.έ),οκ/ΥπουργόςΟικονομικώνκ.Μ.Κεραυνόςενημέρωσεγιατην
παράταση του μέτρου και πρόσθεσε ότι στα προϊόντα, που υπόκεινται σε μηδενικό
συντελεστή ΦΠΑ, προστίθεται ο καφές και η ζάχαρη. Ερωτηθείς για το ενδεχόμενο
επιδότησηςτουηλεκτρικούρεύματοςκαιτωνκαυσίμων,οκ.Κεραυνόςεπανέλαβεότι
η πολιτική της Κυβέρνησης αφορά στην εφαρμογή στοχευμένων μέτρων, «τα οποία
είναι και πιο αποτελεσματικά και ταοποία συνάδουνκαλύτεραμε τοδημοσιονομικό
πλαίσιοκαιτηδημοσιονομικήπειθαρχία,πουείναιαπαραίτητεςγιατηδιατήρησητης
θετικήςπορείας τηνοικονομίας». Ωςπρος τηνπιθανότητα επέκτασης τουμηδενικού
συντελεστή και σε άλλα προϊόντα πρόσθεσε ότι η κυβέρνηση παρακολουθεί τις
εξελίξεις και ανάλογα θα συνεχίσει να λαμβάνει μέτρα για την άμβλυνση των
επιπτώσεωντηςακρίβειας.

ΟμηδενικόςσυντελεστήςΦ.Π.Α.αφοράσταακόλουθαπροϊόντα:
• Ψωμί : όλα τα είδη ψωμιού, φρέσκο ή κατεψυγμένο με ή χωρίς προζύμι (π.χ.
λευκό, μαύρο, ολικής αλέσεως, πολύσπορο, χωριάτικο, σικάλεως, καλαμποκόψωμο,
μπαγκέτα, τσιαπάτα,ψωμίσεφέτες, φραντζολάκια, πίττες). Δενσυμπεριλαμβάνονται
τα αρτοσκευάσματα, τα αποξηραμένα και οποιοδήποτε ψωμί με πρόσθετα υλικά
όπωςπ.χ.σταφίδες,ξηροίκαρποί,αρωματικά.
• Παιδικέςπάνες
• Γάλα : φρέσκο γάλα (π.χ. αγελαδινό, κατσικίσιο, προβάτου), ζαχαρούχο,
συμπυκνωμένο,μακράςδιάρκειας,γάλα

μεγεύση(π.χ.σοκολάτα,μπανάνα),φυτικόγάλα(π.χ.αμυγδάλου,σόγιας,ρυζιού)
• Αυγά
• Παιδικές τροφές : σε σκόνη, ξηρή ή και υγρή μορφή, οι οποίες προορίζονται για
κατανάλωσηαπόπαιδιά
• Προϊόντα για τη γυναικεία υγιεινή προστασία (ταμπόν, σερβιέτες υγιεινής και
σερβιέτεςακράτειας)
• Πάνεςενηλίκων
• Καφές
• Ζάχαρη

Διευκρινίζεται, τέλος,ότιβάσειτηςσχετικήςπερίΦ.Π.Α. νομοθεσίαςοιεπιχειρήσεις
έχουνυποχρέωσηναπροβούνσεκαταμέτρησηαποθεμάτωντωνενλόγωαγαθών.

1.11Υπερψήφιση προϋπολογισμού Κυπριακής Δημοκρατίας για το 2024
Εγκρίθηκε από την Ολομέλεια της Κυπριακής Βουλής την Τετάρτη 20.12. τ.έ.

οκρατικόςπροϋπολογισμόςγιατο2024καιτοΜεσοπρόθεσμοΔημοσιονομικόΠλαίσιο
2024-2026.«Ναι»ψήφισανοι36βουλευτέςτουΔΗΣΥ,τουΔΗΚΟ,τουΕΛΑΜ,τηςΕΔΕΚ
και της ΔΗΠΑ και ο ανεξάρτητος βουλευτής κ. Α. Θεμιστοκλέους. Καταψήφισαν οι 17
βουλευτές του ΑΚΕΛ και των Οικολόγων, ο ανεξάρτητος σοσιαλιστής βουλευτής κ. Κ.
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ΕυσταθίουκαιηανεξάρτητηβουλευτήςκαΑ.Ατταλίδου.Οιεκπρόσωποιτωνκομμάτων
στις τελικές τους τοποθετήσεις κινήθηκαν στο πλαίσιο των αγορεύσεων των αρχηγών
τωνπολιτικώνκομμάτωντηΔευτέρα18.12.τ.έ.

Σημειώνεταιότιοαριθμόςτωντροπολογιών,πουέτυχανέγκρισηςείναιμικρότερος
από αυτόν των προηγουμένων ετών, ενώ και ο σκοπός τους δεν επηρεάζει το
κυβερνητικό πρόγραμμα του επομένου έτους. Η Ολομέλεια της κ/ Βουλής ενέκρινε
μόλις 38 από τις 105 τροπολογίες, που κατέθεσαν τα κόμματα, από τις οποίες οι 3
αφορούσαν περικοπές, οι 8 «σταυρώματα κονδυλίων», (δηλ. κονδύλια, που
εκταμιεύονταιμόνον,κατόπινεγκρίσεωςτηςΚοινοβουλευτικήςΕπιτροπήςΟικονομικών,
καθώς αφορούν σε σοβαρά θέματα, στα οποία κρίνεται εξαιρετικά σημαντική η
παρέμβαση της Βουλής, στο πλαίσιο του συνταγματικά καθορισμένου
κοινοβουλευτικού ελέγχου). Παράλληλα, με τις υπόλοιπες 27 τροπολογίες
συμπεριελήφθη«σημείωση»,σύμφωναμετηνοποίατοκ/Κοινοβούλιοκάθεεξάμηνο
να μπορεί να ενημερώνεται για ζητήματα, που προβλέπουν έγκριση των αρμόδιων
ΕπιτροπώντηςΒουλήςγιατηνεκτέλεσηήπερικοπέςδαπανών.

Ενδεικτικά, η κ/Βουλή εγκρίνει δαπάνες, που αφορούν αποκρατικοποιήσεις (με
εξαίρεση το Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου, το Ταμείο Αλληλεγγύης, τον Λιμένα
Λάρνακας),τηνκατασκευήδρόμωνστηΛευκωσία,τηναγοράοχημάτωναξιωματούχων,
παροχέςπροςφοιτητές,τηνενημέρωσηανάεξάμηνο,γιαδαπάνεςγιατηνίδρυσηπέντε
επαρχιακώνκαταφυγίωνζώων,τηνεπιδότησηενοικίων,τοΕθνικόΤαμείοΑλληλεγγύης,
το Σχέδιο «Ενοίκιο Έναντι Δόσης», το Σχέδιο «Οικία», το Σχέδιο «Αυξημένης
Αναπλήρωσης της Απώλειας των Συνταξιοδοτικών Δικαιωμάτων των Μελών των
ΤαμείωνΠρονοίας», τη Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου, ενημερωτικές εκστρατείες του
ΥΠΕΞ, τις δράσεις πράσινης ανάπτυξης, το σχέδιο «Κτίζω» καθώς και ενημερωτικές
εκστρατείεςτουΓραφείουΤύπουκαιΠληροφοριώνγιατηνπροβολήτουκυβερνητικού
έργου. Για πρώτη φορά, μετά από πολλά χρόνια, δεν δεσμεύονται οι αποδοχές των
συμβούλων του Προέδρου της Δημοκρατίας και των Υπουργών, τα κονδύλια για τα
ενοίκια, αλλά και για την αγορά νέων κτιρίων για σκοπούς στέγασης κρατικών
υπηρεσιών. Η συγκεκριμένη επιλογή ήταν αποτέλεσμα συμφωνίας των
συγκυβερνώντων κομμάτωνΔΗΚΟ, ΕΔΕΚκαιΔΗΠΑμε τονΔΗΣΥ. Τα τρίακονδύλια, τα
οποία περιέκοψε η κ/ Βουλή, αφορούσαν στις αποκρατικοποιήσεις, τις λειτουργικές
δαπάνες (μείωση -5%)και τα κονδύλια γιασεμινάρια και εκπαίδευσηπροσωπικού (το
σύνολο των περικοπών, που έγιναν αφορούν σε ποσό μικρότερο των 10 εκατ. Ευρώ
έναντι συνολικών δαπανών 13.04 δισ. Ευρώ, ενώ οι λειτουργικές δαπάνες, που
περικόπηκαναπότηνκ/Βουλήαντιστοιχούνμόλιςσε8.5εκ. Ευρώ,οιδεπιστώσειςγια
τηνεκπαίδευσηπροσωπικούανέρχονταισε1.4εκ.Ευρώ).

Σε ανακοίνωσή τουο Πρόεδρος της ΚυπριακήςΔημοκρατίας κ. Ν. Χριστοδουλίδης
χαιρέτισε την υπερψήφιση του Κρατικού Προϋπολογισμού για το 2024 από την
Ολομέλεια της Βουλής ως πράξη υπευθυνότητας και σημείο αναφοράς στην
προσπάθειατηςΚυβέρνησηςγιατηνανάπτυξητηςχώραςκαιτηνευημερίατωνπολιτών.
Ο πρώτος προϋπολογισμός της Κυβέρνησής αποτυπώνει, σύμφωνα με τον κ.
Χριστοδουλίδη,τηνπροσήλωσηστηβιώσιμηκαιασφαλήδημοσιονομικήδιαχείρισηκαι
πρόκειται για έναν προϋπολογισμό αναπτυξιακό, πλεονασματικό, που χαρακτηρίζεται
από δημοσιονομική υπευθυνότητα. Ο προϋπολογισμός περιλαμβάνει μέτρα και
πολιτικές, πουστηρίζουνουσιαστικάτις ευάλωτεςομάδες, ενισχύουν τημεσαίατάξη,
τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις, βελτιώνουν τις υπηρεσίες υγείας, αναβαθμίζουν το
εκπαιδευτικό σύστημα, επιχειρούν να αντιμετωπίσουν το ενεργειακό κόστος, την
κάλυψητωνστεγαστικώναναγκώντωνπολιτώνκαιτομεταναστευτικό.

Τελικά, η κ/Βουλήδενέθεσε ιδιαίτεραεμπόδιαστηνΚυβέρνηση, κατάτηνέγκριση
του Προϋπολογισμού του 2024, ο οποίος εγκρίθηκε, κατά πλειοψηφία, παρά την
πιθανολογούμενη καταψήφισή του από τα δύο μεγάλα κόμματα (ΔΗΣΥ και AKEΛ),
καθώςπεριέκοψελιγότεροαπό1%τωνδαπανών.

Οπροϋπολογισμός,όπωςπροανεφέρθηείναιπλεονασματικός,αφούπροβλέπει:
• Έσοδα13,2δισ.Ευρώκαισυνολικέςδαπάνες12,5δισ.Ευρώ,
• Δημοσιονομικό πλεόνασμα 2,2% του ΑΕΠ (660 εκ. Ευρώ) και πρωτογενές
πλεόνασμα 3,6% του ΑΕΠ και των δαπανών εξυπηρέτησης του χρέους εξαιρούμενων
2,8%(ήτοι1δισ.Ευρώ),
• Οι αναπτυξιακές δαπάνες είναι αυξημένες κατά 14,2% και οι κοινωνικές παροχές
κατά15%σεσχέσημετοπροηγούμενοέτος,
• ΟιχρηματοδοτικέςανάγκεςτηςΚυπριακήςΔημοκρατίαςγιατο2024ανέρχονταισε
1,3 δισ. Ευρώ, με τη συντριπτική πλειοψηφία να καλύπτεται από τις διεθνείς αγορές,
μέσωτηςέκδοσηςΕυρωπαϊκούΜεσοπρόθεσμουΟμολόγου(ΕΜΤΝ)γιαάντληση1δισ.
Ευρώ, ενώ σύμφωνα με το ετήσιο χρηματοδοτικό πρόγραμμα του Γραφείου
Διαχείρισης Δημοσίου Χρέους (ΓΔΔΧ) για το 2024 προγραμματίζεται έκδοση εγχώριων
τριμηνιαίωνγραμματίωνδημοσίουύψους120εκ.Ευρώ.

1.12Συζήτησηστην κυπριακή Βουλή για την κατάργηση του τέλους εταιρειών
Στο κ/Υπουργείο Οικονομικών προετοιμάζεται, σύμφωνα με πρόσφατα

δημοσιεύματα (Πολίτης, 18.10.23)μελέτη, αναφορικάμε τηναναθεώρηση του τέλους
εταιρειών, ύψους 350 Ευρώ (θέμα που συχνά βρίσκεται στην επικαιρότητα και

συζητείται,απότοτέλοςεταιρειών, τοοποίοανέρχεταισε350Ευρώ,εφαρμόστηκετην
περίοδο της εφαρμόστηκε την περίοδο της οικονομικής κρίσης (περίοδος μνημονίων)
ωςαναγκαίοεισπρακτικόμέτροκαιέκτοτεείναισεεφαρμογή,μετοκράτοςναλαμβάνει
ένασημαντικόποσό, τηςτάξεως των40με50εκ. Ευρώετησίως.Η δεσυζήτησηγια τη
χρησιμότητα αλλά και το πεδίο εφαρμογής του μέτρου βρίσκεται στην επικαιρότητα
ήδη απότο 2017, χωρίς,μέχριτώρα,ναέχειυπάρξεικατάληξηστοθέμα.

Ενώπιον της Επιτροπής Εμπορίου, εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών
δήλωσε ότι το Υπουργείο προβαίνει στην προετοιμασία σχετικής μελέτης για την
αναθεώρηση του τέλους καιδιευκρίνισεότιο προκαταρκτικόςπροσανατολισμός είναι
να τεθεί κλιμακωτό τέλος, στηβάση τουκύκλου εργασιών, να υπάρξειμηδενικό τέλος
για αδρανοποιημένες εταιρείες και το τέλος να μειώνεται, μέχρι ενός ορίου κύκλου
εργασιώνκαιακολούθωςνααυξάνεται.

Αναφορικά με την πρόταση νόμου που κατέθεσε το ΑΚΕΛ, ο εκπρόσωπος του
Υπουργείου Οικονομικώνείπεότιαυτόκαθορίζεταιβάσειτωνπεριουσιακώνστοιχείων,
ενώ η πρόταση του Υπουργείου Οικονομικών είναι βάσει του τζίρου των εταιρειών.
Εξήγησε πως ο τζίρος των εταιρειών είναι πιο αντιπροσωπευτικός για την επιβολή
στοχευμένου τέλους, αφού υπάρχουν εταιρείες με μηδαμινά περιουσιακά στοιχεία,
αλλά με μεγάλο κύκλο εργασιών. Στόχος είναι να περιοριστεί η απώλεια στα 15 εκατ.
ευρώκαιναεξευρεθείκάποιοςτρόποςαντιστάθμισηςτωναπωλειών.

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής Εμπορίου κ. Κ. Χατζηγιάννης, υποστήριξε πως η
Κυβέρνηση επιδιώκει αναβολή της λήψης απόφασης από τη Βουλή, η οποία ζητά με
σαφή τρόπο την κατάργηση του τέλους και την εξέτασηαναζήτησης λύσεων από την
Κυβέρνηση,ώστενααποκατασταθείηαπώλειαστακρατικάέσοδα,εντόςτριετίας,ενώ
προσέθεσεότιτοθέμαβρίσκεταιενώπιοντηςΟλομέλειας.

Από την πλευρά της, η ΄Έφορος Εταιρειών, κα Ειρήνη - Μυλωνά Χρυσοστόμου,
ανέφερε σχετικά με την υλοποίηση των διαδικασιών που θα διαχωρίζουν μεγέθη
εταιρειών και κύκλους εταιρειών, ότι θα πρέπει να ληφθεί υπόψιν ότι ο Έφορος
Εταιρειών δεν έχει τη δυνατότητα να τις διαχωρίζει. Σε τέτοια περίπτωση πρέπει να
γίνουνρυθμίσειςήνααλλάξειοεισπράκτορας»,τόνισε.

Εκ μέρους του ΑΚΕΛ, ο κ. Κ. Κώστα υπενθύμισε σχετικά με το θέμα του τέλους
εταιρειών ότι η πρόβλεψη ήταν να υπάρξει λύση έως τον Σεπτέμβριο του 2019. Ο
βουλευτήςτουΔΗΣΥκ.Ν.Σύκαςείπεότιτοθέμασυζητείται,απότο2017.Τέλος,οτέως
πρόεδρος του ΔΗΣΥ κ. ΑβέρωφΝεοφύτου, υπέδειξε την ανάγκη να απλουστευθεί το
όλο σύστημα στο πλαίσιο της φορολογικής μεταρρύθμισης και κατέληξε ότι θα
μπορούσε η Βουλή να προχωρήσει σε μια μεταβατική ρύθμιση ειδικά για τις μικρές
εταιρείες.

1.13 Φορολόγηση υπερκερδών εταιρειών στην Κύπρο
Μηδαμινά έως ανύπαρκτα αναμένεται να είναι τα έσοδα της Κυπριακής

Δημοκρατίας από την επιβολή Προσωρινής Συνεισφοράς Αλληλεγγύης επί των
πλεοναζόντωνκερδών, πουθαέχουνφέτος οι επιχειρήσεις στους τομείς τουφυσικού
αερίου, γαιάνθρακα και διυλιστηρίων. Πρόκειται για εναρμονιστικό νομοσχέδιο, που
συζητείταιστηνΕπιτροπήΟικονομικών,μετοοποίοηΚύπροςέπρεπεναθεσπίσεικαινα
δημοσιεύσει μέτρα, που θα εφαρμόζουν την εν λόγω προσωρινή συνεισφορά
αλληλεγγύης μέχρι 31.12.2022. Αιτία των αναμενόμενων χαμηλών εσόδων είναι η μη
ύπαρξη, εταιριών με τις συγκεκριμένες δραστηριότητες στην Κύπρο. Ωστόσο, από
πλευράς του ΥπουργείουΟικονομικών επισημάνθηκε ότι «δεν μπορούμε να είμαστε
απόλυτοιότιδενυπάρχουντέτοιεςεπιχειρήσειςστηνΚύπρο».

Σύμφωνα με τον Ευρωπαϊκό Κανονισμό, το Τέλος Αλληλεγγύης θα πληρώνουν
εταιρίες της ΕΕ με δραστηριότητες στους τομείς του αργού πετρελαίου, του φυσικού
αερίου, του γαιάνθρακα και των διυλιστηρίων, οι οποίες σημείωσαν αύξηση κερδών
πέραν του 20% σε σύγκριση με τον μέσον όρο των φορολογητέων κερδών κατά τα
τέσσεραφορολογικά έτη, πουαρχίζουν από1.1.2018ή μεταγενέστερα. Σεπερίπτωση
αυξημένωνκερδώνεπιβάλλεταιΠροσωρινήΣυνεισφοράΑλληλεγγύης33%,πέραντων
τακτικών φόρων και εισφορών, που ισχύουν στο εθνικό δίκαιο του κράτους- μέλους.
Βάσειτουνομοσχεδίου,σεπερίπτωσηπουομέσοςόροςτωνφορολογητέωνκερδώντα
συγκεκριμένατέσσεραέτηείναιαρνητικός,τομέσοφορολογητέοκέρδοςείναιμηδενικό
γιασκοπούςυπολογισμούτηςπροσωρινήςσυνεισφοράςαλληλεγγύης.

Εκπρόσωπος του κ/Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε στην αρμόδια
Κοινοβουλευτική Επιτροπή ότι ο Ευρωπαϊκός Κανονισμός δίνει την ευχέρεια
φορολόγησηςτωνυπερκερδώντέτοιωνεπιχειρήσεωνγια το2022-2023,καιπρόσθεσε
ότιστηνΚύπροεκτωνπραγμάτωνθαεφαρμοστεί,μόνογιατο2023.Δεδομένουδε,ότι
πρόκειται για Ευρωπαϊκό Κανονισμό, έχει άμεση ισχύ και δεσμεύει πλήρως την
Κυπριακή Δημοκρατία. Άλλωστε, η επιβολή συνεισφοράς αλληλεγγύης έχει στόχο να
μετριαστούνοισυνέπειεςτωναυξημένωντιμώνενέργειαςστουςπροϋπολογισμούςτων
ΔημόσιωνΑρχών,τουςτελικούςπελάτεςκαιτιςεταιρείεςσεολόκληρητηνΕ.Ε.

Από πλευράς μας, σημειώνουμε ότι γενικά σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες
εμφανίζονταιπροβλήματαστηνεφαρμογήτηςσχετικήςνομοθεσίας,όπωςνομοτεχνικές
ατέλειες (Ιταλία),απειλήμεταφοράςέδραςεταιριών (Τσεχία),αναβολή εφαρμογής της
σχετικήςνομοθεσίαςγιατο2023(Τσεχία),μείωσητηςκαθαρήςφορολογίαςγιατο2023

https://www.philenews.com/oikonomia/kypros/article/1392502/nomoschedio-gia-foro-se-iperkerdi-eterion-petreleou-alla-ochi-se-eteries-ape/
https://www.philenews.com/tag/epitropi-ikonomikon/
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(Τσεχία), διοικητικές προσφυγές στα δικαστήρια, με το επιχείρημα ότι πρόκειται για
φόρο στα κέρδη και όχι στο εισόδημα (Ισπανία), χαμηλή εισπραξιμότητα (Ισπανία).
Άλλωστε η ΕΕ, τον Σεπτέμβριο του 2022, συμφώνησεσε μια προσωρινή εισφοράστις
εταιρείεςορυκτώνκαυσίμων,ηοποίαεφαρμόζεταισεκέρδη,πουυπερβαίνουντο20%
τουμέσουόρουμιαςεταιρείας.

2.ΜΕΤΑΦΟΡΕΣ-ΝΑΥΤΙΛΙΑ-ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ
2.1 MaritimeCyprusConference,Λεμεσός, 8-11Οκτωβρίου2023

Μεμεγάληεπιτυχίακαιμε τησυμμετοχήπερισσότερωναπό1.000συνέδρωναπό
τον τομέα της ναυτιλίας, με καταγωγή από περισσότερες από 35 χώρες,
παρακολούθησαντοενθέματιΣυνέδριο(διοργανώνεταικάθεδύοχρόνιαστηνΚύπρο)
ολοκληρώθηκαν οι εργασίες του «Maritime Cyprus 2023 Conference», το οποίο
πραγματοποιήθηκε μεταξύ 8-11 Οκτωβρίου 2023 στη Λεμεσό. Διοργανωτές του
συνεδρίουήταντοΥφυπουργείοΝαυτιλίας,τοΚυπριακόΝαυτιλιακόΕπιμελητήριοκαιη
Κυπριακή Ένωση Πλοιοκτητών, ενώ η Eurobank Κύπρου, σταθερός αρωγός της
κ/ναυτιλίας, ήταν ο πλατινένιος χορηγός του συνεδρίου. Το Συνέδριο, το οποίο έχει
πλέονκαταστείθεσμόςστοντομέατηςναυτιλίαςόχιμόνοτηςΚύπρου,αλλάκαιδιεθνώς,
ελκύοντας υψηλού κύρους προσωπικότητες και ομιλητές, είχε ως κεντρικό θέμα
συζήτησης την «Ναυτιλίασεδράση: Ατζέντα για τηναλλαγή» - «Shipping inAction: An
AgendaforChange».

Οι συμμετέχοντες είχαν την ευκαιρία να ανταλλάξουν απόψεις και να
παρακολουθήσουνσυζητήσειςμεκορυφαίουςστοντομέατηςναυτιλίαςομιλητές,γύρω
απόζητήματα,όπωςηβιώσιμηναυτιλία,μεορίζοντα,το2050,τομέλλοντηςΝαυτιλίας
στηνΕυρώπη,η ενεργειακή καιψηφιακήμετάβασηκαιη θέση τηςΝαυτιλίαςσεαυτή
την προσπάθεια, καθώς επίσης και η χρηματοοικονομική πτυχή για τον τομέα και οι
προοπτικές ενόψει του μέλλοντος. Στην εναρκτήρια δεξίωση που πραγματοποιήθηκε
τηνΚυριακή, 8Οκτωβρίου 2023,στοAmathusBeachHotel, Λεμεσός, απονεμήθηκε το
«CyprusMaritimeAward2023»ωςαναγνώρισητηςσυμβολήςιδιωτώνήεταιρειώνστο
ανάπτυξη της Κυπριακής Ναυτιλίας - το Cyprus Maritime Award περιλαμβάνει τις
ακόλουθεςκατηγορίες:α)τοCyprusMaritimePersonalityAwardήβ)τοCyprusShipping
IndustryAward, ηδιάκρισηαυτήαπονέμεταικάθεδύοχρόνια,είτεσεφυσικόπρόσωπο
(«CyprusMaritimePersonalityAward»),είτεσενομικόπρόσωπο(«CyprusShippingIndus)
Το «Cyprus Maritime Personality Award» απονεμήθηκε στον κ. Γιώργο Προκοπίου,
Πρόεδρο της Dynacom Tankers Management Ltd, ως αναγνώριση της ουσιαστικής
συνεισφοράς τουστη ναυτιλιακήβιομηχανία, η οποία εκτείνεται, σεπερισσότερααπό
50χρόνια,έχονταςαγοράσειτοπρώτοτουπλοίο,το1971.

Ειδικότερα,απότιςεργασίεςτουσυνεδρίουσυγκρατούνταιταακόλουθα::
Α.ΕΙΣΑΓΩΓΙΚΕΣΟΜΙΛΙΕΣ
 Ο Δρ. Στέλιος Χίμωνας, Πρόεδρος του Συνεδρίου και Μόνιμος Γραμματέας του
Υφυπουργείου Ναυτιλίας, απηύθυνε χαιρετισμό στους συμμετέχοντες του σημερινού
συνεδρίου, τόνισε τη σημασία της εκδήλωσης, η οποία παρέχει ένα φόρουμ για
συζητήσεις σχετικάμε τις κρίσιμεςπροκλήσειςπουαντιμετωπίζειη διεθνής ναυτιλιακή
βιομηχανία, και ευχαρίστησε τους συνδιοργανωτές, τους χορηγούς, τους ομιλητές και
τους συμμετέχοντες για τη συμβολή και την παρουσία τους, ιδιαίτερα τον σημαντικό
αριθμότωνσυμμετεχόντωνπουταξίδεψαναπότοεξωτερικόγιαναπαρευρεθούν.
 ΟΠρόεδροςτηςΚυπριακήςΔημοκρατίαςκ.Ν.Χριστοδουλίδης,μετάταεγκαίνιατης
Έκθεσης Ναυτιλιακών Υπηρεσιών που διοργανώθηκε στο πλαίσιο του Συνεδρίου,
απηύθυνετηνεναρκτήριαομιλίαεπισημαίνονταςότι:
 ο ναυτιλιακός τομέαςαπαιτεί γρήγορηαντίδραση, αποτελεσματική αντιμετώπιση
κρίσεων,καινοτόμοσχεδιασμό,προσαρμοστικότητακαιπροορατικήνοοτροπία,
 οιθαλάσσιεςμεταφορές, ιδίως,στοπλαίσιοτηςτρέχουσαςκρίσηςστηνΟυκρανία,
πρέπεινατύχουντηςδέουσαςπροσοχήςκαιεξέχουσαςθέσηςεντόςτηςΕΕ,
 ησυμβολήτηςΚύπρουείναικαίριαστημετάβασητηςναυτιλίαςσεμιαβιομηχανία
χαμηλών ή και μηδενικών εκπομπών άνθρακα, στη διαδικασία ψηφιοποίησης των
εσωτερικών διαδικασιών του Υφυπουργείου Ναυτιλίας, στη δημιουργία ενός
ναυτιλιακούκέντρουναυτιλίαςμίαςστάσηςκαιστηνυλοποίησητουΝαυτιλιακόΔικαίου
ΕταιρειώνΠεριορισμένηςΕυθύνηςκαιότιη Κύπροςπροωθείταναυτικάεπαγγέλματα
καιτηνισότητατωνφύλωνστηναυτιλία.
 Οκ.Kitack Lim, Γενικός ΓραμματέαςτουΔιεθνούςΝαυτιλιακούΟργανισμού (ΙΜΟ)
και η κ. Adina Valean, Επίτροπος Μεταφορών της ΕΕ εκφώνησαν τους εναρκτήριους
λόγους.Οκ.KitackLim:
 αναγνώρισε την πρόοδο που έχει σημειώσει η ναυτιλιακή βιομηχανία, μέχρι
στιγμής, υπογραμμίζοντας τη σημασία της συνέχισης της αντιμετώπισης των
υφιστάμενωνκαιτωνεπερχόμενωνπροκλήσεων-
 τόνισε επίσης την αξία του Συνεδρίου για τη Ναυτιλιακή Κύπρο, το οποίο να
προσφέρειμιαπλατφόρμασυνεργασίαςμεταξύόλωντωνναυτιλιακώνφορέων,
 επεσήμανεότιείναιεπιτακτικήανάγκηνατροποποιηθούνκαιναεφαρμοστούνοι
κανόνεςκαιοικανονισμοίγιατηναυτιλίαπαγκοσμίωςαπότηναυτιλιακήκοινότητα.
 Ηκα.AdinaValean,ΕπίτροποςΜεταφορώντηςΕυρωπαϊκήςΈνωσης,αναφέρθηκε
στις πολλές ευκαιρίες που βρίσκονται στον ορίζοντα για τη ναυτιλία, τονίζοντας τη

σημασίατηςευελιξίαςστηνπροώθησητηςανάπτυξηςτωνπράσινωνκαυσίμωνκαιτην
υιοθέτησητεχνολογιώνενεργειακήςαπόδοσης.
Β.Πρώτοπάνελσυζήτησης-«ΔιάλογοςγιατηνΠολιτικήΝαυτιλίας»
 Έλαβε χώρα μεταξύ της κας Μαρίνας Χατζημανώλη, Αναπληρώτριας Υπουργού
Ναυτιλίας, τουΠρόέδρου τουΣυνεδρίουκαιΜόνιμος Γραμματέας τουΥφυπουργείου
Ναυτιλίας και του κ. Arsenio Dominguez, Διευθυντή του Τμήματος Θαλάσσιου
Περιβάλλοντος και Εκλεγμένου Γενικού Γραμματέα του Διεθνούς Ναυτιλιακού
Οργανισμού.
 ΑπότησχετικήσυζήτησησημειώνεταιερώτησηκαςΜαρίναςΧατζημανώληπρος
τονκ.DominguezσχετικάμετοόραματουΙΜΟ,τααποτελέσματατουMEPC80καιτην
υιοθέτηση της Στρατηγικής του ΙΜΟ για τη μείωση των εκπομπών αερίων του
θερμοκηπίουαπόταπλοία, τηνανακύκλωσηπλοίων, τηνεικόνατηςναυτιλίαςκαιτην
ισότητα των φύλων. Ο κ. Arsenio Dominguez επεσήμανε, πόσο σημαντικό ήταν να
αυξηθεί η παρουσία των γυναικών στον κλάδο, μέσω της ενθάρρυνσης της
συμμετοχήςτωνγυναικώνστιςναυτιλιακέςσπουδέςκαιτηςσυνέχισηςτηςεκστρατείας
για την ισότητα των φύλων σε επίπεδο ΙΜΟ και όχι μόνο. «Αυτό περιλαμβάνει την
ενεργό εργασία για την αύξηση του αριθμού των γυναικών σεανώτερες θέσεις στον
ΙΜΟ»,προσέθεσε.
Γ. Δεύτερο πάνελ συζήτησης, - «Βιώσιμη ναυτιλία προς το 2050: μια αποστολή (Im)
Possible;»,
 Τοπάνελσυντόνισεοκ.ΘέμηςΠαπαδόπουλος,Πρόεδρος/ΔιευθύνωνΣύμβουλος
CSC της InterorientNavigation Co Ltd, στο οποίο συμμετείχαν οι κ. Emanuele Grimaldi,
Πρόεδρος/Πρόεδρος&Διευθυντής ICSτηςGrimaldiEuromedSpA,οκ.ΦίλιπποςΦίλης,
Πρόεδρος/Πρόεδρος&ΔιευθύνωνΣύμβουλοςτηςECSAτηςLemissolerNavigationLtd,ο
DrGabyBornheim,ΠρόεδροςτηςΈνωσηςΓερμανώνΕφοπλιστών(VDR)καιοκ.Nikolaus
H.Schües,ΠρόεδροςτηςBIMCO.
 Το πάνελ ζήτησε σαφήνεια σχετικά με τη ναυτιλιακή πολιτική, με τον κ. Θέμη
Παπαδόπουλοναπροτείνει τηνανάπτυξη ενόςπαγκόσμιου και όχι τοπικούσυνόλου
κανονισμών. «Ο ΙΜΟπρέπει να αναπτύξει ένα νέο σύστημα, αντί να απαιτεί από τα
μέλη της ναυτιλιακής βιομηχανίας να συμμορφώνονται με πολλαπλά σύνολα
νομοθεσίας, γεγονόςπουπεριπλέκει τοταξίδι τουκλάδουπροςτηναπαλλαγήαπότις
ανθρακούχεςεκπομπές»,σημείωσε,
 Συμμεριζόμενοςαυτέςτιςσκέψεις, οΔρGabyBornheimανέφερεότι«πρέπει,ως
βιομηχανία, να είμαστε πλήρως ευθυγραμμισμένοι – και αυτό περιλαμβάνει τους
προμηθευτές καυσίμων. Οι νέοι κανόνες πρέπει να διεθνοποιηθούν – χρειαζόμαστε
ένα σαφές, παγκόσμιο πλαίσιο για να προχωρήσουμε στην επίτευξη του καθαρού
μηδενόςέωςτο2050.ΈναπλαίσιοπουεκτείνεταιπερισσότεροαπότηνΕΕ»,
 Οκ. EmanueleGrimaldi ζήτησεένα«σύστημακεφαλαίωνκαιανταμοιβής»γιανα
υποστηρίξειτουςπρώτουςχρήστεςνεότερων,ακριβότερωνκαυσίμωνστηναυτιλία.
 Ο κ. Nikolaus H. Schües ενθάρρυνε τους αντιπροσώπους να δουν τις προκλήσεις
τηςναυτιλίαςαπόμιαπιοθετικήπροοπτική, ιδίωςλαμβάνονταςυπόψητηνπληθώρα
νέων καυσίμων υπό ανάπτυξη, σε συνδυασμό με τις τεχνολογίες ενεργειακής
απόδοσηςπουείναιδιαθέσιμεςεπίτουπαρόντος.
 ΚατάτηδιάρκειατωνQ&A,στοτέλοςτηςσυνεδρίας, έναμέλοςτουακροατηρίου
ρώτησε σχετικά με τις δυνατότητες χρήσης της πυρηνικής ενέργειας για την
τροφοδοσία πλοίων. «Πολύ ωμά», είπε ο Δρ Γκάμπι Μπόρνχαϊμ, «δεν πρέπει να
υπάρχουν απαγορευμένες σκέψεις. Είναι μια ιδέα, αλλά μπορεί να μην είναι
ρεαλιστικό ότι ο κλάδος θα πάει προς αυτή την κατεύθυνση» καταλήγοντας στο
συμπέρασμα ότι ενώ η ναυτιλία πρέπει να λάβει υπόψη την τεχνολογία, ρεαλιστικά,
δενπιστεύειότιθαγίνειπραγματικότητα.
Δ. Τρίτοπάνελσυζήτησης - «Ηπροοπτική τωνεφοπλιστώνγια τομέλλοντηςναυτιλίας
τηςΕΕ»
 Τοπάνελσυντόνισεοκ.ΓιώργοςΜούσκας,ΑντιπρόεδροςτηςΈνωσηςΕφοπλιστών
Κύπρου. Στο πάνελ συμμετείχαν ο κ. Ανδρέας Χατζηγιάννης, Πρόεδρος της Κυπριακής
Ένωσης Εφοπλιστών, ο κ. Γιώργος Προκοπίου, Πρόεδρος της Dynacom Tankers
Management Ltd, ο κ. Θανάσης Μαρτίνος, Διευθύνων Σύμβουλος της Eastern
MediterraneanMaritime Ltd και η κα ΣουζάνναΛασκαρίδη, Διευθύντρια της Laskaridis
ShippingCompanyLtd.
 ΗσυζήτησηεπικεντρώθηκεστοEUETSκαιάλλουςπεριφερειακούςκανονισμούς,
και πώς αυτές οι πολιτικές επηρεάζουν τα μέλη του ευρωπαϊκού στόλου. Η κα
ΣουζάνναΛασκαρίδηπροέτρεψετις ρυθμιστικέςαρχές νααναπτύξουνπολιτικέςπου,
ενώοδηγούντηβιομηχανίαπροςτουςστόχουςβιωσιμότητας,δενοδηγούνταπλοίαή
τιςναυτιλιακέςεταιρείεςναμεταφέρουντιςδραστηριότητέςτουςσεπιοπροτιμώμενες
τοποθεσίες. «Υπάρχουνοφέληαπόένανπιοαυτάρκηστόλοκαιηπολιτικήπρέπει να
γραφτείέχονταςαυτόκατάνου»,είπε.
 Οκ.ΓιώργοςΠροκοπίουεπέκρινετοσύστημαETSτηςΕΕ,λέγονταςότι«ηΕυρώπη
πυροβολεί στα πόδια της», υποστηρίζοντας ότι η βιομηχανία θα ήταν καλύτερα να
επικεντρωθείσεμέτραενεργειακήςαπόδοσης, αντί ναεμποδίσει τηνανάπτυξημέσω
περιοριστικώνπολιτικών.
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 Μέλος του ακροατηρίου αμφισβήτησε την απάντηση των πλοιοκτητών στον
COVID-19 και τον αντίκτυπο της πανδημίας στα προς το ζην των ναυτικών. Οι
συμμετέχοντεςστηνεπιτροπήαναγνώρισανότι,συλλογικά,ηανταπόκρισητουκλάδου
δενήταναρκετάκαλή.
E. Την Τρίτη, 10/10/23, πραγματοποιήθηκε στο Parklane Resort & Spa στη Λεμεσό η
δεύτερημέρατουΣυνεδρίου«MaritimeCyprus2023».Θεματική ΝαυτιλίασεΔράση :
ΜιαΑτζέντα για Αλλαγή. Οι συζητήσεις σto πάνελ καιμια κεντρική παρουσίασηείδαν
εμπειρογνώμονες του κλάδου να αναλύουν ζητήματα σχετικά με την ενεργειακή
μετάβαση, τονμετασχηματισμό τηςβιομηχανίας καθώςσυνεχίζει τηνπορεία τηςπρος
την απαλλαγή από τις ανθρακούχες εκπομπές και τον ρόλο που διαδραματίζει η
ναυπηγικήστομεταβαλλόμενοπλαίσιοτηςναυτιλιακήςβιομηχανίας.
 Τοπρώτοπάνελσυζήτησης,μετίτλο «ΠρόκλησηΑποδεκτή:ΕνεργειακήΜετάβαση
– Πού βρισκόμαστε;» , συντονίστηκε από την κα Manuela Tomassini , Επικεφαλής
Αειφορίας και Τεχνικής Βοήθειας, EMSA, και παρουσίασε η κα Σεμίραμις Παλιού ,
Διευθύνουσα Σύμβουλος της Diana Shipping Inc, ο κ. JanDieleman , Πρόεδρος, Cargill
OceanTransportation/Cargill InternationalSA, οκ.SebastienHenderretche,Πλατφόρμα,
Louis Dreyfus Company, και ο κ. Roel Hoenders, Επικεφαλής Κλιματικής Δράσης και
ΚαθαρούΑέρα,ΔιεθνήςΝαυτιλιακόςΟργανισμός(IMO).
 «Πρέπειναείμαστεανοιχτόμυαλοιότανσυζητάμεγιατηνενεργειακήμετάβαση»,
είπεη καManuelaTomassini, ανοίγοντας τησυζήτηση. «Η ενεργειακήαπόδοση είναι
προτεραιότητα,όπωςκαιταεναλλακτικάκαύσιμα.Τοπιοσημαντικό,ωστόσο,είναινα
καλύψουμετοκενόγνώσηςκαιναεπικεντρωθούμεστηνυποστήριξητωνεπενδύσεων
στον κλάδο για να μας οδηγήσουμε προς τους στόχους μας για την ενεργειακή
μετάβαση.Ηπροσαρμοστικότητα, η ευελιξία, ηπλήρηςεκμετάλλευσητωνευκαιριών,
ηθετικότητα,ησυνεργασίακαιησυνεργασίαθαείναιόλακρίσιμαγιατηνεπιτυχία»,
 Ο κ. Roel Hoenders, μιλώντας από την οπτική γωνία του ΙΜΟ, τόνισε ότι ο
οργανισμός απηχεί προκλήσεις που αναφέρθηκαν χθες, κατά την πρώτη ημέρα της
Διάσκεψης σημειώνοντας ότι πρέπει να δοθεί έμφαση στη διαθεσιμότητα και την
τιμολόγηση των καυσίμων, καθώς και στο σημαντικό στοιχείο της δημιουργίας
ευκαιριών ενεργειακής μετάβασης σε όλη τη ναυτιλιακή βιομηχανία. Αναγνώρισε
επίσηςπώςπρέπει ναοριστείπεραιτέρωηέννοια τουκαθαρούμηδενόςκαιότιαυτό
θαείναιστηνατζέντατουΙΜΟ.
 Η κα Σ. Παλιού τόνισε τον ρόλο των ναυτικών στην ενεργειακή μετάβαση,
τονίζονταςτησημασίατηςαύξησηςτηςελκυστικότηταςτουκλάδουγιατηδιασφάλιση
της ανθεκτικότητας και της ποικιλομορφίας της επόμενης γενιάς του εργατικού
δυναμικού.Σημείωσεεπίσης,πώςπρέπειναδοθούνκίνητραστουςπλοιοκτήτες,μέσω
τηςδιαδικασίαςενεργειακήςμετάβασηςενώτόνισεότι«αναλαμβάνουμερίσκαγιανα
προχωρήσουμε τη βιομηχανία και παρόλο που κινούμαστε προς τη σωστή
κατεύθυνση,ηδιαθέσιμητεχνολογίαδενείναιαπαραιτήτωςηβέλτιστη».
 Σχολιάζονταςτηνπρόοδοπουέχεισημειωθείμέχριστιγμής,οκ.JanDielemanείπε
ότι τα αποτελέσματα του MEPC 80 ήταν θετικά, αλλά ότι τώρα είναι καιρός να
μετατραπεί η συζήτηση σε δράση. «Ήρθε η ώρα να ανεβάσουμε τον πήχη και να
απομακρυνθούμεαπό τηνεξάρτησήμαςαπό τουςπρώτουςκινητήριουςπαράγοντες
στον κλάδο. Τα καύσιμα μηδενικού άνθρακα προσφέρουν τεράστιες ευκαιρίες στην
ευρύτερηαλυσίδαεφοδιασμού – αςτοεκμεταλλευτούμε».
 Ο κ. Sebastien Landerretche σημείωσε πώς η σχέση των πλοιοκτητών με την
αλυσίδα εφοδιασμού πρέπει να μετατραπεί από συναλλακτικό χαρακτήρα σε
στρατηγική. «Πρέπει να αναπτύξουμε την κατανόησή μας για την τεχνολογία και να
αυξήσουμε τη συνεργασία με τους καλύτερους ιδιοκτήτες της κατηγορίας για να
ενισχύσουμε την πρόοδο σε όλους τους τομείς. Το να φέρουμε ενεργειακούς
παράγοντεςστηναλυσίδααξίαςθαείναιεπίσηςκρίσιμο»,κατέληξε.
 Μετά τη συζήτηση στο πάνελ, η κ. Anne Katrine Bjerregaard, Επικεφαλής
Στρατηγικής, Αειφορίας και ESG, Mærsk Mckinney Møller Center for Zero Carbon
Shippingανέβηκεστησκηνή,μεμιακεντρικήπαρουσίαση,μετίτλο,«Ηώραγιαδράση
είναι τώρα–μεταμορφώνονταςριζικάμιαβιομηχανία,μέχρι το2050»,απότηνοποία
συγκρατούνταιταακόλουθα:
 Η κ. Bjerregaard περιέγραψε την ανησυχητική εξέλιξη της κλιματικής αλλαγής και
πώς «ζούμε πολύ πέρα   από τα εννέα πλανητικά όρια» εδώ και λίγο καιρό. «Οι
αποφάσεις που ελήφθησαν στο MEPC 80 δείχνουν ότι κινούμαστε προς τη σωστή
κατεύθυνση. Καθώς προχωράμεμπροστά, πρέπει να κάνουμε ότι είναι δυνατό για να
εγκαταστήσουμε τη μέγιστη ποσότητα τεχνολογιών ενεργειακής απόδοσης σε
ολόκληρο τον παγκόσμιο στόλο, εάν θέλουμε να επιτύχουμε τους ελάχιστους
κλιματικούς στόχους. Αυτό απαιτεί επίσης, την εγκατάσταση συστημάτων δέσμευσης
άνθρακα σε τουλάχιστον το 30% τουστόλου», σημείωσε. Απηχώντας τις σκέψεις των
προηγούμενων πάνελ, η παρουσίασή της επανέλαβε τη σημασία της αύξησης της
ελκυστικότητας της βιομηχανίας για τα ταλέντα μέσω ισχυρών πολιτικών ESG. «Το να
κάνειςκαλόκάνει καλόστηνεμπορικήεπιτυχίακαιστηνπροσέλκυσητωνκατάλληλων
ανθρώπων», είπε. Σχετικά με τα εναλλακτικά καύσιμα, σχολίασε τη γκάμα των
καυσίμων υπό ανάπτυξη, τονίζοντας ότι ήταν επιτακτική ανάγκη, η ναυτιλία να
δημιουργεί σημαντικό σήμα ζήτησης για καύσιμα που εξετάζονται, καθώς άλλες

βιομηχανίεςαρχίζουννασυναγωνίζονταιγιαταίδιακαύσιμα.Εξήγησεότιοιρυθμιστικές
αρχές, οι επενδυτές και οι πελάτες είναι και θα συνεχίσουν νααπαιτούναλλαγές. «Το
πεδίο της βιωσιμότητας διευρύνεται στη ναυτιλία και ο χρόνος μας εξαντλείται:
απαιτείται μετασχηματιστική δράση. Θα είναι η εταιρεία σας μέρος αυτού, πώς θα
συμβάλλετεστηνκλιμάκωσητωνβιώσιμωνκαυσίμων;»
Ζ. Το δεύτερο πάνελ συζήτησης, «Ο ρόλος της ναυπηγικής σε μια εξελισσόμενη
ναυτιλιακήβιομηχανία»,
 Συντονίστηκε από τον κ. Nick Brown , Πρόεδρο IACS, Διευθύνοντα Σύμβουλο,
Lloyd'sRegister, καιπεριλάμβανε τονκ. ΚωνσταντίνοΣταμπεδάκη , Co-Founder&MD,
ERMAFIRST,κ.PolysV.Χατζιωάννου,ΔιευθύνωνΣύμβουλος&Πρόεδρος, SafeBulkers,
Inc, κ. Chris-Alexander Korfiatis, Αντιπρόεδρος, Marine Operations, Royal Caribbean, κ.
MarkO'Neil,Πρόεδρος, InterManager, κ.KennethTveter,ΕπικεφαλήςGreenTransition,
Clarksonsκαιοκ.ΣτέφανοςΕ.Αγγελάκος,ΔιευθύνωνΣύμβουλος,Αγγελάκος(Ελλάς)Α.Ε.
Η συζήτησηεπικεντρώθηκεστοπώςη ναυπηγικήβιομηχανίαμεταμορφώνεται για να
ευθυγραμμιστεί με τις νέες προσδοκίες των πελατών, οι οποίες προκύπτουν από
υφιστάμενους και εισερχόμενους κανονισμούς. Αυτόπεριπλέκεται από ζητήματαπου
σχετίζονται με απροσδιόριστους κλιματικούς στόχους, την έλλειψη διαθεσιμότητας
εναλλακτικώνκαυσίμωνκαιτηνανάγκηγιαπρόσθετεςεπενδύσειςσενέεςτεχνολογίες.
 Ο Mark O'Neil επεσήμανε τους παγκόσμιους κοινωνικούς, κυβερνητικούς και
πολιτικούς παράγοντες που επηρεάζουν επί του παρόντος την απαλλαγή από τις
ανθρακούχες βιομηχανίες και προέτρεψε μια πιο ρεαλιστική και ρεαλιστική
προσέγγιση στις προκλήσεις απαλλαγής από τον άνθρακα που αντιμετωπίζει η
ναυτιλία. «Τα ναυπηγεία αντιμετωπίζουν ένα επίπεδο αβεβαιότητας όσον αφορά το
σκεπτικό πίσω από την κατασκευή των πλοίων ουδέτερων εκπομπών άνθρακα του
μέλλοντος», είπε, προτείνοντας η εστίαση και η χρηματοδότηση να μετατοπίζονται
περισσότερο στουςμετόχους και τουςψηφοφόρους της εταιρείας – πουπιστεύει ότι
θαείναιοιπραγματικοίοδηγοίγιαμίαπαγκόσμιααλλαγή.
 Υπογραμμίζοντας την αυξημένη προβολή του κλάδου της κρουαζιέρας σε
σύγκρισημεάλλουςτομείςτηςναυτιλίας,ο κ.ΧρήστοςΑλέξανδροςΚορφιάτηςείπεότι
οιαποφάσειςσχετικάμετιςνέεςκατασκευέςεξαρτώνταιαπότιςανάγκεςτωνπελατών.
«Μεκάθεπαραγγελία, κατασκευάζουμεπλοίαπουείναι20-25%πιοαποτελεσματικά
από αυτά που παραδόθηκαν προηγουμένως, χρησιμοποιώντας οποιαδήποτε
τεχνολογία είναι διαθέσιμη εκείνη τη στιγμή». Εξήγησε ότι η στρατηγική δίνει μεγάλη
έμφασηστημετασκευή,διασφαλίζονταςότιταπλοίαμπορούνναπροσαρμοστούνγια
να ευθυγραμμιστούν με τα καύσιμα και τις τεχνολογίες του μέλλοντος, οι οποίες
σήμεραεξετάζονταιακόμη.
 Ο κ. Κων/νος Σταμπεδάκης ευχαρίστησε το Υφυπουργείο Ναυτιλίας για τη
διοργάνωσητουΣυνεδρίου–«Οκαθέναςμπορείναδιοργανώσειμιαεκδήλωση,αλλά
η δημιουργία μιας ατμόσφαιρας που ενθαρρύνει την ανοιχτή και παραγωγική
συζήτηση είναι κάτι που λείπει από τον κλάδο». Συνέχισε υπέρ της δέσμευσης
άνθρακα και της μετασκευής ως αναγκαιότητα, προτείνοντας ότι «η ενημέρωση του
υπάρχοντοςστόλουμπορείναείναιμιακαλύτερηπράσινηλύσηβραχυπρόθεσμα. Για
να υποστηρίξουμε τη ναυτιλία, πρέπει να ενθαρρύνουμε τον εκ των υστέρων
εξοπλισμότωνυπαρχουσώντεχνολογιών–καινασυνεχίσουμετηνανάπτυξήτης».
 Οκ.Π.Χατζηιωάννουενεθάρρυνε,εκφράζονταςτηναισιοδοξίατουγιατηνFuelEU
Maritime,ηοποίαπιστεύειότιθαδώσειώθησηστονμετασχηματισμότηςναυπηγικής
βιομηχανίας.
 Σχολιάζονταςωςμέλος τουκλάδουτηςκρουαζιέρας, ο κ. Chris-AlexanderKorfiatis
τόνισε τη σημασία της διατήρησης της ασφάλειας των ναυτικών και των επιβατών
κρουαζιέραςκαθώςηναυπηγικήβιομηχανίαεξελίσσεταιώστεναευθυγραμμίζεταιμε
τιςεισερχόμενεςτεχνολογίες,κανονισμούςκαικλιματικούςστόχους.
 Προσθέτοντας στη συζήτηση γύρω από τους ναυτικούς, ο Mark O'Neil
προειδοποίησε ότι η αγορά πληρωμάτων θα τμηματοποιηθεί περαιτέρω καθώς η
βιομηχανία εκπαιδεύει διαφορετικές ομάδες για να χειρίζονται και να χειρίζονται
διάφορουςτύπουςπλοίωνχρησιμοποιώνταςδιαφορετικά εναλλακτικάκαύσιμα. «Θα
χρειαστεί να πληρώσουμε υψηλότερους μισθούς για να διατηρήσουμε αυτό το
εκπαιδευμένοπροσωπικό στους ίδιους τύπουςσκαφών, για ναμειώσουμε το τρέχον
κόστοςπρόσληψης»,είπε.
 Πραγματοποιώντας τοαπόγευμα τηςδεύτερηςημέρας τουΣυνεδρίου, το Young
Executives Session προσέφερε μια διαδραστική συνεδρία ανάπτυξης ικανοτήτων και
επίλυσης προβλημάτων για στελέχη ναυτιλίας ηλικίας κάτω των 40 ετών. Αυτή η
συνεδρία διοργανώθηκεσεσυνεργασία με τηYoungShipCyprus καιWISTA Κύπρου
για νέους επαγγελματίες ναυτιλίας. Στο πλαίσιο της δημιουργίας του απαραίτητου
περιβάλλοντος, ώστε οι νέοι να συμπεριληφθούν και να εμπνευστούν από τις
ναυτιλιακές υποθέσεις, να αναζητήσουν θέσεις εργασίας στον κλάδο και να τους
παράσχουνμελλοντικήεξέλιξησταδιοδρομίας,ησυνεδρίαείναιέναφόρουμγιανέους
επαγγελματίες της ναυτιλίας για συζήτηση σχετικά με τη σταδιοδρομία ναυτιλιακά
θέματα και να συζητήσουν το όραμά τους για τον κλάδο, τις ευκαιρίες και τις
προκλήσειςπουτουςτονώνουνκαιτουςεπηρεάζουν.
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Η. Την Τετάρτη, 11 Οκτωβρίου 2023 πραγματοποιήθηκε η τρίτη και τελευταία ημέρα
του Συνεδρίου «Maritime Cyprus 2023» με Θεματική «Ναυτιλία σε Δράση: Μια
Ατζέντα για Αλλαγή». Οι συγκεκριμένες συζητήσεις σε πάνελ και μια παρουσίαση
διερεύνησαν πώς οι μελλοντικές τάσεις και οι αναδυόμενες αγορές επηρεάζουν τη
ναυτιλία, την πολυπλοκότητα της χρηματοδότησης των πλοίων στο πλαίσιο των
τρεχουσών προκλήσεων της ναυτιλίας, τη ναυτιλιακή τεχνολογία και πώς μπορεί να
βελτιώσειτηνασφάλειαστηθάλασσακαιτημεταβαλλόμενηδυναμικήτηςκρουαζιέρας.
 Ηεναρκτήριαπαρουσίασητηντρίτηημέρα «Εξερευνώνταςτιςμελλοντικέςτάσεις
και τις αναδυόμενες αγορές για μια δυναμική και ανθεκτική ναυτιλιακή βιομηχανία»
έγινε από τον κ. BenNolan, Διευθύνοντα Σύμβουλο, Ναυτιλιακές, Σιδηροδρομικές και
Ενεργειακές Υποδομές της Stifel. Συζητώντας τους σημαντικούς παράγοντες που
επηρεάζουναυτήν τηστιγμήτηναυτιλία, διερεύνησετονλαϊκισμό, τηνανανέωση, την
ενεργειακή μετάβαση/απανθρακοποίηση, τα εξελισσόμενα δημογραφικά και
πληθυσμιακά κέντρα και υψηλότερα επιτόκια/πληθωρισμό. Εξήγησε ότι ο κόσμος
εισέρχεταισεμιαάλληεποχήκυκλικούλαϊκισμού-σημειώνονταςπώςοιχώρεςγίνονται
πιο νησιωτικές, επηρεάζονταςέτσι τιςθαλάσσιεςμεταφορές. «Ηανανέωσηγίνεταιμια
σημαντικήτάση-γιαπαράδειγμα,οιεταιρείεςτεχνολογίαςμεταφέρουντιςδιαδικασίες
παραγωγής πίσω στη Βόρεια Αμερική». Αναφορικά με την ενεργειακή μετάβαση,
παρατήρησεπώςοι κεφαλαιουχικές δαπάνεςπουοδηγούσανστηναπαλλαγήαπό τις
ανθρακούχες εκπομπές ήταν σε υψηλό όλων των εποχών, με τις επενδύσεις στην
καθαρήηλεκτροκίνησηναέχουναυξηθείσημαντικά.Ενθαρρύνονταςμιαπιορεαλιστική
προοπτική, τόνισε πώς «υπάρχει μια αυξανόμενη συνειδητοποίηση ότι οι στόχοι
απαλλαγής από τον άνθρακα θα είναι δύσκολο να επιτευχθούν. Και αυτό ισχύει
ιδιαίτερα σε ένα περιβάλλον όπου λείπει η συνεργασία». Κάλεσε για ένα αυξημένο
επίπεδο «ενεργειακού ρεαλισμού». «Έχουμε πολύ δρόμομπροστά μας και η ιδέα ότι
όλα αυτά μπορούν να συμβούν γρήγορα είναι φαρσοκωμωδία. Είναι ευγενές και
σίγουρασυμφωνώότιπρέπεινατοκάνουμε,αλλάηιδέαότιθασυμβείενμίανυκτίδεν
είναιρεαλιστική».
Θ. Τοπρώτοπάνελσυζήτησης, με τίτλο «NavigatingtheSeasof Capital:Exploring Ship
Finance» , συντονίστηκε από τον κ. Ben Nolan, Managing Director, Maritime, Rail, &
Energy InfrastructureστοStifelκαιπαρουσίασε τονκ.ΧρήστοΤσάκωνα,GlobalHeadof
Shipping,DNBBankASA,κ.MarkFriedmanΑνώτεροςΔιευθύνωνΣύμβουλος,Evercore,κ.
Erik Helberg, Διευθύνων Σύμβουλο, Clarksons Securities, κα Nicole Mylona,
  ΔιευθύνουσαΣύμβουλος,TransmedShippingCo.Ltd,κ.HarryN.Vafias,Διευθύνων
Σύμβουλος& Ιδρυτής,StealthGasInc.καιτονκ.AtefAbouMerhi,ΔιευθύνωνΣύμβουλο,
Pelagic Partners. Η συζήτηση επικεντρώθηκε γύρω από τις προκλήσεις που
αντιμετωπίζει η Ναυτιλία, όταν πρόκειται για τη χρηματοδότηση της ανάπτυξης στο
πλαίσιο ενός αβέβαιου μελλοντικού τοπίου, γεωπολιτικών παραγόντων και ρυθμού
τεχνολογικήςανάπτυξης.
 «Ηεπένδυσησεόλουςτουςκύκλουςείναιπρόκλησηκαθώςείναιασταθής»,είπεο
κ. Erik Helberg. «Αλλά είμαστε αισιόδοξοι λόγω της πλευράς της προσφοράς. Την
κατάλληληστιγμή,υπάρχουνεκπληκτικέςεπιστροφέςπουπρέπειναγίνουν».
 Υποστηρίζοντας τηνανωτέρωθέση, η καΝ.Μυλωνάείπε: «Υπάρχουνδιαθέσιμα
κεφάλαια για έργα με καλές εταιρείες με αποδεδειγμένα ιστορικά αποτελέσματα με
υγιείςισολογισμούςκαικαλή,σταθερήταμειακήροή».
 Η συζήτηση στράφηκε στο διοικητικό φόρτο που αντιμετωπίζουν οι μικρότερες
ναυτιλιακές εταιρείες για να συμμορφωθούν με την πληθώρα των εισερχόμενων
κανονισμών, σημειώνονταςότι ενώ το λειτουργικόπεριβάλλον δυσκολεύει την είσοδο
νέωνπαικτώνστηναγορά,είναιεπίσηςόλοκαιπιοδύσκολογιατιςμικρότερεςεταιρείες
να επιβιώσουν. «Είναι πιθανό να δούμε περαιτέρω ενοποίηση», συνέχισε ο κ. Erik
Helberg, «Εάν μπορείτε να βρείτε έναν παράγοντα διαφοροποίησης, τότε υπάρχει
ακόμαχώροςγιαμικρότερεςεταιρείες,αλλάείναιπιοδύσκολοαπόό,τιήτανπριν».
 Ο κ. Atef Abou Merhi σημείωσε πόσο οι μικρές εταιρείες αποτελούν τον
ακρογωνιαίο λίθο και τη ραχοκοκαλιά της ναυτιλίας και θα παραμείνουν. «Αλλά
υπάρχει μεγαλύτερη εστίαση τώρα στις πισίνες, για παράδειγμα, όπου βλέπουμε
ενοποίηση στην εμπορική πλευρά. Και οι μικρότερες εταιρείες χρειάζονται όλο και
περισσότερουποστήριξηαπότουςδιαχειριστέςπλοίων»,κατέληξε.
 Οκ.ΧάρηςΝ.Βαφιάςπιστεύειότιοι ιδιοκτήτεςμεδύοέωςπέντεπλοία, συχνάσε
ξηρό χύμα, θα συνεχίσουν να κερδίζουν τους μεγαλύτερους παίκτες καθώς ο
ισολογισμόςείναιτοπιοσημαντικόστοιχείο,μεχαμηλήμόχλευσηκαιεστίασηστοOPEX.
 Καθώςησυζήτησηστράφηκεπροςτηνανταγωνιστικότηταστηναυτιλία,ηκαΝικόλ
Μυλωνά είπε: «Χρειαζόμαστε τον ανταγωνισμό, αυτός είναι που μας κρατά σε
εγρήγορση. Εάν υπάρχουν μόνο λίγοι μεγάλοι οργανισμοί που ελέγχουν το εμπόριο,
αυτόθαεπηρεάσειτηνασφάλεια,τοκόστος,ταπάντα».
Ι. Το δεύτερο πάνελ συζήτησης, με τίτλο «Οι μελλοντικές θάλασσες: προώθηση της
θαλάσσιαςτεχνολογίαςγιαενισχυμένηασφάλεια»συντονίστηκεαπό τηνκαΔέσποινα
ΠαναγιώτουΘεοδοσίου, Joint CEO, TototheoMaritime, και παρουσίασε τον κ. Peter
Broadhurst, Senior Vice President Safety and Regulatory, InmarsatMaritime, Capt Piotr
Rusinek,MasterMariner,DPAandFleetMarineSuperintendent,IntershipNavigation, και
τονκ.ErwinDerlagen,COOστηνENESELLimited.Ησυζήτησηεπικεντρώθηκεστοπώςη

ψηφιοποίηση οδηγεί στην υιοθέτηση εξαιρετικά εξελιγμένων τεχνολογικών προόδων,
πουέχουνσχεδιαστείγιαναβοηθήσουντουςναυτικούςστακαθήκοντακαιπώς–λόγω
αυτών των τεχνολογιών – έχουν γίνει εμφανείς οι πιθανές επιπτώσεις στις θέσεις
εργασίαςστονκλάδο.Τοπάνελσυμμετείχεσεμιασυζήτησησχετικάμετηνκατεύθυνση
τηςαλλαγής,στοχεύονταςστηνπορείαπουέχειακολουθήσειηναυτιλίαωςκλάδος, τα
ανεκτίμηταδιδάγματαπουαντλήθηκανκαιτακρίσιμαερωτήματακαιτιςευκαιρίεςπου
βρίσκονταιμπροστάμας.
 «Η πραγματικότητα είναι ότι ζούμε σε έναν συνδεδεμένο κόσμο. Οι επερχόμενοι
ναυτικοίείναισυνηθισμένοισεαυτότοεπίπεδοσυνδεσιμότητας,καιγι'αυτόπρέπεινα
τοαγκαλιάσουμε–καινατοχρησιμοποιήσουμεγιαναβελτιώσουμετηνασφάλειατης
ναυτιλίας»,δήλωσεοκ.PeterBroadhurst.
 Ο κ. Erwin Derlagen τόνισε τη σημασία της εκπαίδευσης, αναφέροντας την αξία
του καλά παραγόμενου περιεχομένου βίντεο που μπορεί να παραδοθεί και να
καταναλωθεί από τους ναυτικούς σταπλοία. «Πρέπει πραγματικά να αλλάξουμε την
κουλτούρασχετικάμε τον τρόπομε τονοποίο εκπαιδεύουμε ταπληρώματάμαςστο
πλοίο.Πρέπεινααποστασιοποιηθούμεαπότοπαλιομοδίτικοστυλπροπόνησης,όπου
απλώς λέμε στους ανθρώπους τι να κάνουν και πώς να βλέπουν τα πράγματα.
Αντίθετα, πρέπει να ακούμε το πλήρωμα όταν μας λένε πού είναι τα μειονεκτήματά
τουςκαιναπροσαρμόσουμεανάλογατηνπροπονητικήμαςστρατηγική».
 Η κ. Δ. Παναγιώτου Θεοδοσίου σημείωσε πώς ο όρος «διαταραχή» έχει
αντικατασταθείαπότη«μετάβαση»απότηνέλευσητηςπανδημίας,σηματοδοτώντας
μια αλλαγή στο επίκεντρο σε μια εσωτερική ορμή για αλλαγή και όχι σε εξωτερικές
δυνάμειςαναστάτωσης.
 Ηαξίατωνδεδομένωνυπογραμμίστηκεαπότονκ.PeterBroadhurst:«Δεννομίζω
ότι πρέπει να περιοριστούμε – υπάρχουν περισσότερα που μπορούν να γίνουν με
αυτήν την τεχνολογία, ακόμα κι αν αυτό σημαίνει ότι η τεχνολογία κερδίζει χρήματα
απόάλλεςεταιρείες».
 Οκ.ErwinDerlagenτόνισεότιυπάρχουνδύοσημαντικάστοιχείαπουέρχονταιστη
λήψη αποφάσεων στην ξηρά – «η τεχνολογία και τα δεδομένα που διατίθενται από
αυτήν,καιτοπλήρωμα,πουπαραμένειταμάτιακαιτααυτιάσταπλοία,προσφέροντας
μοναδικέςανθρώπινεςπροοπτικέςτωνπροκλήσεωνεπίτουσκάφους».
ΙΑ. Το τρίτο και τελευταίο πάνελ συζήτησης της ημέρας με τίτλο «Cruising Ahead:
ExploringCurrentDevelopmentsandDynamicsintheindustry», συντονίστηκεαπό τονκ.
Joost van Ree, Group Director Cruise & Yachts, Ocean Technologies Group, και
παρουσίασε τον κ. Bert Hernandez, Senior Αντιπρόεδρος – International, Royal
Caribbean International, την κα Μαρία Δεληγιάννη, Εθνική Διευθύντρια, Eastern
Mediterranean,CruiseLines InternationalAssociation, τονκ.VincenzoGalati,Διευθυντής,
Corporate Marine Technology, Carnival Corporation & PLC, και ο κ. Norbert Stiekema,
CCO,Explora Journeys .
Το πάνελ συζήτησε τηνπολυπλοκότητα του τομέα της κρουαζιέρας και τον τρόπομε
τον οποίο η δυναμική αλλάζει καθώς ο ναυτιλιακός τομέας μεταβαίνει προς τη
βιωσιμότητα. «Είμαστε πολύ ορατοί», είπε ο κ. Joost van Ree. "Εξαιτίας αυτού, η
βιομηχανία κρουαζιέρας είναι πάντα ένας από τους πρώτους υιοθέτες της νέας
τεχνολογίας." Επεκτείνοντας την προβολή της βιομηχανίας κρουαζιέρας στις
ευρωπαϊκές πόλεις, το παράδειγμα ήταν οι προσπάθειες του Άμστερνταμ να μειώσει
τοντουρισμόαπαγορεύονταςταμεγάλακρουαζιερόπλοιααπότοκέντροτηςπόλης.
 ΣχολιάζονταςαπότησκοπιάτουESG,ηκαΜαρίαΔεληγιάννη,ΕθνικήΔιευθύντρια
CruiseLines InternationalAssociationCLIAγιατηνΑνατολικήΜεσόγειο, ανέφερεπώςοι
εταιρείες, όχιμόνοσυνεχίζουνναεπιδιώκουνουσιαστικέςμειώσειςστιςεκπομπέςαπό
τα συστήματα πρόωσης πλοίων, αλλά επίσης δίνουν προτεραιότητα στη βιώσιμη
δραστηριότητασεπροορισμούςκρουαζιέραςστουςοποίουςδραστηριοποιούνται.
 Σεερώτηση,αναφορικάμετιςαπόψειςτουγιατομέλλοντηςκρουαζιέραςΟκ.Bert
Hernandezεξήγησεπώςοπροορισμόςείναιο πρωταρχικόςκαθοριστικόςπαράγοντας,
γιατοπώςοιάνθρωποιεπιλέγουντιςδιακοπέςτους.«Οπροορισμόςείναι τοκλειδί.Ως
εκτούτου,είναικρίσιμοταπλοίαμαςναέχουνπρόσβασησεαυτούςτουςπροορισμούς
και αυτό μπορεί να εξασφαλιστεί ,μόνομέσω της συνεχούς δέσμευσης με τις τοπικές
κοινότητες».Συμφωνήθηκεότιτατοπικάγραφείακαιοισυνεργασίεςσυμβάλλουνστην
αντιμετώπιση των αναγκών σε υποδομές και στην ενίσχυση της μακροπρόθεσμης
ανάπτυξης για την κρουαζιέρα. Ολοκληρώνοντας εξήγησε πώς η Κύπρος έπαιξε
πρωταγωνιστικόρόλοστηναρχή τηςπανδημίαςβοηθώντας ταμέλητουπληρώματος
να επιστρέψουν στα σπίτια τους. «Αυτό το μικροσκοπικό κράτος ήταν πραγματικά ο
καταλύτηςπουεπέτρεψετηνεπανεκκίνησητηςβιομηχανίαςκρουαζιέρας».
 Τέλος, σε δηλώσεις του, ο Γενικός Διευθυντής International Business Banking της
EurobankΚύπρου(πλατινένιουχορηγούτουσυνεδρίου),κ.Σ.Κασσιανίδης:
 ανέδειξετησημασίαπουέχειο τομέαςτηςναυτιλίας γιατηνΚύπρο, καθώς,όπως
ανέφερε, «αποτελεί περίπου το 7% τουΑΕΠ της χώρας και είναι διαχρονικά έναςαπό
τουςβασικούςπυλώνεςστηνοικονομίατουτόπου»,
 σημείωσε ότι το κ/νηολόγιο είναι το τρίτο μεγαλύτερο στην Ευρώπη και το
ενδέκατομεγαλύτεροδιεθνώς,γεγονόςπουδηλώνεικαιτοεκτόπισματηςΚύπρουστον
τομέατηςναυτιλίαςκαι



11

 διαβεβαίωσε πως ηEurobankΚύπρου«θασυνεχίσειναστηρίζειτιςπρωτοβουλίες
που αναλαμβάνονται και στόχο έχουν την εδραίωση της Κύπρου ως μιας χώρας με
αναβαθμισμένο,ανταγωνιστικό, ναυτιλιακότομέα,πουθασυνεισφέρειθετικάτόσοσε
τοπικό,ευρωπαϊκόόσοκαιδιεθνέςεπίπεδο.

2.2 Συνέδριογια τις επιπτώσεις της κλιματικής αλλαγής στον τουρισμό,Λευκωσία
19.10.23

ΟιεπιπτώσειςτηςκλιματικήςαλλαγήςστονΤουρισμόσυζητήθηκανστοσυνέδριομε
τίτλο«Είναι η κλιματική αλλαγήαπειλή για τονΤουρισμό;», το οποίο διοργανώθηκε
την Πέμπτη, 19.10. τ.έ. στη Λευκωσία στο συνεδριακό κέντρο Φιλοξενία από το
Υφυπουργείο Τουρισμού της Κύπρου και την Κυπριακή Πρωτοβουλία Βιώσιμου
Τουρισμού, υπό την αιγίδα του Προέδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας, κ. Ν.
Χριστοδουλίδη.

Κοινό συμπέρασμα όλων των προσκεκλημένων ομιλητών, επιστημόνων και
εκπροσώπων αρμοδίων φορέων του δημοσίου και του ιδιωτικού τομέα ήταν ότι η
κλιματικήαλλαγή είναι άρρηκτασυνυφασμένημε τον τουρισμό, αφούοι υψηλότερες
θερμοκρασίες,οαυξημένοςκίνδυνοςπυρκαγιών,ηαύξησητηςστάθμηςτηςθάλασσας,
μεταξύάλλων,παρακινούντουρίστεςναεπιλέγουνάλλουςπροορισμούς.Οιδύοκύριες
ομιλίες - παρουσιάσεις ήταν του Δρ. Χ. Γιαννακόπουλου, Διευθυντή Ερευνών στο
Ινστιτούτο Περιβάλλοντος και Βιώσιμης Ανάπτυξης του Εθνικού Αστεροσκοπείου
Αθηνών και τουΔρ Γ. Ζίττη, από τοΚέντροΑριστείας για την ΚλιματικήΑλλαγή και την
ΑτμοσφαιρικήΈρευνατουΙνστιτούτουΚύπρου.

Συγκεκριμένα,στηνπαρουσίασήτουοΔρΧ. Γιαννακόπουλος, ΔιευθυντήςΕρευνών
στο Ινστιτούτο Περιβάλλοντος και Βιώσιμης Ανάπτυξης του Εθνικού Αστεροσκοπείου
Αθηνών ανέφερε ότι το κίνητρο των τουριστών για να επισκεφτούν νησιά όπως η
Κύπρος διακυβεύεται από τις επιπτώσεις της κλιματικής αλλαγής, όπως υψηλές
θερμοκρασίες,κίνδυνοςπυρκαγιών,κίνδυνοιγιαυγείακαιβιοποικιλότητα.Ανέφερεότι
προβλέπεται ότι το 13% εργατικού δυναμικού στην Ευρώπη θα απασχολείται στην
τουριστικήβιομηχανίατο2027από11%σήμερα,αλλάστηννότιαΕυρώπητοποσοστό
είναι μεγαλύτερο, ενώ στην Κύπρο και Ελλάδα είναι 22-23%. Αναφέρθηκε σε έρευνα
πουέκανανμεταξύτωντουριστώνστηνΚύπροαπόΕλλάδα,Βρετανία,ΣερβίακαιΙταλία,
σύμφωνα με την οποία το 98% είπε, ότι αν υπήρχαν περισσότερες μεταδοτικές
ασθένειες στην χώραθαεπέλεγανάλλονπροορισμό. Στηνερώτησηαν χαθούνπολλά
εκατοστάπαραλίας,ήανοιπαραλίεςείχανχαθεί,το85%είπεότιθαάλλαζεπροορισμό,
ενώ το 73% είπε ότι θα το έκανε αυτό αν οι θερμοκρασίες ήταν πολύ δυσμενείς. Αν
υπήρχεέλλειψηνερού,72%απάντησανότιθαεπέλεγανάλλοπροορισμόκαι68%είπε
θα το έπραττε αν υπήρχαν πολλές δασικές πυρκαγιές. Ο κ. Γιαννακόπουλος
συμπλήρωσε ότι, επειδήη Κύπροςβρίσκεται στην ΑνατολικήΜεσόγειo, η οποία είναι
ένα«hot spot» κλιματικήςαλλαγής, αναμένεται νααντιμετωπίσειμιασειράδυσμενών
επιπτώσεων στον τουρισμό εξαιτίας της κλιματικής αλλαγής, αφού αναμένονται
θερμότεροι χειμώνες, πιο πολλές ξηρασίες και πολύ περισσότερα και εντονότερα
φαινόμενα. Σημείωσεότιαυτόθαείχεωςαποτέλεσματηθερμικήδυσφορίακατοίκων
καιτουριστών,ευπάθειασετροπικέςασθένειες,υποβάθμισητωνφυσικώναξιοθεάτων,
αλλά και την αύξηση των λειτουργικών εξόδων των ξενοδοχειακών μονάδων για
κλιματισμόκαιψύξη. Ανέφερεδε, ότι ενδέχεται ναχάσουνκαι έσοδααπότηναύξηση
της στάθμης της θάλασσας, λόγω της απώλειας μέρους της παραλίας. Σχετικά με τον
δείκτη δυσφορίας, σημείωσε ότι σύμφωνα με το αισιόδοξο σενάριο, στην Κύπρο,
ενδέχεται να αντιμετωπίζεται θερμική δυσφορία 100 μέρες τον χρόνο, ενώ στο
απαισιόδοξο σενάριο, προς το τέλος του αιώνα, κοντά στο 2080, ενδέχεται τις μισές
μέρες του χρόνου ναυπάρχει θερμικήδυσφορία. Το νότιο και ανατολικότεροκομμάτι
τηςΚύπρουφαίνεταιναείναιπιοευάλωτασεαυτέςτιςμεταβολές.Ανυπερθερμανθείο
πλανήτης κατά 4 βαθμούς Κελσίου, Ελλάδα και Κύπρος θα απωλέσουν σημαντικά
έσοδα,αφούθαμειωθείητουριστικήζήτησημεταξύ2%και5%αναλόγωςτηςαύξησης
της θερμοκρασίας. Τέλος, αναφέρθηκε στη σημασία των κλιματικών υπηρεσιών, στο
πώς δηλαδή ο τουριστικός τομέας θα μπορούσε να πάρει μετεωρολογικές και
κλιματολογικέςπληροφορίεςκαινατιςχρησιμοποιήσειγια τηδικήτουδραστηριότητα,
όπωςοδείκτηςδυσφορίας,τονοποίονοίδιοςπαρουσίασε.

ΣτηδικήτουομιλίαγιατηνκλιματικήαλλαγήστηνΚύπροκαιΑνατολικήΜεσόγειο,ο
Δρ Γ. Ζίττης, ερευνητής στο Κέντρο Αριστείας για την Κλιματική Αλλαγή και την
Ατμοσφαιρική Έρευνα του Ινστιτούτου Κύπρου, είπε ότι, κατά τις τέσσερις τελευταίες
δεκαετίες, η θέρμανση της περιοχής έχει ξεπεράσει αρκετά τον μέσο παγκόσμιο
πλανητικό όρο και θερμαίνεται, γύρω στους 0,4 βαθμούς Κελσίου, ανά δεκαετία.
Προσέθεσε ότι υπάρχει τάση προς ξηρότερες συνθήκες και ότι το τέλος του
προηγούμενου αιώνα ήταν η ξηρότερη περίοδος των τελευταίων 500 ετών για την
περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου. Αντίστοιχη είναι και η βροχόπτωση στην Κύπρο.
Σύμφωναμεδεδομένατωντελευταίων120χρόνων,τιςτελευταίεςδεκαετίεςβλέπουμε
μείωσητωνβροχοπτώσεωντηςτάξης10%-15%,σεσχέσημετιςαρχέςτουπερασμένου
αιώνα. Ο Δρ. Ζίττης σημείωσε, επίσης, ότι όλεςαυτές οι μεταβολές στην περιοχή είναι
θεωρητικά κάτι φυσιολογικό, αφού στην ιστορία του πλανήτη υπήρχε πάντα μια
μετάβασηαπόπιο ξηρέςσευγρέςσυνθήκεςκαιαπόπιοθερμέςσεπιοψυχρέςεποχές,

αλλά αυτό που ανησυχεί ιδιαίτερα είναι ότι αυτή η σύγχρονη κλιματική αλλαγή
συμβαίνει πολύ γρηγορότερα από ότι θα περίμεναν και δεν μπορεί να εξηγηθεί με
κανέναναπότουςάλλουςφυσικούςπαράγοντες, οιοποίοιεπηρεάζουντοκλίμα,παρά
μόνο, αν ληφθούν υπόψιν οι εκπομπές θερμοκηπικών αερίων και ο ανθρώπινος
παράγοντας. Σχετικά με μελλοντικές προβλέψεις, αναφέρθηκε σε δύο σενάρια, ένα
αισιόδοξο, τοοποίοείναιπολύκοντάσεαυτάπουπρονοείη ΣυμφωνίατουΠαρισίου,
και ένα απαισιόδοξο, αν συνεχίσουμε με τους σημερινούς ρυθμούς. Στο αισιόδοξο
σενάριο,ανληφθούνέγκαιραμέτραηθερμοκρασίαθασυνεχίσεινααυξάνεταιγια1-2
δεκαετίεςκαιμετάθασταθεροποιηθείσεπιοδιαχειρίσιμαεπίπεδα, ενώπροβλέπονται
πολύ μικρές μεταβολές στην βροχόπτωση, και πολύ ηπιότερη θέρμανση. Στο
απαισιόδοξο σενάριο, κατεύθυνση προς την οποία φαίνεται να κινούμαστε αυτή τη
στιγμή,ηθερμοκρασίαενδέχεταινασυνεχίσεινααυξάνεταικαιστοτέλοςτουαιώνανα
ξεπεράσει τους 4-4,5 βαθμούς Κελσίου. Το απαισιόδοξο σενάριο συνεπάγεται επίσης
μείωσητηςβροχόπτωσης, κατά20%-30%,σεσχέσημεταεπίπεδατουπροηγουμένου
αιώνακαιαναμένεταιεπιμήκυνσητηςξηρήςπεριόδου,κατά4περίπουμήνες.

Προβληματίζειιδιαίτερακαιηαύξησητηςστάθμηςτηςθάλασσας,δεδομένουότιοι
περισσότερες από τις κρίσιμες υποδομές της Κύπρου, όπως αεροδρόμια, λιμάνια,
ηλεκτροπαραγωγικοί σταθμοί, βρίσκονται κοντά στην θάλασσα. Ήδη παρατηρείται
αύξηση στη στάθμης της θάλασσας, τάση, η οποία σύμφωνα με τον Δρ. Ζίττη,
αναμένεται νασυνεχιστεί τοναιώναπουδιανύουμε, ξεπερνώνταςενδεχομένωςκαι το
μισόμέτρο.Μεταπιοαπαισιόδοξαμοντέλαενδέχεταιναξεπεραστείτοέναμέτροστη
μέση αύξηση της στάθμης της θάλασσας. Ο Δρ. Ζίττης συμπλήρωσε ότι, τα ακραία
φαινόμενααναμένεταιναείναισυχνότερα,εντονότεραήμεγαλύτερηςδιάρκειας,καινα
επηρεάζουν την οικονομία, τη ζήτηση και παραγωγή ενέργειας, υδάτινους πόρους,
βιοποικιλότητα,γεωργίακαικτηνοτροφία,ανθρώπινηυγεία,μεταφορές,υποδομές,τον
τομέα των ασφαλειών αλλά και τον τουρισμό. Η Ανατολική Μεσόγειος και η Κύπρος
βρίσκονταιστοεπίκεντροτηςκλιματικήςαλλαγήςκαιηπεριοχήθερμαίνεταιεντονότερα
και γρηγορότερα από άλλες περιοχές του πλανήτη, ενώ παρατηρείται μια τάση προς
αρκετάξηρότερεςσυνθήκες.Τέλος,οΔρ.Ζίττηςεκτίμησεότιαυτέςοιαλλαγέςμπορείνα
περιοριστούνσημαντικάσεπολύπιο διαχειρίσιμαεπίπεδα για τονάνθρωποαλλά και
ταοικοσυστήματα,αλλάγιαναγίνειαυτόχρειάζονταιπολύαποφασιστικάκαιέγκαιρα
μέτρα την επόμενη δεκαετία, με στόχο τη μείωση των εκπομπών και συγκεντρώσεων
θερμοκηπίωναερίων.

2.3 Προτεραιότητες κ/ τουριστικής πολιτικής (Συνέντευξη κ/ Υφυπουργού
Τουρισμού στην ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΚΥΠΡΟΥ)

Σε πρόσφατη συνέντευξη του (ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ ΚΥΠΡΟΥ, 1.10.23 ο κ/ Υφυπουργός
Τουρισμού, κ. Κ. Κουμής, μεαφορμήεκδήλωσηγια τηνΠαγκόσμιαΗμέραΤουρισμού
(27.09τ.έ.)επεσήμανετουςβασικούςάξονεςτηςκ/τουριστικήςπολιτικής:
 ηκ/Κυβέρνησηέχειωςπροτεραιότητεςτηνπράσινημετάβασηκαιτηνπροστασία
τουπεριβάλλοντος,ωςστοιχείααειφόρουτουριστικήςανάπτυξης,
 η λήψη αποφάσεων και ο σχεδιασμός δράσεων για τη στήριξη της πράσινης
μετάβασηςαποτελείάμεσηανάγκηκαιεπιτακτικήευθύνη
 έχειδημιουργηθείδιατμηματικήεπιτροπή,μεαντικείμενοτηβιώσιμηανάπτυξηκαι
αειφορίαστοντουρισμό,
 δημιουργούνται νέα labels (σήμα ποιότητας ιστορικών ξενοδοχείων της Κύπρου),
με στόχο τη διασύνδεση με την τουριστική αγορά της Σ. Αραβίας (ανάδειξη της νέας
πόληςΝΕΟΜσεθέρετρουψηλώνπροδιαγραφών, ίδρυσηνέαςαεροπορικής εταιρίας
RIADH AIR)καιτησυνεργασία,μεαμοιβαίαοφέλη,
 το Υφυπουργείο Τουρισμού, έχει ως στόχο να διασφαλίζει ότι τα έργα, που
βρίσκονται υπό την εποπτεία του, αναπτύσσονται και λειτουργούν εφαρμόζοντας
βέλτιστες περιβαλλοντικές πρακτικές (οι περιβαλλοντικές διακρίσεις και πιστοποιήσεις,
πουέχουνλάβειοιμαρίνεςΛεμεσούκαιΑγίαςΝάπας,αλλάκαιτοκαζίνο-θέρετρο,δεν
είναιτυχαίες),
 επέκταση της τουριστικήςπεριόδου, πέραν τουθέρους, με γνώμονα τηναειφόρο
τουριστικήανάπτυξη.

Αξίζει,τέλος, νασημειώσουμεότι,σύμφωναμετηνκ/ΣτατιστικήΥπηρεσία:
- η κατά κεφαλή δαπάνη τουριστών τον Ιούλιο 2023 ανήλθε σε 867,96 Ευρώ σε
σύγκρισημε839,50Ευρώ,τονΙούλιο2022(αύξηση+3,4%),
- στημεγαλύτερηκατάκεφαλήδαπάνηπροέβησανοι τουρίστεςαπότηνΟλλανδίαμε
1.165,20Ευρώ,ενώστημικρότερηοιτουρίστεςαπόΕλλάδαμε380,56Ευρώ,
- οι Βρετανοί τουρίστες (η μεγαλύτερη τουριστική αγορά με 33,6% του συνόλου των
τουριστών, τον Ιούλιο2023)δαπάνησαν, κατάμέσονόρο,94,23Ευρώ,ημερησίως, ενώ
οι Ισραηλινοί τουρίστες (η δεύτερη μεγαλύτερη τουριστική αγορά, τον συγκεκριμένο
μήνα,με12,4%τουσυνόλου)δαπάνησαν,κατάμέσονόρο,135,44Ευρώ,
- οι τουρίστεςαπό τηνΠολωνία (τρίτη μεγαλύτερηαγορά με 5,5%), δαπάνησαν 78,66
Ευρώ,ημερησίως,
-στημεγαλύτερηημερήσιαδαπάνηπροέβησανοιτουρίστεςαπότονΛίβανο,με162,52
Ευρώ,έχοντας,όμως,τιςλιγότερεςημέρεςπαραμονής(5,8ημέρες),



12

- τημικρότερηημερήσιαδαπάνηέκανανοι τουρίστεςαπότηνΕλλάδα,με35,90Ευρώ,
έχοντας,όμως,απότιςμεγαλύτερεςμέσεςδιάρκειεςπαραμονής(10,6ημέρες),
- τοσύνολοτωντουριστικώναφίξεωντον Ιούλιοτου2023έφτασετις523.718,ενώ, τον
Ιούλιο2022,ήταν454.657.

3.ΤΡΑΠΕΖΙΚΟΣΤΟΜΕΑΣ–ΧΡΗΜΑΤΟΟΙΚΟΝΟΜΙΚΑ-ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ
3.1 Ενδιαφέρον της Freedom Finance Europe γιαεξαγοράκ/τράπεζας

Σύμφωνα με συνέντευξη του Δ/ντος Συμβούλου της Freedom Holding, κ. Τιμούρ
Τουρλόφ (Πολίτης, 10.10.23), η τράπεζα Freedom Finance Europe, ευρωπαϊκός
βραχίοναςτουπροαναφερθέντοςδιεθνούςεπενδυτικούομίλου,μεέδρατοΚαζακστάν,
αναζητάτράπεζαγιαεξαγοράστηνΚύπρο.

Η Freedom Finance Europe ιδρύθηκε, το 2013, εποπτεύεται από την Επιτροπή
Κεφαλαιαγοράς της Κύπρου και απασχολεί στην Κύπρο, περίπου 200 άτομα. Η
επενδυτική πλατφόρμα Freedom24 παρέχει άμεση πρόσβαση σε 15 παγκόσμια
χρηματιστήρια, στις ΗΠΑ, την Ευρώπη και την Ασία. Συνολικά, η εταιρεία προσφέρει
περισσότερα από 1 εκατομμύριο εργαλεία trading, όπως μετοχές, ETF, ομόλογα,
δικαιώματα προαίρεσης και συμβάσεις μελλοντικής εκπλήρωσης. Η πλατφόρμα
εκτέλεσης χρηματιστηριακών πράξεων Freedom24 αποτελεί τη ναυαρχίδα της στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Στην ετήσια χρήση που έληξε, 31.3.23, η Freedom Holding
πραγματοποίησε έσοδα 795,7 εκ. USD, ήτοι αύξηση, κατά +15%, σε σχέση με το
προηγούμενο έτος. Η Freedomδιαθέτει τράπεζα στοΚαζακστάν καιαπώτεροςστόχος
είναι η κ/ τράπεζα να εξελιχθεί σε ψηφιακή πλατφόρμα παροχής τραπεζικών
υπηρεσιώνσεόλητηνΕυρώπη.

Σημειώνεται ότι ο γεννημένος στη Ρωσία επιχειρηματίας από το Καζακστάν
βρίσκεταισελίστακυρώσεωναπότηνΟυκρανία, ενώτονΑύγουστοτ.έ., κυκλοφόρησε
μιαεκτενήςαναφοράαπότηHindenburgResearch(αμερικανικήεταιρείαεπενδυτικών
ερευνών)πουενέπλεκε τηFreedomHoldingσεπαραβίασητωνδυτικώνκυρώσεωνσε
βάροςτηςΡωσίας. Οκ.Τουρλόφαπορρίπτειτουςισχυρισμούςαυτούς, επικαλούμενος
καιτηντελευταίαέκθεσητωνελεγκτώντηςDeloitte.

Σεό,τιαφορά,ειδικότερα,στηστάσητωνκ/αρχώναξίζειναεπισημάνουμεότι :
-ηεταιρείαπέρασεαπόπολλούςελέγχουςκαιυπήρξεπολλέςφορέςεπικοινωνίαμετη
ΡυθμιστικήΑρχή,
-λόγωτουμεγέθουςτης,ηFreedomεποπτεύεταιαπότηνκ/ΕπιτροπήΚεφαλαιαγοράς
καλύτερααπόοποιαδήποτεάλληεταιρείαστονησί.
Αξίζεινααναφέρουμε,επίσης,ότι:
-ηFreedomHoldingCorp. έχειμεγάληεπιτυχίαστοντραπεζικότομέαστοΚαζακστάν.
Είναι μία από τις μεγαλύτερες ψηφιακές τράπεζες ενώ κατέστη, πλέον, μια εκ των
συστημικώντραπεζώνστοΚαζακστάν,
- μέσα σε τρία χρόνια, έγινε ηγέτης στα ενυπόθηκα δάνεια, στη χρηματοδότηση
αυτοκινήτωνκαιστηνέκδοσηχρεωστικώνκαρτών,
- η τράπεζαδιαθέτειμιαμεγάληομάδακαιμεγάλοτεχνολογικόεπίπεδο, τοοποίοθα
χρησιμοποιηθείκαιστηνΚύπρο,
- στόχος της καζ/ τράπεζας είναι η αξιοποίηση όλης αυτής της τεχνολογίας για την
κυπριακή τους τράπεζα, η οποία θα μπορούσε να χρησιμοποιηθεί ως πλατφόρμα
ψηφιακήςτραπεζικήςγιαόλητηνΕυρώπη,

ΑπόσχετικήδιερεύνησητουΓραφείουμαςπροκύπτουνταεξής:
- πρόκειται για έναν πολύ σημαντικό φορολογούμενο στην Κύπρο, (πληρώνει πάνω
από20εκ.Ευρώσεφόρουςετησίως),ενώδενεξετάζεταιηεπιλογήεξαγοράςτράπεζας
σε άλλη χώρα της ΕΕ, διότι στην Κύπρο η εν λόγω εταιρία απολαμβάνει της
εμπιστοσύνης των τοπικώνΡυθμιστικών Αρχών καθώς και όλο το βασικό προσωπικό,
ενώδενεξετάζειτοενδεχόμενοδημιουργίαςτράπεζαςαπότομηδέν,δεδομένουότιτο
κανονιστικό πλαίσιο είναι ίδιο, είτε πρόκειται για την εξαγορά τράπεζας, είτε για την
έκδοσηνέαςτραπεζικήςάδειας,
- η Freedom Finance Europe Ltd είναι stock broker και προσφέρει ηλεκτρονική
πλατφόρμασυναλλαγώνσεχρηματιστήριαστηνΑμερική,τηνΕυρώπηκαιτηνΑσία,
-η ΤράπεζαΠειραιώςπροωθώνταςνέεςσυνεργασίεςμεδιεθνείςθεσμικούςεπενδυτές
ανακοίνωσε στις 25.07.23 ότι παρέχει πλήρεις υπηρεσίες Γενικού Εκκαθαριστικού
Μέλους και Θεματοφυλακής στην Freedom Finance Europe Ltd, η οποία
δραστηριοποιείται,πλέον,ωςεξαποστάσεωςμέλοςτουΧρηματιστηρίουΑθηνών,
- μέροςτηςαύξησηςτων, κατά36,4εκ.USD, γενικώνκαιδιοικητικώνεξόδων, το2022,
περιελάμβανεανθρωπιστικήβοήθειαστηνΟυκρανία,
- στις 31.3.23 ο αριθμός των χρηματιστηριακών λογαριασμών της εταιρείας
χαρτοφυλακίουήταν, περίπου370.000,σημειώνονταςαύξηση, κατά120.000 (48%),σε
σχέση με το προηγούμενο οικονομικό έτος. Αξίζει να σημειωθεί ότι, η αύξηση
επενδυτικών λογαριασμών στην ελληνική αγορά ήταν 79,4% μέσα σε διάστημα ενός
έτους,
- η πλατφόρμα έχει μηδενικές προμήθειες για τους πελάτες της, ενώ μόνο σε
συγκεκριμένεςπεριπτώσειςπροβλέπονταιχρεώσεις,κυρίωςγιαπιοιδιαίτεραπροϊόντα,
- η χρηματιστηριακή αξία του μητρικού ομίλου ανέρχεται περίπου στα 3,4 δισ. USD,
ενώέχει,πάνωαπόμισόεκατομμύριοπελάτες,στιςχώρες,όπουδραστηριοποιείται.

3.2 Πρόσφατη απόφαση κ/ δικαστηρίου για αγωγή σχετική με κούρεμα
καταθέσεων ιδιώτη.

Νέα δεδομένα δημιουργεί για καταθέτες, τράπεζες και, ενδεχομένως, για την κ/
Κυβέρνηση η πρόσφατη απόφαση του Επαρχιακού Δικαστηρίου Λεμεσού (Τετάρτη,
8.11. τ.έ.), η οποία δικαίωσε Ρώσο καταθέτη της Λαϊκής, επιδικάζοντας αποζημιώσεις
υπέρ τουαπό τηνΚυπριακήΔημοκρατία, ύψους780.000Ευρώ, ποσόνπουθαπρέπει
να καταβληθεί από το κράτος. Η αγωγή κατατέθηκε, το 2013, σε βάρος της πρώην
Λαϊκής, της τότε επικεφαλής της Αρχής Εξυγίανσης (κα Ά. Αντωνιάδου) της Κεντρικής
ΤράπεζαςτηςΚύπρουκαιτηςΚυπριακήςΔημοκρατίας.Στηβάσητωνόσωνκατατέθηκαν
ενώπιον του Δικαστηρίου, μεταξύ άλλων αναφέρεται ότι, «η Κυπριακή Δημοκρατία
ανέλαβε ευθύνη δια των τοποθετήσεων των εκπροσώπων της, και ειδικότερα του
Προέδρου της Δημοκρατίας ότι δεν επρόκειτο να επιτρέψει «κούρεμα» καταθέσεων,
γεγονός που λειτούργησε, δικαιολογημένα, ώστε ο ενάγοντας να μην αποσύρει
προγενέστερατιςκαταθέσειςτου,μεαποτέλεσμαναυποστείπραγματικήζημιάδιατης
απώλειας τους. Την ευθύνη για την προστασία των καταθετών ανέλαβε η Κυπριακή
Δημοκρατία και νωρίτερα, δια της καταβολής 1,8 δισ. Ευρώ για την αγορά των
ΔικαιωμάτωνΠροτίμησηςπουεξέδωσεηΛαϊκήΤράπεζατονΙούνιοτου2012».

Επιπλέονστηναπόφασηαναφέρεται ότι τοΔικαστήριο έλαβευπόψιν τηθέση της
Κυπριακής Δημοκρατίας, ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας (κ. Ν. Αναστασιάδης),
«πίστευεειλικρινά,ότανέκανετησχετικήδήλωση,πωςθαπετύχαινετηναποφυγήτου
«κουρέματος» των καταθέσεων, ωστόσο και αυτή η εκδοχή, κρίνεται πως ενισχύει το
συμπέρασμα του Δικαστηρίου ότι η Κυπριακή Δημοκρατία ανέλαβε την ευθύνη της
προστασίαςτωνκαταθετώνκαιτωνδικαιωμάτωντους».
ΚαταλήγονταςτοΔικαστήριοαναφέρειότι:
α. «ΗΚεντρικήΤράπεζαΚύπρου (ΚΤΚ) επέτρεψε, όπωςοτραπεζικός τομέαςεπεκταθεί,
χωρίςέλεγχοήπροστασίαστασυμφέροντατωνκαταθετώνκαιχωρίςναπαίρνειμέτρα
αντιμετώπισης για την έλλειψη ρευστότητας» και προσθέτει, «ότι η Κυπριακή
Δημοκρατίαήλπιζεσεδανεισμό,χωρίςστέρεαβάσηκαιηΚΤΚδενπροβληματιζότανγια
τιςπιθανότητεςεπίτευξηςτέτοιουδανεισμού, καθησυχαζόμενηότιηΚΔθακάλυπτετα
ελλείμματα των τραπεζών, με τις ανάγκες των τραπεζών να ήταν άγνωστες,
συμπεριφορά αμελής, η οποία επέδρασε επί των συμφερόντων των καταθετών,
περιλαμβανομένουτουενάγοντα»και
β. «η απομείωση των καταθέσεων του ενάγοντα οφειλόταν στις αμελείς πράξεις της
ΚυπριακήςΔημοκρατίας και στη σοβαρήαμέλεια της κ/Κεντρικής Τράπεζας και όχι σε
λόγους που αφορούν τους κανόνες της αγοράς» και ότι, «η οικονομική κρίση που
έπληξετηνΚύπρο, το2009,δεναντιμετωπίστηκε,ωςθαέπρεπεαπότηνκ/Κυβέρνηση,
ωςτουυπεύθυνουθεσμούγιατονσχεδιασμό,ανάπτυξηκαιπροστασίατηςοικονομίας,
αλλάούτεκαιαπότηνΚΤΚωςθεσμικούοργάνου -επόπτη, πουήτανοπροστάτηςτου
χρηματοπιστωτικού συστήματος, της ορθής λειτουργίας των τραπεζών και της
προστασίαςτωνκαταθετών,μεταξύαυτών, και τουενάγοντα. Επακόλουθοόλων, ήταν
ηπαραβίασητουδικαιώματοςτηςπεριουσίαςτουενάγοντα».

Αναφορικάμετηνουσίατηςεκδίκασηςτηςσυγκεκριμένηςυπόθεσης,τοΔικαστήριο
σημειώνει ότι, «ενόψει όλων των ανωτέρω με την αφαίρεση, από το ποσό των
καταθέσεων, ήτοι 1.629.556,81 Ευρώ, του ποσού των 748.723,91 Ευρώ και των
100.000,00 Ευρώ, απομένει το ποσό των 780.832,90 Ευρώ. Αυτή είναι η οικονομική
ζημιά και απώλεια του ενάγοντα συνολικά, κατά την ημέρα της ολοκλήρωσης της
αγωγήςτου»

Την υπόθεση χειρίστηκε οι δικηγόροι A. Θεοφίλου με κα. A. Παύλου για A. Chr.
Theofilou LLC, ενώ τους εναγόμενους εκπροσώπησαν οι κ.κ. Θ. Ραφτοπούλου για Α.
Ευαγγέλου & Σία ΔΕΠΕ την Κεντρική Τράπεζα και Ζ. Ερωτοκρίτου για τον Γενικό
ΕισαγγελέατηςΔημοκρατίας.ΟΠρόεδροςτουΣυνδέσμουΚαταθετώνΛαϊκήςΤράπεζας
(ΣΥΚΑΛΑ), κ. Ά. Παπακωνσταντίνου σε δηλώσεις του συνεχάρη τον δικαστή «που, για
πρώτη φορά, αποφάσισε να μπει σε βάθος στις λεπτομέρειες αυτής της υπόθεσης».
Όσοναφορά,στοανηαπόφασητουδικαστηρίου,μπορείναδημιουργήσειδεσμευτικό
δικαστικό προηγούμενο, ο κ. Παπακωνσταντίνου σημείωσε ότι για όσες υποθέσεις
έχουν απορριφθεί στο δικαστήριο, έχει παρέλθει το αγώγιμο δικαίωμα, ωστόσο θα
επιδράσει θετικά στο σύνολο των υποθέσεων, που εκκρεμούν. Σημειώνουμε ότι το
Ανώτατο Δικαστήριο είχε απορρίψει στο παρελθόν αίτημα του Συνδέσμου, όπως
δικαστείμιαπιλοτικήυπόθεσηγιαόλες.

Τέλος,σημειώνεταιότι:
 Η σημαντική διαφορά της συγκεκριμένης υπόθεση, της οποίας ο καταθέτης
δικαιώθηκε, είναιότιη υπεράσπισηστηρίχθηκε, όχι τόσοστο γεγονός τουκουρέματος
το 2013, όσο στην αμέλεια (το Δικαστήριο εξέτασε προηγούμενες πράξεις και
παραλείψεις κ/Κυβέρνήσεων και της ΚΤΚ, προγενέστερων της κρίσης του 2013), που
οδήγησεστοκούρεμακαταθέσεων.
 Σύμφωνα με το κ/ δίκαιο υπάρχει προθεσμία 42 ημερών, προκειμένου το κ/
Δημόσιο να ασκήσει έφεση και σύμφωνα με δημοσιεύματα, ο Γενικός
Εισαγγελέας πρόκειται να ασκήσει έφεση στην εν λόγω απόφαση του Επαρχιακού
ΔικαστηρίουΛεμεσού(τελικάασκήθηκεέφεσηαπότηνκ/δημοκρατία).

https://www.euro2day.gr/QuotesDetail.aspx?q=307
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 ΜεβάσητησυνήθηπορείατωνδικώνστηνΚύπροαπαιτείταιδιάστημα4-5χρόνια,
προκειμένουναδικαστείέφεσηστοΑνώτατοΔικαστήριο.
 Σε περίπτωση έκδοσης παρόμοιων αποφάσεων και επιβεβαίωσής της από
Ανώτατο Δικαστήριο, μπορεί να προκύψουν δημοσιονομικές επιπτώσεις προς το
ΔημόσιοΤαμείο(άγνωστου,μέχριστιγμής,ύψους),όμως,παράτογεγονόςότι«γιαόσες
υποθέσεις έχουν απορριφθεί στο δικαστήριο έχει παρέλθει το αγώγιμο δικαίωμα, η
απόφασηθαεπιδράσειθετικάστοσύνολοτωνυποθέσεων,πουεκκρεμούν».
 Εντός Δεκεμβρίου 2023, θα λειτουργήσει η διαδικτυακή πλατφόρμα για αιτήσεις
όσων επηρεάστηκαν από τις αποφάσεις του 2013 (κουρεμένους καταθέτες, κατόχους
αξιογράφων και μετόχων) για ναυποβάλουναιτήσεις για στήριξή τους από τοΤαμείο
Αλληλεγγύης, που έχει συστήσει η κ/Κυβέρνηση, με τις πρώτες εκταμιεύσεις να
αναμένονται.εντόςτου2024.

3.3 Εγκαίνια νέων γραφείων της MUFG (Mitsubishi UFJ Financial Group) Investor
Services στη Λεμεσό

Πραγματοποιήθηκαν, παρουσία του Προέδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας, κ. Ν.
Χριστοδουλίδη και του Πρέσβεως της Ιαπωνίας στην Κύπρο, κ. Yamawaki Yoshio την
Τετάρτη 13.09 τ.έ. στη Λεμεσό τα εγκαίνια των γραφείων τηςMUFG Investor Services,
(θυγατρικήεπιχείρησητηςMitsubishiUFJFinancialGroup).Ηενλόγωεταιρίαάνοιξε,στις
31.03.2022, νέο Λειτουργικό Κέντρο στην Κύπρο, με στόχο, τόσο την υποστήριξη της
ταχείας ανάπτυξης της σε όλη την Ευρώπη, όσο και τη δραστηριότητα του Ομίλου
παγκοσμίως. Η Mitsubishi UFJ Financial Group (MUFG) αποτελεί παγκόσμιο
χρηματοοικονομικό όμιλο (η μεγαλύτερη τράπεζα της Ιαπωνίας), με έδρα το Τόκυο,
πλέον των 360 ετών ιστορίας κι ένα παγκόσμιο δίκτυο, περίπου 2.500 γραφείων, σε
περισσότερες από 50 χώρες. Το 2023, η Mitsubishi UFJ Financial Group ήταν στη 14η
θέσητηςπαγκόσμιαςκατάταξης,μεενεργητικότηςτάξεωςτων2,89τρισ.USD. ΟΌμιλος
έχει129.000υπαλλήλουςκαιπροσφέρειυπηρεσίες,όπωςεμπορική,καταπιστευματική
τραπεζική, χρεόγραφα, πιστωτικές κάρτες, χρηματοδότηση καταναλωτών, διαχείριση
περιουσιακών στοιχείων και χρηματοδοτική μίσθωση, ενώ οι μετοχές του
διαπραγματεύονται στα Χρηματιστήρια Αξιών του Τόκυο, της Ναγκόγια και Νέας
Υόρκης.

Ειδικότερα, ηMUFG InvestorServicesδραστηριοποιήθηκε, την τελευταίαδεκαετία,
στονκλάδοδιαχείρισηςεναλλακτικώνεπενδύσεωνωςκορυφαίοςπάροχοςυπηρεσιών
εξυπηρέτησης περιουσιακών στοιχείων και διαχείρισης τραπεζικών λύσεων. Η
Mitsubishi UFJ Financial Group Inc. (MUFG) εισήλθε στον κλάδο της εναλλακτικής
διαχείρισης περιουσιακών στοιχείων, το 2013, με την εξαγορά του Ομίλου Butterfield
Fulcrum. Τα επόμενα χρόνια, αναπτύχθηκε περαιτέρω, μέσω της εξαγοράς της UBS
Alternative Fund Services, τηςMeridian Fund Services Group, της Neuberger Berman's
CapitalAnalytics, τηςGuggenheim Investments' RydexFundServicesκαι τηςδιαχείρισης
τωνhedge funds τηςMaitland.Με τηναπόκτησηκαι επιτυχήενσωμάτωσηαυτώντων
εταιρειών στο MUFG Investor Services, ο Όμιλος προσφέρει στους πελάτες του
χρηματοδότηση κεφαλαίων, τραπεζικές εργασίες, δανεισμό τίτλων, θεματοφυλακή,
υπηρεσίεςσυναλλάγματοςFX (FOREX)καισυμβουλευτικέςυπηρεσίες. Σημειώνεταιότι,
πρόκειται για έναν παγκόσμιο ηγέτη στη διαχείριση περιουσιακών στοιχείων, (4ος
παγκοσμίως μεγαλύτερος διαχειριστής επενδυτικών κεφαλαίων), υποστηρίζει 2620
funds, διαχειρίζεται περιουσιακά στοιχεία, ύψους 785 δισ. USD και 502 μεγάλους
πελάτες.

ΗMUFG InvestorServices,αξιοποιώνταςτοοικονομικό καιγνωσιακόκεφάλαιο της
Mitsubishi UFJ Financial Group Inc., παρέχει λύσεις εξυπηρέτησης περιουσιακών
στοιχείωνσεέναευρύφάσμαυπηρεσιών(χρηματοδότησηκεφαλαίωνκαιρευστότητας,
δανεισμό τίτλωναπόαντιπρόσωπο, λύσεις FXGlobal Custody - υπηρεσίεςπαγκόσμιας
επιμέλειας, όπως φύλαξη περιουσιακών στοιχείων σε ειδικούς λογαριασμούς, δίκτυο
υποθεματοφυλάκων, πρόσβαση σε διεθνείς αγορές, παροχή υπηρεσιών φύλαξης
τίτλων,υπηρεσίεςθεματοφύλακαγιαΟΕΕκαιΟΣΕΚΑκ.λπ.).

Σύμφωνα με τον Δ/ντα Σύμβουλο της MUFG Investor Services στην Κύπρο, κ. Ι.
Μάτση, οι ανταγωνιστές (οι μεγαλύτεροι διαχειριστές κεφαλαίων παγκοσμίως)
παρατηρούν,ήδη,τηντεράστιαεπιτυχίατηςεταιρίας(πρόκειταιγιαμίαbluechipεταιρία)
στηνΚύπροκαιπιθανόταταθαακολουθήσουνκαιαυτοί,παρέχονταςπεραιτέρωθέσεις
εργασίας στο νησί, ενώ ηMUFG, επέλεξε την Κύπρο, μεταξύ επιχειρησιακών κέντρων,
όπωςηΤσεχία,ηΟυγγαρία,ηΠολωνίακαιηΜάλτα.Επιπρόσθετα,λόγωτωνευνοϊκών
συνθηκών (αγγλόφωνο και εξαιρετικά κατηρτισμένο εργατικό δυναμικό) ο αρχικός
σχεδιασμός, που προέβλεπε 50 εργαζομένους, αναθεωρήθηκε και ανήλθε στους 400
(αυτήν τη στιγμήαπασχολούνται περίπου 200). Αν ληφθεί υπόψιν, ότι το σύνολο των
εργαζομένων ανέρχεται, περίπου σε 1800, τότε καθίσταται φανερό ότι, το Γραφείο
Λεμεσούθααπασχολείπερίπου το20% τωνεργαζομένων τηςMUFG Investor Services
παγκοσμίως. Το νέο Λειτουργικό Κέντρο Κύπρου αναμένεται να εισφέρει στην
κ/οικονομίαέσοδα40εκ.Ευρώετησίως,ενισχύονταςτιςκ/εξαγωγέςυπηρεσιών.

Κριτήρια επιλογής απετέλεσαν η δυνατότητα πρόσληψης υψηλών προσόντων
αγγλόφωνουπροσωπικού, τουψηλόεπίπεδοδιαβίωσης, τοχαμηλόκόστοςζωήςκαιο
χαμηλός φόρος εισοδήματος, που αναμένεται να προσελκύσει το αλλοδαπό

προσωπικό της εταιρίας να εγκατασταθεί και να εκπαιδεύσει το επιτόπιο καθώς και η
ύπαρξηυπηρεσιώνυποστήριξης(ειδικάστονλογιστικόκαινομικότομέα).ΗΚύπροςως
επιλογή, ικανοποιεί, ουσιαστικά, κάθε απαίτηση, της γεωγραφικής θέσης
συμπεριλαμβανομένης(πολύκοντάστονΛίβανο, το Ισραήλ, τις χώρεςτουΣυμβουλίου
ΣυνεργασίαςτουΚόλπου-GCC-καιτηνΑφρική,καθιστώνταςτην, ιδανικήβάσηγιατην
εξυπηρέτηση των πελατών). Οι κ/επαγγελματίες, που προσλαμβάνονται έχουν τη
δυνατότηταναεξυπηρετήσουνμιαδιεθνήπελατειακήβάση.

Σημειώνεται, επίσης, ότι η λειτουργία εκ μέρους τηςMUFG Investor Services ενός
νέου Λειτουργικού Κέντρου στη Λεμεσό (διατηρεί 17 παγκοσμίως) σηματοδοτεί την
καθιέρωση της Κύπρου, ως χρηματοπιστωτικού και επιχειρηματικού κέντρου στην
περιοχή,γεγονός,πουεπιτρέπειτηλειτουργία,ενόςακόμησημαντικούευρωπαϊκούτης
κόμβου (διατηρεί κέντρο, σε Δουβλίνο, Λονδίνο και Λουξεμβούργο). Άλλωστε από το
2019, ηMUFG Investor Services επανεξετάζει τακτικά το γεωγραφικό τηςαποτύπωμα,
με έμφαση στον στρατηγικό εντοπισμό επιχειρησιακών κέντρων, όπου υπάρχει
υποδομήυψηλήςποιότηταςκαιάμεσαδιαθέσιμεςδεξαμενέςταλέντων).

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, κ. Ν. Χριστοδουλίδης, στον χαιρετισμό του στην
τελετήτωνεγκαινίωντωννέωνγραφείωντηςεπενδυτικήςεταιρείαςMUFG,στηΛεμεσό:
 αναφέρθηκεστασυγκριτικάπλεονεκτήματατηςκ/οικονομίαςκαιστιςδράσεις της
Κυβέρνησηςγιατηνπροσέλκυσηεπενδυτών,
 επεσήμανεότιοιδράσειςτηςκ/κυβέρνησηςκαθοδηγούνταιαπότο«Όραμα2035»,
το μακροπρόθεσμο στρατηγικό σχέδιο για την οικονομία, την προώθηση της
επιχειρηματικότηταςκαιτηςκαινοτομίαςκαιτηνπροσέλκυσημεγάλωνεπενδύσεων,
 πρόσθεσε ότι η διασφάλιση της φήμης της Κύπρου ως αξιόπιστου οικονομικού
κέντρου είναι ύψιστης προτεραιότητας για την κ/κυβέρνηση, η οποία θα εκπονήσει
μελέτηγιατηνενίσχυσητηςδιακυβέρνησηςκαιτηςεποπτείαςτωνπαρόχωνδιοικητικών
υπηρεσιών,
 σημείωσεότιπέραντωνδράσεωνγιαπροσέλκυσηνέωνεπενδυτών,ηΚυβέρνηση
διατηρεί διαύλους επικοινωνίας με τους υφιστάμενους επενδυτές, με στόχο τη
δημιουργία ενός ελκυστικού επιχειρηματικού περιβάλλοντος, που προωθεί τη
διαφάνειακαιτηναποτελεσματικότητα,
 τόνισε ότι οι προσπάθειες της Κύπρου για βελτίωση του επιχειρηματικού
περιβάλλοντος εντάσσονται στη Στρατηγική Προσέλκυσης Επενδύσεων και Ταλέντων,
πουξεκίνησεηπροηγούμενηκυβέρνησητο2022γιατηνεδραίωσημίαςανθεκτικήςκαι
παραγωγικήςοικονομίας.
 Τέλος, επισημαίνεται το ενδιαφέρον της MUFG Investor Services να ανοίξει νέο
Λειτουργικό Κέντρο και στην Ελλάδα, δεδομένου ότι έχουν ήδη κάνει διερευνητικές
επαφές,μεενθαρρυντικάαποτελέσματα.

3.4 Ενισχύει την παρουσία της στην Κύπρο η Ernst &Young
Θέματα προσέλκυσης ξένων επενδύσεων και οικονομίας συζητήθηκαν, σύμφωνα

με δημοσιεύματα κ/τύπου (Stockwatch 22.09. τ.έ.), κατά τη διάρκεια συνάντησης στη
Νέα Υόρκη του Προέδρου της Δημοκρατίας, κ. Ν. Χριστοδουλίδη, με την ηγεσία της
εταιρείας «Ernst and Young», με επικεφαλής την κα Julie Linn Teigland, Δ/νουσα
Συνέταιρο της εταιρείας για τηνπεριοχή Ευρώπης,ΜέσηςΑνατολής καιΑφρικής. Στη
συνάντησηπαρούσαήτανκαιηηγεσίατηςεταιρείαςστηνΚύπρο.

Η εταιρεία ανακοίνωσε πως θα ενισχύει την παρουσία της στην Κύπρο,
αξιοποιώντας την ως κόμβο παροχής υπηρεσιών στην ευρύτερη περιοχή. Όπως
ανακοινώθηκε και από την Προεδρία της κ/ Δημοκρατίας, κατά τη συνάντηση,
συζητήθηκαν θέματα οικονομίας, προσέλκυσης ξένων επενδύσεων και του
περιφερειακούστρατηγικούρόλουτηςΚύπρου.

Η ηγεσία της«Ernst andYoung» επανέλαβετηνεμπιστοσύνη τηςστηνΚύπροκαι
ανακοίνωσε στον Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρατίας ότι θα διπλασιάσει τις
επενδύσεις της σε ανθρώπινο δυναμικό, στους τομείς της τεχνολογίας και των
συμβουλευτικών υπηρεσιών,σεθέματαστρατηγικήςστηΚύπρο,αξιοποιώνταςτηνως
κόμβοπαροχήςυπηρεσιώντηςευρύτερηςπεριοχής.

Τέλος, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας υπογράμμισε, κατά τη συνάντηση, ότι η
προσέλκυσηποιοτικώνεπενδύσεωνσετομείς,όπουμπορείηΚύπροςνααναδειχθείσε
περιφερειακό κόμβο αποτελεί βασική προτεραιότητα της κυβέρνησης του και προς
αυτήτηνκατεύθυνσηεστιάζονταικαιοιπολιτικέςπουπροωθείενώσημειώνεταικαι η
γενικότερη τάση ενίσχυσης και αναβάθμισης της Κύπρου ως χρηματοοικονομικού
κέντρουστηνευρύτερηπεριοχή.

3.5Αποχώρηση της Wargaming από την Ελληνική Τράπεζα
Η εταιρεία διαδικτυακών βιντεοπαιχνιδιών Wargaming (εταιρεία λευκορωσικών

συμφερόντων) συμφώνησετηνπώλησηπροςτηνEurobankολόκληρουτουποσοστού
πουκατέχειστομετοχικόκεφάλαιοτηςΕλληνικήςΤράπεζας,έναντι65,9εκατ.Ευρώ,κάτι
που αντιστοιχεί σε 2,35 Ευρώ, ανά μετοχή. Το ποσοστό αυτό, αναλογεί στο 6,8% του
συνόλουήσε28.023.767μετοχές.

Σύμφωνα με ανακοίνωση της Wargaming (31.8. τ.έ.), το τίμημα μπορεί να
προσαρμοστεί, μεταξύ άλλων, ανάλογα με την ημερομηνία της ολοκλήρωσης της

https://www.cyta.com.cy/business-forex-solutions
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συναλλαγής και τους όρους της επακόλουθης δημόσιας πρότασης, που θα πρέπει η
Eurobankναυποβάλει,αφούτοποσοστότηςστηνΕλληνικήξεπεράσειτο30%.

Ταυτόχρονα, ταμεία συνταξιοδοτικών παροχών της ανώτατης διεύθυνσης της
Wargaming επίσης συμφώνησαν την πώληση ολόκληρου του ποσοστού μετοχών της
ΕλληνικήςΤράπεζαςπουκατέχουν,πουαντιστοιχείστο0,4%ή1.686.245μετοχές,έναντι
4,0 εκατ. Ευρώ, δηλαδή 2,35 Ευρώ, ανά μετοχή, με τους ίδιους λοιπούς όρους. Οι
πωλήσεις υπόκεινται στις εγκρίσεις των αρμόδιων εποπτικών αρχών και θα
ολοκληρωθούν μετά την πλήρη εκπλήρωσή τους. Μέχρι τότε η Wargaming και τα
ταμεία συνταξιοδοτικών παροχών της Ανώτατης Διεύθυνσής της θα συνεχίσουν να
διατηρούν την πλήρη νομική και πραγματική κυριότητα των μετοχών προς πώληση,
καθώςκαιόλαταδικαιώματαπουαπορρέουναπόαυτές.

Στησχετικήανακοίνωσησημειώνεται,ότι«στόχοςτηςWargaming,μετηνεπένδυσή
της στην Ελληνική Τράπεζα ήταν η στήριξη της κ/οικονομίας και η δημιουργία μιας
υγιούς τράπεζας, ο οποίος έχει πλήρως επιτευχθεί. Η πώληση της επένδυσης της
WargamingπροςτηνEurobank,αποτελείπώλησησεέναναξιόπιστοαντισυμβαλλόμενο,
οοποίοςμπορείναπροσθέσειαξίαστηνΕλληνική, καιδεναποτελείσυναλλαγήμεένα
ευκαιριακόταμείο».

Άλλωστε,ησυνολικήεπένδυσητηςWargamingστηνΕλληνικήανήρχετοστα 127εκ.
Ευρώ. Η εταιρεία συμμετείχε στην αύξηση κεφαλαίου της τράπεζας. το 2013, αφού η
Ελληνική, εν μέσω της τότεοικονομικήςκρίσης, ήτανη μοναδική τράπεζα στην Κύπρο,
πουκάλυψετιςκεφαλαιακέςτηςανάγκεςαπότονιδιωτικότομέα,χωρίςκρατικήστήριξη
ή και κούρεμα καταθέσεων. Η Wargaming στήριξε όλες τις αυξήσεις κεφαλαίου της
ΕλληνικήςΤράπεζας,κατάτηντελευταίαδεκαετία.

H Eurobank S.A. κατέχει ήδηποσοστό 29,2%στην Ελληνική Τράπεζα και συνεπώς,
μετάτηνολοκλήρωσητηςσυναλλαγής,καθώςκαιτωνπρόσφατωνσυμφωνιώνγιατην
απόκτησηποσοστού17,3%απότηνPoppyS.a.r.lκαι1,6%απότηSenvestManagement
LLC,ησυμμετοχήτηςEurobankS.A.στομετοχικόκεφάλαιοτηςΤράπεζαςθαανέλθεισε
55,3%.

3.6 Νομοσχέδιο γιατον Χρηματοοικονομικό Επίτροπο
Την κατάθεση νομοσχεδίου στη Βουλή, εντός των αρχών Νοεμβρίου τ.έ., για τη

διεύρυνση των αρμοδιοτήτων του Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου, στο πλαίσιο των
κυβερνητικώνμέτρωνγιατηναντιμετώπισητωνμηεξυπηρετούμενωνδανείων καιτων
εκποιήσεων, προανήγγειλε ο κ/ Υπουργός Οικονομικών κ. Μ. Κεραυνός. Μιλώντας
ενώπιοντηςΚοινοβουλευτικήςΕπιτροπήςΟικονομικών,κατάτησυζήτησητουκρατικού
προϋπολογισμούτου2024και ερωτηθείςσχετικά, είπεότιηπρότασητηςΚυβέρνησης
είναι έτοιμη και θα κατατεθεί τις επόμενες μέρες στη Βουλή, έκανε δε ιδιαίτερη
αναφορά στο γεγονός ότι το νομοσχέδιο διευρύνει τις αρμοδιότητες του
ΧρηματοοικονομικούΕπιτρόπου.

Συγκεκριμένα, το εν λόγω νομοσχέδιο, που τροποποιεί τους περί σύστασης και
λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών Χρηματοοικονομικής
Φύσεως και του οποίου η κατάθεση αναμένεται, αρχές Νοεμβρίου 2023, εξετάζεται
από τα κοινοβουλευτικά κόμματα, τον Σύνδεσμο Τραπεζών, τον Σύνδεσμο Εταιρειών
Εξαγοράς Πιστώσεων και τον Σύνδεσμο Καταναλωτών για τυχόν παρατηρήσεις και
διευκρινίσεις, πριν αυτό παραπεμφθεί στον Γενικό Εισαγγελέα για νομοτεχνική
επεξεργασία και κατατεθεί στη Βουλή, αφού προηγουμένως, θα έχει εγκριθεί από το
ΥπουργικόΣυμβούλιο.

Το ν/δ έχει εμπλουτιστεί με τροποποιήσεις, οι οποίες ενισχύουν σημαντικά τις
αρμοδιότητεςτουΦορέακαιπαρέχουνμεγαλύτερεςεξουσίεςστονεκάστοτεΕπίτροπο
καιτον/τηνΒοηθόΧρηματοοικονομικόΕπίτροπογιανακαταστείπιοαποτελεσματικόςο
Οργανισμός.

Οιβασικέςαλλαγέςπου ξεχωρίζουν, είναι, μεταξύάλλων, η επέκτασητης«λίστας»
των υπό εξέταση παραπόνων. Στην εν λόγω πρόνοια, προστίθενται ειδικότερα,
αυξημένες αρμοδιότητες στον/την Βοηθό Χρηματοοικονομικού Επιτρόπου, οι
οποίες ,επί μια δεκαετία, ήταν εξαιρετικά περιορισμένες. Ο/Η Βοηθός
Χρηματοοικονομικός Επίτροπος θα επιλαμβάνεται παραπόνων, που θα αφορούν
δάνεια, μέχρι 50.000 Ευρώ, ενώ ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος θα επιλαμβάνεται
παραπόνωναπόδανειολήπτες, γιαποσά, από51.000Ευρώέως150.000Ευρώκαιγια
παράπονα,πουθααφορούνδάνειαάνωτων250.000Ευρώθαεπιλαμβάνονταικαιοι
δύο. Σημαντική αλλαγή έγινε και στο πλαίσιο της επέκτασης των αρμοδιοτήτων του
Φορέα σε ότι αφορά στον διορισμό στον διορισμό διαμεσολαβητή για τις
αναδιαρθρώσειςδανείων.

Σε ότι αφορά στη σύνθεση του Διοικητικού Συμβουλίου του Φορέα αυτή θα
αποτελείταιαπόεπτάμέλη.ΤοΔΣθααπαρτίζεταιαπόΠρόεδρο,Αντιπρόεδροκαιπέντε
άλλα μέλη, που θα διορίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο., κατόπιν σύστασης της
εκάστοτεαρμόδιαςαρχήςπροςτονΥπουργόΟικονομικών,ωςακολούθως.Στηθέσητου
Προέδρου και του Αντιπροέδρου θα διορίζονται εκπρόσωπος του ΥΠΟΙΚ και
εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Ενέργειας και Βιομηχανίας αντίστοιχα. Στη
θέσητωνυπόλοιπων5μελώντουΔΣθαδιορίζονται,έναςεκπρόσωποςτουΥπουργείου
Εμπορίου, ένας εκπρόσωπος του ΥΠΟΙΚ, ένας εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας,

έναςεκπρόσωποςτηςΕπιτροπήςΚεφαλαιαγοράςκαι έναςεκπρόσωπος τηςΥπηρεσίας
Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών. Περαιτέρω, διευκρινίζεται ότι, ανεξάρτητα από τις
διατάξεις τουπαρόντος εδαφίου, πρόσωπο, που κατέχει σήμεραθέσημέλους στοΔΣ
τουφορέα, περιλαμβανομένου τουΠροέδρου και του Αντιπροέδρουθα εξακολουθεί
νακατέχειτηθέσηαυτή,υπότουςίδιουςόρους,μέχριναολοκληρωθείηθητείατου.

3.7 Έρευνα από κ/ Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού (ΕΠΑ) για την εξαγορά
από τη Eurobank του πλειοψηφικού πακέτου της Ελληνικής Τράπεζας.

Η κ/Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού αποφάσισε να κινήσει διαδικασία
διερεύνησης της εξαγοράς μετοχικού κεφαλαίου της Ελληνικής Τράπεζας από
τηνEurobank,εκφράζονταςαμφιβολίεςσχετικάμετησυμβατότητατηςαγοροπωλησίας
με τη λειτουργία του ανταγωνισμού στην αγορά. Η έρευνα πρέπει να ολοκληρωθεί,
εντός τεσσάρων μηνών, από την ημερομηνία, κατά την οποία υποβλήθηκαν στην
Υπηρεσίαόλεςοιαναγκαίεςπληροφορίες.

Ειδικότερα, σύμφωνα με σχετικό Δελτίο Τύπου που εξέδωσε η κ/Επιτροπή
Προστασίας του Ανταγωνισμού, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις
30/10/2023,«αφούέλαβευπόψιντηγραπτήέκθεσητηςΥπηρεσίαςτηςδιαπίστωσεότι,
η εν λόγω κοινοποιηθείσα συγκέντρωση εμπίπτει στις πρόνοιες του περί Ελέγχου των
Συγκεντρώσεων Επιχειρήσεων Νόμου του 2014 (Νόμος αρ. 83(Ι)/2014) και προκαλεί
αμφιβολίες ως προς τη συμβατότητά της με τη λειτουργία του ανταγωνισμού στην
αγορά».

Συγκεκριμένα,ηκ/ΕπιτροπήΠροστασίαςτουΑνταγωνισμού,συνεκτιμώνταςόλατα
στοιχεία, που τέθηκαν ενώπιον της, κατέληξε ότι η εν λόγω συγκέντρωση δημιουργεί
αμφιβολίες ως προς τη συμβατότητά της με τη λειτουργία του ανταγωνισμού στην
αγορά παροχής υπηρεσιών καταθέσεων και στην αγορά παροχής υπηρεσιών
χορηγήσεων. Στην εκτίμηση αυτή, οδηγούν τα υψηλά μερίδια αγοράς των
συμμετεχουσών επιχειρήσεων, ο βαθμός συγκέντρωσης στις εν λόγω αγορές, το
γεγονός ότι τα εμπλεκόμενα μέρη ενδέχεται να συνιστούν στενούς ανταγωνιστές, το
αμφίβολονπερί εξακολούθησηςύπαρξης δυνατότηταςαλλαγήςπρομηθευτή, κατά τα
επόμεναέτη, καθώς και η ενδεχόμενηαδυναμίααύξησης τηςπροσφοράςυπηρεσιών
απόπλευράςτωνλοιπώντραπεζικώνιδρυμάτων.

Επίσης,ηκ/ΕΠΑανησυχείότιηενλόγωκοινοποιηθείσασυγκέντρωσηενδεχομένως
να οδηγήσει σε εναρμονισμένες πρακτικές ως προς την οριζόντια επικάλυψη των
συμμετεχουσών επιχειρήσεων στις επηρεαζόμενες αγορές παροχής υπηρεσιών
χορηγήσεωνκαιπαροχήςυπηρεσιώνκαταθέσεων.Τέλος,επισημαίνεταιότιστοπλαίσιο
διεξαγωγήςπλήρουςδιερεύνησηςτηςσυγκέντρωσηςκαισύμφωναμετοάρθρο26του
Νόμου 83(Ι)/2014, παρέχεται η δυνατότητα σε πρόσωπα, που δύνανται να
επηρεαστούν άμεσα από την απόφαση της Επιτροπής, αλλά δεν συμμετέχουν στη
συγκέντρωση, να υποβάλουν τις απόψεις τους, κατά τρόπο και χρόνο, ώστε να μην
παραβιάζεταιηπροβλεπόμενηπροθεσμία.

Σημειώνουμε ότι από τα τέλη Αυγούστου 2023, ο επενδυτικός οίκος FITCH
επεσήμανεότι«οπλήρηςαντίκτυποςτηςπρογραμματισμένηςεξαγοράςκαιγιατιςδύο
τράπεζες δεν θα είναι ξεκάθαρος, μέχρι την ολοκλήρωση των συναλλαγών και την
συνακόλουθηολοκλήρωσητηςυποχρεωτικής (δημόσιας) προσφοράςκαι τόνισεότι η
περαιτέρω αύξηση της συμμετοχής της Eurobank στην Ελληνική, σχετίζεται με την
πρόθεση της για απόκτηση και έλεγχο της κ/τράπεζας, βάσει της στρατηγικής για
εδραίωση της σε βασικέςαγορές του εξωτερικού»προσθέτοντας, ότι «είναι μεγάλη η
πιθανότητανααποκτήσειηEurobankπλειοψηφικόέλεγχοστηνΕλληνικήΤράπεζα,μετά
τηνολοκλήρωσητηςυποχρεωτικήςπροσφοράς, ενώτοτελικόμερίδιο τηςκαθώςκαιο
κεφαλαιακόςαντίκτυποςτηςεξαγοράς,είναιακόμηάγνωστα(θαείναιαποτέλεσματου
αριθμούτωνμετοχών,πουθααποκτηθούντελικά, τηντιμήπουθακαταβληθείκαιτην
αρνητικήυπεραξίαπουείναιπιθανόνναπροκύψειαπότηνεξαγορά).

Σύμφωνα με τον οίκο, στο τέλος Μαρτίου 2023, τα περιουσιακά στοιχεία της
Ελληνικής Τράπεζας, ύψους 20,2 δισ. Ευρώ αντιστοιχούσαν στο 20% των
συνδυασμένωνσυνολικώνπεριουσιακώνστοιχείωντηςEurobank.«Εάνολοκληρωθεί,η
εξαγορά θα βελτιώσει το επιχειρηματικό μοντέλο της Eurobank, αυξάνοντας την
γεωγραφικήδιαφοροποίησηκαιθαέχειωςαποτέλεσμαένακαλύτεροισοζύγιομεταξύ
λιανικών και εταιρικών τραπεζικών δραστηριοτήτων». Επίσης, η Εurobank διαθέτει
δείκτη κόκκινων δανείων, 5,9% (εξαιρουμένων των δανείων που βρίσκονται σε
τιτλοποίηση),ενώοαντίστοιχοςδείκτηςτηςΕλληνικήςείναιστο3,4%(εξαιρουμένωντων
δανείων που καλύπτονται από το Σχέδιο Προστασίας Περιουσιακών Στοιχείων).
Eπιπρόσθετα, κρίνοντας από το τίμημα της εξαγοράς, που η Eurobank κατέβαλε στην
Pimco και την Senvest (2,35 Ευρώ, ανάμετοχή), o Fitch εκτιμά ότι η εξαγοράόλου του
μετοχικούκεφαλαίουτηςΕλληνικήςθαστοιχίσειστηνEurobankπερίπου700εκ.Ευρώ.

Tέλος,υπενθυμίζεταιότιηEurobankΑ.Ε. προέβητελευταία,σεκινήσειςαπόκτησης
του πλειοψηφικού πακέτου μετοχών της Ελληνικής, εξαγοράζοντας το σύνολο των
μετοχών της Wargaming και της Poppy S.à.r.l, καθώς και ενός 1,6% από τη Senvest
Management LLC. Με την λήψη των απαιτούμενων εποπτικών εγκρίσεων -
συμπεριλαμβανομένηςκαιτηςέγκρισηςαπότηνκ/ΕΠΑ-ησυμμετοχήτηςEurobankΑ.Ε.
στο μετοχικό κεφάλαιο της Ελληνικής θα ανέλθει στο 55,3%, αποκτώντας έτσι και

https://www.philenews.com/tag/elliniki-trapeza/
https://www.philenews.com/oikonomia/epicheiriseis/article/1376515/wargaming-polisi-metochon-ellinikis-trapezas-pros-eurobank/
https://www.philenews.com/oikonomia/kypros/article/1403251/amfivolies-apo-tin-epa-gia-ti-litourgia-antagonismou-apo-ton-elegcho-tis-ellinikis-apo-ti-eurobank/
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επίσημα τοπλειοψηφικόπακέτο. Ακολούθως, η EurobankΑ.Ε θαπρέπειυποχρεωτικά
να υποβάλει δημόσια πρόταση για εξαγορά τουσυνόλου των μετοχών της Ελληνικής
Τράπεζας.

3.8Επενδυτικές κινήσεις της EUROBANK για την εξαγορά της Ελληνικής Τράπεζας
ΕνισχύεταιπεραιτέρωηπαρουσίατηςEurobankστηνΚύπρομετηνεξαγοράσεμία

μόλις εβδομάδα επιπλέον μερίδιο 26,1% του μετοχικού κεφαλαίου της Ελληνικής
Τράπεζας, αυξάνονταςτοσυνολικό τηςποσοστόστηνκυπριακήτράπεζαστο55,3%.Οι
κινήσειςαυτέςτηςEurobankευθυγραμμίζονταιπλήρωςμετηστρατηγικήτηςδιοίκησης
γιαενίσχυσητηςπαρουσίαςτηςστοεξωτερικό, απόόπουαποκομίζεισημαντικάκέρδη
τα τελευταία χρόνια. Αξίζει ναυπενθυμίσουμεότισεδηλώσεις τουστοBloomberg τον
Ιούλιο 2023, ο Αναπληρωτής Διευθύνων Σύμβουλος και Εκτελεστικό Μέλος του
ΔιοικητικούΣυμβουλίουκαιΥπεύθυνοςγιατιςΔιεθνείςΔραστηριότητεςτηςEurobank,κ.
Σταύρος Ιωάννου, αποκάλυψε τα σχέδια της τράπεζας να αποκτήσει πλήρη "κάποια
στιγμή" έλεγχο της Ελληνικής Τράπεζας στην Κύπρο. Παράλληλα, αναφέρθηκε στα
σχέδια της Eurobank να επεκτείνει τις δραστηριότητές της σε Σαουδική Αραβία,
Ντουμπάι,ΙνδίακαιΙσραήλ,μεέμφασηστοwealthmanagement,τοοποίο,σύμφωναμε
τον ίδιο, παρουσιάζει σημαντικές ευκαιρίες ανάπτυξης στις εν λόγω αγορές.
Συμπλήρωσε, επίσης, ότι «για να είμαστε επιτυχημένοι, πρέπει να αυξήσουμε το
αποτύπωμάμαςκαιαυτόμπορεί ναεπιτευχθεί, μόνοόταναυξήσουμετιςαγορές, στις
οποίεςδραστηριοποιούμαστε"καιότι"στιςυπόανάπτυξηαγορέςπρέπειναεισέλθουμε
αρκετάνωρίςγιανααξιοποιήσουμετιςδυνατότητεςκαιτιςευκαιρίες".

ΟιτρειςπρόσφατεςκινήσειςτηςEurobankστηνΚύπροήταν:
- Στις 23.8.23 εξαγόρασε ποσοστό 17,3% από την Poppy S.a.r.l. έναντι συνολικού
τιμήματος167,9εκατ.Ευρώή2,35Ευρώ/μετοχή.Σημειώνεταιότι,μέχριτότε,ητράπεζα
κατείχεήδηποσοστό29,2%στηνΕλληνικήΤράπεζα,τοοποίοδιευρύνθηκεστο46,5%.
-Μετάαπόδύομόλιςημέρες(25.8τ.έ.)εξαγόρασετο1,6%τηςΕλληνικήςΤράπεζαςαπό
τη Senvest Management, έναντι συνολικού τιμήματος 15,5 εκατ. Eυρώ ή 2,35
ευρώ/μετοχή,ενισχύονταςτοποσοστότηςστο48,1%.
- Πέντεμέρεςαργότερα (30.8.23) απέκτησε επιπλέον 7,2%έναντι τιμήματος 69,8 εκατ.
Ευρώή2,35Ευρώ/μετοχή,ενισχύονταςπεραιτέρωτοποσοστότηςστο55,3%

Η στρατηγική της διοίκησης φαίνεται να δικαιώνεται πλήρως από τα ισχυρά
χρηματοοικονομικά αποτελέσματα των επενδύσεών της στο εξωτερικό και ιδιαίτερα
στην Κύπρο. Το α΄ εξάμηνο του 2023, ο όμιλος Eurobank κατέγραψεπροσαρμοσμένα
καθαράκέρδηαπόδιεθνείςδραστηριότητες205εκατ.Ευρώ,έναντι97εκατ.Ευρώ,τοα΄
εξάμηνοτου2022.ΑπότηνΚύπροπροέρχεται το15%τηςσυνολικήςκερδοφορίαςτου
Ομίλου(91εκατ.Ευρώ),ενώαπότηΒουλγαρίατο13%(77εκατ.Eυρώ), σύμφωναμετα
αποτελέσματατουα΄εξαμήνουτου2023(προσαρμοσμένακαθαράκέρδη).

Ειδικά η απόφαση της διοίκησης να επενδύσει περαιτέρωστην Ελληνική Τράπεζα
φαίνεται να έχει στέρεες βάσεις, καθώς σύμφωνα με τα αποτελέσματα α΄ εξαμήνου
2023, που ανακοίνωσε η διοίκηση της Ελληνικής Τράπεζας τέλος Αυγούστου 2023, τα
καθαρά κέρδη ανήλθαν σε 160,2 εκ. Ευρώ, με τον δείκτη κεφαλαιακής επάρκειας να
διαμορφώνεταιστο26,5%(επίπεδαπολύυψηλότερααπότιςελάχιστεςαπαιτήσειςτου
ΕπόπτηΤραπεζών).

4.ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ–ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗ

4.1 6η διοργάνωση του διεθνούς φεστιβάλ Reflect (Λεμεσός20-21Σεπτεμβρίου
τ.έ.)

ΤοReflectFestivalείναιημεγαλύτερηεκδήλωσηστονκλάδοτηςτεχνολογίαςκαιτης
καινοτομίας στην Κύπρο και μία από τις ταχύτερα αναπτυσσόμενες εκδηλώσεις στην
περιοχήτηςΜεσογείου.

Το Φεστιβάλ έχει άμεσο αντίκτυπο στην ανάπτυξη του οικοσυστήματος των
νεοφυών επιχειρήσεων στο νησί και στις συμμετέχουσες χώρες, προωθώντας
συνεργασίες στην τεχνολογία, την οικονομία αλλά και τον πολιτισμό. Είναι ιδιαίτερα
σημαντικότογεγονόςότιτοφεστιβάλπαρουσιάζεικάθεχρόνοτηνταχείαπρόοδοκαιτα
επιτεύγματα της Κύπρου στην καινοτομία και τις επιχειρηματικές ευκαιρίες, ενώ
παράλληλα προσφέρει στους τοπικούς επιχειρηματίες των κλάδων έρευνας και
τεχνολογίαςπαγκόσμιεςπροοπτικέςκαιτοαντίστροφο.

Ηκεντρικήιδέατηςφετινήςχρονιάςήτανηπροώθησητηςπολιτιστικήςσυνεργασίας,
μέσωτης τεχνολογίαςκαι τηςεπιχειρηματικήςανάπτυξης, στοπλαίσιο τηςοικονομικής
διπλωματίας. Το πρόγραμμα περιελάμβανε εκδηλώσεις, παρουσιάσεις, συζητήσεις,
εργαστήρια, εκθέσεις και διαγωνισμούς, που πραγματοποιήθηκαν σε διάφορους
χώρους τηςπόλης, όπως τοΠαλιόΛιμάνι, ο ΧαρουπόμυλοςΛανίτης, η αποβάθρα του
ΜόλουκαιηΔημοτικήΑγορά.

Στηφετινή 6η διοργάνωση, τοφεστιβάλ συγκέντρωσε, περισσότερους από8.000
επιχειρηματίες,επενδυτές,εκπροσώπουςεταιρειώνκαιφορέων,μεενδιαφέρονγιατην
τεχνολογία,απόόλοτονκόσμοέναντι5.000συμμετεχόντωντο2022,επιβεβαιώνοντας
τη φήμη του, ως σημείο συνάντησης για επιχειρηματίες, νεοφυείς επιχειρήσεις και
επενδυτές και ενισχύοντας τη θέση του ως τεχνολογικό γεγονός παγκόσμιας φήμης.

Συμμετείχανπερισσότερεςαπό30χώρες, με την Ινδίανασυμμετέχει γιαπρώτηφορά.
Με την πραγματοποίηση ομιλιών, διοργάνωσης πάνελ συζητήσεων και συναντήσεων
με εκπροσώπους επιχειρήσεων από την Ινδία παρουσιάστηκε το επενδυτικό
περιβάλλονστιςνέεςτεχνολογίεςστηχώρααυτή.

Φέτος, επίσης, είχεπρωταγωνιστικό ρόλοστοφεστιβάλ το Κυπριακό Εμπορικό&
ΒιομηχανικόΕπιμελητήριο,μέλοςτουEnterpriseEuropeNetworkΚύπρου.Συγκεκριμένα,
πέραντηςκάλυψηςθεμάτωνεπιμελητείαςκαισυνδρομήςτωνξένωναντιπροσωπειών,
που έλαβαν μέρος, το Κυπριακό Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμελητήριο, μέλος του
EnterpriseEuropeNetworkΚύπρουδιοργάνωσε, στοπλαίσιο τουφεστιβάλ, εκδήλωση
δικτύωσης(Β2Βσυναντήσεις)μεμεγάληεπιτυχία.Στηνενλόγωεκδήλωσηέλαβανχώρα
συναντήσειςαγοραστών, προμηθευτών/παρόχωνκαι ερευνητώναπότηνπλειοψηφία
των συμμετεχουσών ευρωπαϊκών χωρών στο φεστιβάλ. Οι συναντήσεις
πραγματοποιήθηκαν σε ειδικά διαμορφωμένο χώρο και προγραμματίστηκαν εκ των
προτέρων,μέσωειδικήςδιαδικτυακήςπλατφόρμας.

Οι ομιλητές, οι εκπρόσωποι φορέων και εταιρειών και οι επισκέπτες τόνισαν την
αμεσότητατουφεστιβάλωςένααπόταβασικάχαρακτηριστικάτου,στοιχείο, τοοποίο
ενθαρρύνει και καλλιεργεί τις επαφές και τις δυνατότητες δικτύωσης, τη δημόσια
συζήτηση για τις τεχνολογικές καινοτομίες, τις ευκαιρίες προβολής των νεοσύστατων
νεοφυών επιχειρήσεων αλλά και τη διευκόλυνση συνεργασιών με εταιρείες, ήδη
εδραιωμένες,οιοποίεςαναζητούννέεςτεχνολογικέςλύσεις.

Τέλος,επισημαίνουμεότι:
α. και φέτος η μεγάλη πρόκληση παρέμεινε η διασύνδεση των οικοσυστημάτων
καινοτομίας των χωρών, που συμμετείχαν με το κ/οικοσύστημα καινοτομίας και
τεχνολογίας,μεστόχοτηνκαθιέρωσητηςΚύπρουωςνησίδαςτεχνολογίαςκαι
β.το2024,θαεγκαινιαστείστοφεστιβάλτο“CountryPartnershipProgram”,μεστόχοτην
καλύτερηπαρουσίασηκαιπροβολήτουοικοσυστήματοςκαινοτομίαςκάθεχώρας.

4.2 Xρηματοδότηση 282 εκ. Ευρώγια την ψηφιακή Κύπρο
ΕίσοδοστηνψηφιακήεποχήετοιμάζειηΚύπρος,μέσωσειράςέργωνκαιδράσεων,

ταοποίαχρηματοδοτείηΕυρωπαϊκήΈνωσημε282εκ.Ευρώ,έωςτο2026,καιταοποία
είναι καταγεγραμμένα στο «Στρατηγικό Σχέδιο 2024 – 2026» του κ/ Υφυπουργείου
Καινοτομίας. Το Σχέδιο, που θα παρουσιαστεί, στις 31.10.23, στη Βουλή κατά τη
συζήτησηγιατονπροϋπολογισμό προωθεί:
 την ενσωμάτωση της τεχνητής νοημοσύνης στον δημόσιο και ιδιωτικό τομέα για
τηνενίσχυσητηςψηφιακήςοικονομίας,
 τησυνδεσιμότηταμεδίκτυαυπερ-υψηλώνταχυτήτωνσεπόλειςκαιύπαιθρο,
 τηνεκπαίδευσητηςκοινωνίαστιςψηφιακέςδεξιότητες,
 τηνέρευνακαιτηνκαινοτομία,τηνεοφυήεπιχειρηματικότητα,
 τηνενίσχυσητηςάμυναςστουςχάκερ.
Ι.Ειδικότερααναφορικάμεταέργασημειώνεταιότι:
 ο ψηφιακός μετασχηματισμός, που προωθεί την καινοτομία και την τεχνολογική
βιομηχανία,ενισχύειτοοικοσύστηματηςΚύπρου,δημιουργώνταςνέεςθέσειςεργασίας,
συμβάλλει στηνπροστασία των προσωπικώνδεδομένων, ενισχύει την ετοιμότητά της
χώρας στην αντιμετώπιση κρίσεων έκτακτης ανάγκης (φυσικές καταστροφές,
υγειονομικέςκρίσειςκ.ά.),εξασφαλίζονταςγρήγορηανταπόκρισηκαιδιαχείριση.
 η σημασία της μετάβασης στην ψηφιακή εποχή αντικατοπτρίζεται και στη
χρηματοδότηση της ΕΕ. Ο συνολικός προϋπολογισμός του Σχεδίου Ανάκαμψης και
Ανθεκτικότητας της Κύπρου ανέρχεται στο 1,2 δισ. Ευρώ, έως το 2026, για
μεταρρυθμίσειςσεπέντεάξονες, έναςεκ τωνοποίωνείναιηψηφιακήμετάβαση. Στον
άξονααυτόν, χρηματοδοτούνται έργα καιδράσεις ύψους89,4 εκ. Ευρώ (7,4% των 1,2
δισ. Ευρώ). Ωστόσο, υπολογίζεται ότι τα έργα για τη ψηφιακή μετάβαση του Σχεδίου
Ανάκαμψηςκαι Ανθεκτικότηταςαγγίζουντα282εκ.Ευρώ(το23%τουσυνόλου),
 τοΥφυπουργείοΚαινοτομίας,φορέαςυλοποίησης17έργων,αξίας139,5εκ.Ευρώ,
έχει υπό την εποπτεία του άλλα 21ψηφιακά έργα άλλων Υπουργείων, αξίας 70,4 εκ.
Ευρώ. Στα έργα των διαρθρωτικών ταμείων συμπεριλαμβάνεται και μικρός αριθμός
άλλων ψηφιακής υφής έργων, που δεν παρακολουθεί το Υφυπουργείο, εμπίπτουν,
όμως,στηνχρηματοδότησητωνδιαθρωτικώνταμείων.
ΙΙ. Το Στρατηγικό Σχέδιο 2024 -2026 του Υφυπουργείο Καινοτομίας εστιάζει σε τρεις
πυλώνες:
 α)Ψηφιακόςμετασχηματισμός της χώρας : Ενίσχυσηψηφιακούοικοσυστήματος,
μέσω της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, της αναβάθμισης των υποδομών για
συνδεσιμότητα, τηςενίσχυσηςτωνψηφιακώνδεξιοτήτων τωνπολιτών, τουψηφιακού
μετασχηματισμούτωνεπιχειρήσεωνκαιεπίτευξητωνστόχωντηςΨηφιακήςΔεκαετίας
2030.
 β)Βιώσιμηοικονομία:Δημιουργίαευνοϊκούπεριβάλλοντοςγιατηνέρευνακαιτην
καινοτομία,τηνπροαγωγήτηςανταγωνιστικότηταςκαιτηςκοινωνικήςευημερίας
 γ) Θωράκιση των υποδομών της χώρας : Στρατηγικό πλαίσιο πολιτικής για την
αποτελεσματικήπροστασία των (κρίσιμων) δικτυακώνκαιπληροφοριακώνυποδομών
καιπαράλληληευαισθητοποίησησεθέματακυβερνοασφάλειας.
ΙΙΙ.Σχετικάμετηδημιουργίαυποδομώνμετεχνητήνοημοσύνησημειώνεταιότι:
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 Η ενίσχυση της ψηφιακής οικονομίας και η ενσωμάτωση της ψηφιακής
τεχνολογίας στις επιχειρήσεις αποτελεί έναν από τους 7 στόχους του Στρατηγικού
Σχεδίου,εντάσσονταςτηντεχνητήνοημοσύνηστηναγοράεργασίας.
 Ο σχεδιασμός για τον ψηφιακό μετασχηματισμό των επιχειρήσεων και την
ενίσχυσητηςανταγωνιστικότηταςτηςοικονομίαςπεριλαμβάνει:
-δημιουργίαπλαισίουανάπτυξηςτεχνολογιώναιχμής,
-ανάπτυξη εφαρμογών αποκεντρωμένων τεχνολογιών (blockchain) και τεχνητής
νοημοσύνης,στονδημόσιοκαιιδιωτικότομέα,
-δημιουργία ευνοϊκών συνθηκών μεταφοράς ώριμων ερευνητικών εφαρμογών στον
ευρύτερο δημόσιο και ιδιωτικό τομέα με στοχευμένη “εξαγωγή” τεχνογνωσίας και
εφαρμογών,μεαξιοποίησητωνδικτύων,σταοποίαηΚύπροςείναιμέλος.
ΙV. Γιατηνενσωμάτωσητηςψηφιακήςτεχνολογίαςστηνοικονομίαοιστόχοιείναι:
- αξιοποίηση του Ευρωπαϊκού Κόμβου Ψηφιακής Καινοτομίας (European Digital
InnovationHubs - EDIHs)για την υποστήριξησεεπιχειρήσειςή καιστοδημόσιο τομέα,
σεθέματαψηφιακούμετασχηματισμού (δοκιμήπριν τηνεπένδυση, υποστήριξηστην
προσέλκυση επενδύσεων, υποστήριξη του οικοσυστήματος καινοτομίας και
δυνατότητεςδικτύωσης),
- ενίσχυση της ψηφιακής διακυβέρνησης, η οποία αποτελεί οριζόντια κυβερνητική
προτεραιότητα, άρρηκτα συνδεδεμένη με την μεταρρυθμιστική πολιτική του κράτους,
ενώ βρίσκεται σε πλήρη συνάρτηση με ευρωπαϊκές και διεθνείς πολιτικές, όπως το
ΠρόγραμμαΠολιτικής2030«ΨηφιακήΔεκαετία»καιοιΣτόχοιΒιώσιμηςΑνάπτυξηςτου
ΟΗΕ,μεέμφασηστοτρίπτυχοβιωσιμότητα,ανθεκτικότητα,προσαρμοστικότητα,ενώη
ενσωμάτωσηπεριλαμβάνειανάπτυξηυποδομώνκαιπληροφοριακώνσυστημάτωντης
κεντρικής κυβέρνησης και ανάπτυξη ψηφιακών υπηρεσιών προς πολίτες και
επιχειρήσεις
V.Γιατιςυποδομέςτησυνδεσιμότητασημειώνεταιότι:
- ο τρίτος στόχος αφορά την προώθηση υποδομών και συνδεσιμότητας, ενώ οι
ψηφιακές υποδομές συνδεσιμότητας, και συγκεκριμένα τα δίκτυα υπερ-υψηλών
ταχυτήτωναποτελούνκινητήριαδύναμηγιατιςσύγχρονεςοικονομίεςκαιπροϋπόθεση
για την επιτάχυνση τουψηφιακούμετασχηματισμού (η επένδυση σε νέες τεχνολογίες
δικτύων δεν αφορά μόνο στις τηλεπικοινωνίες, αλλά αναμένεται να επιφέρει
πολυδιάσταταοφέλη (ενίσχυσητηςανταγωνιστικότητας, αυξημένηαποδοτικότητα και
παραγωγικότητα, ενίσχυση της επιχειρηματικής δραστηριότητας, προώθηση της
καινοτομίαςκαινέεςθέσειςεργασίας)
- περιλαμβάνει : ανάπτυξη και προώθησηηλεκτρονικών (ευρυζωνικών) επικοινωνιών
(δικτύαυπερ-υψηλώνταχυτήτων(VHCN)σεολόκληρητηνΚύπρο.
VI.Αναφορικάμετηνέρευνακαιτηνκαινοτομία,σημειώνεταιότι:
- η βιώσιμη καινοτόμοςτεχνολογίααποτελείενότητα τουΣτρατηγικούΣχεδιασμούμε
δύο πυλώνες, δημιουργία ενός δυναμικού οικοσυστήματος Έρευνας και Καινοτομίας
(στηνυποστήριξητηςερευνητικήςαριστείαςτουενλόγωοικοσυστήματος)καισυμβολή
στη διαχείριση κοινωνικών προκλήσεων και στη διαμόρφωση εξωστρεφούς και
ανταγωνιστικής οικονομίας, βασισμένης στη γνώση (προώθηση νεοφυούς &
καινοτόμουεπιχειρηματικότητας).
Αναφορικάμετηθωράκισηυποδομώντηςχώραςαπόχάκερσημειώνεταιότι:
- η ανάπτυξη δομών διακυβέρνησης της κυβερνοασφάλειας και θωράκισης των
υποδομώναποτελεί τον τελευταίοστόχο του ΣτρατηγικούΣχεδίου, πουστοχεύει στην
ενίσχυση των υποδομών του δημοσίου, ώστε να είναι ανθεκτικές σε επιθέσεις από
κυβερνοεγκληματίεςκαιτηδιασφάλισηαξιόπιστηςκαιαποδοτικήςπαροχήςυπηρεσιών
και βασικών αγαθών ζωτικής σημασίας για την κοινωνία, μέσω οριζόντιων
προγραμμάτων κυβερνοασφάλειας του κράτους, ανάπτυξη Κυβερνητικού Κέντρου
Επιχειρησιακής Ασφάλειας (με ανάπτυξη τεχνολογιών για τη θωράκιση των
συστημάτων και με δομών για επιχειρησιακή συνέχεια και αποκατάσταση
καταστροφών)
VII.Γιαμιαψηφιακάώριμηκοινωνίασημειώνεταιότι:
-ηαναβάθμισητωνψηφιακώνδεξιοτήτωνείναιπροϋπόθεσηγιαμάθηση,εργασίακαι
ενεργό συμμετοχή στην κοινωνία καθώς και για βιώσιμη και χωρίς κοινωνικούς
αποκλεισμούςοικονομία,
- το Υφυπουργείο, σε συνεργασία με φορείς του δημόσιου και ευρύτερου δημόσιου
τομέα, σχεδιάζει και υλοποιεί δράσεις για ανάπτυξη και αναβάθμιση δεξιοτήτων του
εργατικούδυναμικούδημόσιουκαι ιδιωτικούτομέα,αλλάκαιτουγενικούπληθυσμού
(συμπεριλαμβανομένωνευάλωτωνομάδωνκαικατοίκωναπομακρυσμένωνπεριοχών),
βάσειτουΕθνικούΣχεδίουΔράσηςγιατιςΨηφιακέςΔεξιότητες2021-2025.

5.ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ -ΕΠΙΧΕΙΡΗΜΑΤΙΚΟΤΗΤΑ

5.1. Kόστος κατασκευής των 24 κυριότερων έργων υποδομής που
προωθούνταιτο2024

Ξεπερνάτο1δισ.Ευρώτοσυνολικόπροϋπολογιζόμενοκόστοςκατασκευήςτων24
κυριότερων έργων υποδομής, που προωθούνται το 2024, με ορισμένα από αυτά να
βρίσκονται ήδη σε τροχιά υλοποίησης από τα προηγούμενα έτη και άλλα, να

προγραμματίζεταιηέναρξητουςεντόςτουερχόμενουέτους.
Τον ενδεικτικό κατάλογο των πιο σημαντικών έργων υποδομής του 2024, για τα

οποία περιλήφθηκαν οι σχετικές πιστώσεις στον κρατικό προϋπολογισμό του νέου
έτους,έδωσεστηνδημοσιότητατοΥπουργείοΟικονομικών,στοπλαίσιοτηςσημερινής
έγκρισης του προϋπολογισμού από το Υπουργικό Συμβούλιο. Σημειώνεται ότι για
κάποια από αυτά τα έργα είχαν περιληφθεί κονδύλια και σε προηγούμενους
προϋπολογισμούς, όπως για το νέο Κυπριακό Μουσείο, τον αυτοκινητόδρομο
Αστρομερίτη -ΕυρύχουκαιδρόμοΠάφου-ΠόληςΧρυσοχούς, ενώ, γιατηνυλοποίηση
των συγκεκριμένων έργων αναμένεται να περιλαμβάνονται κονδύλια και στους
προϋπολογισμούςτωνεπόμενωνετών.

Επιπρόσθετα, ανοικτό παραμένει το ενδεχόμενο το κόστος κατασκευής των
συγκεκριμένωνέργωννααυξηθεί, λόγωτωνπληθωριστικώνπιέσεωνκαιτηςανοδικής
πορείας στις τιμές κατασκευαστικών υλικών. Στον συγκεκριμένο κατάλογο δεν
περιλαμβάνονται τα έργα υποδομής που αφορούν το Ταμείο Ανάκαμψης, καθώς και
αυτάπουθαυλοποιηθούνστοπλαίσιοτωνσυγχρηματοδοτούμενωνκονδυλίων.

5.2. «CyprusConfidential-Κίνδυνοι για την επενδυτική εικόνα της Κύπρου και της
κ/οικονομίας»-Κραδασμοί στηνΙνδία

Η πρόσφατη μεγάλη δημοσιογραφική έρευνα, «Cyprus Confidential», και τα
αναφερόμενα στις δημοσιεύσεις της αποτελούν πλήγμα στην προσπάθεια που
καταβάλλεται για προσέλκυση επενδύσεων, σύμφωνα με κ/δημοσιεύματα (Πολίτης,
20.11.23) ενώ η αποκατάσταση της φήμης της χώρας κρίνεται απαραίτητη για τη
διατήρηση της ροής ξένων επενδύσεων, σύμφωνα με δηλώσεις ειδικών και
παραγόντωντηςαγοράς.

Είναιαξιοσημείωτο.ότι τοναπόηχομιαςδιπλήςκρίσης,αφενόςτηςπανδημίαςκαι
της εισβολής της Ρωσίας στην Ουκρανία, αφετέρου ενός σκανδάλου (των «χρυσών»
διαβατηρίων),ηΚύπροςκατάφερεναπετύχειέναμικρόθαύμα:ηοικονομίακρατήθηκε
όρθια,ανέκαμψεγρήγορακαιπροσέλκυσεένανσημαντικόαριθμόξένωνεπενδύσεων,
μεαιχμή, τοντομέατηςτεχνολογίας.Ηύπαρξηενόςφιλικούνομοθετικούπλαισίουγια
τημετεγκατάστασηεπιχειρήσεωναπόΤρίτες-Χώρες(διαμορφώθηκεωςαπάντησηστην
ανάγκηεπιχειρήσεωνναμετακινηθούναπότονΛίβανο)καιενόςπλαισίουκινήτρωνγια
τηνανάπτυξητουheadquartering(πουαντικατέστησετοπρόγραμματωνδιαβατηρίων)
έδωσεδιέξοδοσεένανμεγάλοαριθμόεπιχειρήσεωνπουέψαχνανμιανέαβάση,μετά
τηνεισβολήτηςΡωσίαςστηνΟυκρανία.

Το 2022, περίπου 1.600 επιχειρήσεις, ήρθαν στην Κύπρο και οι πλείστες
δραστηριοποιούνται στον τομέα της τεχνολογίας. Εκδόθηκαν, περίπου 13.000 άδειες
εργασίας (αντιστοιχούν στο 3% του εργατικού δυναμικού), με την κ/οικονομία να
επωφελείταιαπότηνπρόσβασησεεργαζομένουςυψηλήςειδίκευσηςκαιτηνΚύπρονα
κατατάσσεται στις δέκα κορυφαίες χώρες παγκοσμίως στην προσέλκυση ξένων
επενδύσεων στη μετα-πανδημική περίοδο. Ταυτόχρονα, η χώρα αποτελεί το τρίτο
μεγαλύτεροκέντροδιαχείρισηςπλοίωντηςΕΕκαιπροβάλει, τόσοωςηανατολικήπύλη
της Ένωσης, όσο και ως ένα φιλικό, σταθερό επιχειρηματικό κέντρο. Οι προοπτικές
έμοιαζαν περισσότερο από θετικές για την κ/οικονομία, ώστε να εξελιχθεί σε ένα
πραγματικόεπιχειρηματικόκέντρο.Οιεπιπτώσειςήτανεμφανείςστηναγοράκατοικίας
και στην κατανάλωση. Παρόλο που προκλήθηκαν στρεβλώσεις στις τιμές (ειδικά στη
στέγαση),σεβάθοςχρόνουταοφέληαναμένεταιναδιαχυθούνσεόλητηνοικονομία.

Το αφήγημα αυτό απειλείται με ανατροπή, μετά το μπαράζ αποκαλύψεων της
παγκόσμιαςδημοσιογραφικήςέρευναςCyprusConfidential,υπότηΔιεθνήΚοινοπραξία
ΕρευνητικώνΔημοσιογράφων(ICIJ)καιτηςPaperTrailMedia.Περισσότερααπό3,6εκατ.
έγγραφα, από επτά διαφορετικές διαρροές (από έξι διαφορετικούς κ/παρόχους
υπηρεσιών και μια λετονική εταιρεία) έδωσαν κάποια υπόσταση σε ψιθύρους και
φημολογίες. Η άποψη ότι δεν πρόκειται για κάτι καινούριο, μπορεί να ικανοποιεί το
εσωτερικόακροατήριο, όμως, η Κύπρος εκπέμπει μία εικόνα, η οποία δυσκολεύει τον
στόχο του μετασχηματισμού της οικονομίας της και τη διαφύλαξη της εικόνας της ως
επενδυτικούπροορισμού..

Στελέχη και επιχειρηματίεςσυμφωνούνότι πρόκειται γιαμιααρνητική εξέλιξη και
υπογραμμίζουν την ανάγκη δραστικών μέτρων για να αλλάξει η διεθνής εικόνα της
Κύπρου. Οι πρώτες αντιδράσεις της Κυβέρνησης αξιολογούνται θετικά από τους
ανθρώπουςτηςαγοράς, με τηνεπισήμανση, ότιαυτήτηφοράδενυπάρχει χρόνοςγια
καθυστερήσεις.Ηκυβέρνησηπρέπειναυλοποιήσει,ό,τιυπόσχεται.Σεαυτότοπλαίσιο,
θεωρείται εκ των «ων ουκ άνευ» η μεταρρύθμιση της εποπτείας των παρόχων
διοικητικών υπηρεσιών (πρόκειται για μια ευρεία κατηγορία εταιρειών που παρέχουν
υπηρεσίες, όπως συμβουλευτικές, νομική υποστήριξη, διαχείριση περιουσιακών
στοιχείων και επικοινωνία σε άλλες οντότητες). Η Κυβέρνηση κατέστησε σαφέςότι θα
ενοποιηθεί η εποπτεία τους με μια νέα αρχή, και απέρριψε τις αντιδράσεις του
Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου (αντίθετα ο ΣΕΛΚ - οι λογιστές - συμφωνεί). «Η
αυτορρύθμιση τελείωσε», ανέφερε χαρακτηριστικά στέλεχος που ασχολείται με τον
χρηματοοικονομικό τομέα. «Η σύσταση ενιαίας εποπτικής αρχής είναι απαραίτητη,
ασυζητητί, ίσως, στα αρχικά στάδια, υπό την επίβλεψη της Moneyval» (Η Επιτροπή
Εμπειρογνωμόνων Αξιολόγησης Μέτρων για την Καταπολέμηση Νομιμοποίησης
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Εσόδων από παράνομες δραστηριότητες και χρηματοδότησης της τρομοκρατίας -
MONEYVALείναιμόνιμοόργανοπαρακολούθησης τουΣυμβουλίουτηςΕυρώπης, στο
οποίοέχειανατεθείτοέργοαξιολόγησηςτηςσυμμόρφωσηςμεταδιεθνήπρότυπατης
καταπολέμησης νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες και
χρηματοδότησηςτηςτρομοκρατίας, τηςαποτελεσματικότηταςεφαρμογήςτους, καθώς
και με το καθήκον διατύπωσης συστάσεων στις εθνικές αρχές, σχετικά με τις
απαραίτητεςβελτιώσειςστασυστήματάτους).

Επιπρόσθετα, ιδιαίτερη σημασία έχει η ψηφιοποίηση των συστημάτων και των
μητρώωνγιαπιοαποτελεσματικούςελέγχους», αναφέρειο γνωστόςοικονομολόγοςκ.
ΤάσοςΓιασεμίδης,οοποίοςσημειώνειότιθετικόπαράδειγμα,πουπρέπεινααναδειχθεί
και να επαναληφθεί είναιηδουλειάπουέγινεστις τράπεζες. Συνεπώς, δεν πρέπει να
υποβαθμίζονται οι θετικές εκθέσεις τηςMoneyval, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και του
ΔΝΤ.

Παράλληλα, η αποκατάσταση της φήμης της χώρας είναι αναγκαία για να
διατηρηθεί η ροή ξένων επενδύσεων. Η Κύπρος χρειάζεται πολλές πραγματικές ξένες
επενδύσεις για νααντιμετωπίσει ένα «κρυφό», αλλά σοβαρό πρόβλημα, το έλλειμμα
στοισοζύγιοτρεχουσώνσυναλλαγών.ΟπρόεδροςτουΔημοσιονομικούΣυμβουλίου,κ.
ΜιχάληςΠερσιάνης, θεωρεί ότι ένα πάγωμα των ροών ξένων επενδύσεων, λόγω των
αποκαλύψεωντουCyprusConfidential,μπορείναοδηγήσεισεμιανέαοικονομικήκρίση,
διότι η κ/οικονομία, παρά τη θετική επίδραση των υπηρεσιών, διατηρεί σημαντικά
ελλείμματα στο ισοζύγιο πληρωμών, κυρίως λόγω του εμπορικού ελλείμματος.
Δεδομένου δε, ότι η οικονομική ανάπτυξη έχει ισχυρή διασύνδεση με τις αυξημένες
εισαγωγές, ιδίως καταναλωτικών αλλά και ενδιάμεσων αγαθών, τα οποία χρειάζονται
για την ενίσχυση της παραγωγής σε πολλούς τομείς (από τη μεταποίηση μέχρι τις
κατασκευές),ηοικονομικήανάπτυξηέχειτηντάσηναεπιδεινώνειτοεμπορικόέλλειμμα,
τοοποίομπορεί ναχρηματοδοτηθεί, μόνομερικώς, δια της αυξήσεως τωνεξαγωγών,
αφού είναι δομικής φύσεως. Από τη στιγμή δε, που οι εξαγωγές δεν δύνανται να
καλύψουν το έλλειμμα, για να χρηματοδοτηθεί, υπάρχουν μόνο δύο οδοί: είτε μέσω
δανεισμού από το εξωτερικό, είτε μέσω παραγωγικών επενδύσεων, έστω κι αν
«στέλνουν’κέρδησεξένεςοικονομίες».

Ένας επιπρόσθετος λόγος που πρέπει να αντιμετωπιστεί, άμεσα, αυτή η κρίση
αποτελεί ο κίνδυνος περαιτέρω επιδείνωσης των όρων προσέλκυσης ξένων
επενδύσεων. Γενικότερα, ιδίως σε εποπτευόμενες βιομηχανίες, δημιουργείται
αντικίνητρο για ταδιοικητικάσυμβούλια, πουπροτιμούνπιο«αθώους»προορισμούς,
προςαποφυγήτουκόστουςανθρωποωρώνκαιδυνητικώνδυσκολιών,πουαπορρέουν
από μια «ύποπτη» κίνηση, λόγω δραστηριοποίησης σε «προβληματική» δικαιοδοσία
(κάτι που δεν αρέσει σε μετόχους, επόπτες και ρυθμιστικές αρχές). Έτσι, ακόμα κι αν
προσελκύσει, κάποιαστιγμή, η κ/οικονομίατονόγκοξένωνεπενδύσεωνπουεπιθυμεί,
υφίσταται το ζήτημα της ποιότητας (προτιμούνται επιχειρήσεις με υψηλό λόγο
απασχόλησης, διάχυσητεχνογνωσίαςκαιτεχνολογίας,μακρύπαραγωγικόορίζοντακαι
υψηλήπροστιθέμενηαξίαγιατηνκ/οικονομία,πέρααπότιςάμεσέςτουςεργασίες).

Γι’ αυτό και η αρνητική φήμη της Κύπρου συνεπάγεται κόστος. Η χώρα χάνει σε
βάθος χρόνου πολύ περισσότερα χρήματα, απ’ όσα κερδίζει από τις ευκαιριακές
επενδυτικές επιτυχίες, εκ φύσεως προσωρινές, με χαμηλό λόγο απασχόλησης και
λειτουργούν, εκτός της ευρύτερης οικονομίας. Κατά συνέπεια, χάνοντας αυτά τα
χρήματα, χάνεται τομόνοαποτελεσματικόμέσοχρηματοδότησηςτωνκ/εισαγωγών.Η
διόγκωση του εμπορικού ελλείμματος αποτελεί σοβαρό μακροοικονομικό πρόβλημα,
το οποίο, ναι μεν, δεν επείγει να λυθεί, φέτος, αλλάαποτελείμία από τις μεγαλύτερες
πηγές κινδύνων για οικονομική κρίση μεσοπρόθεσμα. Επίσης, στέλεχος με μακρά
εμπειρίαστονχώροτωνεπενδύσεωνσημειώνειότι τοέργοτουτελευταίουχρόνου,με
την προσέλκυση ξένων επιχειρήσεων, θα δυσκολέψει. Η Κύπρος είχε μπει σε μια
διαδικασίαγιαναφέρειστηχώρα«βαριάχαρτιά»πουθαέδινανπρόσθετηδυναμική,
οιοποίοι«είναι ιδιαίτεραευαίσθητοισεθέματαφήμηςκαι κουλτούραςενώσημείωσε
ότι «παρόλο που δεν προκύπτει από τις δημοσιογραφικές αποκαλύψεις κάτι νέο ή
ακόμακαικάτιπαράνομο,δενσημαίνειότιαυτόείναικαλόγιατηχώρα».

Τέλος, σημειώνεται ότι το Κυπριακό Επενδυτικό Πρόγραμμα προκαλεί, από την
περασμένη εβδομάδα, αισθητές παρενέργειες στην κυβέρνηση της Ινδίας, Πρώην
αξιωματούχος της εκτελεστικής εξουσίας της πολυπληθούς χώρας με αφορμή τις
πρόσφατες αποκαλύψεις 66 κυπριοποιημένων Ινδών απέστειλε επιστολή ζητώντας
ποινικές διώξεις σε βάρος συμπατριωτών του που απέκτησαν κ/υπηκοότητα και
ταυτόχρονα διατηρούν ιδιότητα Ινδού πολίτη. Ειδικότερα, ο πρώην γραμματέας της
κυβέρνησηςτηςΙνδίαςE.A.S.SarmaαπέστειλεεπιστολήστονυπουργόΕσωτερικών,Ajay
KumarBhallaκαιτονκαλείναπροβείστιςαπαιτούμενεςενέργειεςπροκειμένουναγίνει
διερεύνηση και να διωχθούν άμεσα όσοι από τους πολιτογραφηθέντες Ινδούς έχουν
παρανομήσει. Επικαλείται τις πρόνοιες του άρθρου «9» του Συντάγματος της Ινδίας
(απαγορεύει σε Ινδούς πολίτες να διατηρούν δυο υπηκοότητες). Πέραν τούτου, ζητά
από τον εν λόγω υπουργό να μεριμνήσει, ώστε να δοθούν πληροφορίες από την
Κυπριακή Δημοκρατία, για τους 66 πολίτες που συμμετείχαν στο πρόγραμμα χρυσών
διαβατηρίων της Κύπρου. Αφορμήγια τους κραδασμούς επί ινδικού εδάφους είναι οι
αποκαλύψειςπουέκανεηIndianExpress γιαεπιχειρηματίεςπουέλαβανκ/υπηκοότητα

(η εν λόγω εφημερίδα συμμετείχε στην κοινοπραξία διερευνητικών δημοσιογράφων
πουεργάστηκανγιατηνέρευναυπότοντίτλο«CyprusConfidential»).

5.3. Ετήσια Γενική Συνέλευση Invest Cyprus(Λευκωσία, 20.11.23)
Πραγματοποιήθηκε., τηΔευτέρα20.11. τ.έ., η Ετήσια Γενική Συνέλευση του Invest

CyprusστοΣυνεδριακόΚέντροΦιλοξενίαστηΛευκωσία.Σύμφωναμεταόσαανέδειξαν
οιπαρουσιάσειςστοπλαίσιοτηςενλόγωΕτήσιαςΓενικήςΣυνέλευσηςοιπροοπτικέςτης
Κύπρου σε ό,τι αφορά στις επενδύσεις και την οικονομία είναι ιδιαίτερα ευοίωνες.
Συγκεκριμένα, παρουσιάστηκαν η στρατηγική, οι δράσεις και οι πρωτοβουλίες που
αναλαμβάνει ο Invest Cyprus, αλλά και οι μέχρι τώρα επιτυχίες του σχετικά με την
προσέλκυσηεπενδύσεωνστηνΚύπρο.Περαιτέρω,οισυμμετέχοντεςείχαντηνευκαιρία
να παρακολουθήσουν, κατά τη διάρκεια της εκδήλωσης, παρουσίαση με τίτλο
«InvestableProjects inCyprus:ProcessesandKeyCriteria»απότονΔ/νταΣύμβουλοτου
InvestCyprusκ.ΜάριοΤαννούση.Σύμφωναμεταόσαείπεοκ.Ταννούσης,σταβασικά
κριτήριαγιατηνεπιλογήτωνεπενδυτικώνσχεδίωνσυγκαταλέγεταιηανάγκηγιαέγκυρο
επιχειρηματικόσχέδιοήfeasibilitystudyκαιτογεγονόςότιθαπρέπειναεμπίπτουνστους
στρατηγικούς τομείς τηςκυβέρνησης.Όσοναφοράσεστοιχεία καιαριθμούς, ανέφερε
ότι οι άμεσες ξένες επενδύσεις παρουσίασαν αύξηση κατά 129%, τη μεγαλύτερη
αύξησηστηνΕ.Ε.,αύξησηηοποίασυγκαταλέγεταιμέσαστις20μεγαλύτερεςαυξήσεις
ΑΞΕπαγκοσμίως,αλλάκαιτημεγαλύτερη,πουσημείωσεηΚύπροςποτέ.Συμπλήρωσε,
επίσης, ότι κατεγράφη αύξηση κατά 99% των εκτιμώμενων θέσεων εργασίας, που
δημιουργήθηκαν, γεγονός,πουσυνιστάτημεγαλύτερηαύξησηθέσεωνεργασίας στην
Ε.Ε.κατάτηνυπόεξέτασηπερίοδο.

Σχετικά με τις κυριότερες επενδυτικές ευκαιρίες ανέφερε ότι εντοπίζονται στους
τομείς του τουρισμού και της φιλοξενίας, της υγείας, της εκπαίδευσης, των
ανανεώσιμωνπηγώνενέργειας,τηςγεωργίαςκαιτηςελαφράςβιομηχανίας.

Σημαντικό μέρος της ομιλίας του αφιέρωσε στην παρουσίαση των τρεχουσών
δράσεωντουΟργανισμούγιατηνπροώθησητηςΚύπρουωςεπενδυτικούπροορισμού.
Οιδράσειςαυτέςπεριλαμβάνουν,μεταξύάλλων:
-Εκστρατείεςψηφιακούμάρκετινγκστιςαγορές-στόχους.
-Διατήρηση ενεργής παρουσίας στα ψηφιακά μέσα ενημέρωσης μέσω όλων των
πλατφορμώνκοινωνικήςδικτύωσης.
-Νέοκατατοπιστικότεροδιαφημιστικόυλικό.
-Μηνιαίοενημερωτικόδελτίοσε290.000δυνητικούςεπενδυτέςκαιεταιρείες.
-ΕνίσχυσητωνδημοσίωνσχέσεωνμεδιεθνήΜΜΕ.
-Παρουσίασεδιεθνείςσυνόδουςκορυφής, roadshowsκαιστοχευμένεςαποστολέςσε
18χώρες.

ΙδιαίτερηαναφοράέκανεστοProjectBank,τοοποίοπαρουσίασεεκτενώςκαιγιατο
οποίο εξήγησε, πως είναι ένα διαδικτυακό εργαλείο, που στοχεύει να βοηθά τους
επενδυτές να εντοπίσουν τις κατάλληλες ευκαιρίες της αγοράς για έργα που
σχεδιάζονται στην Κύπρο. Πρόκειται ουσιαστικά για μια πλατφόρμα επενδυτικής
διασύνδεσης,πουφέρνεικοντάεπενδυτέςκαιιδιοκτήτεςέργωνμέσωμιαςδιαδικασίας
επιλογής,πουτουςεπιτρέπειναεντοπίσουντηνκαλύτερηευκαιρία.Μετάτηνυποβολή
τηςφόρμαςαίτησης,η InvestCyprusεκτελείμιαεσωτερικήδιαδικασίααξιολόγησηςγια
να διασφαλίσει την εγκυρότητα των πληροφοριών, που παρέχονται και να καθορίσει
εάν οι ενδιαφερόμενοι πληρούν όλα τα κριτήρια για να γίνουν χρήστες και να έχουν
πρόσβαση.

Βασικό μήνυμα τηςπαρουσίασης τουκ. Ταννούσηήταν ηπλήρης ευθυγράμμιση
της στρατηγικής του Invest Cyprus με τοΌραμα2035, το οποίοστοχεύει νααναδείξει
τηνΚύπροσε"μιααπότις καλύτερες χώρεςστονκόσμογιανα ζει, ναεργάζεται καινα
επιχειρεί κανείς". Ήδη τα τελευταία χρόνια, οι θετικές εξελίξεις που καταγράφονται σε
διάφορους τομείς της κ/ οικονομίας καταδεικνύουν την αυξημένη ελκυστικότητα της
Κύπρου ως επενδυτικού προορισμού. Ενδεικτική μάλιστα της βελτίωσης του
γενικότερουεπενδυτικούκλίματοςστονησί είναιη εντυπωσιακήάνοδοςτηςχώραςσε
διάφορουςδιεθνείςεπενδυτικούςδείκτες.

Κατά την διάρκεια της Συνέλευσης ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συμβουλίου του
Οργανισμού,κ.Ε.ΕυγενίουεπεσήμανεότιηΚύπροςκατάφερε,τόσοτο2022,όσοκαιτο
2023σε ένα ιδιαίτερααπαιτητικόδιεθνέςπεριβάλλονμέσααπόστοχευμένεςδράσεις,
να προσελκύσει σημαντικές επενδύσεις. Μάλιστα, όπως υπογράμμισε οι επενδύσεις
αφορούνσετομείςπροτεραιότητας.
Ειδικότερα,επενδύσειςέγιναν:
 Στοντομέαεταιρειώνεξειδίκευσηςκαιταλέντουμεδεκάδεςδιεθνείςεταιρείεςκαι
χιλιάδες εργαζομένους, που εγκαταστάθηκαν στην Κύπρο, κυρίως στο χώρο της
τεχνολογίας,νασυμβάλουνστηδημιουργίαενόςαναπτυσσόμενουοικοσυστήματος,το
οποίοήδησυνεισφέρειάμεσακαιέμμεσαπάνωαπό10%στοΑΕΠτηςχώρας.
 Σε βιώσιμες επενδύσεις, ειδικά στους τομείς της υγείας, της εκπαίδευσης, της
μεταποίησηςκαιστοπεδίοτηςπράσινηςμετάβασης.
 Στον χρηματοοικονομικό τομέα. Ιδιαίτερα στις ρυθμιζόμενες υπηρεσίες, όπου
αυξήθηκεσημαντικάοαριθμόςκαι ηαξία τωνεπενδυτικών ταμείων, μεπάνωαπό10
δισ. Ευρώ να είναι υπό διαχείριση, εκ των οποίων τα 3 έχουν επενδυθεί στην

https://www.philenews.com/tag/politografisis/
https://www.philenews.com/tag/politografisis/
https://www.philenews.com/tag/cyprus-confidential-investigation/
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κ/οικονομία.
 Για τουπόαναφοράέτος2022, επανέλαβεκιαυτόςότιη Κύπροςσύμφωναμετο
FDI Intelligence της Financial Times κατέγραψε αύξηση 129% στις ΑΞΕ, τη μεγαλύτερη
αύξηση στην Ε.Ε. Αφού αναφέρθηκε στις πρόσφατες αξιολογήσεις του Moody’s,
προειδοποίησε ότι η Κύπρος πρέπει να παραμείνει προσηλωμένη στη δημοσιονομική
πειθαρχία και στην πτωτική πορεία του δημοσίου χρέους και να αποφεύγονται
αποφάσεις, που διαταράσσουν τη σταθερότητα του χρηματοπιστωτικού τομέα, ενώ
υπογράμμισε και τη σημασία να «προχωρήσει με ακόμη πιο γρήγορο βηματισμό ο
ψηφιακός μετασχηματισμός του κράτους και της οικονομίας και να αξιοποιηθούν
πλήρως και εντός των χρονοδιαγραμμάτων οι πόροι του Ταμείου Ανάκαμψης και
Ανθεκτικότητας». Τα επόμενα βήματα επενδυτικής πολιτικής της Κύπρου, που
συμβαδίζουν και με τους στόχους του Οράματος 2035, πρέπει να κινηθούν στους 3
παρακάτωάξονες:
 Προσέλκυση επενδύσεων σε βιώσιμα έργα, που συμβάλλουν στο νέο μοντέλο
ανάπτυξηςκαιστηβιωσιμότητατηςοικονομίαςτηςχώρας.
 Ανάπτυξη της Κύπρου ως τεχνολογικού κέντρου και δημιουργία και άλλων
οικοσυστήματωνεταιρειώνυψηλήςεξειδίκευσης.
 Εδραίωση της χώραςως επιχειρηματικού κέντρου μέσα από την στρατηγική του
HeadQuartering.

Αξίζει να αναφέρουμε τέλος ότι, με αφορμή πιθανώς και τις τελευταίες εξελίξεις
(υπόθεση Cyprus Confidential) στο διεθνές ανταγωνιστικό περιβάλλον εκτίμησε ότι η
αρνητική προβολή της εικόνας της Κύπρου αναμφίβολα επηρεάζει τις προσπάθειες
προσέλκυσης επενδύσεων και επομένως χρειάζεται ο συντονισμός δράσεων. Για το
θέμααυτό εισηγήθηκε, όπως η Κύπρος κινηθεί σε δύο επίπεδα: πρώτον, σε αυτό της
περαιτέρω ενίσχυσης και αποτελεσματικής εφαρμογής του εποπτικού πλαισίου και
δεύτερο, στο επίπεδο της επικοινωνίας διεθνώς του νέου μοντέλου ανάπτυξης, που
βρίσκεται υπό διαμόρφωση καθώς και των όσων έγιναν και γίνονται σε σχέση με τη
βελτίωσητουεποπτικούπλαισίου.

Ειδικότερα, για τηνενίσχυσητουεποπτικούπλαισίουκαι τηςεφαρμογής του, ο κ.
Ευγενίου εκτιμά ότι, χρειάζεται να υλοποιηθούν το συντομότερο τα ακόλουθα :
δημιουργίαενιαίαςεποπτικήςαρχήςγιαόλουςτουςπαρόχουςυπηρεσιών,σύστασητης
ενιαίαςαρχήςγιαεφαρμογήτων κυρώσεων,ψήφιση τηςνομοθεσίας, πουαφοράστο
investment screening, μεταρρύθμιση της δικαιοσύνης, ώστε να μειωθεί δραστικά ο
χρόνοςεκδίκασηςυποθέσεωνκαιαυστηρήνομοθετικήρύθμισηήακόμηαπαγόρευση
τηςλειτουργίαςεταιρειώντεχνολογιώνπαρακολούθησης.

Τέλος. ανακοινώθηκε ότι στις 25.1.2024 προγραμματίζεται συνάντηση με την
Κυβέρνηση, κατάτηνοποίαθαπαρουσιάσει τιςδράσεις τηςκαιτιςπρωτοβουλίες, που
θα λάβει, προχωρώντας από την ανατροφοδότηση στη δράση για τη στήριξη του
Οργανισμού και την προσέλκυση επενδύσεων, ενημερώνοντας ΜΜΕ και κοινό, που
παρευρέθησαν στηνενθέματιΕτήσιαΓενικήΣυνέλευσητουΟργανισμού.

5.4 Ετήσια Γενική Συνέλευση Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου
Αμμοχώστου(ΑγίαΝάπα,NissiBeachHotel,15.11.23).

Πραγμαoποιήθηκε,τηνΤετάρτη15.11.23,ηετήσιαΓενικήΣυνέλευσητουΕμπορικού
καιΒιομηχανικούΕπιμελητηρίουΑμμοχώστου (ΕΒΕΑ) στοξενοδοχείοNissiBeachHotel
στην Αγία Νάπα. Η φετινή Συνέλευση, η οποία συνέπεσε με τη συμπλήρωση των 70
ετώναπότηνίδρυσητουΕπιμελητηρίουείχεεκλογικόχαρακτήρα.

Χαιρετισμό απηύθυναν : α) εκ μέρους του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και
Βιομηχανίας,οΓεν.Δ/ντήςτουΥπουργείουκ.Μ.Παναγίδης,οοποίοςαναφέρθηκεστις
δράσεις του Υπουργείου για την ανάπτυξη της περιοχής Αμμοχώστου και την
υποστήριξη της επιχειρηματικότητας, β) ο Αντιπρόεδρος Εμπορίου του ΚΕΒΕ κ. Ό.
Θεοδούλου, ο οποίος αναφέρθηκε στις προκλήσεις, που αντιμετωπίζει ο
επιχειρηματικός κόσμος και γ) ο Δήμαρχος Αμμοχώστου Δρ. Σίμος Ιωάννου, ο οποίος
αναφέρθηκεστησυνεργασίαΔήμουκαιΕπιμελητηρίουΑμμοχώστουγιατηνανάπτυξη
της ελεύθερης επαρχίας Αμμοχώστου, πέραν του επιχειρηματικού τομέα καθώς και
στην ενίσχυση των οικονομικών επιδιώξεων των πολιτών της κατεχόμενης και της
ελεύθερηςεπαρχίαςΑμμοχώστου.

ΟαπερχόμενοςΠρόεδροςτουΕπιμελητηρίουκ.Αυγ.Παπαθωμάςστηνομιλίατου,
στοτέλοςτηςεκδήλωσης, αναφέρθηκεστιςπαράνομεςενέργειεςτηςΤουρκίαςκαιτων
τ/ κυπριακών αρχών στην Αμμόχωστο, στα προβλήματα των εκτοπισθέντων, στα
θέματα που απασχολούν την ελεύθερη επαρχία Αμμοχώστου, αλλά και στις δράσεις
του Επιμελητηρίου. Αναφέρθηκε ιδιαίτερα σε επαφές πουθαέχει το Επιμελητήριομε
μέλητουΚογκρέσουκατουΣτέϊτΝτιπάρτμεντ,κατόπινσυνεννόησηςμετηνΠρέσβητων
ΗΠΑστηνΚύπρο, κα Julie Fisher καθώςκαιμε τηνΑρχιεπισκοπήΑμερικής. Επεσήμανε,
επίσης, τα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο επιχειρηματικός κόσμος της επαρχίας
Αμμοχώστουκαιυπέβαλεεισηγήσειςγιατηναντιμετώπισήτουςσημειώνονταςότι«με
σεβασμό στην ιστορία μας και στους προγενέστερους αξιωματούχους του ΕΒΕΑ, το
Επιμελητήριοθασυνεχίσει τοναγώναγιαεπίτευξητωνπρωταρχικών τουστόχων, που
κινούνταισετέσσεριςάξονες:
 τη λήξη της κατοχής και την επιστροφή στην κατεχόμενη Πόλη και Επαρχία

Αμμοχώστου,
 τηνπροώθησητωνπροβλημάτωντωνεκτοπισθέντων,
 την κατά το δυνατόν καλύτερη εξυπηρέτηση των μελών του Επιμελητηρίου σε
όποιομέροςτηςΚύπρουκαιναβρίσκονται,
 την προώθηση της ανάπτυξης, της προόδου και της ευημερίας του ελεύθερου
μέρους της Επαρχίας αλλά και της Κύπρου γενικότερα με συγκεκριμένες δράσεις και
παρεμβάσεις».

Το νέο Διοικητικό Συμβούλιο του Επιμελητηρίου Αμμοχώστου αποτελείται από
τους:ΑνδρέαΠαπανικολάου,ΑνδρέαΦιλίππου,ΑντώνηΜικελλίδη,ΓιώργοΜαυρουδή,
ΓιώργοςΤοφινή,ΕλίναΠατριώτη,ΚώσταΦυτιρή,ΚώσταΧαραλάμπους,Κων/νοΠιερίδη,
Λάμπρο Μανώλη, Μιχάλη Βασιλείου, Παναγιώτη Σιάκκα, Παναγιώτη Χρυσάνθου,
ΠιερήΓυψιώτη,ΡάνιαΚυριακίδου,ΣίλειαΠαυλάκη,ΤάσοΑναστασιάδη,ΤώνηΤουμαζή,
ΧρίστοΑγγελίδηκαιΧρυσταλλένηΣώζου.

Απόπλευράςμας,επισημαίνουμε:
 τηνπροτεραιότητατωναιτημάτωντουεπιχειρηματικούκόσμουτηςΑμμοχώστουα)
για επένδυση περισσοτέρων πόρων στην ελεύθερη επαρχία Αμμοχώστου και β) τη
δημιουργία ενός νέου αστικού πόλου στις ελεύθερες περιοχές της επαρχίας
Αμμοχώστου, κατά τρόπο που να μην αποδυναμώνεται το αίτημα των εκτοπισμένων
γιαεπιστροφήστιςεστίεςτους.
 την αυξημένη ανησυχία του επιχειρηματικού κόσμου για τη ρευστότητα στο
διεθνέςτραπεζικόπεριβάλλον.

5.5Χορήγηση δανείου 639 εκατ. Ευρώ από την ΕΤΕπ στην Κύπρο για επενδύσεις
–Κάλυψη εθνικής συμμετοχής για συγχρηματοδοτούμενα έργα

ΔάνειοαπότηνΕυρωπαϊκήΤράπεζαΕπενδύσεων(Ε.Τ.Επ.)ύψους639εκατ.Ευρώ
εξασφάλισε η Κυπριακή Δημοκρατία, καλύπτοντας με ευνοϊκούς όρους, μέρος των
δαπανών και επενδυτικών προγραμμάτων, στο πλαίσιο της εφαρμογής του
προγράμματος«Θάλεια»,τοοποίοσυγχρηματοδοτείταιαπόευρωπαϊκούςπόρους.

Το πρόγραμμα «Θάλεια», για την περίοδο 2021 – 2027, έχει συνολικό
προϋπολογισμό 1,8 δισ. Ευρώ. Η Κυπριακή Δημοκρατία, για τηνπρογραμματική αυτή
περίοδο,έχειεξασφαλίσειαπόταΤαμείαΠολιτικήςΣυνοχήςτηςΕ.Ε.κονδύλια968εκατ.
Ευρώ, μετηνεθνικήσυνεισφοράστοεπενδυτικόπρόγραμμαναυπολογίζεταιστα842
εκατ. Ευρώ. Στη βάση αυτών των δεδομένων και λόγω του ότι η Ε.Τ.Επ.
συγχρηματοδοτεί, κατά κανόνα, ταέργακαιταπρογράμματα, που χρηματοδοτούνται
απόταΤαμείατηςπολιτικήςΣυνοχήςτηςΕ.Ε.,παραχωρώνταςδάνειασταΚράτη-Μέλη,
η Κυπριακή Δημοκρατία σε επαφή με την Ε.Τ.Επ., έχει εξασφαλίσει παραχώρηση
δανείου, ύψους έως 639 εκατ. Ευρώ για τη χρηματοδότηση επιλεγμένων
επιχειρησιακών προγραμμάτων και προτεραιοτήτων της επενδυτικής περιόδου 2021-
2027απότησυμφωνίαΕταιρικήςΣχέσηςτηςΚυπριακήςΔημοκρατίας

«Ηπροτεινόμενη χρηματοδότηση συμβάλλει θετικά στην έναρξη της υλοποίησης
τωνδιαφόρωνεπενδυτικώνπρογραμμάτωνκαιεπιτρέπειστηνΚύπρονααντιμετωπίσει
μια σειρά από σημαντικές οικονομικές και περιβαλλοντικές προκλήσεις», τόνισε ο
υπουργόςΟικονομικών,κ.Μ.Κεραυνός,ανακοινώνονταςτησύναψητουδανείου,μετά
τη συνεδρίαση του Υπουργικού Συμβουλίου. Εξήγησε ότι η χρηματοδότηση αυτή
συνεπάγεταισημαντικόοικονομικόόφελοςγιατηνΚυπριακήΔημοκρατία,διότιοιόροι
παραχώρησης του δανείου από την Ε.Τ.Επ. είναι συγκριτικά οι καλύτεροι από
οποιανδήποτε πηγή εξωτερικής ή εσωτερικής χρηματοδότησης, δεδομένου ότι
πρόκειται για δάνειο, που προβλέπει περίοδο χάριτος, επτά ετών, μακρά περίοδο
αποπληρωμήςεικοσιπέντεετώνκαιχαμηλόεπιτόκιο.

5.6Εγκαίνια νέου υπερσύγχρονου εργοστάσιου της Alambra FreshMilk
Την Τρίτη 5.9.23. πραγματοποιήθηκαν τα εγκαίνια του νέου εργοστασίου της

γαλακτοβιομηχανίας Alambra FreshMilk, συμφερόντων της οικογένειας Πέτρου. Στην
εκδήλωση, με παρουσία του Προέδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας, κ. Ν.
Χριστοδουλίδη και της Προέδρου της Βουλής, κας Α. Δημητρίου, παρευρέθησαν άνω
των 500 προσκεκλημένων από τον πολιτικό και επιχειρηματικό κόσμο καθώς και
συνεργάτεςκαιφίλοιτηςAlambraFreshMilk.

Σημειώνεται ότι η οικογένεια Πέτρου, με 40 χρόνια εμπειρίας στην παραγωγή
γαλακτοκομικών προϊόντων, κατέχει ηγετική θέση στην παραγωγή και εξαγωγή
χαλουμιού. Η μονάδα της Alambra FreshMilk, αποτελεί μια από τις πλέον σύγχρονες
μονάδες εμφιάλωσης φρέσκου γάλακτος και φυσικών χυμών, με τελευταίας
τεχνολογίαςεξοπλισμό,πουεγγυάταιτηνποιότητακαιτηνασφάλειατουκαταναλωτή.

Σε ομιλία του, ο Δ/νων Σύμβουλος της Alambra Fresh Milk κ. Γ. Πέτρου, έκανε
σύντομη αναδρομή στην ιστορική πορεία της εταιρείας. Μάλιστα έκανε ιδιαίτερη
αναφοράστημητέρατου, τηγιαγιάΚακουλλού,προςτιμήντηςοποίας, πριν20χρόνια
κυκλοφόρησε σειρά παραδοσιακών γαλακτοκομικών προϊόντων «Η ΓΙΑΓΙΑ», με την
φωτογραφίατηςγιαγιάςΚακουλλούςνααποτυπώνεταιστιςσυσκευασίες.
Από την πλευρά του ο Εμπορικός Διευθυντής της Alambra FreshMilk, κ. Μ. Πέτρου,
υπογράμμισε πως το φρέσκο κυπριακό γάλα Αλάμπρα «παράγεται σε ένα
υπερσύγχρονο εργοστάσιο, με επενδύσεις 10 εκ. Ευρώ και τελευταίας τεχνολογίας
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εξοπλισμό, που με σεβασμό στο περιβάλλον εγγυάται τη σταθερή ποιότητα και τη
φρεσκάδατουδικούμαςγάλακτος».

ΣτονχαιρετισμόπουαπηύθυνεοΠρόεδροςτηςΔημοκρατίας,κ.Ν.Χριστοδουλίδης,
έκανε ιδιαίτερη αναφορά στην πολυσήμαντη και πολυετή προσφορά της
γαλακτοβιομηχανίαςΑλάμπρα, τόσοστην ίδια τηβιομηχανίαόσοκαι στηνοικονομική
βιομηχανίατηςΚύπρου.ΕπεσήμανεότιηδραστηριοποίησητηςΑλάμπραστοχώροτης
εξαγωγής, έχεισυμβάλεισημαντικάστηναύξησητωνεξαγωγώνκυπριακώνπροϊόντων
καιπροσέθεσε ότι«μέσωτηςδραστηριοποίησήςτηςηεταιρεία,συμβάλλειουσιαστικά
στην αύξηση των εξαγωγών κυπριακών προϊόντων, οι οποίες, παρά τις όποιες
προκλήσεις στην εφοδιαστική αλυσίδα, ανήλθαν το 2022 σε 1.7 δισ. Ευρώ, αύξηση,
δηλαδή, τηςτάξηςτου14,5%σεσχέσημετοπροηγούμενοέτος(2021).Σημειώνεταιότι
τα 284 εκατομ. Ευρώ αφορούν σε εξαγωγές χαλουμιού, εκ των κύριων εξαγωγικών
προϊόντων της Κύπρου, με την «Αλάμπρα» να κατέχει σημαντικό μερίδιο της αγοράς,
εξάγοντας σήμερα, χαλούμι ΠΟΠ σε συνολικά 40 χώρες σε όλο τον κόσμο». Είναι
σημαντικό επίσης το γεγονός ότι, η εταιρεία παρέχει και στηρίζει, άμεσα και έμμεσα,
μεγάλο αριθμό θέσεων εργασίας, αφού, συλλέγει γάλα από περισσότερους από 400
παραγωγούς,πουδραστηριοποιούνταισεολόκληρητηνελεύθερηΚύπρο.

Τέλος, η Πρόεδρος της Βουλής, κα Α. Δημητρίου, στην ομιλία της αναφέρθηκε
επίσηςστην προσφορά της οικογένειας Πέτρουστην κ/οικονομία, χαρακτηρίζοντας τη
γαλακτοβιομηχανίαΑλάμπραωςένασημαντικόοργανισμόγιατηνκ/οικονομία.

5.7. Eπενδυτικά σχέδια ισραηλινού ξενοδοχειακού ομίλου FattalGroup αξίας 350
εκατομμύριωνΕυρώ-Συνολικό επενδυτικό αποτύπωμα σε Κύπρο και Ελλάδα.

Σε πρόσφατη εκδήλωση στο NYX Hotel Limassol της Leonardo Hotels and Resorts
Mediterranean, παρουσία εκπροσώπων φορέων του τουρισμού, τοπικών αρχών και
ΜΜΕ, ο Δ/νων Σύμβουλος του Ομίλου FATTAL κ. Ρόνι Αλόνι ανέπτυξε το όραμα του
Ομίλου σχετικά με τη δραστηριοποίηση του τόσο στη Λεμεσό όσο και την υπόλοιπη
ΚύπροαλλάκαιστηνΕλλάδα.
Ι.Απότηνομιλίατουσυγκρατούνταιταακόλουθα:
 η επενδυτική προοπτική της εταιρείας είναι να εδραιώσει τη Leonardo όχι μόνο
στηνΚύπροαλλάκαιτηνΕλλάδακαιιδιαίτεραστανησιά,
 το επόμενο διάστημα το ξενοδοχείο GrandResort στη Λεμεσό κλείνει και, υπό τη
διεύθυνσηπλέον της LeonardoHotels, θαανακαινιστεί για ναυποδεχθεί τουςπελάτες
του, τη νέα τουριστική σεζόν, ενώ μετά την ανακαίνισή του, θα συμπεριληφθεί στη
σειρά «limited edition» τoυ Ομίλου, συγκαταλεγόμενο στα κορυφαία ξενοδοχεία της
Κύπρου,
 το NYX Ηotel βρίσκεται στη καρδιά της Λεμεσού, στην καλύτερη τοποθεσία της
πόλης, σε κοντινή απόσταση από τη Μαρίνα της Λεμεσού, την παλιά πόλη, τον
παραλιακόδρόμο,τηνυχτερινήζωή, τοεμπορικόκέντροκαιτονέοκαζίνοκαιαποτελεί
ένα ξενοδοχείο, που ανταποκρίνεται στις ανάγκες της Λεμεσού, αφού ήδη έχει 90%
πληρότηταστα189συνολικάδωμάτιατων13ορόφωντου,
 τους αμέσως προσεχείς μήνες, ο Όμιλος ξεκινά τις εργασίες για την ολοκλήρωση
του194δωματίωνNYXΛευκωσίας(σεκτίριοπουανήκειστηνπρώηνΛαϊκήΤράπεζα),
 ξεκινά άμεσα η μετατροπή κτιρίου στο κέντρο της Θεσσαλονίκης με 135 ειδικά
διαμορφωμένα δωμάτια σε ξενοδοχείο NYX, (το ξενοδοχείο βρίσκεται στην καλύτερη
τοποθεσίατηςπόλης,στηνοδόΤσιμισκή,δίπλασταΛαδάδικα),
 μετάτηνολοκλήρωσητωνυφιστάμενωνέργων,οόμιλοςθαδιαθέτειστηνΚύπρο,
περισσότερααπό2000δωμάτιακαιστηνΕλλάδαπερίπου1500δωμάτια,
 αυτή τη στιγμή, οι συνολικές επενδύσεις του Ομίλου ανέρχονται στα 350 εκατ.
Ευρώ, ενώ διαβεβαίωσε το ακροατήριό του ότι τα επενδυτικά τους σχέδια θα
συνεχιστούν και στις δύο χώρες, καθώς αξιολογούν όλες τις ευκαιρίες που
παρουσιάζονται,
ΙΙ. Από τον χαιρετισμό του Δημάρχου Λεμεσού, κ. Ν. Νικολαϊδη, συγκρατούνται τα
ακόλουθα:
 η τοπική αρχή εκτιμά την ψήφο εμπιστοσύνης του ομίλου Fattal Hotels Group
στηνπόλητηςΛεμεσού,
 ητοποθεσίατουξενοδοχείουθεωρείταιεξαιρετική(στοκέντροτηςπόληςκαικοντά
στηΜαρίνα ΛεμεσούκαιτοΠαλιόΛιμάνι),
 οΔήμοςυποστηρίζειτηνπροσπάθεια,γεγονόςπουεγγυάταιτηνκαλήσυνεργασία
τωνδύοπλευρών.
ΙΙΙ.Τέλος,απόπλευράςμας,σημειώνουμεότι:
 σχετικάμετην ταυτότητατων ξενοδοχείωνΝΥΧκαι τουομίλουLeonardo : ταNYX
είναιμιααπότιςεπωνυμίεςτωνξενοδοχείωνLeonardo,πρόκειταιγιαμιαμοναδικήιδέα
για ξενοδοχεία πόλης, που αναπτύχθηκε τα τελευταία χρόνια από την εταιρεία, το
όνομα προέρχεται από την ελληνική λέξη, NYXTA αντιπροσωπεύει τα νέα lifestyle
businessξενοδοχείατηςεταιρείαςκαιαπευθύνεταισεμιαπιοεκλεπτυσμένηπελατεία,
 σήμερα, ο Όμιλος διαθέτει 3 ξενοδοχεία ΝΥΧ στην Ισπανία, 1 στην Ιταλία, 3 στην
Γερμανία, 2 στην Ελλάδα, (1 στην Αθήνα και σύντομα 1 στην Θεσσαλονίκη), 2 στην
Κύπρο (1 στη Λεμεσό και σύντομα 1 στη Λευκωσία), 3 στο Ισραήλ, 1 στο ΗΒ, 1 στην
Πολωνία και 1 στη Τσεχία (συνολικά, λειτουργούν 17 ξενοδοχεία σε όλη την Ευρώπη,

υπότηνεπωνυμίαNYX),
 ολόκληρη η αλυσίδα διαθέτει άνω των 270 ξενοδοχείων σε περισσότερους από
117προορισμούςστοΙσραήλ,τηνΕυρώπηκαιτοΗνωμένοΒασίλειο,
Σημειώνεται ότι η μητρική εταιρεία FATTAL HOTEL GROUP είναι εισηγμένη στο
ΧρηματιστήριοτουΤελΑβίβκαιηχρηματιστηριακήτηςαξίαεκτιμάταιστα6δισ.Ευρώ.

5.8 96η Ετήσια ΓΣ ΚΕΒΕ (Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου)
Λευκωσία,4.12.2023

Πραγματοποιήθηκε τη Δευτέρα 4 Δεκεμβρίου τ.έ. στο ξενοδοχείο Hilton στη
Λευκωσίαη96ηΕτήσιαΓενικήΣυνέλευσητουΚΕΒΕ.ΜετάτοπέραςτηςετήσιαςΓενικής
Συνέλευσης διεξήχθησαν εκλογές για τη θέση του Προέδρου του Διοικητικού
Συμβουλίου. ΝέοςπρόεδροςτουΚΕΒΕανεδείχθηο κ. ΣταύροςΣταύρου.Οκ. Σταύρου
δραστηριοποιείται επιχειρηματικά στον τομέα της ναυτιλίας, των νεοφυών
επιχειρήσεων και της ενέργειας. Μετά από πολυετή επιχειρηματική δράση στο
εξωτερικό, με την επιστροφή του στην Κύπρο ενεπλάκη ενεργά στα επιχειρηματικά
δρώμενα,στηναρχήωςμέλοςτουΕΒΕΛάρνακαςκαιμετέπειταωςΠρόεδροςτουΔΣτου
Επιμελητηρίου Λάρνακας για την περίοδο 2017-2023. Παράλληλα ο κ. Σταύρου
διετέλεσεμέλοςτηςΕκτελεστικήςΕπιτροπήςκαι τουΔΣ τουΚΕΒΕγια6συναπτάέτη. Η
εκλογήτουνέουΠροέδρουκαιτων5αντιπροέδρωνέγινεαπότοΕκλεκτορικόΣώμα,το
οποίοαποτελείταιαπό105εκλέκτορεςαπότις5επαρχίεςτηςΚύπρου(24Λευκωσία,21
απότηΛεμεσόκαι20απότιςεπαρχίεςΑμμοχώστου,ΛάρνακαςκαιΠάφου).

ΤονέοΔιοικητικόΣυμβούλιοτουΚΕΒΕ,πουαποτελείταιαπό30μέλη,συγκροτήθηκε
ωςσώμαωςεξής : Πρόεδρος– ΣταύροςΣταύρου, ΑντιπρόεδροςΕμπορίου– Ζήνωνας
Αποστόλου, Αντιπρόεδρος Βιομηχανίας – Κώστας Ζορπάς, Αντιπρόεδρος Υπηρεσιών –
Αυγουστίνος Παπαθωμάς, Αντιπρόεδρος Τουρισμού – Κώστας Γαλαταριώτης και
ΑντιπρόεδροςΟικονομικών–ΑνδρέαΔημητριάδη

Στις ομιλίες που προηγήθηκαν των αρχαιρεσιών για την ανάδειξη Προέδρου του
Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου ο Πρόεδρος της Κυπριακής
Δημοκρατίας κ. Ν. Χριστοδουλίδης ευχαρίστησε τα μέλη για τη θετική πορεία της κ/
οικονομίαςκαιεπανέλαβεότικύριοςστόχοςτηςκυβέρνησηςπαραμένειηενίσχυσητης
ανταγωνιστικότητας και της εξωστρέφειας της οικονομίας, η βιώσιμη διαχείριση των
δημοσίων οικονομικών, η περαιτέρω μείωση του δημόσιου χρέους και η εύρυθμη
λειτουργία του χρηματοπιστωτικού συστήματος. Ο εκσυγχρονισμός της χώρας είναι
άμεσασυνυφασμένοςμετηνεπιτυχήεφαρμογήμεταρρυθμίσεων,πουπεριλαμβάνουν,
μεταξύ άλλων, ενίσχυση του συστήματος δικαιοσύνης, προώθηση της ηλεκτρονικής
διακυβέρνησης, αναβάθμιση των παρεχομένων υπηρεσιών της δημόσιας διοίκησης,
ολοκλήρωση της μεταρρύθμισης της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, εφαρμογή της Εθνικής
Στρατηγικής για τον Τουρισμό, φορολογική μεταρρύθμιση. Έκανε ιδιαίτερη αναφορά
στις προσπάθειες, που καταβάλλει η κυβέρνηση στον τομέα της ενέργειας, ώστε να
αρθεί μεσοπρόθεσμα η ενεργειακή απομόνωση της Κύπρου, μέσω της έλευσης
φυσικούαερίου,καιπαράλληλανααξιοποιηθείωςλύση-γέφυραγιατηνεπίτευξη της
ηλεκτρικήςδιασύνδεσηςτηςΚύπρουμεγειτονικέςχώρες. Δενπαρέλειψετηναναφορά
στην μακροπρόθεσμη στρατηγική «Όραμα 2035», με το σκεπτικό ότι χρειάζεται
σταθερήπροσήλωσηστη διασφάλιση μιας ισχυρής και ανθεκτικής οικονομίας για τον
εκσυγχρονισμό του κράτους. Κλείνοντας ανέφερε ότι εντός του 2024, θα
εντατικοποιηθούν και οι προετοιμασίες για την ανάληψη της Προεδρίας του
Συμβουλίου της ΕΕ το α΄ εξάμηνο του 2026 με τον διορισμό σύντομα Υφυπουργού
ΕυρωπαϊκώνΥποθέσεων.

ΟΠρόεδρος τουΚΕΒΕκ. Χ. Αγκαστινιώτηςστην τελευταία τουομιλίαπρος ταμέλη
του Επιμελητηρίου ως Πρόεδρος προέβη σε κριτική για πολλά κακώς κείμενα στην
οικονομία, όπως η δυσφήμιση της Κύπρου στο εξωτερικό, η διόγκωση των κρατικών
δαπανών,οιδυσλειτουργίεςστοΓΕΣΥ,οιαπεργίεςτωνσυνδικάτωνκαιημεγάληάνοδος
των επιτοκίων. Για την οικονομία, επεσήμανε ότι παρά τα θετικά δεδομένα της,
υπάρχουναρκετοίκίνδυνοικαιέκανε ιδιαίτερηαναφοράστιςδαπάνεςτουκράτους,οι
οποίεςσυνεχώςαυξάνονται,χωρίςναείναιδιασφαλισμένο,ότιτοίδιοθασυμβαίνειστο
μέλλον και με τα έσοδα. Ειδικότερα, υπογράμμισε ότι η πρόσφατη περίπτωση της
παραχώρησης αυξημένης ΑΤΑ με κόστος περίπου 60 εκ. Ευρώ, των πολλών
συμπληρωματικώνπροϋπολογισμών, τουμεγάλουκόστουςγιασυντήρησητουΟΚΥΠΥ
και οι πολλές προσλήψεις νέου προσωπικού, είναι ενδεικτικά παραδείγματα της
ευκολίαςμετηνοποίατοκράτοςαυξάνειτιςδαπάνεςτου.Αφούεξέφρασετηνανησυχία
τουΚΕΒΕγιατιςπροβλέψεις τηςκυβέρνησηςκαιτηςΕ.Ε. γιαεπιβράδυνσητουρυθμού
ανάπτυξης στο 2 – 2,5 % του ΑΕΠ το 2023, εισηγήθηκε τα εξής : εφαρμογή της
μεταρρύθμισηςκαιάλλωντομώντουδημοσίου,συγκράτησητουκρατικούμισθολογίου
και τωνμηπαραγωγικώνδαπανών, επανεξέταση τηςΑΤΑ,ώστε η διακύμανση της να
εξαρτάται από την παραγωγικότητα και να είναι στοχευμένη με βάση εισοδηματικά
κριτήρια και όχι οριζόντια, όπως κακώς παραχωρείται σήμερα, πάταξη της
γραφειοκρατίας,ψηφιοποίησητωνκρατικώνυπηρεσιώνγιαναμειωθούνοιανάγκεςσε
προσλήψεις νέου προσωπικού και να βελτιωθεί η εξυπηρέτηση επιχειρήσεων και
πολιτών, τεχνολογικήσύνδεσημεταξύτωνκρατικώνυπηρεσιών, γιανααποφεύγεταιη
σπατάλη πόρων και χρόνου, αποκέντρωση κρατικών υπηρεσιών, απλοποίηση των
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διαδικασιώνγιαεπενδύσεις. Τέλος,αναφέρουμεότιο κ.Αγκαστινιώτης ήταν ιδιαίτερα
επικριτικός στο θέμα της δυσφήμισης της Κύπρου, λόγω της παραβίασης των
κυρώσεων. Το ΚΕΒΕ εκτιμά ότι δεν θα πρέπει να υπάρξει καμία ανοχή σε τέτοια
περιστατικά και όταν διαπιστώνονται παραβάσεις ή παραβιάσεις των κυρώσεων θα
πρέπειναυπάρχειάμεσηαντίδρασητουκράτουςκαικαταδίκη.

Στην ομιλία του, ο Πρόεδρος της ΟΕΒ κ. Α. Αντωνίου επικεντρώθηκε σε οριζόντια
ζητήματα,πουαφορούντοσύνολοτηςεπιχειρηματικότηταςκαιτηςκοινωνίας,ταοποία
ο επιχειρηματικός κόσμος καλείται να διαχειριστεί παραγωγικά, ώστε ναδιασφαλιστεί
ισχυρή, υγιής και ανθεκτική οικονομία, ικανή να αντιμετωπίζει απρόβλεπτα γεγονότα.
Πιο συγκεκριμένα, ο Πρόεδρος της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων,
αναφέρθηκε στην υφιστάμενη κατάσταση της οικονομίας και ιδιαίτερα στις μεγάλες
πληθωριστικές πιέσεις, που αντιμετωπίζουν οι επιχειρήσεις και ζήτησε όπως η
εισαγωγή οποιωνδήποτε μέτρων φορολογικού ή δασμολογικού χαρακτήρα να
αναβληθείμέχριναυπάρξειομαλοποίησητωνπιέσεωναυτών.Παράλληλα,πρόσθεσε
ότιτυχόναυξήσειςστοεργατικόκόστοςπρέπειναγίνονταιμεφειδώκαινασυνδέονται
με την αύξηση της παραγωγικότητας. Σημαντική παράμετρος της προόδου της χώρας
αποτελείηεπιτυχήςυλοποίησητωνμεταρρυθμίσεωντουΕθνικούΣχεδίου«Κύπρος-Το
Αύριο», η διατήρηση της δημοσιονομικής πειθαρχίας, η παραγωγή πρωτογενών
πλεονασμάτων, η απλοποίηση τουφορολογικούσυστήματος καιη στροφήτης χώρας
σεβιώσιμεςεπενδύσεις.Γιατιςεργασιακέςσχέσειςοκ.Αντωνίουεπεσήμανετιςβασικές
επιδιώξειςτηςΟΕΒ,πουείναιηνομοθέτησητηςΣυμφωνίαςτωνκοινωνικώνεταίρωνγια
τη διαδικασία επίλυσης εργατικών διαφορών, η αντικατάσταση του συστήματος της
ΑΤΑμεένανέοπιοσύγχρονο,δίκαιοκαιβιώσιμομηχανισμόαναπροσαρμογήςμισθών,
η ενίσχυση των διαδικασιών στελέχωσης επιχειρήσεων και ο εκσυγχρονισμός του
συνταξιοδοτικούσυστήματοςγια τηδιασφάλισητηςβιωσιμότητας τωνσυντάξεων. Για
τον τομέα της ενέργειας τόνισε τησημασία τηςπροσιτής καιφθηνής ενέργειας καθώς
καιτιςπροκλήσεις,όπωςτοάνοιγματηςανταγωνιστικήςαγοράςηλεκτρισμού,η έλευση
του φυσικού αεριού, η χρήση πράσινου υδρογόνου, η ανάγκη για προώθηση της
αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας και αναβάθμισης τουηλεκτρικού δικτύου. Έκλεισε
επισημαίνονταςτηναναγκαιότηταυλοποίησηςβιώσιμωνεπενδύσεων,γιατηνπράσινη
μετάβαση,τονψηφιακόμετασχηματισμό,τηναναβάθμισητηςπαιδείας, τηνταχείακαι
αποτελεσματική απονομή δικαιοσύνης και την εξασφάλιση της λειτουργικής
βιωσιμότηταςτουΓεΣΥ.

5.9Ρεκόρ επενδύσεων από επενδυτικά ταμεία στην Κύπρο
Ιστορικό ρεκόρ σημείωσε στο τέλος Ιουνίου τ.έ. το ενεργητικό των επενδυτικών

ταμείων στην Κύπρο, ανερχόμενο στα 2,9 δισ. Ευρώ, γεγονός που επιβεβαιώνει τη
σημαντικήσυμβολήτουτομέαστηνανάπτυξητηςκ/οικονομίας.

Όπως αναφέρει ανακοίνωση του Κυπριακού Συνδέσμου Επενδυτικών Ταμείων
(CIFA), το ενεργητικό που επενδύθηκε στην Κύπρο (2,9 δισ. Ευρώ περίπου) αποτελεί
επίπεδο-ρεκόρ, ειδικάσεμιαπερίοδο, πουχαρακτηρίζεταιαπό ιδιαίτερηαβεβαιότητα.
Οι επενδύσεις στην Κύπρο ανήλθαν στο 26,7% του συνόλου του υπό διαχείριση
ενεργητικούΕυρώ,στοτέλοςτουβ΄τριμήνουτου2023,παρουσιάζονταςμικρήαύξηση
42%σεσύγκρισημετοπροηγούμενοτρίμηνο.

Τα κεφάλαια διαχειρίζονται συνολικά 254 εταιρείες αδειοδοτημένες από την
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς. O αριθμός των αδειοδοτημένων εταιρειών με
δραστηριότητεςαυξήθηκε,κατά7,2%,μέσασεένανχρόνο.Οτομέαςμετιςυψηλότερες
επενδύσεις από επενδυτικά ταμεία είναι η ναυτιλία με 555 εκ. Ευρώ, με δεύτερο τον
τομέα της ενέργειας με 456 εκ. Ευρώ, ο οποίος, μάλιστα, παρουσίασε αύξηση σε
τριμηνιαία βάση της τάξης του 25%. Ακολούθησε ο τομέας των εταιρειών
χρηματοοικονομικήςτεχνολογίας(Fintech)με108εκ.Ευρώ,ενώοτομέαςτωνβιώσιμων
επενδύσεωνπροσέλκυσε72εκ.Ευρώ.

5.10Στρατηγικήεπένδυση της SoftOne στην GlobalSustain
Ο όμιλος εταιρειών SoftOne (www.softone.gr), κορυφαίος πάροχος cloud-based

businessλύσεωνκαθώςκαιλύσεωνψηφιακούμετασχηματισμούστηνελληνικήαγορά,
ανακοινώνει στρατηγική επένδυση στην Global Sustain Group
(www.globalsustaingroup.com/), την πλέον αναγνωρισμένη εταιρεία συμβουλευτικών
υπηρεσιώνκαιλύσεωνστονχώροτηςΠεριβαλλοντικήςκαιΚοινωνικήςΔιακυβέρνησης
(ESG – Environmental and Social Governance) με έδρα στο Λονδίνο και την Αθήνα και
παρουσίαστοΒερολίνο,στιςΒρυξέλλες,στηΝέαΥόρκηκαιστηΛευκωσία.Σταμέλητης
περιλαμβάνονται εταιρείες, μη κυβερνητικές και μη κερδοσκοπικές οργανώσεις,
δημόσιοιφορείς, εκπαιδευτικά ιδρύματα,ΜέσαΜαζικήςΕνημέρωσης, επαγγελματικά
σωματεία,σύλλογοικαιάλλοιφορείςτουδημόσιουκαιιδιωτικούτομέα.

Μέσω αυτής της επένδυσης, ο όμιλος SoftOne αποκτά σημαντικό μέρος του
μετοχικού κεφαλαίου της Global Sustain Group. Μαζί, θα δημιουργήσουν μία νέα
εταιρεία, που θα εστιάσει στη δημιουργία πλατφορμών ESG, με στόχο την
αυτοματοποίησηστησυλλογή,αξιολόγησηκαιδιαχείρισηδεδομένων,πουαφορούνσε
πρακτικές περιβαλλοντικής (E), κοινωνικής (S) και εταιρικής διακυβέρνησης (G). Με
άξονες την τεχνολογική υπεροχή του ομίλου SoftOne σε εταιρικά συστήματα

μηχανογράφησηςκαι τηναποδεδειγμένη τεχνογνωσία τηςGlobal Sustainσεπρακτικές
ESG,ησύμπραξητωνδυοεταιρειώνδρομολογείτηνανάπτυξηκαινοτόμωνcloud-based
πλατφορμών, που θα ανταποκρίνονται στις αυξανόμενες απαιτήσεις ESG κάθε
επιχείρησης, όπως καθορίζονται από εγχώρια και διεθνή πρότυπα και θα συμβάλουν
στηδιαμόρφωσημακροπρόθεσμαβιώσιμηςανάπτυξης.

ΟΔ/νωνΣύμβουλοςτουΟμίλουεταιρειώνSoftOne κ.Π.Μαρτίνηςσημείωνειότι«η
επένδυση αυτή, θα δημιουργήσει επίσης την τεχνολογία και τις συνθήκες που θα
φέρουν τα θέματα περιβάλλοντος, κοινωνίας και ορθής εταιρικής διακυβέρνησης στο
επίκεντροτηςστρατηγικήςκαιδιοίκησηςόλωντωνελληνικώνεπιχειρήσεων».Οιδρυτής
καιΔ/νωνΣύμβουλοςτηςGlobalSustainGroup,κ.Μ.Σπανός,απότηνπλευράτουεκτιμά
ότικάθεμίαεπιχείρησηξεχωριστάναπαραμείνειανταγωνιστικήστονκλάδοτης, αλλά
παράλληλα θα ανταποκριθεί στις απαιτήσεις των μελλοντικών σχεδιασμών των δύο
εταιρειών.

Σημειώνουμε, ότι ο όμιλος Softone κατέγραψε ισχυρές επιδόσεις σε όλους τους
τομείς,σύμφωναμετηνανακοίνωσητωνοικονομικώναποτελεσμάτωντουγιατο2022.
Για μία ακόμη χρονιά, σημαντική άνοδο παρουσίασαν όλοι οι δείκτες απόδοσης του
ομίλου, συμπεριλαμβανομένων του κύκλου εργασιών που αυξήθηκε
κατά40,7%, αγγίζονταςτα 36,2εκ.Ευρώ καιτου EBITDA, πουεμφάνισεαύξηση33%
καθώς ανήλθε στα 8,3 εκατ. Eυρώ. To πρώτο τρίμηνο του 2023, ο κύκλος εργασιών
διαμορφώθηκε στα 11 εκ. Ευρώ, καταγράφοντας αύξηση 40,8%, ενώ αντίστοιχα η
κερδοφορίαανήλθεστα4,6εκ. Ευρώ(αύξηση42,6%). Σύμφωναμετιςπροβλέψειςγια
το2023, οόμιλοςSOFTONEυπολογίζειότιο κύκλοςεργασιώνθαδιαμορφωθείστα49
εκατ. Ευρώ, με EBITDA 12,8 εκατ. Ευρώ, θέτοντας τις βάσεις για ακόμη πιο ισχυρές
επιδόσεις το 2024. Επιπλέον, εκτιμάται ότι η συμμετοχή των cloud υπηρεσιών θα
ανέλθει στο 57% το 2023, σημειώνοντας αύξηση 64%. Επιπρόσθετα, το 2022, τα
επαναλαμβανόμενα έσοδα (recurring revenue) ξεπέρασαν το 75% του συνολικού
κύκλου εργασιών, επιβραβεύοντας πρακτικά τη διαχρονική επένδυση του ομίλου στο
cloudκαιτομοντέλοSoftware-as-a-Service (SaaS).

Η SoftOne προχώρησε σε πέντε στοχευμένες εξαγορές, την περίοδο 2022-
23, (Ελλάδα: IMPACT, cosmoONE,REGATE και AppeSoft, Ρουμανία: QBS). Παράλληλα,
επενδύοντας, επί σειρά ετών, στην επέκταση των δραστηριοτήτων τουστηνευρύτερη
περιοχή της ΝΑ Ευρώπης, ο όμιλος Softone διαθέτει πλήρως στελεχωμένα γραφεία
σε Ρουμανία, Βουλγαρία και Κύπρο, αναπτύσσει σταθερά το δίκτυο των συνεργατών
τουκαιεξελίσσει ταπροϊόντα του,ώστε ναπροσαρμόζονταιστις ιδιαίτερεςαπαιτήσεις
λειτουργίας των τοπικών επιχειρήσεων, επιτυγχάνοντας το 2022 αύξηση του κύκλου
εργασιώνστιςσυγκεκριμένεςαγορέςάνωτου50%.

Τέλος, αξίζει να αναφέρουμε ότι η προγενέστερη ένωση των εταιρειών SoftOne,
IMPACT και cosmoONE επιτυγχάνει τη διασύνδεση 350.000 επιχειρήσεων
(προμηθευτών και πελατών) σε μία κοινή πλατφόρμα, ενώ αυτή των 2 πρώτων
ειδικότερα, έχειοδηγήσειστηδημιουργία τουμεγαλύτερουΠιστοποιημένουΠαρόχου
Ηλεκτρονικής Τιμολόγησης στην Ελλάδα, ο οποίος έχει ήδη διαβιβάσει περισσότερα
από 100 εκ. παραστατικά (το 70% του συνόλου των παραστατικών, που έχουν
διαβιβαστεί στην πλατφόρμα myDATA της ΑΑΔΕ από λύσεις Υπηρεσιών Παρόχου
ΗλεκτρονικήςΈκδοσηςΣτοιχείων(ΥΠΑΗΕΣ).

5.11 Σχέδιο Δράσης του κ/ Υπουργείου Οικονομικών για την προώθηση των
συγχωνεύσεων ή/ και των εξαγορών επιχειρήσεων.

Μιααπότιςσημαντικότερεςδιαρθρωτικέςαδυναμίεςγιατηνκ/οικονομίααποτελεί
ο μεγάλος αριθμός μικρών επιχειρήσεων, κατάσταση, την οποία φιλοδοξεί να
αντιμετωπίσει το Σχέδιο Δράσης του κ/ Υπουργείου Οικονομικών για την παροχή
κινήτρων για την προώθηση των εξαγορών και συγχωνεύσεων, προκειμένου να
μεγαλώσουνκαιναγίνουνπιοανταγωνιστικές.

Απόσχετικήανάλυσητουκ/ΥΠΟΙΚγιαταισχύοντασεάλλακ-μτηςΕΕπροκύπτειότι
η πλειονότητα εφαρμόζει φορολογικές απαλλαγές, με σκοπό την ενθάρρυνση των
συγχωνεύσεων και των εξαγορών αντί άλλων ρυθμίσεων. Στην κατεύθυνση αυτή για
την Κύπρο φιλοδοξεί να κινηθεί το εν θέματι Σχέδιο Δράσης. Συγκεκριμένα, το Σχέδιο
Δράσηςπεριλαμβάνειτουςεξήςάξονες:
 Δημιουργία ολοκληρωμένου πλαισίου στήριξης και προώθηση των εξαγορών
συγχωνεύσεων. Στο πλαίσιο αυτό, ο ρόλος του κράτους στην ανάπτυξη των
επιχειρήσεων θα πρέπει να είναι καθοδηγητικός και υποστηρικτικός, με την
προετοιμασία νέας εθνικής πολιτικής για την επιχειρηματικότητα. Συνεπώς, θα
ετοιμαστεί στοχευμένο επικοινωνιακό πλάνο, μεταξύ άλλων, με βάση το οποίο θα
προωθούνται η διοργάνωση ημερίδων και εκδηλώσεων, καθώς και η προβολή
επιτυχημένωνσυγχωνεύσεωνκαι εξαγορώντόσο τηςΚύπρουόσοκαιτουεξωτερικού.
Επιπλέονθαπροβληθεί η νέα εθνικήπολιτική για την επιχειρηματικότητα, η οποία θα
είναι επικεντρωμένη στην ανάγκη προώθησης των εξαγορών και των συγχωνεύσεων,
μέσωτηςκαλλιέργειαςτηςσχετικήςκουλτούρας.
 Εκσυγχρονισμό, βελτίωση και απλοποίηση του νομοθετικού πλαισίου (άμεση
προώθηση του εκσυγχρονισμού του νομικού πλαισίου και των διαδικασιών, που
άπτονται των αναδιοργανώσεων, των συγχωνεύσεων και των εξαγορών). Στο πλαίσιο

http://www.softone.gr
http://www.globalsustaingroup.com/
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αυτό, προκρίνεται η ανάγκη για ετοιμασία σύγχρονων νόμων και κανονισμών για τη
βελτίωση του επιχειρείν και της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας. Οι παραπάνω
μεταρρυθμίσειςθαπρέπεινασυνάδουνμετοΕυρωπαϊκόΚεκτημένο(π.χ. Ευρωπαϊκές
Οδηγίεςσχετικάμετιςδιασυνοριακέςσυγχωνεύσεις)καιπαράλληλαμετοπνεύμα,που
διακρίνειτιςώριμεςαγορές.
 Οι δυο βασικές προτεραιότητες γύρω από τον εκσυγχρονισμό του νομοθετικού
πλαισίουάπτονταιτωνακόλουθωναρχών:
 Εκσυγχρονισμό του νομοθετικού πλαισίου (περί Εταιρειών Νόμου) στη βάση
πετυχημένων μοντέλων άλλων Ευρωπαϊκών χωρών με αντίστοιχο δίκαιο με αυτό της
Κύπρου(Commonlawcountries),
 Απλοποίησηκαι εκσυγχρονισμό τωνδιαδικασιών, πουάπτονται τουνομοθετικού
πλαισίουμεσκοπότηνμείωσητουδιοικητικούφόρτου.
 Πρόσβαση στη χρηματοδότηση και προώθηση συγχωνεύσεων και εξαγορών σε
συγκεκριμένουςτομείςτηςοικονομίας.

Τα μέτρα διευκόλυνσης της πρόσβασης στη χρηματοδότηση περιλαμβάνουν και
σχέδια επιδότησης εξοπλισμού και μηχανημάτων, τα οποία θα παρέχονται με την
ολοκλήρωση της συγχώνευσης ή εξαγοράς. Περαιτέρω, θα μπορούσε να διερευνηθεί
πιθανή πρόθεση των τοπικών τραπεζών για παροχή χρηματοδοτικού εργαλείου
επιδότησης επιτοκίων και κάλυψη χρηματοδοτικών αναγκών των νέων επιχειρήσεων,
που θα προκύψουν μετά τη συγχώνευση. Θα μπορούσε επίσης να διερευνηθεί η
παροχή συγκεκριμένων κινήτρων στους επενδυτές, που θα χρηματοδοτήσουν
συγκεκριμένηεξαγοράήσυγχώνευση.Δυνατήείναικαιηπροώθησηελαφρύνσεων,με
στόχο την πρόσβαση στη χρηματοδότηση συγκεκριμένων εξαγορών/συγχωνεύσεων
εταιρειών συγκεκριμένων τομέων της οικονομίας ( πχ γεωργίας, μεταποίησης,
εξαγωγών).

ΣημειώνεταιότιτοενλόγωΣχέδιοΔράσηςπεριλαμβάνεταιστιςμεταρρυθμίσειςτου
Σχεδίου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας της Κύπρου. Σύμφωνα με στοιχεία της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής το 2022 στην Κύπρο λειτουργούσαν 60.076 μικρομεσαίες
επιχειρήσεις (προσωπικό έως 249 άτομα), που απασχολούσαν το 82,6% των
εργαζομένων (232.370) και 91 μεγάλες (με προσωπικό άνω των 250 ατόμων), που
απασχολούσαν48.820άτομα.Απόαυτές, το92,9%τωνεπιχειρήσεωνχαρακτηρίζονται
ωςπολύμικρέςεπιχειρήσεις (microfirms),μεαριθμόεργαζομένωνμέχρι9άτομακαιτο
6,1% ως μικρές επιχειρήσεις (small firms) με λιγότερους από 50 εργαζομένους.
Συγκρίνοντας τον αριθμό εργαζομένων σε πολύ μικρές επιχειρήσεις και μικρές
επιχειρήσεις διαπιστώνεται ότι ο μέσος όρος είναι σημαντικά χαμηλότερος από τους
αντίστοιχους μέσους όρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης (38,6% έναντι 29,7% για πολύ
μικρέςεπιχειρήσειςκαι25,3%έναντι20,1%γιαμικρέςεπιχειρήσεις).

Αξίζει να αναφέρουμε ότι στο έγγραφο για το Σχέδιο Δράσης, που έχει εγκρίνει το
ΥπουργικόΣυμβούλιο τονίζεταιότι, «τομικρόμέγεθοςτωνεπιχειρήσεωνδενεπιτρέπει
τις οικονομίες κλίμακας και τεχνολογίες αιχμής, με αποτέλεσμα οι κ/ επιχειρήσεις να
εστιάζονται στην παροχή υπηρεσιών για εγχώρια κατανάλωση και να μην μπορούν
ουσιαστικάναανταγωνιστούνστοδιεθνέςοικονομικόπεριβάλλον».Σημειώνουμετέλος,
ότι οι μικρές και οι πολύ μικρές επιχειρήσεις αντιμετωπίζουν εμπόδια στην πρόσβαση
στη χρηματοδότηση, αδυνατούν να καινοτομήσουν, να χαράξουν ολοκληρωμένη
στρατηγική και να εξάγουνπροϊόντα. Επίσηςέχουναυξημένοκίνδυνοασυνέπειας στις
φορολογικές τους υποχρεώσεις και στην εφαρμογή των εργατικών νομοθεσιών. Το
γεγονός, πάντωςότιοισυγχωνεύσειςκαιοι εξαγορέςστηνΚύπροκυμαίνονταισεπολύ
χαμηλά επίπεδα, αποδίδεται κυρίως στο είδος των επιχειρήσεων (οικογενειακές
επιχειρήσεις σε παραδοσιακούς τομείς, όπου δεν υπάρχει η κουλτούρα της
συγχώνευσηςμεστόχοτημεγέθυνση).

ΤοπλήρεςκείμενοτουσχετικούΣχεδίουΔράσηςβρίσκεταιστονδιαδικτυακότόπο:
https://mof.gov.cy/assets/modules/wnp/articles/202308/1447/docs/sxedio-drasis-
paroxi-kinitron-eksagsix.pdf

5.12 Ημερίδα με θέμα : «Η Τεχνητή Νοημοσύνη ως παράγοντας ανάπτυξης»
(Λευκωσία, 26.09.23)

ΤοΥφυπουργείοΈρευνας, ΚαινοτομίαςκαιΨηφιακήςΠολιτικήςδιοργάνωσετηνεν
θέματι ημερίδα για την τεχνητή νοημοσύνη στη Λεβέντειο Πινακοθήκη, με κεντρικό
ομιλητή τον καθηγητή κ. Χ. Νικία, Επίτιμο Πρόεδρο του Πανεπιστημίου της Νότιας
Καλιφόρνιας.
Ι.Τακυριότερασημείατωντοποθετήσεωνστοπλαίσιοτηςημερίδαςήτανταεξής:
 η τεχνητή νοημοσύνη προϋπήρχε, απλώς έχει επεκταθεί σε όλο το φάσμα των
ανθρώπινων δραστηριοτήτων καθώς, πλέον, ο τεράστιος όγκος δεδομένων, που
υπάρχει διαθέσιμος, μέσω εργαλείων όπως το ChatGPT, έχει ανοίξει ευρύτερες
προοπτικές,
 αλλαγέςστηναγοράεργασίαςαναμένεται ναφέρει η τεχνητή νοημοσύνη, καθώς
εκτιμάταιότι, παγκοσμίωςθαχαθούν2δισ. θέσειςμέχρι το2030, ενώπερίπουτο50%
τωνθέσεωνεργασίαςστιςΗΠΑκινδυνεύειναχαθείταεπόμενα20χρόνια,
 ηελεύθερηπρόσβασησεανεξάντλητεςπηγέςπληροφοριώνενέχει κινδύνουςκαι
θέτει ηθικά διλήμματα, αναφορικά με δικαιώματα πνευματικής ιδιοκτησίας, θέματα

λογοκλοπήςκαιπαραπληροφόρησης,
 ΗKύπροςέχεικάνειάλματασεθέματατεχνολογίαςκαιέχεικαταστείτεχνολογικός
κόμβοςστηνπεριοχήτηςΑνατολικήςΜεσόγειο, παρόλοπουυστερείσεθέματαSTEM
(φυσικέςεπιστήμες, τεχνολογία, μηχανικήκαιμαθηματικά) καθώςκαιστονπολύμικρό
αριθμόγυναικών,πουαπασχολούνταισεεπαγγέλματατουκλάδουSTEM,
 θα χρειαστούν νέα προσόντα για τη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας, που θα
υποκαταστήσουντιςαπωλεσθείσεςκαιγι’αυτόστόχοςπρέπειναείναιηπροετοιμασία
καιεπιμόρφωσητωνπολιτών,μέσωκατάλληληςεκπαίδευσηςκαικατάρτισης,
 μόνη ασπίδα προστασίας έναντι αυτών των κοσμοϊστορικών αλλαγών είναι να
δοθεί έμφαση στα μαθήματα STEM (Επιστήμη, Τεχνολογία, Μηχανική, Μαθηματικά)
καιστιςψηφιακέςδεξιότητεςτωνπολιτών,τομείς,στουςοποίουςηΚύπροςκαταγράφει
ένα από τα χαμηλότερα ποσοστά εντός ΕΕ, ενώ παράλληλα μεγάλη μερίδα των
εργαζομένων της είναι ψηφιακάαναλφάβητοι. Σύμφωνα με τα διαθέσιμα στοιχεία, η
Κύπρος καταγράφει ένα από τα χαμηλότερα ποσοστά αποφοίτων σε κλάδους STEM
(13,1%) έναντι 26% του μέσου όρου της ΕΕ και υψηλά ποσοστά ψηφιακού
αναλφαβητισμού(το32%τουεργατικούδυναμικούτηςΚύπρουέχειχαμηλέςψηφιακές
δεξιότητεςκαιτο34%έχειμόνοβασικές),
 ταανωτέρωδεδομένααποτελούνμιαπρόκληση, όχιμόνο, για τηνκ/ κυβέρνηση,
αλλά και για τα τοπικά πανεπιστήμια, καθιστώντας απαραίτητη την αναδιάταξη του
εκπαιδευτικούπρογράμματοςήδηαπότηβαθμίδατηςδημοτικήςεκπαίδευσης,
 σταΕρευνητικάΚέντρο«Κοίος»καιστοΚέντροΑριστείαςCYENS, διεξάγεταιέρευνα
υψηλοτάτουεπιπέδου,μεπολλάαπόταprojectνααφορούνστηντεχνητήνοημοσύνη.
ΙΙ. Κατά τις συζητήσεις στρογγυλής τραπέζης που ακολούθησαν, οι συνομιλητές
αναφέρθηκαν, μεταξύ άλλων, στις εφαρμογές της τεχνητής νοημοσύνης (ΑΙ) στους
τομείς της εκπαίδευσης, της εργασίας, της υγείας, της ενέργειας και της διαχείρισης
κρίσεων.
ΙΙΙ. Στηνομιλίατουοκ/ΥφυπουργόςΈρευνας,ΚαινοτομίαςκαιΨηφιακήςΠολιτικήςκ.Φ.
Χατζηζαχαρίας τόνισεότιοψηφιακόςμετασχηματισμός τουΚράτουςπροϋποθέτει την
αξιοποίηση έξυπνων τεχνολογικών εργαλείων, όπως η τεχνητή νοημοσύνη, με την
επισήμανσητηςανάγκηςθέσπισηςνομοθετικούπλαισίουγιατηνορθολογικήχρήσητης.

Αξίζεινααναφέρουμε,πάντως,ότιηΚύπροςεπενδύεισυστηματικάστηνανάπτυξη
του τεχνολογικού της τομέα, ενώ σύμφωνα με την FDIMarkets Greenfield Tracker, οι
επενδύσεις στην τεχνολογία πληροφοριών στην Κύπρο αυξήθηκαν κατά 600% το α΄
εξάμηνο του 2022, σε σύγκριση με την αντίστοιχη περίοδο του 2019. Επιπρόσθετα, η
Κύπροςέχει επιτύχει τημεγαλύτερηβελτίωσηστηνκαινοτομίασεευρωπαϊκό επίπεδο
από το 2015, καταλαμβάνοντας τη10η θέση στον ΕυρωπαϊκόΠίνακαΑποτελεσμάτων
Καινοτομίας 2022 (European Innovation Scoreboard) της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
(https://www.ekt.gr/el/news/28277). Ως αποτέλεσμα, η Κύπρος χαρακτηρίζεται πλέον
ως χώραμε καλές επιδόσεις καινοτομίας (με βάση την επίδοση τους, τα κράτη - μέλη
κατανέμονται σε τέσσερις ομάδες : τις πρωτοπόρες χώρες καινοτομίας, με επιδόσεις
άνω του 125% του μέσου όρου των δαπανών της ΕΕ για τη καινοτομία, τις χώρες με
καλέςεπιδόσειςκαινοτομίας,από100%έως125%τουμέσουόρουδαπανώντηςΕΕ,τις
χώρεςμεμέτριεςεπιδόσειςκαινοτομίας,από70%έως100%τουμέσουόρουδαπανών
τηςΕΕκαιτιςχώρεςμεαναδυόμενεςεπιδόσειςκαινοτομίας, κάτωτου70%τουμέσου
όρουδαπανώντηςΕΕ).

5.13 Στις 20 πρώτες θέσεις των προτιμήσεων των ψηφιακών νομάδων
Στους είκοσι (20) κορυφαίους προορισμούς και συγκεκριμένα στη 18η θέση

βρίσκεταιηΚύπροςστιςπροτιμήσεις τωνυψηλόβαθμωνστελεχώνεταιρειών, ταοποία
επιλέγουν την εξ́ αποστάσεως εργασία. Η εξέλιξη αυτήοφείλεται σε επαναξιολόγηση
των προτεραιοτήτων τους για το περιβάλλον, στο οποίο ζουν και εργάζονται, κοινό
χαρακτηριστικό, τωνοποίων είναι η αναζήτηση εύκολαπροσβάσιμων τοποθεσιών, με
ελκυστικό κλίμα, ποιότητα ζωής και εξαιρετικά γρήγορες ταχύτητες πρόσβασης
διαδικτύου.

ΣύμφωναμεκατάταξητουδιεθνούςκτηματομεσιτικούοίκουSavills«δείκτης-Savills
Executive Nomad Index» (https://www.savills.com/research_articles/255800/350818-0)
για τους ψηφιακούς νομάδες, η χώρα συμπεριλαμβάνεται στην 20άδα ψηφιακών
νομάδων σε υψηλές βαθμίδες εταιρειών. Οι εν λόγω προορισμοί κατατάχθηκαν στον
κατάλογο, με κριτήρια όπως η συνδεσιμότητα, το κλίμα, η αγορά ενοικίασης prime
κατοικιώνκαιηποιότηταζωήςτους.Τακριτήρια,πουβάζουντηνΚύπροστην18ηθέση
(μίαθέσημετάτηνΑθήνα)αφορούνστηνταχύτηταδιαδικτύου, τηνποιότητα ζωής, το
κλίμα, τηναεροπορικήσυνδεσιμότητα και τις τιμές ενοικίων για κατοικίες, αλλάκαι τις
ευκαιρίεςδικτύωσης,πουκαθιστούντονησίελκυστικόγιαυψηλόβαθμαστελέχη.

Παράλληλα,θεωρείταιπροσιτήγιατουςψηφιακούςνομάδεςηενοικίασηακινήτων
στην Κύπρο, τα οποία είναι έτοιμα σε όλα, ενώ θετικά συμβάλλουν η εκπαίδευση
υψηλού επιπέδου και η ποιότητα του διαδικτύου. Σε μελέτη των ταξιδιωτικών
εμπειρογνώμονων«PanacheCruises» (https://www.traveldailymedia.com/top-ten-best-
european-countries-for-digital-nomads/) τον Αύγουστο τ.έ., τοποθετείται η Λευκωσία
στην 3η θέσημεταξύ των ευρωπαϊκώνπόλεων για υποψήφιουςψηφιακούς νομάδες,
μετάτοΒουκουρέστικαιτηΜαδρίτη.

https://mof.gov.cy/assets/modules/wnp/articles/202308/1447/docs/sxedio-drasis-paroxi-kinitron-eksagsix.pdf
https://mof.gov.cy/assets/modules/wnp/articles/202308/1447/docs/sxedio-drasis-paroxi-kinitron-eksagsix.pdf
https://www.philenews.com/tag/techniti-noimosini/
https://www.ekt.gr/el/news/28277
https://www.savills.com/research_articles/255800/350818-0
https://www.traveldailymedia.com/top-ten-best-european-countries-for-digital-nomads/
https://www.traveldailymedia.com/top-ten-best-european-countries-for-digital-nomads/
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Τη λίστα των 20 πρώτων θέσεων καταλαμβάνουν το Ντουμπάι, ηΜάλαγα και το
Μαϊάμι.ΑκολουθούντοΆμπουΝτάμπι,ηΛισαβόνα,ταΜπαρμπέϊντος,ηΒαρκελώνη,η
Πάλμα της Μαγιόρκας, το Αλγκάρβε, η Αγία Λουκία, τα νησιά Κέιμαν και το
Ντούμπροβνικ.Οιταχέωςαναπτυσσόμενοι τομείςτων fintechκαιχρηματοοικονομικών
υπηρεσιών, σε συνδυασμό με το αφορολόγητο περιβάλλον και την υψηλή ποιότητα
ζωήςστοΝτουμπάι,αποδεικνύονταιισχυροίμαγνήτεςγιαταστελέχη,πουεπιλέγουννα
εργάζονται ως νομάδες σε άλλη χώρα. Μετά το Ντουμπάι ακολουθεί η Μάλαγα. Η
οικονομική πρωτεύουσα της Ανδαλουσίας τα τελευταία χρόνια αναδεικνύεται σε
σημαντικό πολιτιστικό και τουριστικό προορισμό. Παράλληλα, εταιρικές αφίξεις,
υψηλού προφίλ, όπως της Google, έχουν καταστήσει τη Μάλαγα αγαπημένο
προορισμό για τους εξ́ αποστάσεως εργαζόμενους. Από την άλλη, η ηλιοφάνεια, οι
χαμηλοί φόροι και οι παραλίες έχουν αναδείξει το Μαϊάμι σε πόλο έλξης για τους
Αμερικανούς, που αναζητούν καλύτερη ποιότητα ζωής. Η τρέχουσα εισροή executive
νομάδωνπεριλαμβάνειμετανάστεςαπόχρηματοπιστωτικέςεταιρείεςτηςΝέαςΥόρκης
και του Σικάγο. Στη λίστα με τους κορυφαίους προορισμούς για ψηφιακούς νομάδες
βρίσκονται επίσης το ΑμπούΝτάμπι, η Λισαβόνα, ταΜπαρμπέιντος, η Βαρκελώνη, η
ΠάλματηςΜαγιόρκας,τοΑλγκάρβεκαιηΑγίαΛουκία.

Σημειώνεται ότι καμία ασιατική πόλη δεν περιλαμβάνεται στον σχετικό κατάλογο.
Φαίνεται ότι η απομακρυσμένη εργασία έχει σχετικά μικρότερη ελκυστικότητα
στην κουλτούρα της περιοχής. Οι περισσότερες προτιμήσεις τωνψηφιακών νομάδων
στρέφονταισεπαραλιακές χώρες, ενώκριτήριοεπιλογήςείναιεπίσηςη κουλτούρα, οι
ευκαιρίεςδιασύνδεσης,ηδιαθεσιμότητα,ηπροσιτήτιμήενοικίασηςακινήτων,καθώςοι
περισσότεροι προορισμοί σημείωσαν αύξηση στο κόστος ενοικίων. Σημειώνεται ότι οι
τιμέςτωνενοικίωνσεΝτουμπάικαιΛισαβόναανέβηκαν5,4%και13,9%αντίστοιχαγια
τοα’εξάμηνοτου2023.

Τέλος,υπενθυμίζουμεότιεπιπρόσθετοκίνητροαποτελείτοσχέδιοβίζαςψηφιακών
νομάδων. Από τον Οκτώβριο του 2021 η Κύπρος βρίσκεται ανάμεσα στις χώρες, που
προσφέρουνμιαψηφιακήνομαδικήβίζα,στοιχείοκλειδίγιατηδιευκόλυνσηαυτούτου
επαγγελματικούτρόπουζωής.

6.ΕΝΕΡΓΕΙΑ
6.1 11ο Ενεργειακό Συνέδριο Κύπρου, Λευκωσία,31.10.2023

Τοενδιαφέροντωνεπαγγελματιώνκαιειδικώντουενεργειακούτομέααλλάκαιτου
ευρύτερου κοινού συγκέντρωσε το 11ο Ενεργειακό Συμπόσιο Κύπρου, που
πραγματοποιήθηκετηνΤρίτη31Οκτωβρίου2023στηΛευκωσία,μεθέμα“ΏραΈργων
για την Ενέργεια”. Το φετινό ενεργειακό συμπόσιο, διοργανώθηκε από το Ινστιτούτο
Ενέργειας ΝΑ Ευρώπης (ΙΕΝΕ) και την εταιρεία FMW Financial Media Way. Κύριος
ομιλητής ήταν ο Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας κ. Νίκος Χριστοδουλίδης. Με
κεντρικό στόχο την προώθηση των ενεργειακών σχεδιασμών της Κύπρου και την
αξιοποίηση των κοιτασμάτων φυσικού αερίου, το Ενεργειακό Συμπόσιο έδωσε, για
άλλημίαχρονιά, τηντεχνοκρατικήπροσέγγισηγια τα επόμεναβήματαστον τομέατης
ενέργειας. Έχοντας καθιερωθεί ως η σημαντικότερη συνάντηση για τα ενεργειακά
δρώμενα της Κύπρου, το εν λόγω συμπόσιο επεχείρησε και φέτος, με τις ομιλίες
επιστημόνων και εκπροσώπων φορέων και οργανώσεων του κλάδου να δώσει
απαντήσειςσεερωτήματα,πουαφορούνστοενεργειακόμέλλοντηςΚύπρου,αλλάκαι
τηςευρύτερηςπεριοχής. Μεαυτόντοντρόποτο11οΕνεργειακόΣυμπόσιοΚύπρου,με
τηνμεγάλη συμμετοχή, πουκαιφέτοςεξασφάλισεστιςεργασίες του,άνοιξεδιαύλους
αμφίδρομης επικοινωνίας μεταξύ της κ/ κυβέρνησης, ακαδημαϊκών, τεχνοκρατών και
ευρύτερα της κοινής γνώμης. Με την συμμετοχή, όπως κάθε χρόνο, ανώτατων
αξιωματούχων της Κύπρου, της Ελλάδας και του εξωτερικού (ΗΠΑ, Ισραήλ, Αιγύπτου
κ.ά.), αλλά και ακαδημαϊκών, τεχνοκρατών και εκπροσώπων διεθνών πετρελαϊκών
εταιρειών, έδωσε και για το 2023 το στίγμα του ενεργειακών προκλήσεων για την
Κυπριακή Δημοκρατία, παρέχοντας, παράλληλα, το περίγραμμα των επόμενων
κινήσεων.

Οι τέσσερεις θεματικές ενότητες του 11ου Ενεργειακού Συμποσίου Κύπρουήταν,
αντίστοιχα, αφιερωμένες στην Αξιοποίηση Yδρογονανθράκων, τις ΑΠΕ και την
Ενεργειακή Αποδοτικότητα, τον Ηλεκτρισμό αλλά και τις Επενδύσεις στον Τομέα της
Ενέργειας. Ανάμεσα στους ομιλητές της διοργάνωσης ήταν ο κ/ Υπουργός Ενέργειας,
Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. Γ. Παπαναστασίου, ο Πρόεδρος Ρυθμιστικής Αρχής
Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ) Δρ. Ανδρέας Πουλικκάς, ο Γενικός Διευθυντής της Εταιρείας
Υδρογονανθράκων Κύπρου (ΕΥΚ) Δρ. Διογένης Αγγελίδης, ο Αντιπρόεδρος της
ENERGEAN Ελλάδας Δρ. Κωνσταντίνος Νικολάου, ο CEO & Founder της EC Natural
HydrocarbonsCompanyLtdΔρ. CharlesEllinas, ηΕπικεφαλήςΠιστοποίησης τηςClimate
Bonds InitiativeστηνΛευκωσίακ.Μ. Στροβολίδου,ηΠρόεδροςτηςΑρχήςΗλεκτρισμού
Κύπρου (ΑΗΚ) κ. Δ. Θεοδοσίου-Παναγιώτου και ο Εκτελεστικός Διευθυντής του
Διαχειριστή ΣυστήματοςΜεταφοράςΕνέργειας Κύπρουκ. Σ. Σταυρινός, ενώπρέπει να
τονιστεί και η σημαντική παρουσία του ΙΕΝΕ στις εργασίες του 11ου Ενεργειακού
ΣυμποσίουΚύπρου,καθώςσυμμετείχανωςομιλητέςή/καισυντονιστέςοΠρόεδροςκαι
Εκτελεστικός Διευθυντής του Ινστιτούτου κ. Κ. Σταμπολής, ο Γεν. Γραμματέας &

ΠρόεδροςτηςΕπιτροπήςΕνεργειακήςΑποδοτικότηταςτουΙΕΝΕκ.Κ.Θεοφύλακτοςκαιο
ΕιδικόςΣύμβουλοςτουΙΕΝΕσεθέματαΑΟΖ Δρ.Γ.Ανθρακεύς.

Αναλυτικότερα, οι κύριες θεματικές, που απασχόλησαν το Συνέδριο ήταν οι
ραγδαίες και απρόβλεπτες εξελίξεις στον ενεργειακό τομέα, λόγω του συνεχιζόμενου
πολέμουστηνΟυκρανία,ηπροσπάθειατηςΕΕγιααπεξάρτησηαπότοφυσικόαέριοτης
Ρωσίας, η τελευταία ανάφλεξη του Μεσανατολικού, με αφορμή τη διαμάχη Ισραήλ-
Χαμάς, οι γεωπολιτικές οικονομικές και στρατηγικές ανακατατάξεις, οι επιπτώσεις της
ενεργειακήςκρίσηςκαιοιαντιδράσειςτηςΤουρκίαςγιατηνΑΟΖτηςΚύπρου.

Οιπαρευρισκόμενοιανέλυσανδιεξοδικάεκτόςαπότιςγεωπολιτικέςκαιενεργειακές
ανακατατάξεις στην Ευρώπη και τη Μέση Ανατολή τις εκτιμήσεις για τη διεθνή
ενεργειακή κρίση, τα επόμενα βήματα της Κύπρου στον τομέα της έρευνας και της
αξιοποίησης των υδρογονανθράκων, υπό το φώς των νέων δεδομένων αλλά και τη
δυνατότητα της Κύπρου να συμβάλει στην απεξάρτηση της Ευρώπης από το φυσικό
αέριοτηςΡωσίας. Ιδιαίτερηαναφοράέγινεαπότηνπλειοψηφίατωνομιλητώνκαιστα
αποτελέσματα και τις προοπτικές της ενεργειακής συνεργασίας των κρατών της
περιοχής, τη διαχείριση του υψηλού ενεργειακού κόστους, τη σημασία των πόρων
φυσικούαερίουστηνενεργειακήμετάβαση, τιςεπενδύσειςτωνενεργειακώνεταιρειών
στηΝΑΜεσόγειοκαιτουςσχεδιασμούςγιατουςαγωγούςμεταφοράςφυσικούαερίου
απότηΜεσόγειοστηνΕυρώπη.

ΑξίζεινααναφέρουμειδιαίτερααπότηνομιλίατουΠροέδρουτηςΡΑΕΚΔρ.Ανδρέα
Πουλλικάδύοσημεία:α).τηνπρόβλεψηότιβραχυπρόθεσμαοιαυξήσειςστατιμολόγια
ηλεκτρισμού, που παρατηρούνται θα συνεχιστούν, μέχρι τη μείωση του κόστους
αγοράς των υγρών καυσίμων και του κόστους αγοράς δικαιωμάτων εκπομπών
θερμοκηπιακών αεριών ή μέχρι τη χρήση φυσικού αερίου για ηλεκτροπαραγωγή σε
ανταγωνιστική τιμή και β). τη πεποίθηση ότι η Κύπρος μπορεί να καταστεί κλιματικά
ουδέτερη μέχρι το 2050, αφού θέσει μακροπρόθεσμους στόχους για τη μείωση των
θερμοκηπιακών αερίων κατά 100% μέχρι το 2050.Με αυτό τον τρόπο το ενεργειακό
σύστημα της χώρας θα μπορεί να μεταμορφωθεί σε έξυπνο και ψηφιοποιημένο,
ηλεκτρικά διασυνδεδεμένο και διασυνδεδεμένο με αγωγούς φυσικού αερίου και
υδρογόνου,μεΑΠΕσυστήματααποθήκευσηκαιηλεκτροκίνησης.Μιατέτοιαεξέλιξηθα
έδινε στην Κύπρο ανταγωνιστικό πλεονέκτημα και θα την οδηγούσε στην αειφόρο
ανάπτυξη.ΗσυνεισφοράτωνΑΠΕστηντελικήετήσιακατανάλωσηγιατο2022έφθασε
στο17,2%καιαναμένεταινααυξηθεί,περαιτέρω,το2023,καιταεπόμεναέτη.

Ο Πρόεδρος του ΚΕΒΕ κ. Χρ. Αγκαστινιώτης εξέφρασε την πεποίθηση ότι με την
εμπλοκήτηςΕΕκαιμετιςπροωθούμενεςτριμερείς,διμερείςκαιπολυμερείςσυμφωνίες
συνεργασίαςμεγειτονικές χώρες, η Κύπροςέχει τηδυνατότηταναδιαδραματίσειέναν
νέο πολυδιάστατο ρόλο στην περιοχή της. Η Κύπρος, χρησιμοποιώντας την ενέργεια
μπορεί να αποτελέσει πόλο σταθερότητας και ασφάλειας στην περιοχή της Α.
Μεσογείου.Ανδεεντοπιστούνεπιπρόσθετακοιτάσματαφυσικούαερίουσταοικόπεδα
της Κύπρου και υλοποιηθεί με επιτυχία όλος ο σχεδιασμός, τότε η χώρα μπορεί να
μετατραπείσεπεριφερειακόενεργειακόκόμβοστηνΑ.Μεσόγειο.

Ο Γεν. Δ/ντής της Εταιρείας Υδρογονανθράκων Κύπρου (ΕΥΚ) κ. Δ. Αγγελίδης
σημείωσε ότι μέσα στα επόμενα 3-4 χρόνια τα κοιτάσματα, που έχουν σημασία θα
πάρουντηνπορείατουςκαιότιοισημαντικέςανακαλύψειςφυσικούαερίουστηνκ/ΑΟΖ,
πουβρίσκονταιαυτήτηστιγμήστοστάδιοτηςαξιολόγησης,είναιέτοιμεςγιαπεραιτέρω
ανάπτυξη. Μάλιστα, τα επόμενα τέσσερα έως πέντε χρόνια, αναμένονται τρεις έως
πέντε τελικέςεπενδυτικέςαποφάσεις,οιοποίεςθαανοίξουνπόρτεςγια τηνεπίσπευση
τωνστόχωνγιατοφυσικόαέριο.

Ο Πρόεδρος Συνδέσμου Εταιρειών Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (ΣΕΑΠΕΚ) και
ΠρόεδροςΣυνδέσμουΑγοράςΗλεκτρισμού(ΣΑΗ)κ.Φ.Καραντώνης,αναφέρθηκεστους
ολοένα και πιο απαιτητικούς ευρωπαϊκούς στόχους για διείσδυση ΑΠΕ και είπε ότι
προκειμένου να επιτευχθούν θα πρέπει να υπάρξει ευθυγράμμιση πολιτείας και
επενδυτών. Ανέφερε επίσης ότι η εγκατεστημένη ισχύς των ΑΠΕ είναι γύρω στα 750
MW,μετηηλιακήτεχνολογίαναέχειτημερίδατουλέοντοςκαιτατελευταίαχρόνιαέχει
κάνειμεγάλαβήματαδιείσδυσης.Ταστοιχείαγιατο2023δείχνουνότιησυμμετοχήτων
ΑΠΕστοενεργειακόμείγμααγγίζειτο23-24%.

Ξεχωριστές εισηγήσεις έγιναν για την αξιοποίηση του φυσικού αερίου για την
παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, τις ηλεκτρικές διασυνοριακές διασυνδέσεις και τη
δημιουργίακαιεφαρμογήτουαπαραίτητουνομικούκαιδιοικητικούπλαισίου,μεστόχο
τηβελτίωσητηςενεργειακήςαποδοτικότηταςστηνΚύπρο.

Τέλος,αναφέρουμεότικοινήσυνισταμένητωνομιλητώνήτανότιβασικήπρόκληση
για την Κυπριακή Δημοκρατία παραμένει η ενεργειακή μετάβαση και ότι η Κύπρος
μπορεί να αποτελέσει πόλο σταθερότητας στη ΝΑ Μεσόγειο και περιφερειακό
ενεργειακόκέντροστηνπροσπάθειααπεξάρτησηςτηςΕΕαπότορωσικόφυσικόαέριο
καθώςκαιότιοιδράσειςτηςΚύπρουστοντομέατηςενέργειαςθαπρέπεινασυμβάλουν
στημετάβασητηςχώραςστιςανανεώσιμεςπηγέςενέργειας (ηλιακή ενέργεια, αιολική
ενέργεια)καιτημετάβασησεκαθαρέςμορφέςενέργειας,π.χ.υδρογόνο.

6.2 EMC 2023 - Eastern Mediterranean Conference & Exhibition (Λεμεσός, 28-
30.11.23)

https://www.emc-cyprus.com/
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Στις 28 - 30Νοεμβρίου τ.έ. πραγματοποιήθηκε στηΛεμεσό, υπό τηναιγίδα του κ/
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας το Διεθνές Ενεργειακό Συνέδριο και
Έκθεση «EMC 2023 – EasternMediterranean Conference & Exhibition». Πρόκειται για
μια από τις σημαντικότερες συναντήσεις για ενεργειακά θέματα και τις εξελίξεις στον
τομέα της ενέργειας στην ευρύτερη περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου, με μεγάλη
συμμετοχή επιστημόνων και εκπροσώπων φορέων και εταιρειών του κλάδου. Το
πρόγραμματουΣυνεδρίουβρίσκεταιστονιστότοπο :https://emc-cyprus.com/strategic-
conference. Στο πλαίσιο του EMC 2023 το Κυπριακό Εμπορικό και Βιομηχανικό
Επιμελητήριο, το οποίο συμμετέχει ως επίσημος εταίρος, διοργάνωσε υβριδική
εκδήλωσηεπιχειρηματικώνσυναντήσεων,μετηστήριξητουEnterpriseEuropeNetwork
Κύπρου,ηοποίαείχεστόχοναφέρεισεεπικοινωνίαεπιχειρήσειςαπότηνΚύπροκαιτο
εξωτερικό. Ησυμμετοχήκυπριακώνκαιξένωνεπιχειρήσεωνξεπέρασεκάθεπροσδοκία,
καθώς περισσότερες από 24 κυπριακές και 36 ξένες επιχειρήσεις από 15 χώρες
πραγματοποίησαν περισσότερες από 70 διμερείς συναντήσεις σε μια προσπάθεια να
εντοπίσουν κοινό έδαφος για εμπορικές, τεχνολογικές και ερευνητικές συνεργασίες.
Πλήρης κατάλογος των εκθετριών εταιρειών βρίσκεται στον ιστότοπο : https://emc-
cyprus.com/exhibitors.

Από τις εισηγήσεις και τις ομιλίες της 1η ημέρας του Συνεδρίου αναφέρουμε τα
ακόλουθα:
1. Στον χαιρετισμό-ομιλία του ο Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. Γ.
Παπαναστασίου:
 έδωσεέμφασηστιςσυνεργασίεςωςτηνπλέονενδεδειγμένηοδόγιατηνανάπτυξη
των πόρων φυσικού αερίου (ΦΑ) της περιοχής. Επεσήμανε ότι καθώς η ενεργειακή
μετάβαση δίνει έμφαση στις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, οι εταιρείες ενέργειας
αναζητούνταχύτερεςαποδόσεις τωνεπενδύσεώντουςκαιπραγματοποιούνανάλογες
επενδύσεις.Πρόσθεσεακόμαότι«σήμεραμετημικρότερηδιάρκειαζωήςτουφυσικού
αερίου, λόγωτωνστόχωνγιατιςανανεώσιμεςπηγέςενέργειας, καταλαβαίνουμεότιοι
επενδυτέςπροσανατολίζονταιόλοκαιπερισσότεροστην ανάπτυξητωνσυνεργασιών»,
 παρουσίασε το σχέδιο «Gas to Power», ένα κυπριακό σχέδιο, το οποίο
περιλαμβάνει δράσεις, που διαμορφώνουν το ενεργειακό μείγμα της Κύπρου.
Σύμφωναμετονκ. Υπουργό τουγροποιημένοφυσικόαέριο (LNG)θαεισαχθεί για την
παραγωγήενέργειαςγιατηνεγχώριααγορά,μέσωτηςΔημόσιαςΕπιχείρησηςΦυσικού
Αερίου (ΔΕΦΑ), ενώ η Κύπρος θα αυξήσει την ανανεώσιμη ενέργεια, η οποία θα
μπορούσε να εξαχθεί, μέσω του EuroAsia Interconnector, πουσυνδέει Κύπρο, Ελλάδα
καιΙσραήλ.
 σχετικά με τις ανακαλύψεις φυσικού αερίου στην Κύπρο, είπε ότι πέραν της
επιλογής τηςμεταφοράς τουστηνΑίγυπτο, παραμένουνστο τραπέζι επιλογές, όπωςη
εισαγωγή στην Κύπρο και η υγροποίηση και εξαγωγή, μέσω μικρών μονάδων
υγροποιημένουφυσικούαερίου.
2.ΗΠρόεδροςτηςΕταιρείαςΥδρογονανθράκωνΚύπρου(ΕΥΚ)καΤ.Ονουφρίου,ηοποία
συμβουλεύει την κυβέρνηση σε θέματα φυσικού αερίου δήλωσε στην έναρξη του
ΣυνεδρίουότιηΚύπροςέχει εκτιμώμενααποθέματα15 τρισ. κυβικώνποδώνσεπέντε
ανακαλύψεις φυσικούαερίου στηνΑΟΖ της. Περιγράφονταςαναλυτικά τηνανάπτυξη
τουφυσικούαερίουστηνκυπριακήΑΟΖ,ηκ.Ονουφρίουείπεότιτέσσεριςανακαλύψεις,
δηλαδήηΚαλυψώ,οΚρόνοςκαιοΔίας,όλεςστοτεμάχιο6,καιο Γλαύκοςστοτεμάχιο
10βρίσκονται στη διαδικασία αξιολόγησης, ενώ ηΑφροδίτη στο τεμάχιο12βρίσκεται
στο στάδιο«select», δηλαδή στηδιαδικασία επιλογής τρόπουεμπορικήςαξιοποίησης.
Τόνισε δε, ότι «η ποιότητα της λήψης αποφάσεων στα στάδια της αξιολόγησης και
επιλογής είναι υψίστης σημασίας ενώ το Υπουργείο Ενέργειας με την υποστήριξη της
Εταιρείας Υδρογονανθράκων έχει κρίσιμο ρόλο στην κατανόηση, διαμόρφωση και
υποστήριξητωναποφάσεωντωνεπενδυτώνσεαυτάτακρίσιμαστάδια».
3. Από την πλευρά της, η Βοηθός Υφυπουργός Εξωτερικών των ΗΠΑ στο Γραφείο
Ενέργειας, κα Κίμπερλι Χάριγκτον, δήλωσε ότι «παρά τους δύσκολους καιρούς που
διανύουμε, οι ΗΠΑ παραμένουν σταθερά προσηλωμένες στην περιφερειακή
συνεργασία, ιδίωςστοντομέατηςενέργειας».Ανέδειξεπρωτοβουλίες,όπωςοδιάλογος
3+1 μεταξύ Ισραήλ, Ελλάδας και Κύπρου με τις ΗΠΑ, καθώς και το Φόρουμ για το
φυσικόαέριοτηςΑνατολικήςΜεσογείου(EMGF).Τόνισεότιηενεργειακήσύμπραξηκαι
ηπεριφερειακήενεργειακήολοκλήρωσηείναιτοκλειδίγιαβιώσιμοενεργειακόμέλλον
και η ΑνατολικήΜεσόγειος το ενσαρκώνει σε μεγαλύτερο βαθμό από οποιαδήποτε
άλλη περιοχή», προσθέτοντας επίσης ότι έχει σημειωθεί τεράστια πρόοδος την
τελευταία δεκαετία και ότι προσβλέπει σε ακόμα μεγαλύτερα βήματα. Αναφερόμενη
στηνΚύπρο,είπεότιηανάπτυξητωνφυσικώνπόρωντουνησιούθαωφελήσειτόσοτην
Κύπρο όσο και την ευρύτερη περιοχή, υπογραμμίζοντας ότι «θεμελιώδης στόχος των
ΗΠΑείναιηενεργειακήασφάλειακαιησυνεργασίαστηνπεριοχή».
4. Ο κ. Wissam Chbat, μέλος του Διοικητικού Συμβουλίου και πρώην Πρόεδρος της
Αρχής Πετρελαίου του Λιβάνου, δήλωσε ότι ελπίζει όχι μόνο στην ανακάλυψη
αποθεμάτων φυσικού αερίου (ΦΑ) στον Λίβανο, αλλά και στην ανακάλυψη
αποθεμάτων, που θα μπορούσαν να αξιοποιηθούν εμπορικά. Σημειώνοντας ότι ο
ΛίβανοςέχειπολύκαλέςσχέσειςμετηνΚύπροκαι τηνΑίγυπτο, ο κ. Chbat εκτιμάότιη

Αίγυπτοςδιαθέτειταχαρακτηριστικάπουαπαιτούνται,ώστενααποτελέσειενεργειακό
κόμβογιατηνΑνατολικήΜεσόγειο.

Κοινήσυνισταμένησταπάνελ συζητήσεων, πουολοκλήρωσαν τις εργασίες της 1ης
ημέρας και στα οποία συμμετείχαν εκπρόσωποι των ENI Cyprus (Luca Dragonetti),
Chevron (Kristian Svendsen), Exxonmobil (Β. Θεοδοσίου), Total Energies (Samuel Husy),
Energean(Κ.Νικολάου)καιShell (RoelMaas)ήτανηάποψηότιηΚύπροςσυγκεντρώνει
τις προϋποθέσεις, ώστε να διαδραματίσει κεντρικό ρόλο σε όλα τα υπό εξέλιξη
ενεργειακάprojectsστηνΑνατολικήΜεσόγειο,

Τη 2η ημέρα του Συνεδρίου από τις σχετικές εισηγήσεις συγκρατούνται τα
ακόλουθα:
1. Η Πρόεδρος της Εταιρείας Υδρογονανθράκων Κύπρου (ΕΥΚ) κα Τ. Ονούφριου
σημείωσεότι:
 υφίσταται ισχυρό ενδιαφέρον στην περιοχή για αγωγούς πετρελαίου, φυσικού
αερίου(ΦΑ)καιυδρογόνου,έργαδέσμευσηςκαιαποθήκευσηςδιοξειδίουτουάνθρακα
(CCS - CO2), τεχνολογίες υποθαλάσσιας επεξεργασίας εξαγομένων υδρογονανθράκων
(διαχωρισμός, συμπίεση), ψηφιοποιήσεις έργων (digitalization) και τεχνολογίες
υπεράκτιωνμονάδωνπαράγωγήςενέργειας(ΑΠΕ),
 παρουσίασεένανοδικόχάρτηγιατηνανάπτυξηενόςολοκληρωμένουυπεράκτιου
οικοσυστήματοςενέργειαςστηνΚύπροκαθώςκαιταβραχυπρόθεσμα,μεσοπρόθεσμα
καιμακροπρόθεσμαπλάνατηςΕΥΚ,μεστόχονακαταστείηΚύπροςβασικόςπαίκτηςσε
βιώσιμεςκαιανταγωνιστικέςενεργειακέςλύσεις,
 η Κύπρος εισέρχεται στην εποχή του Φυσικού Αερίου (ΦΑ) : τα επόμενα πέντε
χρόνιαηΕΥΚθαεπικεντρωθείστηνπροώθησηέργωνέρευναςκαιανάπτυξηςΦΑ,ενώ
θα αξιολογήσει τις ευκαιρίες και τις προκλήσεις υπό το πρίσμα της συνεχιζόμενης
ενεργειακής μετάβασης, μεσοπρόθεσμα (έως και σε δέκα χρόνια από τώρα). Η ΕΥΚ
σχεδιάζει βιώσιμη και ανταγωνιστική υπεράκτια παραγωγή ΦΑ, με δεδομένο ότι τα
αρχικάπιλοτικά έργαθαχρησιμεύσουνωςβάσηδοκιμών γιαυπεράκτιες εφαρμογές
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, ενώ μακροπρόθεσμα (ορίζοντα δεκαετίας) σχεδιάζει
τη δημιουργία ενός υπεράκτιου ολοκληρωμένου ενεργειακού οικοσυστήματος, με
συνδυασμό συμβατικών και βιώσιμων υδρογονανθράκων, υπεράκτιων έργων
αιολικής και ηλιακής ενέργειας, διασυνδέσεων ηλεκτρικής ενέργειας, εφαρμογών
αποθήκευσηςCO2καιπρωτοβουλιώνγιατουδρογόνο,
 η Κύπρος έκανε βήματα για να επανεξετάσει τις δικές της δυνατότητες για
υπεράκτια αποθήκευση ΑΠΕ και υπεράκτια αποθήκευση CO2 και έχει συμμετάσχει
στιςαρχικέςμελέτες καιστησυλλογήδεδομένων, ενώοισχεδιασμοίγιααποθήκευση
CO2 περιλαμβάνουν συνεργασία με διάφορα κυβερνητικά τμήματα και
περιβαλλοντικές οργανώσεις. Σχετικά με πιθανές τοποθεσίες υπεράκτιων αιολικών
πάρκωνοιαρχικέςμελέτεςέχουνπροσδιορίσειτονκόλποτηςΕπισκοπήςωςμιαπολλά
υποσχόμενητοποθεσία,
 παράλληλα,τόνισετηνενεργόδέσμευσητηςΕΥΚσεδιάφοραέργα,πουστοχεύουν
στην υποστήριξη της ανάπτυξης και εφαρμογής τεχνολογιών, που θα βοηθήσουν την
Κύπρο να προχωρήσει προς ένα αποτελεσματικό ενεργειακό οικοσύστημα με όλα τα
στοιχεία του να λειτουργούν με ολοκληρωμένο και ωφέλιμο τρόπο για τη χώρα, ενώ
αναμένει ότι ο ρόλος της τεχνολογίας θα έχει σημαντικό και ευνοϊκό αντίκτυπο στην
ανάπτυξηβιώσιμωνυπεράκτιωνκαιθαλάσσιωνενεργειακώνυποδομών.
2. Ο ΓενικόςΔ/ντήςτηςΔημόσιαςΕταιρείαςΦυσικούΑερίου (ΔΕΦΑ)κ.Μ.Μενελάου,
σημείωσεότι:
 το όραμα της εταιρείας είναι η υλοποίηση του κ/ στόχου για περιβαλλοντικά
βιώσιμη και οικονομικά συμφέρουσα ανάπτυξη, μέσω της προμήθειας LNG και ΦΑ,
έχονταςπρωταγωνιστικόρόλοστηνπράσινημετάβασητηςΚυπριακήςΔημοκρατίαςκαι
τηνπροώθησητηςασφάλειαςτουενεργειακούεφοδιασμού,
 παρουσίασε βίντεο που έδειχνε την πρόοδο, που έγινε στον χώρο του Βασιλικού
καθώςκαι τημετατροπήτηςπλωτήςμονάδαςLNG«ΕΤΥΦΑΠρομηθέας», ηοποίαέχει
ολοκληρωθείκατά98%καιβρίσκεταιακόμασεναυπηγείοστηΣαγκάηκαιαναμένεται
νακαταπλεύσειστηνΚύπροτουςεπόμενουςμήνες,
3. Ο κ. Fabrizio Botta, επικεφαλής Εμπορικός Διευθυντής της Saipem (πρόκειται για
σημαντικήιταλικήεταιρίασταενεργειακάέργα)σημείωσεότιτοσχέδιοτηςΚύπρουνα
γίνειενεργειακόςκόμβοςκαινασυμμετάσχεισεπραγματικάέργαείναιενδιαφέρονκαι
δίνει περισσότερη δύναμη σε διεθνείς και τοπικές εταιρείες, όπως η SAIPEM να
αναζητήσουν νέες ευκαιρίες στη χώρα για την υλοποίηση των σχεδιασμών τους.
Αφετέρου, η κα Giovanna Villari, Δ/ντρια Πράσινων Λύσεων της Saipem αναφέρθηκε
στις περιβαλλοντικές τεχνολογίες, που διαθέτει η εταιρεία, με έμφαση τις τεχνολογίες
υδρογόνου, μερικές εκ των οποίων αναπτύσσονται στο πλαίσιο των Βιομηχανικών
ΈργωνΚοινούΕυρωπαϊκούΕνδιαφέροντος– IPCEI,
4. Ο κ. Roberto Ferraro, Υπεύθυνος των CCUS Τεχνολογιών της Eni (πρόκειται για
μεθόδους γεωλογικής δέσμευσης υπόγειας αποθήκευσης διοξειδίου του άνθρακα)
παρουσίασεμίαεικόνατωνέργωναποθήκευσηςτουCO2στηνΕυρώπη(ιδίωςστοΗΒ,
τη Γαλλία και την Ιταλία), έργα τα οποία, συνήθως αναπτύσσονται σε πρώην
εξαντλημέναπηγάδιαπετρελαίουήΦΑκαικοντάσεβιομηχανικέςπεριοχές,
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5. Εκ μέρους της ελληνικής εταιρείας Environmental Protection Engineering EPE ο κ. Ι.
Πολυχρονόπουλος παρουσίασε τις δράσεις και τις δυνατότητες της εν λόγω εταιρείας
στην αντιμετώπιση πετρελαιοκηλίδων και τις δυνατότητες της εταιρίας να προσφέρει
λύσεις(όχιμόνοστηνΑνατολικήΜεσόγειο),
6. Η κα Α. Σαρδή, υπεύθυνη χώρας για την Ελλάδα (CountryManager andManaging
Director) της Energean Oil & Gas (εταιρείας, που παράγει αυτήν τη στιγμή 200.000
βαρέλιαισοδύναμουπετρελαίουημερησίως,εκτωνοποίωντο85%ΦΑ,επεσήμανεότι
ο Πρίνος (με 5 εκ. τόνους CO2 κατ́ έτος) αποτελεί μία από τις τρεις υπάρχουσες
γεωλογικέςδομέςστηΜεσόγειο,πουμπορούννααξιοποιηθούνγιααποθήκευσηCO2.
ΟιάλλεςδύοείναιτοRavennaproject,στιςεκβολέςτουποταμούΠάδουστηνΑδριατική
καιτοτρίτοαφοράτοprojectPYCASSOBourbonστηΝΔΓαλλία,πουκαλύπτεικαιτηΒΑ
Ισπανία. Επίσης, αναφέρθηκε σε πρόσφατη τοποθέτηση της κας Κάντρι Σίμσον,
Επιτρόπου Ενέργειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε Συνέδριο στη Βόρειο Δανία, η οποία
τόνισετηνανάγκηεταιρειών,πουμπορείναυλοποιήσουνέργαCCS(«weneedCCSand
wewantwinners-projectpromoters toactfastandrealizeprojects»),ενώχρειάζεταιένα
σύνολοπροϋποθέσεωνγιαναστηριχθείτοέργοαπότηνΕλλάδα.Καταλήγονταςτόνισε
ότιστόχοςτηςEnergeanείναινασυμπεριληφθείστουςνικητές(amongthewinners).
Την3ηημέρατουΣυνεδρίουαπότιςσχετικέςεισηγήσειςσυγκρατούνταιταακόλουθα:
1.Στελέχητριώνηγετικώνστοντομέατουςκυπριακώνεταιριών(βλ.πρόγραμμα)
 παρουσίασαν τις δραστηριότητές τους (project presentations), συναφείς με τον
ενεργειακό τομέα (all related industries), όπωςπαροχήυπηρεσιών (η Κύπροςαποτελεί,
ήδη, κόμβοπαροχήςυπηρεσιών) και όχι μόνοστηνΑνατολικήΜεσόγειο, κατασκευές,
ενεργειακέςκαιμηχανολογικές, μεταφορά,συντήρησηκ.α. (Στηνκατασκευήπροβλήτα
φόρτωσηςΦΑ-jetty συμμετέχεικαιηελληνικήεταιρείαSpanopoulos),
 σημείωσαν, στοπλαίσιοσχετικήςσυζήτησης (panel discussion), ότι το κ/ επιχειρείν
είναισεθέσηνακαλύψειμεγάλομέροςτηςτεχνικήςικανότητας,πουαπαιτείταιγιατην
εκμετάλλευση ΦΑ σε βαθέα ύδατα καθώς και την προοπτική, η εκμετάλλευση των
υδρογονανθράκωντηςΚύπρουναβοηθήσειτηνπεραιτέρωανάπτυξητουκ/επιχειρείν
καιτηςτοπικήςτεχνογνωσίας,
 ανέφερανότιηΚύπροςπροβάλλει,πλέονωςκόμβος (hub)γιατοπετρέλαιοκαιτο
ΦΑ, υποσκελίζοντας τη Μάλτα, η οποία είχε έναν τέτοιο ρόλο, ενώ οι κ/ εταιρίες θα
μπορούσαν να αποτελέσουν αξιόλογους τοπικούς συνεταίρους των αλλοδαπών
ενεργειακών εταιριών και επεσήμαναν την ανάγκη η Κύπρος να επενδύσει στην
αναβάθμισητωνυποδομώντης(λιμάνια,αεροδρόμια,σιδηροδρομικόδίκτυο–lightrail).
2.ΚορυφαίαστελέχητωνΒigFour(PWC,EY,Deloitte)καιτηςΤράπεζαςΚύπρου:
• παρουσίασαν τις δραστηριότητες τους στον τομέα των πράσινων επενδύσεων
(project presentations) καθώς και τη μεθοδολογία χρηματοδότησης αυτών (Τράπεζα
Κύπρου),
 επεσήμαναν, στο πλαίσιο ανοιχτής συζήτησης (panel discussion) ότι πλέον
υφίστανταινέοικανόνεςστηνπράσινηεπιχειρηματικότητα(thegamehasnewrules),ότι
υπάρχει πλέον ένα τοπικό σχέδιο δίκαιης μετάβασης για τα έτη 2021-2028 (το έχει
συντάξει η Deloitte), με όλα τα απαιτούμενα χαρακτηριστικά (έρευνα, συμμετοχή των
εμπλεκομένων οικονομικο-κοινωνικών εταίρων, μετατροπή και διαφοροποίηση της
παραγόμενης ηλεκτρικής ενέργειας, αύξηση της παραγωγής ΑΠΕ, αντιμετώπιση των
προκλήσεωνδιαχείρισηςτουανθρώπινουδυναμικούκ.λπ.),
 αναφέρθηκαν στη σημασία συνομολόγησης Συμφωνιών Αγοράς Ηλεκτρικής
Ενέργειας(PPAAgreements)καιτηςύπαρξηςσταθερώντιμών,πουνασυμβάλουνστην
απόσβεση των επενδύσεων, στην ύπαρξη κινδύνων, που επηρεάζουν τη
χρηματοδότηση, αλλά και την απόδοση των πράσινων επενδύσεων, την αξιοποίηση
άμεσων και έμμεσων χρηματοδοτήσεων (local governments, innovation funds κ.λπ.)
καθώς και σε κατηγορίες πράσινων επενδύσεων, που μπορούν να υλοποιηθούν τα
επόμενα χρόνια (έργα απανθρακοποίησης, περιορισμού των εκπομπών αερίων,
ανακύκλωσης, πράσινες λύσεις, ηλεκτροκίνηση των μεταφορών, αποθήκευση
ηλεκτρικής ενέργειας, καθαρό υδρογόνο, παραγωγή καυσίμων από απορρίμματα,
έξυπνεςκαιπράσινεςπόλεις,μετατροπήστερεώνκαυσίμωνσεΦυσικόΑέριο,κ.ά.).

Τέλος,απόπλευράςμας,επισημαίνουμε:
• τηνπαρουσίαενόςσημαντικούμέρουςτουκ/επιχειρείνστοντομέατηςενέργειας
καθώς και τη διάθεσή του να προβεί σε συνεργασίες, αξιοποιώντας τόσο τον
εξελισσόμενοχαρακτήρα τηςκ/ οικονομίαςωςTechislandόσοκαι τηνακολουθούμενη
καιπετυχημένηπολιτικήμετεγκαταστάσεωςεταιρειών(headquartring),
 απόαυτέςτιςσυνεργασίεςδενπρέπεινααπουσιάζουνοιεπιχειρήσειςτηςΕλλάδας,
Συνεπώς, προοπτικές ευρύτερης παρουσίας της Ελλάδος φαίνεται να έχει η
δραστηριοποίησηεξωστρεφώνελληνικώνεπιχειρήσεωνστηνπεριοχή, μεσυνεργασίες
με τις τοπικές κυπριακές, ιδίως στις συναφείς με τον τομέα της ενέργειας (all related
sectors)κλάδους.

6.3 Νέα διεθνής επένδυση σε ΑΠΕ στην αγορά της Κύπρου - Εξαγορά 6
φωτοβολταϊκών πάρκων από την HELLENiQENERGY

HHELLENiQENERGY,πρώηνΕΛΠΕ,προχώρησετηνεξαγοράέξι(6)φωτοβολταϊκών
πάρκων, ισχύος26MW,στηνΚύπρο,αυξάνονταςτησυνολικήισχύτουχαρτοφυλακίου

ΑΠΕ, που διαθέτει στη χώρα, σε πάνω από 40 MW. Υπενθυμίζεται ότι η HELLENiQ
ENERGYδραστηριοποιείταιστηνΚύπροκαιστονκλάδοεμπορίαςηλεκτρικήςενέργειας
απόΑΠΕ,σεβιομηχανικούςπελάτες,μέσωτηςθυγατρικήςεταιρείαςΕΚΟEnergyCyprus.
Ηενλόγωεξαγορά,πουπραγματοποιείταιμέσωθυγατρικήςτηςHELLENiQRenewables,
συνιστάτηνπέμπτη,κατάσειρά,διεθνήεπένδυσηΑΠΕτουOμίλουκαιτηδεύτερηστην
κ/ αγορά. Η Pricewaterhouse Coopers Ltd (PwC CY) ενήργησε ως αποκλειστικός
χρηματοοικονομικός σύμβουλος τηςHELLENiQENERGY, ενώ το δικηγορικό γραφείο Χ.
ΔημητριάδηκαιΣυνεργάτεςενήργησεωςνομικόςσύμβουλοςγιατησυναλλαγή.

Η επένδυση εκτιμάται ότι θα οδηγήσει σε πρόσθετη ετήσια παραγωγή
ανανεώσιμης ηλεκτρικής ενέργειας 43 GWh, ανεβάζοντας το σύνολο της ετήσιας
παραγωγής σε 68 GWh και εντάσσεται στη στρατηγική «Vision 2025» της HELLENiQ
ENERGY.Τανέαπάρκαθαλειτουργήσουνσταδιακά,μέσαστουςεπόμενους5μήνες,με
την ολοκλήρωση της μεταβίβασης των μετοχών, οπότε και αναμένεται να ενταχθούν
στοπαραγωγικόδυναμικότηςHELLENiQRenewablesCyprus.

Τέλος, ο Δ/νων Σύμβουλος της HELLENiQ ENERGY κ. Α. Σιάμισης, σε δηλώσεις του
επεσήμανεότι:
 η επένδυση εντάσσεται στη στρατηγική μετασχηματισμού του Ομίλου “VISION
2025”
 οΌμιλος,σεσύντομοχρονικόδιάστημααπότηνανακοίνωσητηςνέαςστρατηγικής,
προχώρησε σε επενδύσεις άνω των 500 εκ. Ευρώ σε έργα πράσινης ενέργειας (η
εταιρίαέχειήδηχαρτοφυλάκιοΑΠΕ,άνωτων350MWσελειτουργίακαι700MWσε
προχωρημένη φάση ανάπτυξης), επενδύσεις, που βελτιώνουν, το περιβαλλοντικό
αποτύπωματουΟμίλου και αφετέρουβοηθούνστηνπεραιτέρωδιεθνοποίηση του
(πλέοντου50%τηςδραστηριότητάςτουστηρίζεταισεχώρεςεκτόςΕλλάδος),
 στην κ/ αγορά, υλοποιήθηκαν άμεσα οι εξαγγελθείσες επενδύσεις, κατά την
παρουσίασητηςνέαςεταιρικήςταυτότηταςκαιστρατηγικής(αναβάθμισηδικτύουκαι
εγκαταστάσεων,έναρξηλειτουργίαςτηςεταιρίαςπαραγωγήςκαιεμπορίαςπράσινης
ηλεκτρικήςενέργειας,απομάκρυνσητωνεγκαταστάσεών απότοπαραλιακόμέτωπο
τηςΛάρνακας),
 μέσωτηςΕΚΟΚύπρου, οΌμιλοςδιατηρείενεργέςπερισσότερεςαπό1.000θέσεις
εργασίας

6.4 Ημερίδα Ενημέρωσης για το Πράσινο Υδρογόνο (Λευκωσία, 15.9.2023)
Στην ημερίδα με θέμα «Πράσινο Υδρογόνο στην Κύπρο», που διοργανώθηκε στο

Ξενοδοχείο Χίλτον στη Λευκωσία (15.9.23) από το Hydrogen Europe, την Ομοσπονδία
ΕργοδοτώνκαιΒιομηχάνων(ΟΕΒ)καιτονΣύνδεσμοΥδρογόνουΚύπρουπαρευρέθηκαν
καιμίλησανο Υπουργός Ενέργειας, ΕμπορίουκαιΒιομηχανίαςκ. Γ. Παπαναστασίου, ο
ΥπουργόςΜεταφορών,ΣυγκοινωνιώνκαιΈργωνκ.Α.Βαφειάδης,οΠρόεδροςτηςΡΑΕΚ
Δρ. Α. Πουλλικκάς, ο Πρόεδρος του Συνδέσμου Υδρογόνου Κύπρου κ. Μ. Κετώνης, ο
ΕκτελεστικόςΔ/ντήςτηςHydrogenEuropeκ. Γ.Χατζημαρκάκης,οκαθηγητήςτουΤΕΠΑΚ
κ. Α. Χαραλαμπίδης, άλλοι ακαδημαϊκοί και εκπρόσωποι από την επιχειρηματική
κοινότητα.

Στην πρώτη ενότητα με τίτλο «Ευρωπαϊκές και Εθνικές στρατηγικές για την
προώθησητουπράσινουυδρογόνου»οΔρ.Πουλλικκάςαναφέρθηκεστηνομιλία του
στιςπροκλήσεις τηςμετάβασηςτηςΕΕαπότηνοικονομίατουάνθρακαστηνοικονομία
του υδρογόνου, στο θέμα της αποθήκευσης του υδρογόνου και στην
ανταγωνιστικότατατηςτιμήςτουπράσινουυδρογόνου.
-ΚατάτημετάβασητηςπροςτηνοικονομίατουυδρογόνουηΕΕαναμένεταιότιαρχικά
θα περιορίσει τη χρήση του πετρελαίου στην κάλυψη μόνο αναγκών του τομέα των
μεταφορών. Πρωταγωνιστής, πλέον, σε όλους τους τομείς θα είναι το φυσικό αέριο.
Παράλληλα, μέρος του φυσικού αερίου θα αναμορφώνεται και θα παράγεται
υδρογόνο. Επίσης, θα αρχίσουν να δημιουργούνται οι πρώτες κοινότητες ή κοιλάδες
υδρογόνου,όπουθαπαράγουνπράσινουδρογόνοαπόανανεώσιμεςπηγέςενέργειας.
Τα πρώτα συστήματα ηλεκτροπαραγωγής υδρογόνου θα είναι διαθέσιμα πλέον σε
εμπορική βάση και θα καλύπτουν μέρος της ζήτησης σε ηλεκτρική ενέργεια με
μηδενικές εκπομπέςρύπων καιδιοξειδίου τουάνθρακα. Κατά τηνπλήρημεταστροφή
απότησημερινήοικονομίατουάνθρακαστηνοικονομίατουυδρογόνου, τοπετρέλαιο
δενθαχρησιμοποιείταιπλέον,αφούαναμένεταιότιθαγίνεταιχρήσητουυδρογόνουσε
μεγάλη κλίμακα, το οποίο θα παράγεται είτε από αναμόρφωση του φυσικού αερίου
είτεαπόανανεώσιμεςπηγέςενέργειας.ΗΕΕθαέχειπλέονμετατρέψειτηνυφιστάμενη
οικονομίατηςσεοικονομίαυδρογόνου.
- Όσον αφορά στο ηλεκτρικό σύστημα με την αποθήκευση του υδρογόνου θα
επιλυθούν και τα προβλήματα αξιοπιστίας των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. Για
παράδειγμα, σήμερα κατά τις νυκτερινές ώρες, όπου η ζήτηση είναι χαμηλή, λόγω
τεχνικών προβλημάτων μερικά αιολικά πάρκα δεν μπορούν να δεσμευτούν στο
ηλεκτρικό σύστημα. Όμως, μελλοντικά, με τη χρήση μηχανισμών αποθήκευσης
υδρογόνου θα μπορούν να δεσμεύονται, όποτε υπάρχει αιολικό δυναμικό και στην
περίπτωση που δεν μπορούν να διοχετεύουν απευθείας την παραγόμενη ηλεκτρική
ενέργειαστοσύστημα(π.χ. λόγωχαμηλήςζήτησης)θαμπορούνναπαράγουνπράσινο
υδρογόνομεηλεκτρόλυσητουνερού.Τουδρογόνοθαμπορείνααποθηκεύεταικαινα
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χρησιμοποιείται κατά τη διάρκεια της ημέρας, όπου η ζήτηση είναι ψηλή π.χ. στις
μεταφορές. Μακροπρόθεσμα, με την εγκατάσταση και τη χρήση του έξυπνου υπέρ-
δικτύου, τοοποίο θαενώνει τοηλεκτρικό σύστημα της Ευρώπηςμεαυτό τηςΒόρειας
Αφρικής και της Μέσης Ανατολής, ανανεώσιμες πήγες ενέργειας θα μπορούν να
εγκατασταθούνσεμεγάληκλίμακαεκείόπουυπάρχειψηλόδυναμικό.
- Σχετικά με την ανταγωνιστικότητα της τιμής του πράσινου υδρογόνου χρειάζεται το
κόστος παραγωγής τουπράσινουυδρογόνου να μειωθεί από τα 5 USDανά κιλό που
είναισήμερασταπερίπου1,5USDανάκιλό.

Ο ΥπουργούΕνέργειας, ΕμπορίουκαιΒιομηχανίαςκ. Γ. Παπαναστασίουστηνστον
χαιρετισμότουεπεσήμανεταεξής:
α. οι προκλήσεις που αντιμετωπίζει η Ευρώπη, λόγω της κλιματικής αλλαγής και της
ανάγκηςγιαμετάβασησεπράσινηενέργειακαιεπίτευξη τουστόχουγιαμιακλιματικά
ουδέτερηΕυρώπημέχρι το2050,επιβάλλουνσυντονισμόκαιστοχευμένεςδράσειςκαι
σε εθνικό επίπεδο. Ο πόλεμος στηνΟυκρανία έχει επιφέρει σημαντικές αλλαγές στην
αγορά ενέργειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προκαλώντας αστάθεια τιμών και
προβλήματα στην ασφάλεια εφοδιασμού, με σοβαρές επιπτώσεις στο ενεργειακό
σύστηματηςΈνωσης.
β. ανταποκρινόμενη, λοιπόν, στο νέο περιβάλλον που διαμορφώνεται, η κυβέρνηση
έχειθέσειστιςβασικέςτηςπροτεραιότητεςτημείωσητουκόστουςηλεκτρικήςενέργειας
για τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις, ενισχύοντας, παράλληλα, τον ενεργειακό
εφοδιασμό της χώρας και συμβάλλοντας στις ευρωπαϊκές προσπάθειες για
διαφοροποίηση των πηγών και των διαδρομών ενέργειας. Σε αυτό το πλαίσιο,
προωθούνταιπολιτικέςκαιμέτραγιατηχρήσηΑνανεώσιμωνΠηγώνΕνέργειαςκαιτην
εξοικονόμησης ενέργειας, την ηλεκτρική διασύνδεση της Κύπρου με γειτονικές χώρες
και την έλευση στην Κύπρο για σκοπούς ηλεκτροπαραγωγής του φυσικού αερίου,
καυσίμουλιγότερορυπογόνου.
γ. στοΥπουργείοΕνέργειας, ΕμπορίουκαιΒιομηχανίας, σεσυνεργασίαμεσυναρμόδια
Υπουργεία, καθώς και με κρατικούς και ιδιωτικούς φορείς, έχει εντατικοποιηθεί ο
σχεδιασμόςγιατηνουσιαστικήαναθεώρησητηςενεργειακήςστρατηγικήςτηςΚύπρου,
λαμβάνονταςυπόψιντανέαγεωπολιτικάδεδομένατηςπεριοχήςκαιτις ιδιαιτερότητές
τηςωςαπομονωμένου ενεργειακούσυστήματος. Βασικό εργαλείο αποτελεί το Εθνικό
ΣχέδιογιατηνΕνέργειακαιτοΚλίμαγιατηνπερίοδομέχρι το2030,πουεπίτηςουσίας
θέτει και τις βάσεις για την επίτευξη τουστόχου της κλιματικής ουδετερότητας έως το
2050.

ΤοΕθνικόΣχέδιοΕνέργειαςκαιΚλίματος τηςΚύπρουαναλύει τιςπέντεδιαστάσεις,
πουέχει καθορίσειη ΕυρωπαϊκήΈνωση, μέσω τηςενεργειακής τηςπολιτικήςκαιθέτει
τους εθνικούς στόχους για το 2030, καθώς και τον συνδυασμό πολιτικών και μέτρων,
πουαπαιτούνται για τηνεκπλήρωσήτους. ΤοπροσχέδιοτουαναθεωρημένουΕθνικού
Σχεδίου, που έχει τεθεί σεδημόσια διαβούλευσηκαι τον Ιούλιο τ.έ. εστάλη γιασχόλια
στηνΕυρωπαϊκήΕπιτροπήκαταγράφει,μεταξύάλλων,καιτονρόλοτουυδρογόνουως
καύσιμου και ως πηγής ενέργειας για τη μετάβασή της Κύπρου προς μία πράσινη
οικονομία.

Με στόχο την ανάπτυξη της Εθνικής Στρατηγικής της Κύπρου για το Υδρογόνο και
προκειμένουναεισαχθείτουδρογόνοστοενεργειακόμείγματηςΚύπρου,τοΥπουργείο
ΕνέργειαςέλαβετονΜάιοτου2022τεχνικήυποστήριξηαπότηνΕυρωπαϊκήΕπιτροπή
γιατηνεκπόνησησχετικήςμελέτης.Ημελέτη,ηοποίαολοκληρώθηκετονΦεβρουάριο
τ.έ. είναι πλέον διαθέσιμη στην ιστοσελίδα της Υπηρεσίας Ενέργειας και παρουσιάζει
διάφορους τρόπους για την εισαγωγή του υδρογόνου στο ενεργειακό μείγμα της
Κύπρου, λαμβάνοντας υπόψιν τόσο τις ιδιαιτερότητες της χώρας όσο και την
υποστήριξη που προβλέπεται να λάβει, π.χ. σε συναφή έργα και υποδομές, μέσω της
στρατηγικήςτηςΕΕκαιτουσχεδίουRepowerEU.

ΓιαναδιευκολυνθείμάλισταημετάβασητηςΚύπρουσεμιαπράσινηοικονομία,έχει
δημιουργηθείτοΕθνικόΣύστημαΔιακυβέρνησηςγιατηνΠράσινηΣυμφωνία,μέσωτου
οποίου παρακολουθείται η πρόοδός σε όλα τα οριζόντια θέματα και καθορίζονται τα
διορθωτικά μέτρα, που απαιτούνται. Εντός του εν λόγω Συστήματος έχει καθοριστεί
Τεχνική Επιτροπή για το Υδρογόνο, της οποίας προεδρεύει η Υπηρεσία Ενέργειας του
Υπουργείου.Μέρος της εργασίας της Επιτροπής, η οποίααναμένεται να ολοκληρωθεί
εντός των επόμενων μηνών, αφορά στον προσδιορισμό του ακριβούς ρόλου του
υδρογόνουστην κυπριακήαγορά. Συγκεκριμένα, εξετάζεται κατάπόσονη παραγωγή
πράσινουυδρογόνου, τοοποίο παράγεται με τημέθοδο τηςηλεκτρόλυσης του νερού
απόηλεκτρικόρεύμαπροερχόμενοαπόΑΠΕ,θαμπορούσενααποτελέσεικλειδίγιατην
περαιτέρω προώθηση των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας στην Κύπρο. Το πράσινο
υδρογόνομπορείναέχειέναεύροςχρήσεωνσεβιομηχανίεςόπωςπ.χ.στηνπαραγωγή
τσιμέντου ή στην παραγωγή ηλεκτρισμού και ως καύσιμο στις οδικές μεταφορές, στη
ναυτιλίακαιστιςαερομεταφορές.

Σε κάθε περίπτωση, έχει ήδη εκδηλωθεί ενδιαφέρον από αρκετές εταιρείες με
προτάσειςγιαπιλοτικάέργαπαραγωγήςυδρογόνουαπόΑνανεώσιμεςΠηγέςΕνέργειας,
κυρίωςμέσωτηςηλιακήςενέργειας,οιοποίεςβρίσκονταιεπίτουπαρόντοςσεδιάφορα
στάδια αξιολόγησης και υλοποίησης. Επιπλέον, η κ/ κυβέρνηση εργάζεται ενεργά για
τηνπροώθησητηςαμοιβαίαςεπωφελούςσυνεργασίαςμετηνΕυρωπαϊκήΕπιτροπήκαι

τις γειτονικές χώρες για πιθανή παραγωγή και χρήση υδρογόνου, θέματα τα οποία,
αποτελούν προτεραιότητα στο πλαίσιο του ΦόρουμΦυσικού Αερίου της Ανατολικής
Μεσογείου(EMGF).

Ο κ. Γ. Χατζημαρκάκης, Δ/νων Σύμβουλος της Hydrogen Europe, σε δηλώσεις του
ανέφερεότιηΚύπροςθαμπορούσεναείναιένααπόταπιοδυναμικάκράτη-μέληστον
χάρτη τουυδρογόνου. Επεσήμανε ότι «η Κύπρος έχει πρόσβασησεαέρα και σεήλιο,
βρίσκεται σε κομβικό γεωγραφικό σημείο και γι’ αυτό ήρθε η ώρα να ενταχθεί στην
παγκόσμια συζήτηση για το πώς θα οργανωθεί η αγορά για το υδρογόνο»,
συμπληρώνονταςότι, η Κύπροςμετηντεχνογνωσίαπουέχει, μπορεί ναηγηθείσεένα
κομμάτιτηςεξέλιξηςκαιτηςανάπτυξηςτουυδρογόνου.
Ερωτηθείς για τηδιασύνδεσητηςΕυρώπηςμετην Ινδίακαι τιςχώρες τουΚόλπουκαι
στον ρόλο που μπορεί να επιτελέσει η Κύπρος σ’ αυτό, είπε ότι η ΕΕ αποφάσισε στη
ΣύνοδοτωνG20νασυμβάλειστολεγόμενοEUGateway,μιαυποδομήπουθαφτιαχτεί
γιανασυνδέσει τονινδικόχώροκαιτονΠερσικόΚόλπο,μετηνΕυρώπη,σημειώνοντας
ότιηΠρόεδροςτηςΕυρωπαϊκήςΕπιτροπής,σεομιλίατηςστοΕυρωκοινοβούλιογιατην
κατάσταση στην Ευρώπη αναφέρθηκε σε «αγωγούς καθαρού υδρογόνου». Για τον
λόγοαυτόνπρόσθεσεεπανέρχεταιστηνατζέντατωνΕυρωπαίωνοαγωγόςEastMed,ο
οποίοςθαείναιένασημαντικόμέροςαυτήςτηςμεγάληςυποδομής,ανκαιπολιτικάήταν
πάνταδύσκολο.

Απότηνπλευράτου,οΠρόεδροςτουΣυνδέσμουΥδρογόνουΚύπρου,κ.Μ.Κετώνης,
ανέφερε ότι 27 κυπριακές και αλλοδαπές εταιρείες από Κύπρο, Ελλάδα, Ολλανδία,
ΛίβανοκαιΡουμανίαέχουνσυνεργαστείγιανα υποβληθείπρότασηγιατηδημιουργία
του Hydrogen Cyprus Valley (κοιλάδα υδρογόνου στην Κύπρο), με τη δημιουργία
πλειάδαςδραστηριοτήτωνγιαπαραγωγή,χρήσηκαιμεταποίησηπράσινουυδρογόνου
μεβάσητηνΚύπρο.Πρόσθεσεότι,ήδηπρότασηεταιρείας–μέλουςτουσυνδέσμουγια
παραγωγή150τόνωνυδρογόνουτονχρόνογιαχρήσηστιςμεταφορέςέχειεγκριθείαπό
τηνΕυρωπαϊκήΈνωσηγιασυγχρηματοδότησημεποσό4,5εκ.Ευρώ.Τέλος,ανέφερεότι
ο Σύνδεσμος αναμένει από το κράτος να στηρίξει τις προσπάθειες για παραγωγή
εναλλακτικών καυσίμων και αποθήκευσης πράσινης ενέργειας, προωθώντας τις
σχετικές νομοθετικές ρυθμίσεις, ώστε να μπορέσει η Κύπρος να απεξαρτηθεί από τα
ορυκτάκαύσιμακαιναμειώσειτουςρύπουςτουθερμοκηπίου.

Από τα πάνελ συζητήσεων, που ακολούθησαν τις παρουσιάσεις, τα κυριότερα
συμπεράσματαείναιταεξής:
α. βασικοί στόχοι της αξιοποίησης των τεχνολογιών του υδρογόνου είναι : να
διαδραματίσουν βασικό ρόλο στην ενεργειακή μετάβαση, να συμβάλουν στη
διαφοροποίηση των ενεργειακών πηγών, να προωθούν τις επιχειρηματικές και
τεχνολογικές καινοτομίες ως κινητήριες δυνάμεις της οικονομικής ανάπτυξης και να
συμβάλουν στη μείωση της χρήσης συμβατικών καυσίμων - επομένως και των
εκπομπώναερίωντουθερμοκηπίου-σεκομβικούςτομείς,
β. τοπράσινοΥδρογόνο,αποτελείμίααπότιςβασικέςμορφέςανανεώσιμηςενέργειας
καιαναμένεταιναέχεικεντρικόρόλοστηναντιμετώπισητηςενεργειακήςκρίσηςκαιτης
πράσινηςμετάβασης,
γ. χάριν του σχεδίου REPowerEU έχει διπλασιαστεί ο αρχικός στόχος για την ετήσια
παραγωγήυδρογόνου:έωςτο2030στηνΕυρωπαϊκήΈνωσηαπόπέντε(5)σεδέκα(10)
εκατομ. τόνουςανανεώσιμουυδρογόνου, τοοποίοθαδιοχετευθείσετομείς,πουείναι
δύσκολο να απεξαρτηθούν από τον άνθρακα, καθώς και στην υποκατάσταση
ποσοτήτωνφυσικούαερίου,
δ. η υπό σύσταση Ευρωπαϊκή Τράπεζα Υδρογόνου θα συμβάλει στην παροχή
εγγυήσεων για την αγορά υδρογόνου, κάνοντας ιδίως χρήση των πόρων του Ταμείου
Καινοτομίας,υποβοηθώνταςτηνοικοδόμησητηςμελλοντικήςΑγοράςΥδρογόνου.
ε. τοΥδρογόνοωςεναλλακτικόκαύσιμοκαιηπαραγωγήυδρογόνουαπόΑΠΕ(πράσινο
υδρογόνο) έχει αποκτήσει μεγαλύτερη σημασία μετά την εισβολή της Ρωσίας στην
Ουκρανία και την επακόλουθη ενεργειακή κρίση, διότι οι τιμές του φυσικού αερίου
εκτοξευθήκαν, με αποτέλεσμα η σχετική τεχνική παραγωγής του από ΑΠΕ να γίνεται
ανταγωνιστικότερηέναντιτηςμεθόδουμετατροπήςτουμεθανίουαπότοφυσικόαέριο
σευδρογόνο(μπλεήγκρίυδρογόνο),
στ.ηένταξητουυδρογόνουστοενεργειακόμείγμαείναιαναπόφευκτηγιατηνεπίτευξη
των περιβαλλοντικών στόχων και τη διασφάλιση υγιεινών συνθηκών διαβίωσης για
τουςανθρώπους,
ζ. από τις εννέα (9) κατηγορίες υδρογόνου, ανάλογαμε τηνπρώτη ύλη και τη μέθοδο
παραγωγήςτου,έμφασηδίνεταιστοπράσινουδρογόνο,
η. σύμφωναμε τοΕθνικό Σχέδιο Ενέργειας καιΚλίματος της Κύπρου (ΕΣΕΚΚύπρου) οι
κύριοι τομείς κατανάλωσηςυδρογόνου, το2030θαείναι : οιμεταφορές, ηβιομηχανία
καιτακτίρια,
θ.ηδιείσδυσητωνΑΠΕαλλάκαιτωνεναλλακτικώνμορφώνενέργειαςδημιουργείνέες
προκλήσεις,καιρυθμιστικούχαρακήρα,γιατημικρήαγοράηλεκτρισμούτηςΚύπρου.

6..5 Απόφαση Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών για τον διαγωνισμό για μελέτη
και υπηρεσίες συμβούλου για τη διασύνδεση των αγωγών φυσικού αερίου από
το τερματικό LNG στα εργοστάσια της ΑΗΚ και της PEC στο Βασιλικό
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Nέα δεδομένα δημιουργεί η πρόσφατη απόφαση (26.10.23) της Αναθεωρητικής
Αρχής Προσφορών επί της προσφυγής της κοινοπραξίας Hill – ΔΕΣΦΑ (Διαχειριστής
Εθνικού ΣυστήματοςΦυσικούΑερίου της Ελλάδας) εναντίον τηςαπόφασης τηςΔΕΦΑ
νακατακυρώσειστηνκοινοπραξίαKPMG–AsprofosS.A.τονδιαγωνισμόγιαμελέτηκαι
υπηρεσίες συμβούλου για τη διασύνδεση των αγωγών φυσικού αερίου από το
τερματικό LNG στα εργοστάσια της ΑΗΚ και της PEC στο Βασιλικό. Η προσφυγή της
κοινοπραξίας Hill – ΔΕΣΦΑ ήταν επιτυχής. Συγκεκριμένα, η Αναθεωρητική Αρχή
Προσφορών (Απόφαση29/2023)ακύρωσετηναπόφασητης ΔΕΦΑνακατακυρώσει
τημελέτηστιςKPMG–Asprofos, γιαλόγους, πουαφορούνκατάκύριολόγοσεελλιπή
στοιχεία, που περιελάμβανε η προσφορά σχετικά με υπεργολάβους και υπαλλήλους
τους.

Η ΔΕΦΑ πλέον έχει τη δυνατότητα να επανεξετάσει με ταχύτητα τα έγγραφα του
διαγωνισμού,χωρίςναακυρώσεικαιναεπαναπροκηρύξειτηδιαδικασία,νακαλύψειτα
όποια κενά εντόπισε η Αναθεωρητική Αρχή και να λάβει τις επόμενες εβδομάδες νέα
απόφασηωςπροςτονανάδοχο, χωρίςνααποκλείεταιοοίκοςπουθαεπιλεγείναείναι
καιπάλιηκοινοπραξίαKPMG–AsprofosS.A.ΝοουμένουότιηνέααπόφασητηςΔΕΦΑ
θαληφθείεντόςΝοεμβρίουήαρχέςΔεκεμβρίουκαιεφόσονδενπροσβληθείκαιαυτή
στην Αναθεωρητική Αρχή (κάτι που θα προκαλέσει νέα πολύμηνη καθυστέρηση), η
πραγματοποίηση της μελέτης και η παροχή των συμβουλευτικώνυπηρεσιών προς τη
ΔΕΦΑαναμένεταιναξεκινήσουνμέχριτοτέλοςτουτ.έ.ΠροτεραιότηταγιατηΔΕΦΑέχει
η κατάλληλη προετοιμασία των εγγράφων για τον διαγωνισμό, που πρέπει να
προκηρυχθείτάχισταγιατακατασκευαστικάέργατηςτοποθέτησηςκαιυπογειοποίησης
των αγωγών μεταφοράς φυσικού αερίου, που θα συνδέσουν τις υποδομές του
τερματικούLNGστοΒασιλικό,μετονπαρακείμενοσταθμότηςΑΗΚκαιτονσταθμότης
ιδιωτικήςPEC(τουομίλουCyfield).Γιατηνπραγματοποίησητουέργουεκκρεμείηλήψη
αδειών,μεταξύάλλων,απότιςοικείεςτοπικέςαρχές.

Το συγκεκριμένο τμήμα του έργου επαναεριοποίησης υγροποιημένου φυσικού
αερίουστοΒασιλικό,τοοποίοθααναλάβουν ηΔΕΦΑ(καιηθυγατρικήτηςΕΤΥΦΑ)είναι
ιδιαίτερα χρονοβόρο. Ακόμα και αν η επιλογή ανάδοχου για τις συμβουλευτικές
υπηρεσίες ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος του τ.έ., η προκήρυξη διαγωνισμού για τα
κατασκευαστικάέργα, ηαξιολόγησητωνπροσφορώνκαιη κατακύρωσησεανάδοχο -
πολύπερισσότεροανπροηγηθείκαιπροσφυγήστηνΑναθεωρητικήΑρχήΠροσφορών-
αναμένεταινακαλύψειμεγάλομέροςτου2024,χωρίςναυπολογίζεταιοχρόνοςγιατην
εκτέλεση των έργων και την ολοκλήρωση της διασύνδεσης και του συστήματος
μεταφοράςφυσικούαερίου.

Χωρίς αυτές τις συνδέσεις, μεταξύ FSRU Προμηθέα και ηλεκτροπαραγωγών
σταθμών δεν μπορεί να αξιοποιηθεί το φυσικό αέριο στην παραγωγή ηλεκτρικής
ενέργειας. Επιπλέον, ακόμα και όταν τοφυσικόαέριοπαραληφθείαπό τηνΑΗΚή και
τηνPECτέλητου2024ήμέσαστο2025,θαπρέπειαπαραίτηταναδοθείχρόνοςμερικών
εβδομάδων ή μηνών στους τεχνικούς τους για να πραγματοποιήσουν τις αναγκαίες
δοκιμέςστιςμονάδεςπαραγωγής,ώστεημεταφοράστονέοκαύσιμοναγίνειομαλά.

Με αυτά τα δεδομένα, η έναρξη ηλεκτροπαραγωγής στην Κύπρο με τη χρήση
φυσικού αερίου θεωρείται ιδιαίτερα δύσκολο να πραγματοποιηθεί εντός του
2024,ακόμακαιανηπροβλήταπρόσδεσης του«Προμηθέα»καιάλλεςυποδομές του
τερματικούείναιέτοιμεςνωρίτερα.

6.6Συνέδριο με θέμα : «Οι επιπτώσεις της κλιματικής και ενεργειακής κρίσης
στην ισότητα των φύλων (Λευκωσία,13.12.23)»

Συνδιοργανώθηκε τηνΤετάρτη13.12τ.έ.τοενθέματιΣυνέδριοστηνΛευκωσίααπό
τα Γραφεία των Επιτρόπων Ισότητας των Φύλων κας Τζόζη Χριστοδούλου και
Περιβάλλοντος κας Μαρ. Παναγιώτου. (Πρόκειται για Αξιωματούχους, οι οποίες
πλαισιώνουν τον ΠτΔ). Στο συνέδριο συμμετείχαν αξιωματούχοι Υπουργείων και
Υφυπουργείων, εκπροσώπων κομμάτων, Αστυνομίας, Κοινωνίας των Πολιτών και
άλλωνοργανώσεωνκαθώςκαιΠρεσβειών.

ΣεπρόσφατηκοινήανακοίνωσήτουςοιδύοΕπίτροποιαναφέρουνότισκοπός του
Συνεδρίου:

 -είναι ο δημιουργικός διάλογος, η ανταλλαγήαπόψεωνγιαπολιτικές και δράσεις, που
έχουν ενσωματωθεί από πλευράς Πολιτείας ή ενδεχομένως θα πρέπει να
ενσωματωθούν για την πρόληψη και αντιμετώπιση αρνητικών έμφυλων επιπτώσεων
τηςκλιματικήςκαιενεργειακήςκρίσης,

 - η ενημέρωση και ευαισθητοποίηση των γυναικών και των ανδρών γύρω από τα
ζητήματατηςκλιματικήςαλλαγής, τηνεπίδρασητηςκρίσηςαυτήςστηνεργασίακαιτην
καθημερινότητά τους, αλλά και την ενεργοποίησή τους για έμπρακτη συμμετοχή σε
δράσειςκαιπρωτοβουλίες αντιμετώπισηςτουπροβλήματος,

 - η προώθηση της ισότιμης εκπροσώπησης των γυναικών στα κέντρα λήψης
αποφάσεων για το κλίμα, η χρηματοδότηση προγραμμάτων εκπαίδευσης και
κατάρτισης γυναικών σε πράσινες και γαλάζιες θέσεις εργασίας, η προώθηση της
πρόσβασηςτωνγυναικώνσεθέσειςεργασίαςσταπράσινακαιγαλάζιαεπαγγέλματα,η
ενίσχυση της οικονομικής ασφάλειας των γυναικών, μέσω της ενδυνάμωσης και της

κατάρτισης για την επαγγελματική ανέλιξη, η αύξηση της ευαισθητοποίησης και της
κατανόησηςτηςισότηταςτωνφύλωνκαιτηςκλιματικήςκρίσης,

 - η ενημέρωση, η καταγραφήκαλώνπρακτικώνκαι η άμβλυνση των επιπτώσεων της
κλιματικήςκρίσηςστιςγυναίκες.

Απότιςομιλίεςκαιτηνεπακολουθήσασασυζήτηση,συγκρατούνταιταακόλουθα:
 Η κα Ευ. Ιωάννου ανέγνωσε τον χαιρετισμό του Υπουργού Γεωργίας, κ. Π.

Ξενοφώντος (μπορεί να ανευρεθεί στον διαδικτυακό τόπο:
https://moa.gov.cy/xairetismos-sto-synedrio-me-thema-klimatiki-kai-energeiaki-krisi-o-
antiktipos-stin-isotita-ton-fylon-13-12-2023/)στονοποίονεπεσήμαινονταιότι:
- κλιματική και ενεργειακή κρίση επιδρούν διαφορετικά στα δύο φύλα και μπορεί να
επιδεινώσουντιςυφιστάμενεςανισότητες,
- σύμφωνα με έρευνες του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας - ΠΟΥ, σχετικά με τις
επιπτώσεις των φυσικών καταστροφών σε 141 χώρες, πεθαίνουν, κατά μέσον όρο,
περισσότερεςγυναίκεςπαράάνδρες,απόφυσικέςκαταστροφές,
- η αναγκαστική μετανάστευση προστίθεται στις δυσμενείς επιπτώσεις της κλιματικής
αλλαγής (αυξάνει τον κίνδυνο σωματικής κακοποίησης γυναικών και κοριτσιών), ενώ
δυσανάλογεςσυνέπειεςπροκύπτουναπότιςφυσικέςκαταστροφές, τηνξηρασία, αλλά
και τη μείωση της γεωργοκτηνοτροφικής παραγωγής (σύμφωνα με μελέτη των
Ηνωμένων Εθνών, το 80% των ανθρώπων, που εκτοπίζονται από την κλιματική κρίση
είναιγυναίκεςκαιπαιδιά),
- η εφαρμογή έμφυλων πολιτικών στα χρηματοπιστωτικά μέσα, σε εθνικό και
περιφερειακό επίπεδο καθώς και μια ολοκληρωμένη αντιμετώπιση της κλιματικής
αλλαγήςκαιτηςπροαγωγήςτηςισότηταςτωνφύλωνμπορείναέχεισημαντικέςθετικές
επιπτώσειςστιςκοινότητεςκαιστοπεριβάλλον,
- η Ατζέντα 2030 και οι Στόχοι Βιώσιμης Ανάπτυξης του ΟΗΕ ενίσχυσαν τη σημασία
συμμετοχής των γυναικώνστηνπροσπάθεια εξάλειψης τηςφτώχειας, τηςπροστασίας
του πλανήτη και της απόλαυσης των αγαθών της ειρήνης και της ευημερίας μέχρι το
2030, ενώ και η Έκθεση Επιτήρησης, που εκπόνησε το Πολιτικό Φόρουμ Υψηλού
Επιπέδου του ΟΗΕ για τη Βιώσιμη Ανάπτυξη σχετικά με την πρόοδο των Στόχων
ΒιώσιμηςΑνάπτυξηςχαρακτηρίζειτηνκλιματικήαλλαγήκαιτηνέμφυληανισότητα«ως
δύοαπόταπλέονφλέγονταζητήματατουπλανήτη».

ΗΔρ.Μ.Παναγιώτου,ΕπίτροποςΠεριβάλλοντος,ανέφερε,ότι:
- η έμφυλη ισότητα και η προστασία του περιβάλλοντος πρέπει να εφαρμόζονται
οριζόντια,σεκάθεπτυχήτηςκαθημερινότητάς,
- έχει ήδη καταγραφεί μετρήσιμα ο αντίκτυπος της κλιματικής και ενεργειακής κρίσης
στηνισότητατωνφύλων,ενώοιεπιπτώσειςεκδηλώνονταιμεδιάφορουςτρόπους(από
τοναυξημένοκίνδυνογιατηνυγεία,λόγωασθενειών,πουσχετίζονταιμετοκλίμα,μέχρι
τααυξημέναοικονομικάπροβλήματα,ιδιαίτερασεφτωχέςήαγροτικέςπεριοχές),
- οι γυναίκες σε πολλές κοινωνίες έχουν περιορισμένη πρόσβαση σε πόρους και
ευκαιρίες, γεγονόςπουέχειαρνητικέςεπιπτώσειςστηνικανότητάτουςνασυμμετέχουν
σεαποφάσεις,πουεπηρεάζουντοπεριβάλλον,
- οι γυναίκεςπρέπειναέχουν ίσηεκπροσώπησηστακέντραλήψηςαποφάσεων, όπου
καταρτίζονται οι πολιτικές και οι στρατηγικές, ώστε η άποψη, οι εμπειρίες και γνώσεις
τουςνασυνδιαμορφώνουντιςστρατηγικές,πουυιοθετούνται,

Στον χαιρετισμό της, η Επίτροπος Ισότητας των Φύλων, κα Τζόζη Χριστοδούλου,
σημείωσεότι:
- για πρώτη φορά συζητείται σε δημόσιο διάλογο, το συγκεκριμένο θέμα, ενώ είναι
αναγκαίοκάθεπολιτική καιμέτρο, πουλαμβάνεται νααπευθύνεται καισεάντρες και
σεγυναίκες,
- στη νέα «Εθνική Στρατηγική για την Ισότητα των Φύλων 2024-26», περιλαμβάνεται
μελέτηγιατηνενσωμάτωσητηςδιάστασηςτουφύλουστιςπολιτικέςτηςενέργειαςαλλά
καιδημιουργίαπρογραμμάτωνχρηματοοικονομικήςκαιψηφιακήςεκπαίδευσηςγιατις
γυναίκεςτηςυπαίθρου,
- η Κύπρος έχει προχωρήσει, μαζί με άλλες χώρες, στην υπογραφή δέσμευσης για
ΔίκαιεςΜεταβάσειςκαιΔράσηγιατοΚλίμα,πουναανταποκρίνονταιστηνισότητατων
φύλων (Gender Responsive Just Transitions and Climate Action Partnership Pledge), με
στόχοτηνπροώθησητωνγυναικώνστακέντραλήψηςαποφάσεων,αφούμεαυτότον
τρόπομπορούνοιδράσειςκαιοιπολιτικέςναείναιέμφυλες.

Η κύριαομιλήτρια τουΣυνεδρίου, Dr. SalmaAl - Nims,ανώτερηαξιωματούχος του
ΟΗΕ (UN Senior Social Affairs Officer, Gender Equality, Gender Justice, Population and
Inclusive Cluster, United Nations - Economic and Social Commission for Western Asia),
επεσήμανεότι:
- για νααντιμετωπίσουμε πραγματικά την κλιματική κρίση, είναι απαραίτητηη γνώση
όσωνβρίσκονταιστηνπρώτηγραμμήκαιείναιπρωτοπόροισεθέματαπεριβάλλοντος,
με λύσεις που θα προέλθουν από τη διεθνή συνεργασία για ένα βιώσιμο μέλλον για
όλους,
- οι γυναίκες, οι αγρότες και οι γηγενείς κοινότητες ήταν οι πρώτοι ακτιβιστές για το
περιβάλλονκαιότιητοπικήγνώσηκαιησοφίατωνγυναικώνείναιζωτικήςσημασίαςγια
αποτελεσματικέςκαιβιώσιμεςπεριβαλλοντικέςλύσεις,
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- οι συνέπειες της κλιματικής και της ενεργειακής κρίσης εντείνονται εξαιτίας των
συγκρούσεων,μεπιοπρόσφατητηνανθρωπιστικήκρίσηστηΓάζα,
- οι κοινωνικές και οικονομικές επιπτώσεις της κλιματικής κρίσης εντείνουν την
ευαλωτότητα των γυναικών στη σεξουαλική εκμετάλλευση και τη φυλετική βία, ο δε
πόλεμοςστηνΟυκρανίαείχεκαταστροφικέςεπιπτώσειςστιςγυναίκεςκαιτακορίτσιασε
όλοτονκόσμο,διευρύνονταςτοχάσμαμεταξύτωνφύλωνκαιαυξάνονταςταποσοστά
επισιτιστικήςανασφάλειας,υποσιτισμούκαιενεργειακήςφτώχειας.
- μπροστά σε αυτές τις προκλήσεις, οι γυναίκες δεν είναι απλώς θύματα, είναι
ταυτόχρονακαι ισχυροί παράγοντεςαλλαγής, δεδομένουότιοι μοναδικές γνώσεις και
δεξιότητες τους είναι κρίσιμες για τις στρατηγικές μετριασμού της κλιματικής αλλαγής
καιπροσαρμογής(απότιςβιώσιμεςγεωργικέςπρακτικές,μέχριτηνκοινοτικήοργάνωση
γιατηνετοιμότητααντιμετώπισηςκαταστροφών),
- οι γυναίκες, αν καιαντιπροσωπεύουν το48% τουπαγκόσμιουεργατικούδυναμικού,
αποτελούν,μόνοτο22%τουεργατικούδυναμικούτουσυμβατικούενεργειακούτομέα
και μόνο το 12% των ηγετικών θέσεων του, συνεπώς η απάντησήμας στην κλιματική
αλλαγή και την ενεργειακή κρίση πρέπει να είναι περιεκτική, διασφαλίζοντας ότι οι
πολιτικές και οι παρεμβάσεις ανταποκρίνονται στο φύλο και λαμβάνουν υπόψιν τις
ανάγκεςτωνγυναικών,
- προτεραιότηταπρέπει ναδίνεται στηνεκπαίδευση, στην υγειονομικήπερίθαλψηκαι
τηνοικονομική ενδυνάμωση των γυναικών, στηδιασφάλιση τηςσυμμετοχής τουςστη
λήψη αποφάσεων, σε όλα τα επίπεδα, κάτι που προϋποθέτει ισχυρή διεθνή
συνεργασία,
 ΗΔρΞένιαΛοϊζίδου,ΠρόεδροςτουΔΣτουΚέντρουΈρευναςκαιΜελετών“Ακτή”:
τόνισετηνανάγκηοιεφαρμοζόμενεςπολιτικέςναανταποκρίνονταιστιςανάγκεςαυτών,
πουθέλουμεναβοηθήσουμε,
- σημείωσεπως, μόλιςπρόσφατα, εντάχθηκε τοθέμα της ισότητας τωνφύλωνκαι της
κλιματικήςκρίσηςστηνπολιτικήατζέντα, είτεδιότιενδεχομένωςθεωρούμεότιδενμας
αγγίζουν, είτε, διότι δεν μας αφορούν (το κλίμα και το φύλο είναι ζητήματα που
αφορούνμόνοτηνΑφρικήήτηνΑσία),

 - αναφέρθηκε στην ανάγκη να ενισχύονται ισότιμα οι τρεις άξονες, της κοινωνίας, της
οικονομίαςκαιτουπεριβάλλοντος, ενώμίλησεγιατιςεπιπτώσεις τηςκλιματικήςκρίσης
στην Κύπρο (αντιμετωπίζει μεγάλες περιόδους ξηρασίας, από Απρίλιο ως Νοέμβριο),
κάτι που οδηγεί σε απερήμωση, συχνότητα καταιγίδων και έντονες βροχοπτώσεις,
μεγάλεςθαλασσοταραχέςκαισκόνη,ενώυπάρχουνκρίσιμαζητήματα,πουαγνοούνται
(δεν έχει γίνειμελέτηγια τηναύξησητηςστάθμης τηςθάλασσαςστηνΚύπρο, ούτε και
έρευνα για τη σκόνη από τις εμπόλεμες ζώνες – ζήτημα, που απασχολεί ομάδες
εργασίαςεμπειρογνωμόνωντουΝΑΤΟ,στιςοποίεςέχεισυμμετάσχει),

 - σημείωσε ότι λόγω τηςαπερήμωσης τα εδάφη της Κύπρου χάνουν τηνπαραγωγική
τους ικανότητα, ότι το60% τωνεδαφώντηςβρίσκονται σεσυνθήκες απερήμωσης (σε
διεθνέςεπίπεδοαυτόαφοράτο11,6%τωνεδαφώντουπλανήτη),

 - προσέθεσε ότι το 1990 εκριζώθηκε το 38% των αμπελώνων, με κοινωνικό και
οικονομικόαντίκτυπο,ενώλόγωτωνπρόσφατωνπυρκαγιώνσεΑρακαπάκαιΔιερώνα,
πολλές οικογένειες έχασαν το εισόδημά τους και μετακινήθηκαν σε Λευκωσία και
Λεμεσό,

 - τόνισετηνανάγκημηχανικοίκαιεπιστήμονεςναεμπλακούνστηνπροώθησηλύσεων,
τηνανάγκηπροώθησηςτηςκαινοτομίαςκαιτησημασίαηποικιλότηταναεφαρμόζεται
καισταανθρώπινασυστήματα.

Στο δεύτερο μέρος του Συνεδρίου έγιναν παρουσιάσεις από ειδικούς επιστήμονες
και ακαδημαϊκούς σε θέματα όπως παραγωγή τροφίμων σε συνθήκες κρίσης,
ενεργειακή επάρκεια και βιώσιμη ανάπτυξη, παρουσίαση δικτύων γυναικείας
επιχειρηματικότηταςκαικοινωνικήςκαινοτομίας,καθώςκαιδράσεωντουκινήματοςτου
γυναικείου περιβαλλοντικού εθελοντισμού. Ακολούθησε προβολή ταινίας μικρού
μήκουςμετίτλο«Shechangesclimate»καισυζήτηση.

7.ΠΟΠ Προϊόντα

7.1«Αιγοπρόβατα από Τουρκία στα κατεχόμενα για χαλλούμι»
Σύμφωναμεεδώδημοσιεύματα(Πολίτης,11/10/23),αιγοπρόβαταθαδιανεμηθούν

σε κτηνοτρόφους στα κατεχόμενα, στο πλαίσιο του «Προγράμματος επέκτασης της
εκτροφής αιγοπροβάτων» για αγροτική ανάπτυξη, που διεξάγεται με τη συμβολή του
«υπουργείουγεωργίαςκαιφυσικώνπόρων»καιτηςΤουρκικήςΥπηρεσίαςΣυνεργασίας
και Συντονισμού (TİKA),προκειμένουνααυξηθούνοαριθμός τωναιγοπροβάτωνκαιο
αριθμός των επιχειρήσεων, με στόχο την κάλυψη του αιγοπρόβειου γάλακτος που
απαιτείταιγιατηνπιστοποίησητουχαλλουμιού.

Σύμφωνα με τον τ/κ Τύπο (Vatan), σε πρώτο στάδιο, θα διανεμηθούν 154
αιγοπρόβατα σε δύο δικαιούχους, και 20 πρόβατα, δύο κριάρια, 20 κατσίκες και δύο
αίγεςσεπέντεδικαιούχους.ΘαδιανεμηθούνκατσίκεςΔαμασκούκαιπρόβαταΑσσάφ
απότο«κρατικόεκτροφείο».

Τηνείδησησχολιάζειηεφημερίδα«Αβρούπα»αναφέρονταςπωςη«πρεσβεία»της
Τουρκίας στα κατεχόμενα, δηλαδή η «επαρχιακήαποικιοκρατική διοίκηση» όπως την

αποκαλεί,φροντίζεικαιγια τονδιαμοιρασμόαιγοπροβάτων. «Σεποιόνθαμοιραστούν
τα αιγοπρόβατα, ποιός θα λάβει ενισχύσεις, σε ποιόν θαδοθεί στήριξη, αιγοπρόβατα
ποιάς φυλής… Αφομοίωσαν τους Τουρκοκύπριους, ήρθε και η σειρά των
αιγοπροβάτων…»,προστίθεται.

7.2 Παραγωγή χαλλουμιού από γαλακτόσκονη – Εξελίξεις στο θέμα των
προδιαγραφώνπαραγωγήςχαλλουμιούΠΟΠ

Μεγάλεςποσότητες χαλλουμιού πουαναλογούνσεσχεδόν 7.000 τόνουςαπό τις
44.000, πουπαράγονται ετησίως, δεν μπορούνναπαραχθούνμε βάση τις διαθέσιμες
ποσότητες αιγοπρόβειου και αγελαδινού γάλακτος, όπως προκύπτει από τα επίσημα
στοιχεία του κ/ Yπουργείου Γεωργίας. Βάσει των διαθέσιμων ποσοτήτων γάλακτος
μπορούνναπαραχθούν38.000τόνοιχαλλουμιού.Ενολίγοις,παράγονταισχεδόν7.000
τόνοι χαλλούμι, χωρίς υπάρχουν τα 55 εκ. λίτρα γάλακτος, που απαιτούνται.
Δημιουργούνται, συνεπώς, υποψίες για χρήση αδήλωτου γάλακτος ή και χρήση
γαλακτόσκονης, γεγονός το οποίο συνιστά νόθευση ενός σημαντικού
αγροτοβιομηχανικούπροϊόντος.

Σημειώνεται ότι το θέμα χρήσης γαλακτόσκονης από την πλειονότητα των
τυροκομείων της Κύπρου είχε εγείρει και ο Γενικός Διευθυντής του Παγκύπριου
Οργανισμού Αγελαδοτρόφων κ. Ν. Παπακυριακού στη συνεδρίαση της
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας στις 12.9 τ.έ. Συγκεκριμένα, προέβη σε
καταγγελίαότιτο80%τωντυροκόμωνχρησιμοποιείγαλακτόσκονη.

Για το θέμα της ανίχνευσης γαλακτόσκονης στο χαλλούμι βρίσκεται σε
εξέλιξη μεθοδολογία διαπίστευσης από το ΤΕΠΑΚ. Περαιτέρω, το ΤΕΠΑΚ ανέλαβε και
τον εντοπισμόDNA τουγάλακτος,ώστε ναδιαπιστώνεται, κατάπόσοπροέρχεται από
την Κύπρο ή το εξωτερικό. Στο μεταξύ, έκτακτη σύσκεψη στο Ινστιτούτο Γεωργικών
ΕρευνώνέχεισυγκληθείγιατηΔευτέρα30.10.τ.έ.απότονΥπουργόΓεωργίας,Αγροτικής
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, κ. Π. Ξενοφώντος με θέμα, τις εξελίξεις στο χαλλούμι,
μετά την εφαρμογή νέου διατάγματος από τις 20.10. τ.έ. που καθορίζει την ελάχιστη
χρήσηαιγοπρόβειουγάλακτοςστο19%από10%,πουίσχυεπροηγουμένως.

Σύμφωνα με πληροφορίες, στη σύσκεψη θα συμμετάσχουν όλοι οι
εμπλεκόμενοι στην παραγωγή χαλλουμιού, αιγοπροβατοτρόφοι, αγελαδοτρόφοι και
τυροκόμοι,καθώςκαιτοΚΕΒΕ,δηλαδή,όλοιοιφορείςπουσυμφώνησαν,τονΙούλιοτου
2022, το πλαίσιο συμφωνίας, που οδήγησε, μεταξύ άλλων, στην απόφαση του
ΥπουργείουΓεωργίαςνακαλέσειτονυπουργόΕμπορίουναυπογράψειτονέοδιάταγμα
για την ελάχιστη χρήση αιγοπρόβειου γάλακτος στην παραγωγή χαλλουμιού. Η
πρόσκληση απευθύνεται σε όλα τα εμπλεκόμενα συμβαλλόμενα μέρη, προκειμένου
να υλοποιήσουν τη συμφωνία, που υπέγραψαν. Ειδικότερα για το θέμα της
ποσοστιαίαςσυμμετοχήςτουαιγοπρόβειουγάλακτοςστομείγμαχαλλουμιού,μεβάση
τη συμφωνία για την περίοδο, που διανύουμε, μέχρι και τον Ιανουάριο του 2024, η
πρόβλεψη ήταν ότι θα καθορίζετο, με βάση τη διαθεσιμότητα του γάλακτος, με
κατώτατοόριοτο10%.

Τονίζεται ότι τις τελευταίες ημέρες επιθεωρητές του Υπουργείου Γεωργίας
πραγματοποίησαν διοικητικούς και εργαστηριακούς έλεγχους, λαμβάνοντας δείγματα
χαλλουμιώναπό τατυροκομεία, μεσκοπόναδιαπιστωθείη συμμόρφωσήτουςμε τις
προδιαγραφές της ΠΟΠ. Στόχος είναι να διαπιστωθεί κατά πόσον υπάρχει
συμμόρφωση των τυροκομείων στο νέο διάταγμα του Υπουργείου Εμπορίου για
ελάχιστηχρήσηαιγοπρόβειουγάλακτοςστοχαλλούμιστο19%.

Περαιτέρω, δεν αποκλείεται να διεξαχθούν επιπρόσθετοι
έλεγχοι στους χώρους, όπου διατίθεται χαλλούμι για κατανάλωση, όπως είναι
τα ξενοδοχεία, τα εστιατόρια και οι καφετέριες. Υπάρχουν αναφορές για περιπτώσεις,
όπουξενοδοχεία,εστιατόριακαικαφετέριεςπρομηθεύονταιτυρίσχάραςσεμπλοκαπό
τα τυροκομεία και το διαθέτουν παράνομα ως χαλλούμι. Σημειώνεται ότι στο τυρί
σχάρας σε μπλοκ δεν χρειάζεται να υπάρχει καθόλου γάλα και μπορεί να
χρησιμοποιείταιαποκλειστικάγαλακτόσκονη.

Επίσης, το θέμα του χαλλουμιού συζητήθηκε εκτός ατζέντας κατά τη διάρκεια της
συνεδρίασης του Υπουργικού Συμβουλίου στις 25.10.τ.έ., όπου ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας ενημερώθηκε για τις τελευταίες εξελίξεις και τις αντιδράσεις των
τυροκόμων και των αγελαδοτρόφων μετά και το διάταγμα που τέθηκε σε εφαρμογή
στις20.10τ.έ.

Τέλος,αξίζεινααναφερθείότιβάσειτωνδιαθέσιμωνστοιχείων,πουυπάρχουνστη
βάσητωνδηλώσεωντωντυροκόμων,τοΥπουργείοΓεωργίαςέκρινεότιδικαιολογείταιη
επαναφοράτουποσοστούτηςσυμμετοχήςτουαιγοπρόβειουγάλακτος,πουίσχυεαπό
τηνέναρξη τηςμεταβατικήςπεριόδουτον Ιούλιο του2014μέχρι και τονΑύγουστοτου
2022, δηλαδή στο 20% για την ξηρά περίοδο (Σεπτέμβριος – Δεκέμβριος) με την
προσθήκηκαιτουΙανουαρίου.

8.ΣΥΜΦΩΝΙΕΣ

8.1 Επαφές κ/ Υφυπουργού Τουρισμού στη Σ. Αραβία - Παγκόσμια Ημέρα
Τουρισμού (Ριάντ, 27-28 Σεπτεμβρίου 2023)

https://www.philenews.com/tag/challoumi/
https://www.philenews.com/tag/ipourgio-georgias/
https://www.philenews.com/oikonomia/kypros/article/1398616/dimosieftike-to-diatagma-gia-to-challoumi-apo-10-se-19-i-posostosi-egoproviou-galaktos/
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Σημαντικές επαφές πραγματοποίησε στο Ριάντ της Σαουδικής Αραβίας ο κ/
Υφυπουργός Τουρισμού κ. Κ. Κουμής, στο πλαίσιο της άτυπηςσυνόδου τουUNWTO
(ΠαγκόσμιουΟργανισμούΤουρισμού),όπουσυμμετείχανεκπρός
ωποι από περισσότερα από 100 κράτη μέλη του, συμπεριλαμβανομένων και
περισσότερωντων50ΥπουργώνΤουρισμού.

Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Τουρισμού επέλεξε εφέτος για τον εορτασμό της
Παγκόσμιας Ημέρας Τουρισμού την πρωτεύουσα της Σαουδικής Αραβίας,
διοργανώνονταςκαισχετικόσυνέδριο.Οιεπίσημοιεορτασμοίαπότακράτημέλητου
UNWTO έλαβαν χώρα στις 27.9. τ.έ. Η Παγκόσμια Ημέρα Τουρισμού, φέτος ήταν
αφιερωμένηστονάνθρωποκαιστονπλανήτη,μεέμφασηστιςακόλουθεςθεματικές:
 ΕπένδυσηγιαΑνθρώπους(επενδύονταςστηνεκπαίδευσηκαιτιςδεξιότητες),
 For Planet (επενδύοντας σε βιώσιμες υποδομές και επιταχύνοντας τον πράσινο
μετασχηματισμό),
 Ευημερία (επενδύοντας στην καινοτομία, την τεχνολογία και την
επιχειρηματικότητα).

Σύμφωνα με σχετική ανακοίνωση, ο κ. Κ. Κουμής είχε κατά τη διάρκεια του
Συνεδρίου, ξεχωριστές συναντήσεις με τον ΓΓ του ΠΟΤ κ. Zurab Pololikasvhili, τον
ΥφυπουργόΔιεθνών Σχέσεων του ΥπουργείουΤουρισμού της Σ. Αραβίας κ. SultanAl.
Musallam, τον Υπουργό Τουρισμού του Ισραήλ κ. Haim Katz και τον Υπουργό
ΤουρισμούτηςΜάλταςκ.ClaytonBartolo.

Στοπλαίσιο τουσυνεδρίουσυναντήθηκε, επίσης, μεεκπροσώπουςάλλωνχωρών
και με ιδιωτικούς φορείς και συμμετείχε και σε συζήτηση στρογγυλής τραπέζης, με
θέμα, τη συνεργασία του Δημόσιου και Ιδιωτικού Τομέα. Συμμετείχαν σε αυτήν την
συζήτηση επίσης ο Υφυπουργός Επενδύσεων της Σ. Αραβίας κ. Saleh Ali Khabti, ο
Πρόεδρος του Barcelo Group κ. Raul Gonzalez και ο επικεφαλής του στρατηγικού
σχεδιασμούτηςΣ.Αραβίαςκ.BadrAlherbish.

Τακύριασημείατωνπαρεμβάσεωντουκ.Κουμήήταν:
-στον τουρισμόη συνεργασίαμεταξύδημόσιου και ιδιωτικού τομέαείναι εξαιρετικά
σημαντικήκαιπολλαπλώςωφέλιμη,
-ευθύνη του δημόσιου τομέα, είναι η κατασκευή των απαραίτητων υποδομών, η
συντήρηση,ηδιασφάλισητηςποιότηταςστιςπαρεχόμενεςυπηρεσίεςκαιηπροώθηση
καιδιαφήμισητουπροορισμού.
-η ευθύνη του ιδιωτικού τομέα είναι ουσιαστικά η απόφαση για την ανάληψη των
σχετικώνεπενδύσεων.
-η συνεργασία δημόσιου και ιδιωτικού τομέα δεν είναι πάντα εύκολη, αλλά χωρίς
αυτήνδενμπορούμεναέχουμεπραγματικάανταγωνιστικόπροϊόνκαιανταγωνιστικές
υπηρεσίες.

Τέλος, ο κ. Κουμής, αφού αναφέρθηκε σε συγκεκριμένα παραδείγματα
συνεργασίας δημόσιου με ιδιωτικού τομέα, εστίασε στις συνεργασίες μεταξύ χωρών
καισταοφέλη, πουπροκύπτουναπόαυτές.Πρότεινε, μάλιστα, τηδημιουργίακοινών
τουριστικών πακέτων μεταξύ Κύπρου και Σ. Αραβίας, κάνοντας ιδιαίτερη αναφορά
στηνυπόανέγερσηπόληNEOMτης Σ. Αραβίαςη οποία βρίσκεται στοβόρειο τμήμα
τηςχώραςκαισεαπόστασηπερίπου2ωρώναπότηνΚύπρο.Σημειώνεταιότιπρόθεση
τηςκυβέρνησηςτηςΣ.Αραβίαςείναιηπόληαυτήναπροσελκύσειεπισκέπτεςυψηλού
επιπέδουαπόολόκληροτονκόσμο.

8.2 Υπογραφή Κοινής Δήλωσης από την Κύπρο για την Τεχνητή Νοημοσύνη
(Μάλτα, 20.9.23)

Η Κύπρος έχει θέσει σαφείς στόχους και ορόσημα στον ψηφιακό της
μετασχηματισμό, βάσει των προτεραιότητων της ΕΕ, σύμφωνα με τον κ/ Υφυπουργό
Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής, κ. Φ. Χατζηζαχαρία, κατά τη διάρκεια
Υπουργικής Συνόδου για τη Ψηφιακή Οικονομία στη Μάλτα, όπου υπέγραψε, εκ
μέρους της Κυπριακής Δημοκρατίας, την Κοινή Δήλωση των MED9 για την Τεχνητή
Νοημοσύνη(ανακοίνωσητουΥφυπουργείουτηνΠέμπτη21.09τ.έ.).

Συγκεκριμένα, ο κ. Χατζηζαχαρίας υπέγραψε Κοινή Δήλωση για την Τεχνητή
Νοημοσύνη, κατά τη διάρκεια της Υπουργικής Συνόδου των MED9 για την Ψηφιακή
Οικονομία, που πραγματοποιήθηκε, στις 20.09.23στη Μάλτα. Ο Υφυπουργός, σε
παρέμβασή του, κατά την Υπουργική Σύνοδο μεταξύ άλλων, εξέφρασε την
αποφασιστικότητα της Κύπρου να επιτύχει έναν διπλό πράσινο και ψηφιακό
μετασχηματισμό, επιταχύνονταςτηνεφαρμογήπροηγμένωντεχνολογιών,όπωςτο5G,
τις οπτικές ίνες, τους υπολογιστές υψηλής απόδοσης, το διαδίκτυο των πραγμάτων
(InternetofThings–IoT),τηνΤεχνητήΝοημοσύνη(ΤΝ)καιτηντεχνολογίαblockchain.

Σύμφωνα με τον κ. Χατζηζαχαρία η κ/κυβέρνηση θεωρεί την αξιοποίηση των
ψηφιακών τεχνολογιών και τη βελτιστοποίηση της ικανότητας καινοτομίας ζωτικής
σημασίαςγιατηνυποστήριξημιαςανάπτυξης,πουθαοδηγήσεισεπράσινηκαιβιώσιμη
οικονομίακαιπιοανθεκτικέςκαισυμπεριληπτικές κοινωνίες. Οιπροηγμένεςψηφιακές
τεχνολογίες έχουν ήδη δημιουργήσει σημαντικά οφέλη, ιδίως σε μορφή αυξημένης
αποτελεσματικότητας, ακρίβειας, έγκαιρης εκτέλεσης και ευκολίας σε ευρεία γκάμα
δημόσιων υπηρεσιών, η δε Κύπρος έχει θέσει σαφείς στόχους στον ψηφιακό της
μετασχηματισμό,σύμφωναμετιςπροτεραιότητεςτηςΕΕ.

Ο κ. Υπουργός ανέφερε ότι η τεχνητή νοημοσύνη, ειδικά, είναι έτοιμη να
απελευθερώσει το επόμενο κύμα ψηφιακού μετασχηματισμού, καθώς μπορεί να
βοηθήσει τις επιχειρήσεις να γίνουν πιο καινοτόμες, πιο ευέλικτες και πιο
προσαρμοστικές από ποτέ. Ανέφερε επίσης ότι, σε εθνικό επίπεδο, η κ/κυβέρνηση
ενέκρινε το 2020 την εθνική της στρατηγική για την ΤΝ, η οποία υλοποιείται από το
Υφυπουργείοτουκαιέχειχρονικόπλαίσιουλοποίησηςμέχρι το2026,ενώβασίζεταισε
τέσσεριςκύριουςπυλώνες:τημεγιστοποίησητωνεπενδύσεωνμέσωτωνσυνεργασιών,
τη δημιουργία εθνικών χώρων δεδομένων, την προαγωγή των ταλέντων και της δια
βίουμάθησηςκαιτηνανάπτυξημιαςηθικήςκαιαξιόπιστηςΤΝ.

Επεσήμανε ακόμα ότι «η εθνική στρατηγική της Κύπρου περιλαμβάνει την
εφαρμογήλύσεωνΤΝστονδημόσιοτομέα,όπωςοιchatbotsΤΝ,ενώεξετάζεταιεπίσης
η ΤΝ για την προσαρμοστική μάθηση στην εκπαίδευση, η ΤΝ για προγνώσεις και τη
διαχείριση κρίσεων, καθώς και ο αντίκτυπος της ΤΝ στα μοντέλα ανάπτυξης της
παραγωγής»,καισημείωσεότισεευρωπαϊκόεπίπεδο,οΚανονισμόςγιατηνΤΝτηςΕΕ,
μιανομοθετικήπρότασηστοτελικόστάδιοπριντηνέγκρισητης,«πρόκειταινακαταστεί
τοπρώτοολοκληρωμένονομικόπλαίσιοστονκόσμογιατηντεχνητήνοημοσύνη», ενώ
έχειήδηπροσελκύσειτηδιεθνήπροσοχήκαιμπορείναθέσειέναπαγκόσμιοπρότυπο,
βασισμένοστιςευρωπαϊκέςαξίες.

Τέλος, ζήτησεπερισσότερησυνεργασίαμεταξύτωνκρατώνMED9,προκειμένουνα
αντιμετωπίσουντιςπροκλήσειςκαιτιςευκαιρίεςστουςτομείςτηςψηφιακήςτεχνολογίας,
της έρευνας, του διαστήματος και της ασφάλειας στον κυβερνοχώρο σε ευρωπαϊκό
επίπεδοκαι τόνισεότιη τεχνητή νοημοσύνηπαρουσιάζειόχιμόνοευκαιρίες, αλλάκαι
σημαντικές προκλήσεις, δεδομένου ότι, πρέπει παράλληλα, να διασφαλιστεί ότι τα
δικαιώματατουανθρώπου,ηδημοκρατίακαιτοκράτοςδικαίουπροστατεύονταιμέσα
σε ένα συνεχώς εξελισσόμενο ψηφιακό περιβάλλον. Είναι, συνεπώς, σημαντικό η
τεχνητή νοημοσύνη αλλά και ο γενικός ψηφιακός μετασχηματισμός να είναι
επικεντρωμένοιστονάνθρωποκαιναπροστατεύουνταδικαιώματακαιτιςθεμελιώδεις
ελευθερίεςτωνπολιτών.

8.3 Ενδυνάμωση της συνεργασίας Κύπρου- Ιταλίας στους τομείς της αλιείας και
της γεωργίας

Ο κ/ Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος κ. Πέτρος
Ξενοφώντοςσεσυνάντηση,πουείχεμετηνΠρέσβητηςΙταλίαςστηνΚύπροκαFederica
FerrariBravoστο γραφείο τουστοΥπουργείο τηνΠέμπτη26.10 τ.έ. την ενημέρωσεγια
τα σημαντικότερα τρέχοντα θέματα του Υπουργείου και τις προτεραιότητες της
κ/Κυβέρνησηςστουςτομείςαρμοδιότηταςτου.

Κατάτησυνάντησηεπιβεβαιώθηκανοιεξαίρετεςοικονομικοεμπορικέςσχέσειςτων
δύοχωρώνκαισυζητήθηκανθέματακοινούενδιαφέροντος, καθώςκαιπιθανοί τομείς
περαιτέρω συνεργασίας. Συμφώνησαν ότι πρέπει να δοθεί περαιτέρω ώθηση της
διμερούςσυνεργασίας Κύπρου - Ιταλίας στους τομείς της αλιείας και της γεωργίας, με
έμφασηστον τομέα της ελαιοκαλλιέργειας. Η ελαιοκαλλιέργεια, όπωςαναφέρει και η
σχετική ανακοίνωση του Υπουργείου, αποτελεί παραδοσιακά μια από τις
σημαντικότερες καλλιέργειες στην Κύπρο και ταυτόχρονα η Ιταλία είναι μια από τις
κυριότερες χώρες παραγωγής και εμπορίας ελαιολάδου στον κόσμο. Τονίστηκε ότι η
συνεργασίατωνδύοχωρώνστηνελαιοκαλλιέργειαμετηνανταλλαγήτεχνογνωσίαςκαι
εμπειριών (π.χ. ανάπτυξη προγραμμάτων επιστημονικής και επιχειρηματικής
υποστήριξης,οργάνωσηενημερωτικώνημερίδων,επισκέψεις)είναισημαντικήόχιμόνο
για την ενίσχυση του γεωργικού τομέα, αλλά και για την ανάπτυξη οικονομικών
ευκαιριώνκαιτημείωσητωνπεριβαλλοντικώνεπιπτώσεων.

Επιπλέον, αποφασίστηκε όπως η συνεργασία αυτή στοχεύσει στην ενίσχυση του
γεωργικούτομέαμεέμφασητηνενθάρρυνσητωννέωνγιαενασχόλησημετηνγεωργία,
και την προώθηση της αειφορίας, της βιώσιμης ανάπτυξης, της καινοτομίας και της
εμπορικήςανάπτυξης.

9. Διεθνές Εμπόριο - Κυρώσεις
9.1 Σημαντική αύξηση των εισαγωγών της Κύπρου από την Τουρκία τα
τελευταία 2,5 χρόνια

Σημαντική αύξηση καταγράφουν οι εισαγωγές προϊόντων από την Τουρκία.
Σύμφωναμεταεπίσημαστοιχείατηςκ/ΣτατιστικήςΥπηρεσίας,ηοποίακαταγράφειτη
χώρα προέλευσης των προϊόντων από τα σχετικά έγγραφα, που καταχωρίζονται στο
Τελωνείο, οι εισαγωγέςπροϊόντωναπό τηνΤουρκία, μέσω τρίτωνχωρών έφθασαν τα
τελευταία δυόμισι χρόνια (2021 - 5/2023) στα 333 εκατ. Ευρώ. Αναλυτικότερα για το
2021ηαξίατουςέφτασετα111,1εκατ.Ευρώ,γιατο2022οιεισαγωγέςαυξήθηκανστα
184,49εκατ.ΕυρώκαιγιατοτρέχονέτοςκαισυγκεκριμένααπότονΙανουάριομέχρικαι
τονΜάιοτου2013οιεισαγωγέςαπότηνΤουρκίαέφτασανστα37,44εκατ.Ευρώ.

Το 2014ηαξία τωνπροϊόντων, πουεισήχθησανστηνΚυπριακήΔημοκρατία από
τηνΤουρκίαήταν10,2εκατ.,τοδε2013μόλις4,6εκατ.Ευρώ.

Σύμφωνα, πάντα, με την κ/ Στατιστική Υπηρεσία, τα κυριότερα προϊόντα που
εισάγονται στην Κύπρο από την Τουρκία, μέσω τρίτων χωρών αφορούν λιπαντικά
αυτοκινήτων, αυτοκίνητα, βάρκες, άλλα μηχανήματα και εξαρτήματα, ηλεκτρικά είδη,
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είδη ένδυσης και υπόδησης, φάρμακα, πλαστικά κ.ά. και πρόκειται για προϊόντα, τα
οποία παράγονται από ξένες πολυεθνικές εταιρείες, οι οποίες έχουν μεταφέρει τα
εργοστάσια τουςστην Τουρκία, σε μία χώρα εκτός ΕΕ, μεφθηνή εργασία και με άλλη
νομοθεσία. Στις περισσότερες των περιπτώσεων, οι Κύπριοι αντιπρόσωποι έχουν
απευθείαςεπικοινωνίαμετακεντρικάγραφείατωνδιεθνώνεταιρειών,πουβρίσκονται
σε ευρωπαϊκή χώρα, προβαίνουν στις παραγγελίες τους και στη συνέχεια, οι διεθνείς
εταιρείεςεπιλέγουνναστείλουντιςπαραγγελίεςαπόταεργοστάσιατουςστηνΤουρκία.

Τα κυριότερα προϊόντα, που εισάγονται από την Τουρκία ανήκουν στις εξής
κατηγορίες:
Λιπαντικά αυτοκινήτων και ορυκτέλαια : Για το 2021 η αξία των προϊόντων που
εισήχθησαν στην Κυπριακή Δημοκρατία έφθασε τα 84.617.468 Ευρώ, για το 2022
σχεδόν διπλασιάστηκε και συγκεκριμένα έφθασε τα 149.048.413 Ευρώ και για τους
πρώτουςπέντεμήνεςτου2023τοποσόήταν14.511.553Ευρώ.
Οχήματακαιεξαρτήματαοχημάτων : Για το2021ηαξία τωνπροϊόντωναυτώνανήλθε
σε15.002.462Ευρώ,γιατο2022αυξήθηκεστα18.484.770Ευρώκαιόπωςόλαδείχνουν,
για το 2023 το ποσό θα αυξηθεί ακόμη περισσότερο, καθώς για τους πρώτους πέντε
μήνεςτουτρέχοντοςέτους,ηαξίατωνσυγκεκριμένωνπροϊόντων,πουεισήχθησανστην
Κύπροήταν11.354.197Ευρώ.
Λέβητες καιάλλαμηχανήματαήεξαρτήματατωνμηχανημάτωναυτών : Για το2021η
αξίατωνπροϊόντων,πουεισήχθησανστηνΚυπριακήΔημοκρατίαέφθασετα3.337.910
Ευρώ,γιατο2022στα4.585.103Ευρώκαιγιατουςπρώτουςπέντεμήνεςτου2023στα
1.447.911Ευρώ.
Είδηένδυσης, υπόδησης, υφάσματακαιαξεσουάρ : Για το2021ηαξία τωνπροϊόντων
αυτώνέφθασετα1.888.665Ευρώ,γιατο2022τα2.243.913Ευρώκαιγιατουςπρώτους
πέντεμήνεςτου2023στις522.658Ευρώ.
Ηλεκτρικά είδη και εξοπλισμός, μηχανήματααναπαραγωγής ήχου και εικόνας : Για το
2021ηαξίατωνπροϊόντωναυτώνέφθασετις869.521Ευρώ,γιατο2022στο1.556.686
Ευρώκαιγιατουςπρώτουςπέντεμήνεςτου2023στις572.543Ευρώ.
Είδηαπόπέτρα, γύψοκαιμάρμαρο : Για το2021ηαξία τωνπροϊόντωνπουέφθασαν
σταλιμάνιατηςΚυπριακήςΔημοκρατίαςήταν489.446Ευρώ,γιατο2022στο1.330.100
Ευρώκαιγιατουςπρώτουςπέντεμήνεςτου2023στις570.201Ευρώ.
Αλουμίνια : Για το 2021 η αξία των προϊόντων που εισήχθησαν στην Κυπριακή
Δημοκρατία έφθασε τα 576.678 Ευρώ, για το 2022 στο 1.112.239 Ευρώ και για τους
πρώτουςπέντεμήνεςτουέτους2023στις426.641Ευρώ.
Φαρμακευτικά προϊόντα : Για το 2021 η αξία των προϊόντων που έφθασαν στην
ΚυπριακήΔημοκρατίαήταν460.252Ευρώ,γιατο2022στο1.027.878Ευρώκαιγιατους
πρώτουςπέντεμήνεςτουέτους2023στις193.558Ευρώ.
Σκάφη : Για το 2021 η αξία των προϊόντων αυτών, που εισήχθησαν στην Κυπριακή
Δημοκρατία ήταν 897.013 Ευρώ, για το 2022 οι εισαγωγές μειώθηκαν αισθητά στις
52.900Ευρώγια νακαταγραφείμια τεράστιααύξησηκατά τουςπρώτουςπέντεμήνες
τουτρέχοντοςέτους,όπουηαξίατωνσκαφών,πουεισήχθησανστηνΚύπροέφθασετα
5.969.445Ευρώ.

Σε σχετικές δηλώσεις του ο κ. Μ. Αντωνίου, Γραμματέας του Παγκύπριου
Συνδέσμου Λιανικού Εμπορίου εξηγεί ότι «αρκετές εταιρείες του εξωτερικού, έχουν
μεταφέρειτηνπαραγωγήτουςήέχουναυξήσειτηνπαραγωγήτουςσταεργοστάσιατης
Τουρκίας, ακριβώς, λόγω φθηνότερου εργατικού δυναμικού και τα προϊόντα αυτά
εισάγονται μέσω τρίτωνχωρών, όμως είναιmade in Turkey». Συμπληρώνει επίσης ότι
«αυτό είναι ευρωπαϊκό πρόβλημα, φεύγουν πολλές βιομηχανίες από την Ευρώπη,
λόγωυψηλούκόστους,πάνεσεάλλεςχώρες,ανταγωνιστέςμεπιοφθηνάταεργατικά,
κάτι που συμβαίνει με την Κίνα αλλά και με την Τουρκία». Ανάμεσα στα «made in
Turkey»προϊόντα,πουβρίσκονταιστηνκ/αγοράσυναντούμεπλήθοςειδώνένδυσηςκαι
υπόδησης,πλαστικώνκαιμηχανημάτων.

Αξίζει να αναφερθεί στο σημείο αυτό ότι μείωση κατέγραψαν οι εισαγωγές
παιχνιδιών. Η αξία των εισαγωγών παιχνιδιών στην Κυπριακή Δημοκρατία από την
Τουρκία το 2021ήταν 240.090 Ευρώ, το 2022, 86.303 Ευρώ, ενώ τουςπρώτους πέντε
μήνεςτου2023καταγράφηκανεισαγωγέςπαιχνιδιώναξίαςμόλις6.559Ευρώ.

Σεό,τιαφορά, τέλος,στιςεξαγωγέςπροϊόντωναπότηνΚυπριακήΔημοκρατίαπρος
την Τουρκία, η αξία των οποίων περιορίζεται σε μερικά εκατομμύρια Ευρώ ετησίως,
είναιπερισσότεροεπανεξαγωγέςκαιαφορούνσεπροϊόντα,πουεισάγονταιστηνΚύπρο
καιεπανεξάγονταιστηνΤουρκία,μέσωτρίτωνχωρών.

9.2 Νέες αμερικανικές κυρώσεις – κυπριακή διάσταση
Σε δημόσια διαβούλευση τίθεται από σήμερα το νομοσχέδιο που ρυθμίζει την

αποκρατικοποίηση του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ) και μεταφοράς του
προσωπικούκαιθέσεωντουΧΑΚστοΥπουργείοΟικονομικών.

Το Υπουργείο Οικονομικών με σημερινή ανακοίνωση του καλεί όλους τους
ενδιαφερόμενους ναυποβάλουν τασχόλιαήαπόψεις τουςμέχρι και τηνΔευτέρα15
Ιανουαρίουτου2024, επίτουσχεδίουνόμουμετίτλο«ΟπερίτηςΑποκρατικοποίησης
του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου, του Κεντρικού Αποθετηρίου και του Κεντρικού

Μητρώου Αξιών καιΜεταφοράς του Προσωπικού και Θέσεων του Χρηματιστηρίου
ΑξιώνΚύπρουστοΥπουργείοΟικονομικώνΝόμοςτου2023».

Σημειώνειότιπροχώρησεστηδημοσίευσητουνομοσχεδίου,τοοποίοετοίμασεσε
συνεργασίαμετοΧΑΚ,κατόπινσχετικώναποφάσεωντουΥπουργικούΣυμβουλίουγια
αποκρατικοποίησητουΧΑΚ.

Προστίθεται ότι το νομοσχέδιο αφορά την αποκρατικοποίηση του ΧΑΚ, του
Κεντρικού Αποθετηρίου και του Κεντρικού Μητρώου Αξιών, μέσω συγκεκριμένης
διαδικασίαςδιαγωνιστικήςεπιλογήςστρατηγικούεπενδυτή.

Παράλληλα, το υπό αναφορά νομοσχέδιο καταργεί την υφιστάμενη
ΧρηματιστηριακήΝομοθεσίακαιτερματίζειτιςαρμοδιότητεςτουΣυμβουλίουτουΧΑΚ,
ενώ περιλαμβάνει και πρόνοιες για τη μεταφορά των εργασιών, αρμοδιοτήτων,
δραστηριοτήτωνκαι λειτουργιώντουΧΑΚσε ιδιωτικό εταιρικόόχημαειδικούσκοπού
του ενεργητικού και παθητικού του ΧΑΚ σε ιδιωτικό εταιρικό όχημα ειδικού σκοπού
τωνυπαλλήλωνκαιεργοδοτουμένωναορίστουχρόνουστοΥπουργείοΟικονομικών.

Αξίζει να αναφερθεί περαιτέρω ότι η εξεύρεση στρατηγικού επενδυτή για το ΧΑΚ
αποτελεί ορόσημο του Σχεδίου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας για την Κύπρο, στο
πλαίσιο της Ενότητας για την «Ενίσχυση της Ανταγωνιστικότητας των Επιχειρήσεων»,
με χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης της αποκρατικοποίησης μέχρι το τέλος του έτους
2024.

Τονομοσχέδιο μπορείνατοεντοπίσεικανείςστονδιαδικτυακότόπο:
dec_18_2023_-_parartima-nomosxedio-apokratikopoisi-xak.docx

9.3Τέσσεριςεταιρείες με έδρα την Κύπρο στη νέα λίστα κυρώσεων των ΗΠΑ
ΟιΗνωμένες Πολιτείες (Υπουργείο Οικονομικών) προχώρησαν στην επιβολή νέων

κυρώσεων (κ/τύπος 6.12. τ.έ.) σε εταιρείες για παραβίαση των κυρώσεων στη Ρωσία.
Στη νέα λίστα κυρώσεων των ΗΠΑ κατά της Ρωσίας συμπεριλαμβάνονται 4 νομικές
οντότητες εγγεγραμμένες στην Κύπρο (Λάρνακα), οι οποίες φαίνεται ότι αποτελούσαν
μέροςενός δικτύου, μέσω τουοποίουη Ρωσία κατάφερνε να ενισχύει τοστρατιωτικό
τηςοπλοστάσιο. Ταονόματατωνεταιρειώναυτώνπεριλαμβάνονταισενέοκατάλογο
κυρώσεων, που εξεδόθη την Τρίτη, 5 Δεκεμβρίου τ.έ. Η σχετική ανακοίνωση του
ΓραφείουΕλέγχουΞένωνΠεριουσιακώνΣτοιχείων(OFAC)τουΥπουργείουΟικονομικών
των ΗΠΑ μπορεί να ανευρεθεί στον διαδικτυακό τόπο :
https://home.treasury.gov/news/press-releases/jy1948).

Πρόκειται για εταιρείες ιδιοκτησίας του Βέλγου επιχειρηματία και επί μακρόν
πράκτοραπρομηθειών για τη Ρωσία, κ. Hans DeGeetere (De Geetere), ο οποίος είναι
Δ/ντής διαφόρων εταιρειών στο Βέλγιο, την Κύπρο και τις Κάτω Χώρες. Το δίκτυο
περιλαμβάνει εννέα οντότητες και πέντε άτομα σε Ρωσία, Βέλγιο, Κύπρο, Σουηδία,
Χονγκ Κονγκ και Κάτω Χώρες. Οι κ/ εταιρείες φαίνεται να διαδραμάτιζαν
πρωταγωνιστικόρόλο,μετοΥπουργείοΟικονομικώντωνΗΠΑνακάνειειδικήαναφορά
στη δράση τους. Σε ορισμένες περιπτώσεις μάλιστα ο κ. DeGeetere και το δίκτυό του
επιχείρησαν να στείλουν ηλεκτρονικά είδη στη Ρωσία, μέσω σημείων μεταφόρτωσης
στοΧονγκΚονγκ, τηνΚίνααλλάκαιτηνΤουρκία.Ηκ/εταιρεία«Eriner»,υπότηνηγεσία
τουκ. DeGeetereπαρουσιάζεταιναέχει, επανειλημμένα, συνεργαστείμε τηνεταιρεία
«MandSTrading»,πουεδρεύειστοΧονγκΚονγκ.Kκαταγγέλλεται,επίσης,ότισυντόνιζε
παραγγελίες ηλεκτρονικών ειδών για τη Ρωσία, συμπεριλαμβανομένων παραγγελιών
για ολοκληρωμένα κυκλώματα (integrated circuits) του ίδιου μοντέλου με ρωσικής
κατασκευήςμηεπανδρωμένααεροσκάφη(UAV),πουανακτήθηκανστηνΟυκρανία.

Οιεταιρείεςείναι:η«LarVorto», η«Eriner»,η«Ahetei»καιη«TheMotherArk».Το
Υπουργείο Οικονομικών των ΗΠΑ αναφέρει πως ο κ. De Geetere διαχειρίζεται τις
εταιρείες, «Knokke Heist Support Corporation Management», με έδρα το Βέλγιο, τις
«Eriner Limited» και «The Mother Ark Ltd», με έδρα την Κύπρο, καθώς και την
«EuropeanTradingTechnologyB.V.», πουδιατηρεί τηνβάσητηςστιςΚάτωΧώρες. Από
τιςανωτέρωεταιρίες,οιδύοοιοποίεςεδρεύουνστηνΚύπρο, βρίσκονταιστηνέαλίστα
των αμερικανικών κυρώσεων, όπως και η «Lar Vorto Services Limited» (Lar Vorto) με
έδρατηνΚύπρο,ηοποίασυμμετέχειστοΔΣπολλώνεπιχειρήσεωνυπότηνηγεσίατου
DeGeetere. Στηνέαλίστακυρώσεωνβρίσκεται καιη «Ahetei Limited» (Ahetei), επίσης
εγγεγραμμένηστηνΚύπρο.

Ειδικότερα, η κ/εταιρία, «Lar Vorto» παρουσιάζεται ως Γραμματέας στις εταιρείες
«Eriner» και «The Mother Ark», καθώς και στην «Ahetei Limited»», της οποίας ο De
Geetere ηγείτο κατά την ίδρυσή της. Η «Ahetei» προσπάθησε, όπως αναφέρεται, να
αποκτήσειεπιταχυνσιόμετρα(accelerometers)αμερικανικήςπροέλευσης.Επιπρόσθετα,
ηεταιρεία«HasaNederlandB.V.»,μεέδρατιςΚάτωΧώρες,ηοποίαείναιεγγεγραμμένη
τόσοεκείόσοκαιστοΒέλγιοείναιθυγατρικήτηςκ/εταιρείας«TheMotherArk»καιέχει
κοινήδιεύθυνσημετην«EuropeanTradingTechnology».

Παράλληλα, η «M and S Trading», τίθεται υπό καθεστώς κυρώσεων, καθώς
χαρακτηρίζεται ως εταιρεία, που έχει παράσχει ουσιαστική βοήθεια, χορηγία ή
οικονομική,υλικήήτεχνολογικήυποστήριξηήαγαθάήυπηρεσίεςστονκ.DeGeetere. Η
κ/εταιρεία,«LarVorto»,περιελήφθηστιςκυρώσειςεπειδήβοήθησε,χρηματοδότησεή
παρείχε οικονομική, υλική ή τεχνολογική υποστήριξη ή αγαθά ή υπηρεσίες στην κ/
εταιρία«Eriner»,ενώη«Ahetei»επειδήανήκειήελέγχεταιαπότην«LarVorto»ήεπειδή

https://www.stockwatch.com.cy/sites/default/files/news-downloads/dec_18_2023_-_parartima-nomosxedio-apokratikopoisi-xak.docx
https://home.treasury.gov/news/press-releases/jy1948
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ενήργησεήφέρεταιναενήργησεεκμέρους,άμεσαήέμμεσα,της«LarVorto».Η«Hasa
Nederland» περιλαμβάνεται στις κυρώσεις, επειδή ανήκει ή ελέγχεται από τη «The
MotherArk» ή έχει ενεργήσει ήφέρεται να ενεργεί για λογαριασμόή εξονόματος της
άμεσαήέμμεσα.

Αξίζει να σημειωθεί, ότι την ημέρα της αναγγελίας των νέων κυρώσεων το
Υπουργείο Δικαιοσύνης των ΗΠΑ απήγγειλε δύο κατηγορίες κατά του κ. Hans De
Geetere, ενώ το Τμήμα Εμπορίουπροσέθεσε τον ίδιο και πέντε επιχειρήσεις του στον
κατάλογοοντοτήτων, πουαπαγορεύεται νασυναλλάσσονταιμεαμερικανικέςφυσικές
ή νομικέςοντότητες. Στονκατάλογοτωνκυρώσεωνπεριλαμβάνονταικαι11οντότητες
και 8 άτομα, που συνδέονται με το καθεστώς του Λευκορώσου Προέδρου A.
Lukashenkο, ενώ ο Εκπρόσωπος του Στέιτ Ντιπάρτμεντ, κ. ΜατΜίλερ, δήλωσε ότι οι
ΗΠΑ «έχουν δεσμευτεί να συνεργαστούν με συμμάχους και εταίρους για να
αποκαλύψουν και να υποβαθμίσουν τα δίκτυα, που σχετίζονται με τις στρατιωτικές
προμήθειες της Ρωσίας» και «θα συνεχίσουν να αναλαμβάνουν δράσεις, κατά του
στρατιωτικο-βιομηχανικού συμπλέγματος της Ρωσίας», που χρησιμοποιείται για τη
διαιώνισητουπολέμουκατάτηςΟυκρανίας.

Τέλος, αναφέρουμεότιαπό2.12 τ.έ., βρίσκεταιστηνΚύπροκατόπιναιτήματος του
Προέδρου της Δημοκρατίας, κ. Ν. Χριστοδουλίδη, κλιμάκιο εμπειρογνωμόνων από τις
ΗΠΑγιαναενισχύσειτιςκ/Αρχέςστηνδιερεύνησηυποθέσεωνσχετικώνμετηνέρευνα
"CyprusConfidential"του ICIJ,σεότιαφοράστηνεμπλοκήτηςΚύπρουστηνπαραβίαση
τωνκυρώσεωνκατάτηςΡωσίας.

9.4 CyprusConfidential
Με πρωταγωνιστικό ρόλο εμπλέκει η έρευνα της Διεθνούς Κοινοπραξίας

ΕρευνητικώνΔημοσιογράφων(ICIJ- InternationalConsortiumofInvestigativeJournalists),
υπότοντίτλο«CyprusConfidential»,τουλάχιστοντρειςΡώσουςολιγάρχες,αναφορικάμε
τησχέσητουςμετηνΚύπροκαιτηναποδιδόμενησεαυτούςπροσπάθειαπαράκαμψης
τωνκυρώσεωνκατάτηςΡωσίας.
TUIκαιMordashov

ΑπόταονόματαπουφιγουράρουνέντοναείναικαιαυτότουAlexeyMordashov,και
η μεταβίβαση των περιουσιακών στοιχειών του στον όμιλο TUI, στην σύντροφό του,
αφότουηΕ.Ε.τουεπέβαλεκυρώσεις.

Συγκεκριμένα, και σύμφωναμε τους ισχυρισμούς της έρευνας της ICIJ, φέρεται να
ανταλλάχθηκανέγγραφα/emailsεντόςτηςPwCΚύπρουμετηνεπισήμανση«ΕΠΕΙΓΟΝ»
και «ΠΑΡΑΚΑΛΩ ΕΓΚΡΙΝΕΤΕ», τα οποία αφορούσαν την πώληση του μεριδίου του
Mordashov, που είχε στη γερμανική ταξιδιωτική εταιρεία TUIGroup - πουφέρεται να
αξίζει πάνω από 1 δισεκατομμύριο δολάρια-σε εταιρεία των Βρετανικών Παρθένων
Νήσων,πουανήκειστηνσύντροφότουMariaMordashova.

Αυτάφέρονταιναέγιναν την1ηΜαρτίου2022, τηνεπομένηδηλαδήτηςεπιβολής
κυρώσεων από την Ε.Ε. στον Mordashov και αποτελούσαν, σύμφωνα με τους
ισχυρισμούς, μέροςμιαςπροσπάθειας ναβοηθήσουν τονMordashov νααποφύγει τις
κυρώσεις

Οι δημόσιες δηλώσεις της TUI τον Μάρτιο του 2022 έδειξαν ότι η πώληση είχε
ολοκληρωθεί στις 28 Φεβρουαρίου, την ημέρα που επιβλήθηκαν οι κυρώσεις στον
Mordashov.

Ωστόσο, οι γερμανικές αρχές έκριναν γρήγορα τη μεταβίβαση μετοχών ως
«προσωρινά άκυρη» και ξεκίνησαν έρευνα όπως σημειώνουν οι αναφορές, ενώ η
κ/Κυβέρνηση άνοιξε επίσης ποινική έρευνα για το θέμα, όπως δήλωσε στέλεχος του
υπουργείουΟικονομικώνστηνPaperTrailMedia,τονΝοέμβριο.

Τα αρχεία που διέρρευσαν υποδηλώνουν ότι η μεταβίβαση μπορεί στην
πραγματικότητα ναμηνείχε οριστικοποιηθεί μέχρι τη στιγμή πουοMordashov μπήκε
στημαύρηλίστα,αφήνονταςανοικτήτηνπιθανότηταηPwCΚύπρουναμηνπαραβίασε
τιςκυρώσειςτηςΕ.Ε.

«Η PwC Κύπρου δεν γνωρίζει ότι διεξάγεται τέτοια ποινική έρευνα», ανέφερε η
εταιρείασεγραπτήδήλωση.«Όποτευπάρχειένασυμβάνμεαναφορά,ηPwCΚύπρου
λαμβάνειτακατάλληλαμέτρα».

ΕκπρόσωποςτουMordashovείπεότιδενπαραβίασεποτέ«κανέναννόμο,είτεστην
Ευρώπη,είτεστηΡωσίαήσεοποιαδήποτεάλληδικαιοδοσία,καιτόνισεότιοικυρώσεις
εναντίον του ήταν «εντελώς αβάσιμες και άδικες, αντίθετες με τους διεθνείς νομικούς
κανόνες,γιαναμηναναφέρουμετηνκοινήλογική».

Σε άλλο σημείο των δημοσιευμάτων, ο Alexey Mordashov αναφέρεται ως ένας
άλλοςκοινόςπελάτηςτηςPwCκαιτηςCypcodirect.

Η ICIJσημειώνειότιηπεριουσίατουυπολογίζεταιστα21δισεκατομμύριαδολάρια,
καιότιστράφηκεστηνPwCγιαναδρομολογήσειπεριουσιακάστοιχείαμέσωδεκάδων
υπεράκτιων οντοτήτων που έλεγχε. Τα τελευταία χρόνια η PwC έλεγξε επίσης τους
λογαριασμούςτουλάχιστον25εταιρειώνπουανήκουνήελέγχονταιαπότονMordashov,
σύμφωναμεανάλυσητηςICIJ.

ΗPwCκαιηCypcodirectφέρονταινασυνεργάζοντανμετονMordashovακόμηκαι
μετάτιςκυρώσειςτωνΗΠΑ,μετάτηνρωσικήεισβολήστηνΚριμαία.

Τα έγγραφαπουδιέρρευσανπροέρχονταιαπό τηνCypcodirect Ltd, ένανκυπριακό
πάροχο εταιρικών υπηρεσιών που συνεργάστηκε στενά με την PwC Κύπρου. Τα
εσωτερικάαρχείαπεριλαμβάνουνεκτενήαλληλογραφίαμετοπροσωπικότηςPwCκαι
έγγραφαπουείχεετοιμάσειηPwCΚύπρου.
AbramovκαιFrolov

ΈναάλλομεγάλοκομμάτιτωνδημοσιευμάτωναφοράτουςAlexanderAbramovκαι
Alexander Frolov. Πρόκειται για δύο αυτοδημιούργητους δισεκατομμυριούχους, που
από το χάος της κατάρρευσης της Σοβιετικής Ένωσης αναδύθηκαν στην κορυφή ενός
απότουςμεγαλύτερουςβιομηχανικούςομίλουςτηςΡωσίας.

Η εταιρεία τους είναι η Evraz PLC, μια χαλυβουργία που παράγει το 97% των
σιδηροτροχιών που χρησιμοποιούν τα τρένα της Ρωσίας για να μεταφέρουν
πυρομαχικά,στρατιωτικόεξοπλισμόκαιστρατεύματαστηνπρώτηγραμμήτουπολέμου
τηςστηνΟυκρανία.

Κατάτηδιάρκειατουπολέμου,τοΗνωμένοΒασίλειο,ωςμέροςμιαςεκστρατείαςγια
την αποδυνάμωση της Ρωσίας, κήρυξε την Evraz με έδρα τη Μόσχα «στρατηγικής
σημασίας για την κυβέρνηση της Ρωσίας» και επέβαλε κυρώσεις απαγορεύοντας σε
πολίτεςκαιεπιχειρήσειςτουΗνωμένουΒασιλείουνασυναλλάσσονταιμετηνεταιρεία.

ΟιδύοαναφέρονταιωςπελάτεςτηςPwC,μεέδρατοΛονδίνο,καιγίνεταιαναφορά
ότικατάτιςπρώτεςμέρεςτουπολέμου,καταγράφτηκεεπείγοναίτημασυναλλαγής100
εκατομμυρίων δολαρίων. Την κίνηση αυτή, η ICIJ, την σχολιάζει ως μέρος μιας
ευρύτερης προσπάθειας διαχείρισης ενός εκτεταμένου δικτύου επενδύσεων που
έλεγχανοιAbramovκαιFrolovσετουλάχιστοντρειςηπείρους.

Ο Abramov και ο Frolov δεν απάντησαν στα αιτήματα για σχολιασμό, ενώ τα
δημοσιεύματαεπικαλούνται Κύπριο δικηγόροπουέχει εργαστεί γιααυτούς, ο οποίος
αρνήθηκενασχολιάσει,επικαλούμενοςτοαπόρρητοτωνπελατώντου.
Στααρχείαπουεξετάστηκανσύμφωναπάνταμε την ICIJφαίνεται ότι η PwCΚύπρου
παρείχευπηρεσίες σε τουλάχιστον 62 εταιρείες και καταπιστεύματαπου ελέγχονται ή
ανήκουν στους Abramov και Frolov. Τα αρχεία δείχνουν ότι τις εβδομάδες μετά την
πλήρη εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία, οι διαχειριστές πλούτου της PwC Κύπρου
προσπάθησαν να βοηθήσουν πλούσιους Ρώσους πελάτες υπό άμεσο κίνδυνο
κυρώσεων –όπως αυτές που επιβλήθηκαν στον Abramov και στον Frolov– να
μεταφέρουνεκατοντάδεςεκατομμύριαδολάριαμεταξύμυστικώνshellcompanies.

Επικαλούμενη την ανάγκη διατήρησης του απορρήτου, η PwC αρνήθηκε να
σχολιάσει τις συναλλαγές τηςμε τουςAbramov, Frolov και άλλουςπελάτες. Πρόσθεσε
ότι συμμορφώθηκε με τις κυρώσεις της Ε.Ε. και των Ηνωμένων Εθνών πριν από την
εισβολήτηςΡωσίας τονΦεβρουάριο του2022, και έκτοτεέχειδιακόψει τις σχέσειςμε
60πελάτεςωςαποτέλεσμα της νέαςπολιτικής κυρώσεων της εταιρείαςπουσχετίζεται
μετηΡωσία.

Η ετήσια έκθεση τηςPwCΚύπρουγια τοοικονομικό έτος2023,πουδημοσιεύθηκε
τονΣεπτέμβριο, ανέφερεμια«σημαντικήσυρρίκνωσησε επιχειρήσεις πουσχετίζονται
μετηνεφαρμογήτηςπαγκόσμιαςπολιτικήςκυρώσεων.

9.5 Συμμετοχή σε δείπνο οινοποιού - Κτήμα ΑΛΦΑ - Park Lane Hotel, Λεμεσός,
16.10.23

Πραγματοποιήθηκε με επιτυχία εν θέματι εκδήλωση, στις 16 Οκτωβρίου τ.έ.,
παρουσία του αποκλειστικού αντιπροσώπου και μακροχρόνιου συνεργάτη του
ΚΤΗΜΑΤΟΣΑΛΦΑστην Κύπρο και ιδιοκτήτη του γνωστού καταστήματος «LaMaison
du Vin» (https://www.lamaisonduvin.com.cy), κ. Β. Παπαδόπουλου, εισαγωγέων
εμπόρων, αντιπροσώπων και επιχειρηματιών. Στην εκδήλωση έγινε παρουσίαση των
οινολόγων του οινοποιείου «ΚΤΗΜΑ ΑΛΦΑ», κας Ε. Μαυρίδου και κας Αγγελικής
Ιατρίδη, θυγατέρων των δύο ιδρυτών-συνεταίρων του Κτήματος «ΑΛΦΑ» (έτος
ιδρύσεως το 1997), κ.κ. Μάκη Μαυρίδη (παλαιού και έμπειρου αμπελουργού της
περιοχής)καιΆγγελουΙατρίδη(χημικού-οινολόγου,οοποίοςεπέλεξετοΑμύνταιογιανα
δημιουργήσειτοδικότουκρασί).

Κατά τη διάρκεια του δείπνου παρουσιάστηκαν και δοκιμάστηκαν 8 οίνοι του
ΚτήματοςΑΛΦΑ(1ροζέ παρασκευάζεταιμεοινικήμεθοδολογίαΠροβηγκίας - κατάτη
δεξίωσηυποδοχής,6,κατάτηδιάρκειατουδείπνουκαιέναςγλυκόςεπιδορπιακός).

Από τη διαμειφθήσα συζήτηση καθώς και από σημεία της παρουσίασης της
εκδήλωσηςσυγκρατούνταιταακόλουθα:
 τοΑμύνταιοείναιοπλέονκρύοςαμπελώναςτηςχώρας,oοποίοςσεσυνδυασμόμε
τηνκαταπραϋντική επίδραση4 γειτονικώνλιμνώναλλά και τηστραγγιστική ικανότητα
των αμμωδών εδαφών οδηγεί τα σταφύλια σε ιδανική ωρίμανση, ενώ για δεκαετίες
διέθετετομοναδικόΠΟΠstatusτόπουγιαροζέκαιαφρώδηκρασιάστηνΕλλάδα,
 το Κτήμα ΑΛΦΑ αντιπροσωπεύει το 20% περίπου της οινοποιητικής παραγωγής
τηςπεριοχήςΑμυνταίου, κάποιοιοίνοι τηςδε,προέρχονταιαπόκλήματαηλικίαςεκατό
(100)ετώνκαιάνω,(επεβίωσαντηςφιλοξήραςκυρίωςκλήματασεαμμώδηεδάφη),
 σημαντικήεξαγωγικήαγοράτουΚτήματοςΑΛΦΑαποτελούνοιΗΠΑκαιηΚύπρος

https://www.cyprus.gov.cy/portal/portal.nsf/citizen_gr?OpenForm&access=0&SectionId=citizen&CategoryId=none&SelectionId=home&print=0&lang=el
https://www.cyprus.gov.cy/portal/portal.nsf/citizen_gr?OpenForm&access=0&SectionId=citizen&CategoryId=none&SelectionId=home&print=0&lang=el
https://www.lamaisonduvin.com.cy/en/page/home-$start
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 στηνΚύπροεμφανίστηκεμικρήκάμψη,μετην«φυγή»τωνΡώσωνκεφαλαιούχων,
επενδυτών και τουριστών, οι οποίοι έχουν καταναλωτικές συνήθειες, που
ανταποκρίνονται στην ποιότητα και τις σχετικά υψηλές τιμές τωνοίνων του Κτήματος,
όπως επίσης - αν και σε μικρότερο βαθμό - οι καταναλωτές των βαλκανικών αγορών
(προνομιακός χώρος δραστηριοποίησης, λόγω γεωγραφικής εγγύτητας για την
επιχείρηση)καθώςκαιοιανατολικοευρωπαίοικαταναλωτές,
 τα επιχειρηματικά δώρα είναι ένας τομέας, ο οποίος προάγει τις πωλήσεις των
προϊόντωντηςεπιχείρησης,
 η επιχείρηση επενδύει στην επέκταση τουαμπελώνα καθώς και στην τεχνολογία
(ταεπόμεναπέντεχρόνιαηεπιχείρησηέχειεπενδυτικόπρόγραμμα80εκ.Ευρώ),
 επίσης η εταιρία επενδύει και στην παλαίωση των οίνων της με τη δημιουργία
αποθηκευτικώνεγκαταστάσεων(γιαπερίπουτο5%τηςετήσιαςπαραγωγής).

Σημειώνουμεότιη ενλόγωεκδήλωσηείναιενταγμένηστοΕΣΠΑ2014-2020καιότι
συγχρηματοδοτείται από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Περιφερειακής Ανάπτυξης (ΕΤΠΑ) της
ΕυρωπαϊκήςΈνωσης.

9.6 «Cyprus Confidential»-Κίνδυνοι για την επενδυτική εικόνα της Κύπρου και της
κ/ οικονομίας. Ινδική παράμετρος.

Η πρόσφατη μεγάλη δημοσιογραφική έρευνα «Cyprus Confidential» και όσα
αναφέρουν οι σχετικές δημοσιεύσεις αποτελούν πλήγμα στην προσπάθεια
προσέλκυσης επενδύσεων, σύμφωνα με κ/ δημοσιεύματα (Πολίτης, 20.11.23), ενώ η
αποκατάσταση τηςφήμης της χώρας κρίνεται απαραίτητη για τη διατήρηση της ροής
ξένωνεπενδύσεων,σύμφωναμεειδικούςτηςαγοράς.

Είναι γεγονός ότι η κ/οικονομία παρά την πρόσφατη αρνητική διεθνή συγκυρία
(πανδημία COVID 19, εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία) και το σκάνδαλο των
«χρυσών» διαβατηρίων δεν επηρεάστηκε δραματικά, ανέκαμψε γρήγορα και
προσέλκυσε έναν σημαντικό αριθμό ξένων επενδύσεων, με αιχμή τον τομέα της
τεχνολογίας. Η ύπαρξη ενός φιλικού νομοθετικού πλαισίου για μετεγκάτασταση
επιχειρήσεων από τρίτες χώρες (διαμορφώθηκε ως απάντηση στην ανάγκη
επιχειρήσεων να μετακινηθούν από τον Λίβανο) και ενός πλαισίου κινήτρων για την
ανάπτυξη του headquartering (που αντικατέστησε το πρόγραμμα των διαβατηρίων)
έδωσεδιέξοδοσεμεγάλοαριθμόεπιχειρήσεων, πουαναζητούσαννέαβάσημετάτην
εισβολήτηςΡωσίαςστηνΟυκρανία.

Το 2022, ήρθαν στην Κύπρο περίπου 1.600 επιχειρήσεις, οι οποίες
δραστηριοποιούνται ως επί το πλείστον στον τομέα της τεχνολογίας. Εκδόθηκαν
περίπου13.000άδειεςεργασίας(αντιστοιχούνστο3%τουεργατικούδυναμικού),μετην
κ/ οικονομία να επωφελείται από την εγκατάσταση εργαζομένων υψηλής ειδίκευσης
και την Κύπρο να κατατάσσεται στις δέκα κορυφαίες χώρες παγκοσμίως στην
προσέλκυση ξένων επενδύσεων στη μετά την πανδημία εποχή. Ταυτόχρονα, η χώρα
αποτελείτοτρίτομεγαλύτεροκέντροδιαχείρισηςπλοίωντηςΕΕκαιαποτελείαφενόςτην
ανατολική πύλη της Ε.Ε. και αφετέρου ένα σταθερό επιχειρηματικό κέντρο. Οι
επιπτώσειςήτανήδηεμφανείςστηναγοράκατοικίαςκαιστηνκατανάλωση.

Η νέα υπό διαμόρφωση οικονομική πραγματικότητα απειλείται από τις
αποκαλύψειςτηςπαγκόσμιαςδημοσιογραφικήςέρευνας«CyprusConfidential»,υπότη
Διεθνή Κοινοπραξία Ερευνητικών Δημοσιογράφων (ICIJ) και της Paper Trail Media.
Περισσότερα από 3,6 εκατ. έγγραφα, από επτά διαφορετικές πηγές (από έξι
διαφορετικούς κ/παρόχους υπηρεσιών και μια λετονική εταιρεία) έδωσαν κάποια
υπόσταση σε φημολογίες. Αποτέλεσμα η Κύπρος να εκπέμπει μία εικόνα, η οποία
δυσκολεύει τον στόχο τουμετασχηματισμού της οικονομίας της και τη διαφύλαξη της
εικόναςτηςωςεπενδυτικούπροορισμού.

Ο επιχειρηματικός κόσμος συμφωνεί ότι πρόκειται για μια αρνητική εξέλιξη και
υπογραμμίζουντηνανάγκηλήψηςδραστικώνμέτρων.Σεαυτότοπλαίσιο,θεωρείταιεκ
των «ων ουκ άνευ» η μεταρρύθμιση της εποπτείας των παρόχων διοικητικών
υπηρεσιών καθώς και η ψηφιοποίηση των συστημάτων και των μητρώων για πιο
αποτελεσματικούς ελέγχους. Η ανάγκη εποπτείας αφορά σε μια ευρεία κατηγορία
εταιρειών, που παρέχουν υπηρεσίες, όπως συμβουλευτικές, νομική υποστήριξη,
διαχείριση περιουσιακών στοιχείων και επικοινωνία σε άλλες οντότητες. Η κυβέρνηση
κατέστησεσαφέςότιθαενοποιηθείη εποπτείατουςσεμιανέααρχήκαιαπέρριψετις
αντιδράσεις του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου. Αντίθετα ο ΣΕΛΚ (λογιστές)
συμφωνεί. Ειδικοί του χρηματοοικονομικού τομέα εκτμούν ότι η σύσταση ενιαίας
εποπτικής αρχής είναι απαραίτητη και ενδεχομένως στα αρχικά στάδια, υπό την
επίβλεψητηςMoneyval.

Η MONEYVAL (Επιτροπή Εμπειρογνωμόνων Αξιολόγησης Μέτρων για την
Καταπολέμηση Νομιμοποίησης Εσόδων) από παράνομες δραστηριότητες και
χρηματοδότησης της τρομοκρατίας) είναι μόνιμο όργανο παρακολούθησης του
Συμβουλίου της Ευρώπης, στο οποίο έχει ανατεθεί το έργο αξιολόγησης της
συμμόρφωσηςμεταδιεθνήπρότυπατηςκαταπολέμησηςνομιμοποίησηςεσόδωναπό
παράνομες δραστηριότητες και χρηματοδότησης της τρομοκρατίας, της

αποτελεσματικότητας εφαρμογής τους, καθώς και η διατύπωση συστάσεων στις
εθνικέςαρχές,σχετικάμετιςαπαραίτητεςβελτιώσειςστασυστήματάτους.

Παράλληλα, η αποκατάσταση της φήμης της χώρας είναι αναγκαία για να
διατηρηθεί η ροή ξένων επενδύσεων. Η Κύπρος χρειάζεται πολλές πραγματικές ξένες
επενδύσεις για νααντιμετωπίσει το έλλειμμαστο ισοζύγιο τρεχουσώνσυναλλαγών. Ο
Πρόεδρος τουΔημοσιονομικού Συμβουλίου, κ.Μ. Περσιάνης θεωρεί ότι έναπάγωμα
των ροών ξένων επενδύσεων, λόγω των αποκαλύψεων του «Cyprus Confidential»,
μπορεί ναοδηγήσει σεμια νέαοικονομικήκρίση, διότιη κ/ οικονομία, παρά τηθετική
επίδραση των υπηρεσιών, διατηρεί σημαντικά ελλείμματα στο ισοζύγιο πληρωμών,
κυρίως λόγω του εμπορικού ελλείμματος. Δεδομένου δε, ότι η οικονομική ανάπτυξη
έχει ισχυρή διασύνδεση με τις αυξημένες εισαγωγές, ιδίως καταναλωτικών αλλά και
ενδιάμεσωναγαθών,ταοποίαχρειάζονταιγιατηνενίσχυσητηςπαραγωγήςσεπολλούς
τομείς (απότημεταποίησημέχριτιςκατασκευές),ηοικονομικήανάπτυξηέχειτηντάση
ναεπιδεινώνει τοεμπορικόέλλειμμα.Απότηστιγμήδε,πουοιεξαγωγέςδενδύνανται
νακαλύψουντηχρηματοδότησητουελλείμματοςοιεπιλογέςείναιείτεδανεισμόςαπό
τοεξωτερικόείτεπαραγωγικέςεπενδύσεις.

Υπαρκτός είναι και ο κίνδυνος περαιτέρω επιδείνωσης των όρων προσέλκυσης
ξένων επενδύσεων. Γενικότερα, ιδίως σε εποπτευόμενες βιομηχανίες, δημιουργείται
αντικίνητρογια ταδιοικητικάσυμβούλια, πουπροτιμούνπιο «αθώους»προορισμούς,
προςαποφυγήτουκόστουςανθρωποωρώνκαιδυνητικώνδυσκολιών.Έτσι,ακόμακιαν
προσελκύσει,κάποιαστιγμή,ηκ/οικονομίατονόγκοξένωνεπενδύσεων,πουεπιθυμεί,
υφίσταται το ζήτημα της ποιότητας (προτιμούνται επιχειρήσεις με υψηλό λόγο
απασχόλησης,διάχυσητεχνογνωσίαςκαιτεχνολογίας,μακρύπαραγωγικόορίζοντακαι
υψηλήπροστιθέμενηαξίαγιατηνκ/οικονομία,πέραναπότιςάμεσέςεργασίεςτους).

Γι’ αυτό και η αρνητική εικόνα της Κύπρου συνεπάγεται κόστος. Η χώρα χάνει σε
βάθος χρόνου πολύ περισσότερα χρήματα απ’ όσα κερδίζει από ευκαιριακές
επενδυτικές επιτυχίες, με χαμηλό λόγο απασχόλησης, οι οποίες συχνά λειτουργούν
εκτόςτηςευρύτερηςοικονομίας.Χάνοντας,συνεπώς,αυτέςτιςπηγέςεσόδων,χάνεταιτο
μόνο αποτελεσματικό μέσο χρηματοδότησης των κ/ εισαγωγών. Η δε διόγκωση του
εμπορικού ελλείμματος αποτελεί σοβαρό μακροοικονομικό πρόβλημα και τη
σοβαρότερηπιθανήαιτίαμιαςοικονομικήςκρίσηςμεσοπρόθεσμα.

Τέλος,συναφώςσημειώνεταιότιτο ΚυπριακόΕπενδυτικόΠρόγραμμαπροκαλεί,τις
τελευταίες εβδομάδες, αισθητές παρενέργειες στην κυβέρνηση της Ινδίας. Πρώην
αξιωματούχος της με αφορμή τις πρόσφατες αποκαλύψεις 66 «κυπριοποιημένων»
Ινδώναπέστειλεεπιστολή,ζητώνταςποινικέςδιώξειςσεβάροςσυμπατριωτώντου,που
απέκτησαν κ/ υπηκοότητα και ταυτόχροναδιατηρούν την ινδική. Ειδικότερα, ο πρώην
Γραμματέας της κυβέρνησης της Ινδίας κ. E. Sarma, απέστειλε επιστολή στον Υπουργό
Εσωτερικών,κ.A.K.Bhallaκαιτονκαλείναπροβείστιςαπαιτούμενεςενέργειες,ώστενα
διερευνηθεί και να διωχθούν άμεσα, όσοι από τους πολιτογραφηθέντες Ινδούς έχουν
παρανομήσει. Επικαλείται το άρθρο «9» τουΣυντάγματος της Ινδίας, πουαπαγορεύει
σεΙνδούςπολίτεςναδιατηρούνδυουπηκοότητες.Πέραντούτου, ζητάαπότονενλόγω
Υπουργόναμεριμνήσει,ώστεναδοθούνπληροφορίεςαπότηνΚυπριακήΔημοκρατία,
για τους 66 πολίτες, που συμμετείχαν στο πρόγραμμα «χρυσών διαβατηρίων» της
Κύπρου και φέρονται να έχουν προβεί σε οικονομικής φύσεως παραβάσεις. Αφορμή
γιατουςκραδασμούςεπί ινδικούεδάφουςείναιοιπρόσφατεςαποκαλύψεις της Indian
Express γιαεπιχειρηματίεςπουέλαβανκ/υπηκοότητα.Ηενλόγωεφημερίδα,μάλιστα,
συμμετείχεστηνκοινοπραξίαδιερευνητικώνδημοσιογράφων,πουεργάστηκανστηνεν
θέματιέρευνα.

9.7 Συζήτηση για το ενδεχόμενο υποβολής αιτήματος εξαίρεσης στις κυρώσεις
κατά Ρωσίας στην κ/ Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου,
Βιομηχανίας και Τουρισμού

Το ενδεχόμενο να ζητήσει η Κύπρος εξαιρέσεις από τις κυρώσεις της ΕΕ κατά της
Ρωσίας, όπως έχουν ζητήσει και άλλες χώρες, εξετάζει η κ/Κοινοβουλευτική Επιτροπή
Ενέργειας,Εμπορίου,ΒιομηχανίαςκαιΤουρισμού.Μεταξύτωνπροτάσεωνγιαεξαίρεση,
που υπέβαλαν εμπλεκόμενοι φορείς και βουλευτές είναι και αυτή της απαγόρευσης
πτήσεων από Ρωσία, δεδομένου ότι η Κύπρος είναι απομονωμένη γεωγραφικά και
στηρίζεταισεμεγάλοβαθμόστοντομέατουτουρισμούαπότιςαφίξειςΡώσων.

Το θέμα της ανάγκης λήψης μέτρων για την αντιμετώπιση των επιπτώσεων σε
τουριστικές μονάδες, οι οποίες επλήγησαν από τις εν λόγω κυρώσεις τέθηκε, στις
7.11.23, εκτός ημερησίας διατάξεως προς συζήτηση, ενώπιον της προαναφερθείσας
Επιτροπής της κ/ Βουλής.Ο εισηγητήςκαιΠρόεδρος της Επιτροπής, κ. Κ. Χατζηγιάννης
επεσήμανε ότι η Κύπρος αναμένεται να απωλέσει, περίπου 1.000.000 τουρίστες, από
ΡωσίακαιΟυκρανία,κατάτηφετινήτουριστικήπερίοδο,μεσημαντικέςεπιπτώσειςστις
κ/ επιχειρήσεις και ότι απαιτείται η λήψη μέτρων στήριξης, αντίστοιχων με αυτά της
πανδημίας.

Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, κα Λ. Μούσκου, δήλωσε στην
Επιτροπή ότι δεν μπορούν να στηριχθούν μεμονωμένα επιχειρήσεις, που επλήγησαν
από τις κυρώσεις, καθώς τοπελατολόγιο τουςήτανκυρίωςαπό Ρωσία καιΟυκρανία.
Επίσης,ταστοιχείαδείχνουνανάκαμψητωναφίξεων,κατά80-90%,σεσχέσημετο2019,
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ενώοιπλείστες κ/ επιχειρήσεις εστράφησανπροςάλλεςαγορές γιααναπλήρωση των
πελατών τους, με αποτέλεσμα να μην κρίνεται αναγκαία η άμεση στήριξη των
ξενοδοχειακών μονάδων. Ειδικότερα, ως προς την επαρχία Αμμοχώστου, κύριο
προορισμό των τουριστών από Ρωσία και Ουκρανία, η κ. Μούσκου ανέφερε ότι οι
εκτιμήσεις για τις αφίξεις καταδεικνύουν ότι θα κινηθούν στο 60-70%, σε σχέσημε το
2019, σημειώνοντας ότι έχει ζητηθεί από κάποιες μεμονωμένες μονάδες στήριξη, η
οποία,όμως, δενδικαιολογείται.

Εκπρόσωπος του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων (ΠΑΣΥΞΕ) ανέφερε ότι
κάποιες τουριστικές επιχειρήσεις επλήγησανσημαντικάαπό τις κυρώσεις, είναι, όμως,
δύσκολονααπομονωθούν,ώστεναστηριχθούν.ΠροσέθεσεότιοΣύνδεσμοςπροτείνει
την επέκταση καταβολής του επιδόματος ανεργίας στους εργαζόμενούς των
επιχειρήσεων αυτών μέχρι να διαπιστωθεί, εάν θα καταφέρουν οι μονάδες αυτές να
δραστηριοποιηθούν την φετινή τουριστική περίοδο. Στο ίδιο πνεύμα κινήθηκε και η
τοποθέτηση του εκπροσώπου του Συνδέσμου Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου
(ΣΤΕΚ), ο οποίος ζήτησε να εξετασθεί επίσης και το αίτημα του Συνδέσμου για ξένο
εργατικόδυναμικό.

Από το ΑΚΕΛ, ο βουλευτής κ. Κ. Κώστα ανέφερε στην Επιτροπή ότι οι κυρώσεις
έπληξαν σοβαρά την κοινότητα των Ρώσων στην Κύπρο, οι οποίοι αριθμούν περίπου
50.000, προσθέτοντας ότι εξαιτίας των κυρώσεων, αρκετοί έκλεισαν τις επιχειρήσεις
τους, με αποτέλεσμα ναοδηγηθούν στηνανεργία χιλιάδες εργαζόμενοι. Αναφέρθηκε,
ακόμα,και«σελανθασμένηαπόφασητωνκ/τραπεζών,οιοποίεςκατάτιςπρώτεςμέρες
τουπολέμουμπλόκαραντουςτραπεζικούςλογαριασμούςόλωντωνΡώσωνστηνΚύπρο,
με αποτέλεσμα να δημιουργηθούν σοβαρά προβλήματα και κάποιοι από αυτούς να
αποφασίσουντημεταφοράτωνεταιρειώντους.εκτόςΚύπρου».

Τέλος, ο βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων, ο κ. Σ. Παπαδούρης ανέφερε ότι η
Κύπρος ως μέλος της ΕΕ, εφαρμόζει όλες τις κυρώσεις κατά της Ρωσίας, όμως,
«καλούμαστεναβρούμετηχρυσήτομή,αφούκάποιεςχώρεςέχουνβρεικάποιαμικρά
παραθυράκια,ταοποίαβοηθούνναπροστατεύσουντηνοικονομίατους».

9.8 Συντονισμός ενεργειών κ/ Κυβέρνησης για τη διαχείριση των κυρώσεων
κατά της Ρωσίας

Σεσύσκεψη(8.11.23)στοΠροεδρικόΜέγαρο,υπότονΠρόεδροτηςΔημοκρατίαςκ.
Ν. Χριστοδουλίδη,μεθέματηνυλοποίησητωνσυγκεκριμένωνμέτρων,πουυιοθέτησε
το Υπουργικό Συμβούλιο στις 28.6.23 για τον συντονισμό σε θέματα κυρώσεων
συμμετείχαν ο Γεν. Εισαγγελέας και ο Βοηθός Γεν. Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, οι
Υπουργοί Εξωτερικών και Οικονομικών, η Υφυπουργός παρά τω Προέδρῳ, ο
Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, ο Δ/ντής του Γραφείου τουΠροέδρου τηςΔημοκρατίας, η
Γραμματέας του Υπουργικού Συμβουλίου και ο Γενικός Δ/ντής του Υπουργείου
Οικονομικών.Αντικείμενοτηςσύσκεψηςήταντοχρονοδιάγραμμα,πουέχει τεθείκαιη
μέχρι σήμεραπρόοδος υλοποίησης της δέσμης μέτρων, που έχουν αποφασιστεί, ενώ
ανακοινώθηκανσυγκεκριμέναμέτραεφαρμογήςτωνεπιβληθεισώνκυρώσεωνκαιτων
λοιπώνπεριοριστικώνμέτρων.

Συγκεκριμένα:
 Έχειοριστείο κ. Κ.Παφίτης, απότοΥπουργείοΟικονομικών,ωςσημείοεπαφής, ο
οποίος θα είναι αρμόδιος για να λαμβάνει όλη την πληροφόρηση από κυπριακές και
ξένεςΑρχέςκαιθαέχει την ευθύνηγια τησωστήδιάχυσηόλωντωνπληροφοριών. Για
τις αρμοδιότητες του κ. Κ. Παφίτη έχουν ενημερωθεί με ρηματική διακοίνωσηόλες οι
ΠρεσβείεςμετάτονορισμότουτονΙούλιοτ.έ.
 Ολοκληρώνεται μέχρι την ερχόμενη εβδομάδα η υπογραφή συμφωνίας με το
Πανεπιστήμιο Κύπρου, με υπεύθυνο ερευνητή τον Δρα Μηλιδώνη, με σκοπό την
υποστήριξητωνενεργειώνγιατηνεφαρμογήτωνκυρώσεωνκαιπεριοριστικώνμέτρων.
 ΗτεχνικήβοήθειααπότηΒρετανικήΚυβέρνησηγιατηΣύστασηΕνιαίαςΜονάδας
ΕφαρμογήςΚυρώσεωνβρίσκεταιστοτελικόστάδιοκαιαναμένεταιναυποβληθείεντός
Νοεμβρίουτ.έ.στιςαρμόδιεςΥπηρεσίες. Σημειώνεταιότιέχειδιευρυνθείτοπεδίοτηςεν
λόγωτεχνικήςβοήθειαςγιατησυμπερίληψηκαιτησύστασηΕνιαίαςΕποπτικήςΑρχής.
 Η αξιολόγηση του τρόπου βελτιστοποίησης της διερεύνησης και δίωξης
οικονομικού εγκλήματος από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξεως και την
ΑστυνομίαΚύπρουαναμένεταιναολοκληρωθείμέχριτέλοςΝοεμβρίουτ.έ.
 Οιόροιεντολήςγιατηδιεξαγωγήενημερωτικήςεκστρατείαςστοεσωτερικόκαιστο
εξωτερικό, για προβολή της Κύπρου (branding) έχουν ήδη ετοιμαστεί και μέχρι τέλος
τουέτουςαναμένεταιναξεκινήσουνοιαντίστοιχεςδιαδικασίες.

Η σύσκεψη εντάσσεται στο πλαίσιο της βούλησης της κ/ Κυβέρνησης για επίδειξη
μηδενικής ανοχής σε ζητήματα παραβίασης νομοθεσιών και παράκαμψης των
κυρώσεων και κατ’ επέκταση τη διαφύλαξη του ονόματος της χώρας ως αξιόπιστου
χρηματοπιστωτικούκέντρου,κάτιτοοποίοκρίνεται,καίριαςσημασίας.

9.9 Νέες αμερικανικές κυρώσεις – κυπριακήδιάσταση
Τέσσερις εταιρείες με έδρα στην Κύπρο και ένα άτομο συμπεριλαμβάνονται σε

κατάλογονέωναμερικανικώνκυρώσεωνσεεταιρείεςκαιφυσικάπρόσωπαγιαπαροχή
βοήθειας στη Ρωσία ή βοήθεια στην προσπάθεια ρωσικών εταιρειών, οντοτήτων ή

φυσικώνπροσώπωνναπαρακάμψουντιςκυρώσεις,πουδόθηκεστηδημοσιότητατην
Τετάρτη13.12.τ.έ.ΣτoννέοκατάλογοτουΓραφείουΕλέγχουΑλλοδαπώνΠεριουσιακών
Στοιχείων (OFAC),πουπεριλαμβάνει, περισσότερεςαπό100οντότητες,υποκείμενεςσε
κυρώσεις βρίσκονται και οι εγγεγραμμένες στη Λευκωσία εταιρείες, Azia Shipping
HoldingsLimited,FortianaHoldingsLimited,IbexShippingIncκαιStanmixHoldingLimited.

Αυτό το πιο πρόσφατο πακέτο κυρώσεων των ΗΠΑ περιλαμβάνει εταιρείες, οι
οποίες σχετίζονται με την εξόρυξη και τη ναυτιλία και στοχεύει κυρίως, όσους
εμπλέκονται στην αποφυγή κυρώσεωνστηνπαραγωγή ενέργειας της Ρωσίας. Σχετικά
μετηναυτιλιακήεταιρείαAziaShippingHoldingsLimitedΓραμματέαςφέρεταιναείναιο
πρώην βουλευτής του ΔΗΚΟ κ. Σ. Ιερωνυμίδης, ενώ ως Δ/ντής αναγράφεται το
δικηγορικό του γραφείο. Η Fortiana Holdings Limited και η Stanmix Stanmix Holding
Limitedσυνδέονταιμετονκ.VladislavSviblov,Ρώσοεπιχειρηματία,προγραμματιστήκαι
κύριομέτοχομιαςσειράςπεριουσιακώνστοιχείωνορυχείωνκαιμεταλλείωνστηΡωσία.
Ειδικά στον κ. Sviblov κυρώσεις επέβαλε και το Ηνωμένο Βασίλειο. Κυρώσεις
επεβλήθησανκαιστονκ.IlyaBorisovichBrodskiy,Ρώσουπήκοομεκυπριακόδιαβατήριο.
Ο κ. Brodskiy συνδέεται με την Open Joint Stock Company Sovcombank, στην οποία
επεβλήθησαν κυρώσεις από τις ΗΠΑ το 2022. Η Sovcombank είναι το 3ο μεγαλύτερο
ιδιόκτητοχρηματοπιστωτικόίδρυμακαιη9η μεγαλύτερητράπεζατηςΡωσίαςσυνολικά.

ΣύμφωναμετονOFACοι τελευταίες κυρώσεις εστιάζουνεπίσης«τηχρήσηαπότη
Ρωσία, τηςΤουρκίας, τωνΗνωμένωνΑραβικών Εμιράτων και τηςΛαϊκήςΔημοκρατίας
τηςΚίναςκαθώςκαιτηχρήσηπολύπλοκωνδιεθνικώνδικτύωναπότρίτεςχώρεςγιατην
απόκτησητηςπολύαναγκαίαςτεχνολογίαςκαιεξοπλισμούγιατονπόλεμο».

Σημειωτέον, ναυπενθυμίσουμεότιστηνΚύπροεπεβλήθησωρείακυρώσεων, κατά
τη διάρκεια του 2023, ενώ η OFAC επέβαλε κυρώσεις και σε τρεις εταιρείες
εγγεγραμμένες στην Κύπρο, που συνδέονται με βελγικά επιχειρηματικά συμφέροντα.
ΜάλισταμιαομάδαεμπειρογνωμόνωναπότιςΗΠΑήρθεστηνΚύπρογιανασυνδράμει
τις κ/αρχές στις έρευνές τους, προσφέροντας τους τεχνογνωσία και τεχνική βοήθεια,
χωρίςναεμπλέκεταιστηνενασχόλησημεμεμονωμένεςπεριπτώσεις, όπωςδιευκρίνιζε
σχετικήανακοίνωσητωνκ/αστυνομικώναρχών.

ΟΓενικόςΕισαγγελέαςτηςχώραςυποσχέθηκεσεομιλίατουστοκ/Κοινοβούλιοότι,
έστω κι αν είναι δύσκολο να καταδικαστούν. όσοι υπεκφεύγουν των κυρώσεων, οι
αρχές θα διενεργήσουν ενδελεχή έρευνα, ιδιαίτερα μετά τις αποκαλύψεις του Cyprus
Confidential. Η εν λόγω παγκόσμια έρευνα, που δημοσιεύθηκε τον Νοέμβριο 2023,
ανέφερεότι χρηματοοικονομικοίπαράγοντεςστηνΚύπρο - συμπεριλαμβανομένηςτης
λογιστικής εταιρείας PwC - προσπαθούσαν να κρατήσουν τους Ρώσους συνεργάτες
τουςέναβήμα, πριναπό τις επικείμενες κυρώσεις. Όπωςπροκύπτει από ταευρήματα
της έρευνας αυτής τα έγγραφα, που διέρρευσαν έδειχναν ότι το προσωπικό της PwC
Κύπρου έσπευσε να αναδιαρθρώσει εταιρείες, που ανήκουν σε Ρώσους ολιγάρχες,
μόλιςέγινεορατήηπροοπτικήτηςεπιβολήςκυρώσεων.ΣυγκεκριμέναΡώσοιολιγάρχες
χρησιμοποίησαν κ/εταιρείες για να μεταφέρουν κεφάλαια, ενόψει των επικείμενων
κυρώσεωντηςΕΕ,μετάτονπόλεμοστηνΟυκρανία.
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	         Η SoftOne προχώρησε σε πέντε στοχευμένες 
	         Τέλος, αξίζει να αναφέρουμε ότι η προγενέ
	5.11 Σχέδιο Δράσης του κ/ Υπουργείου Οικονομικών γ
	         Μια από τις σημαντικότερες διαρθρωτικές α
	         Από σχετική ανάλυση του κ/ ΥΠΟΙΚ για τα ι
	Δημιουργία ολοκληρωμένου πλαισίου στήριξης και προ
	Εκσυγχρονισμό, βελτίωση και απλοποίηση του νομοθετ
	Οι δυο βασικές προτεραιότητες γύρω από τον εκσυγχρ
	Εκσυγχρονισμό του νομοθετικού πλαισίου (περί Εταιρ
	Απλοποίηση και εκσυγχρονισμό των διαδικασιών, που 
	Πρόσβαση στη χρηματοδότηση και προώθηση συγχωνεύσε
	         Τα μέτρα διευκόλυνσης της πρόσβασης στη χ
	         Σημειώνεται ότι το εν λόγω Σχέδιο Δράσης 
	         Αξίζει να αναφέρουμε ότι στο έγγραφο για 
	         Το πλήρες κείμενο του σχετικού Σχεδίου Δρ
	5.12 Ημερίδα με θέμα : «Η Τεχνητή Νοημοσύνη ως παρ
	         Το Υφυπουργείο Έρευνας, Καινοτομίας και Ψ
	Ι. Τα κυριότερα σημεία των τοποθετήσεων στο πλαίσι
	η τεχνητή νοημοσύνη προϋπήρχε, απλώς έχει επεκταθε
	αλλαγές στην αγορά εργασίας αναμένεται να φέρει η 
	η ελεύθερη πρόσβαση σε ανεξάντλητες πηγές πληροφορ
	Η Kύπρος έχει κάνει άλματα σε θέματα τεχνολογίας κ
	θα χρειαστούν νέα προσόντα για τη δημιουργία νέων 
	μόνη ασπίδα προστασίας έναντι αυτών των κοσμοϊστορ
	τα ανωτέρω δεδομένα αποτελούν μια πρόκληση, όχι μό
	στα Ερευνητικά Κέντρο «Κοίος» και στο Κέντρο Αριστ
	ΙΙ. Κατά τις συζητήσεις στρογγυλής τραπέζης που ακ
	ΙΙΙ. Στην ομιλία του ο κ/Υφυπουργός Έρευνας, Καινο
	         Αξίζει να αναφέρουμε, πάντως, ότι η Κύπρο
	5.13  Στις  20  πρώτες  θέσεις  των  προτιμήσεων  
	         Στους είκοσι (20) κορυφαίους προορισμούς 
	         Σύμφωνα με κατάταξη του διεθνούς κτηματομ
	         Παράλληλα, θεωρείται προσιτή για τους ψηφ
	         Τη λίστα των 20 πρώτων θέσεων καταλαμβάνο
	         Σημειώνεται ότι καμία ασιατική πόλη δεν π
	         Τέλος, υπενθυμίζουμε ότι επιπρόσθετο κίνη
	6. ΕΝΕΡΓΕΙΑ
	6.1  11ο  Ενεργειακό  Συνέδριο  Κύπρου,  Λευκωσία,
	         Το ενδιαφέρον των επαγγελματιών και ειδικ
	         Οι τέσσερεις θεματικές ενότητες του 11ου 
	         Αναλυτικότερα, οι κύριες θεματικές, που α
	      Οι παρευρισκόμενοι ανέλυσαν διεξοδικά εκτός 
	         Αξίζει να αναφέρουμε ιδιαίτερα από την ομ
	      Ο Πρόεδρος του ΚΕΒΕ κ. Χρ. Αγκαστινιώτης εξέ
	         Ο Γεν. Δ/ντής της Εταιρείας Υδρογονανθράκ
	      Ο Πρόεδρος Συνδέσμου Εταιρειών Ανανεώσιμων Π
	         Ξεχωριστές εισηγήσεις έγιναν για την αξιο
	         Τέλος, αναφέρουμε ότι κοινή συνισταμένη τ
	6.2 
	         Στις 28 - 30 Νοεμβρίου τ.έ. πραγματοποιήθ
	        Από τις εισηγήσεις και τις ομιλίες της 1η 
	1. Στον χαιρετισμό-ομιλία του ο Υπουργός Ενέργειας
	έδωσε έμφαση στις συνεργασίες ως την πλέον ενδεδει
	παρουσίασε το σχέδιο «Gas to Power», ένα κυπριακό 
	σχετικά με τις ανακαλύψεις φυσικού αερίου στην Κύπ
	2. Η Πρόεδρος της Εταιρείας Υδρογονανθράκων Κύπρου
	3. Από την πλευρά της, η Βοηθός Υφυπουργός Εξωτερι
	4. Ο κ. Wissam Chbat, μέλος του Διοικητικού Συμβου
	         Κοινή συνισταμένη στα πάνελ συζητήσεων, π
	         Τη 2η ημέρα του Συνεδρίου από τις σχετικέ
	1.  Η Πρόεδρος της Εταιρείας Υδρογονανθράκων Κύπρο
	υφίσταται ισχυρό ενδιαφέρον στην περιοχή για αγωγο
	παρουσίασε έναν οδικό χάρτη για την ανάπτυξη ενός 
	η Κύπρος εισέρχεται στην εποχή του Φυσικού Αερίου 
	η Κύπρος έκανε βήματα για να επανεξετάσει τις δικέ
	παράλληλα, τόνισε την ενεργό δέσμευση της ΕΥΚ σε δ
	2.  Ο Γενικός Δ/ντής της Δημόσιας Εταιρείας Φυσικο
	το όραμα της εταιρείας είναι η υλοποίηση του κ/ στ
	παρουσίασε βίντεο που έδειχνε την πρόοδο, που έγιν
	3. Ο κ. Fabrizio Botta, επικεφαλής Εμπορικός Διευθ
	4. Ο κ. Roberto Ferraro, Υπεύθυνος των CCUS Τεχνολ
	5. Εκ μέρους της ελληνικής εταιρείας Environmental
	6. Η κα Α. Σαρδή, υπεύθυνη χώρας για την Ελλάδα (C
	Την 3η ημέρα του Συνεδρίου από τις σχετικές εισηγή
	1. Στελέχη τριών ηγετικών στον τομέα τους κυπριακώ
	παρουσίασαν τις δραστηριότητές τους (project prese
	σημείωσαν, στο πλαίσιο σχετικής συζήτησης (panel d
	ανέφεραν ότι η Κύπρος προβάλλει, πλέον ως κόμβος (
	2. Κορυφαία στελέχη των Βig Four (PWC, EY, Deloitt
	•παρουσίασαν τις δραστηριότητες τους στον τομέα τ
	επεσήμαναν, στο πλαίσιο ανοιχτής συζήτησης (panel 
	αναφέρθηκαν στη σημασία συνομολόγησης Συμφωνιών Αγ
	         Τέλος, από πλευράς μας, επισημαίνουμε:
	•την παρουσία ενός σημαντικού μέρους του κ/ επιχε
	από αυτές τις συνεργασίες δεν πρέπει να απουσιάζου
	6.3  Νέα διεθνής επένδυση σε ΑΠΕ στην αγορά της Κύ
	         H HELLENiQ ENERGY, πρώην ΕΛΠΕ, προχώρησε 
	         Η επένδυση εκτιμάται ότι θα οδηγήσει σε π
	         Τέλος, ο Δ/νων Σύμβουλος της HELLENiQ ENE
	η επένδυση εντάσσεται στη στρατηγική μετασχηματισμ
	ο Όμιλος, σε σύντομο χρονικό διάστημα από την ανακ
	στην κ/ αγορά, υλοποιήθηκαν άμεσα  οι εξαγγελθείσε
	μέσω της ΕΚΟ Κύπρου, ο Όμιλος διατηρεί ενεργές περ
	6.4  Ημερίδα   Ενημέρωσης   για   το   Πράσινο   Υ
	         Στην ημερίδα με θέμα «Πράσινο Υδρογόνο στ
	         Στην πρώτη ενότητα με τίτλο «Ευρωπαϊκές κ
	- Κατά τη μετάβαση της προς την οικονομία του υδρο
	 - Όσον αφορά στο ηλεκτρικό σύστημα με την αποθήκε
	 - Σχετικά με την ανταγωνιστικότητα της τιμής του 
	          Ο Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομη
	α. οι προκλήσεις που αντιμετωπίζει η Ευρώπη, λόγω 
	 β. ανταποκρινόμενη, λοιπόν, στο νέο περιβάλλον πο
	γ. στο Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανί
	          Το Εθνικό Σχέδιο Ενέργειας και Κλίματος 
	         Με στόχο την ανάπτυξη της Εθνικής Στρατηγ
	         Για να διευκολυνθεί μάλιστα η μετάβαση τη
	         Σε κάθε περίπτωση, έχει ήδη  εκδηλωθεί εν
	         Ο κ. Γ. Χατζημαρκάκης, Δ/νων Σύμβουλος τη
	   Ερωτηθείς για τη διασύνδεση της Ευρώπης με την 
	         Από την πλευρά του, ο Πρόεδρος του Συνδέσ
	         Από τα πάνελ συζητήσεων, που ακολούθησαν 
	α. βασικοί στόχοι της αξιοποίησης των τεχνολογιών 
	β. το πράσινο Υδρογόνο, αποτελεί μία από τις βασικ
	γ. χάριν του σχεδίου REPowerEU έχει διπλασιαστεί ο
	δ. η υπό σύσταση Ευρωπαϊκή Τράπεζα Υδρογόνου θα συ
	ε. το Υδρογόνο ως εναλλακτικό καύσιμο και η παραγω
	στ. η ένταξη του υδρογόνου στο ενεργειακό μείγμα ε
	ζ. από τις εννέα (9) κατηγορίες υδρογόνου, ανάλογα
	η. σύμφωνα με το Εθνικό Σχέδιο Ενέργειας και Κλίμα
	θ. η διείσδυση των ΑΠΕ αλλά και των εναλλακτικών μ
	6..5  Απόφαση  Αναθεωρητικής  Αρχής  Προσφορών  γι
	         Nέα δεδομένα δημιουργεί η πρόσφατη απόφασ
	        Η ΔΕΦΑ πλέον έχει τη δυνατότητα να επανεξε
	         Το συγκεκριμένο τμήμα του έργου επαναεριο
	            Χωρίς αυτές τις συνδέσεις, μεταξύ 
	               Με αυτά τα δεδομένα, η έναρξη ηλεκτ
	6.6 Συνέδριο  με  θέμα :  «Οι  επιπτώσεις   της  κ
	         Συνδιοργανώθηκε  την Τετάρτη 13.12 τ.έ. τ
	         Σε πρόσφατη κοινή ανακοίνωσή τους οι δύο 
	-είναι ο δημιουργικός διάλογος, η ανταλλαγή απόψεω
	 - η ενημέρωση και ευαισθητοποίηση των γυναικών κα
	 - η προώθηση της ισότιμης εκπροσώπησης των γυναικ
	 - η ενημέρωση, η καταγραφή καλών πρακτικών και η 
	         Από τις ομιλίες και την επακολουθήσασα συ
	         Η κα Ευ. Ιωάννου ανέγνωσε τον χαιρετισμό 
	- κλιματική και ενεργειακή κρίση επιδρούν διαφορετ
	- σύμφωνα με έρευνες του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγε
	 - η αναγκαστική μετανάστευση προστίθεται στις δυσ
	- η εφαρμογή έμφυλων πολιτικών στα χρηματοπιστωτικ
	- η Ατζέντα 2030 και οι Στόχοι Βιώσιμης Ανάπτυξης 
	         Η Δρ. Μ. Παναγιώτου, Επίτροπος Περιβάλλον
	- η έμφυλη ισότητα και η προστασία του περιβάλλοντ
	- έχει ήδη καταγραφεί μετρήσιμα ο αντίκτυπος της κ
	- οι γυναίκες σε πολλές κοινωνίες έχουν περιορισμέ
	- οι γυναίκες πρέπει να έχουν ίση εκπροσώπηση στα 
	         Στον χαιρετισμό της, η Επίτροπος Ισότητας
	- για πρώτη φορά συζητείται σε δημόσιο διάλογο, το
	- στη νέα «Εθνική Στρατηγική για την Ισότητα των Φ
	- η Κύπρος έχει προχωρήσει, μαζί με άλλες χώρες, σ
	         Η κύρια ομιλήτρια του Συνεδρίου, Dr. Salm
	- για να αντιμετωπίσουμε πραγματικά την κλιματική 
	- οι γυναίκες, οι αγρότες και οι γηγενείς κοινότητ
	- οι συνέπειες της κλιματικής και της ενεργειακής 
	- οι κοινωνικές και οικονομικές επιπτώσεις της κλι
	- μπροστά σε αυτές τις προκλήσεις, οι γυναίκες δεν
	- οι γυναίκες, αν και αντιπροσωπεύουν το 48% του π
	- προτεραιότητα πρέπει να δίνεται στην εκπαίδευση,
	Η Δρ Ξένια Λοϊζίδου, Πρόεδρος του ΔΣ του Κέντρου Έ
	τόνισε την ανάγκη οι εφαρμοζόμενες πολιτικές να αν
	- σημείωσε πως, μόλις πρόσφατα, εντάχθηκε το θέμα 
	- αναφέρθηκε στην ανάγκη να ενισχύονται ισότιμα οι
	- σημείωσε ότι λόγω της απερήμωσης τα εδάφη της Κύ
	- προσέθεσε ότι το 1990 εκριζώθηκε το 38% των αμπε
	- τόνισε την ανάγκη μηχανικοί και επιστήμονες να ε
	         Στο δεύτερο μέρος του Συνεδρίου έγιναν πα
	7. ΠΟΠ  Προϊόντα
	7.1 «Αιγοπρόβατα  από  Τουρκία  στα  κατεχόμενα  γ
	      Σύμφωνα με εδώ δημοσιεύματα (Πολίτης, 11/10/
	         Σύμφωνα με τον τ/κ Τύπο (Vatan), σε πρώτο
	       Την είδηση σχολιάζει η εφημερίδα «Αβρούπα» 
	7.2 Παραγωγή χαλλουμιού από γαλακτόσκονη – Εξελίξε
	         Μεγάλες ποσότητες 
	         Σημειώνεται ότι το θέμα χρήσης γαλακτόσκο
	         Για το θέμα της ανίχνευσης γαλακτόσκονης 
	        Σύμφωνα με πληροφορίες, στη σύσκεψη θα συμ
	         Τονίζεται ότι τις τελευταίες ημέρες  επιθ
	         Περαιτέρω,  δεν αποκλείεται να διεξαχθούν
	         Επίσης, το θέμα του χαλλουμιού συζητήθηκε
	         Τέλος, αξίζει να αναφερθεί ότι βάσει των 
	8. ΣΥΜΦΩΝΙΕΣ
	8.1  Επαφές κ/ Υφυπουργού Τουρισμού στη Σ. Αραβία 
	         Σημαντικές επαφές πραγματοποίησε στο  Ριά
	ωποι από περισσότερα από 100 κράτη μέλη του, συμπε
	         Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Τουρισμού επέλεξε
	Επένδυση για Ανθρώπους (επενδύοντας στην εκπαίδευσ
	For Planet (επενδύοντας σε βιώσιμες υποδομές και ε
	Ευημερία (επενδύοντας στην καινοτομία, την τεχνολο
	          Σύμφωνα με σχετική ανακοίνωση, ο κ. Κ. Κ
	         Στο πλαίσιο του συνεδρίου συναντήθηκε, επ
	         Τα κύρια σημεία των παρεμβάσεων του κ. Κο
	-στον τουρισμό η συνεργασία μεταξύ δημόσιου και ιδ
	-ευθύνη του δημόσιου τομέα, είναι η κατασκευή των 
	-η ευθύνη του ιδιωτικού τομέα είναι ουσιαστικά η α
	-η συνεργασία δημόσιου και ιδιωτικού τομέα δεν είν
	         Τέλος, ο κ. Κουμής, αφού αναφέρθηκε σε συ
	8.2  Υπογραφή  Κοινής  Δήλωσης  από  την  Κύπρο  γ
	         Η Κύπρος έχει θέσει σαφείς στόχους και ορ
	         Συγκεκριμένα, ο κ. Χατζηζαχαρίας  υπέγραψ
	         Σύμφωνα με τον κ. Χατζηζαχαρία η κ/κυβέρν
	         Ο κ. Υπουργός ανέφερε ότι η τεχνητή νοημο
	         Επεσήμανε ακόμα ότι «η εθνική στρατηγική 
	         Τέλος, ζήτησε περισσότερη συνεργασία μετα
	8.3  Ενδυνάμωση  της  συνεργασίας  Κύπρου - Ιταλία
	         Ο κ/ Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξ
	         Κατά τη συνάντηση επιβεβαιώθηκαν οι εξαίρ
	         Επιπλέον, αποφασίστηκε όπως η συνεργασία 
	9.  Διεθνές  Εμπόριο  -  Κυρώσεις
	9.1  Σημαντική   αύξηση  των  εισαγωγών  της  Κύπρ
	9.2     Νέες  αμερικανικές  κυρώσεις  –  κυπριακή 
	          Σε δημόσια διαβούλευση τίθεται από σήμερ
	         Το Υπουργείο Οικονομικών με σημερινή ανακ
	         Σημειώνει ότι προχώρησε στη δημοσίευση το
	         Προστίθεται ότι το νομοσχέδιο αφορά την α
	         Παράλληλα, το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατα
	         Αξίζει να αναφερθεί περαιτέρω ότι η εξεύρ
	         Το νομοσχέδιο  μπορεί να το εντοπίσει καν
	 
	9.3 Τέσσερις εταιρείες  με  έδρα  την  Κύπρο  στη 
	         Οι Ηνωμένες Πολιτείες (Υπουργείο Οικονομι
	         Πρόκειται για εταιρείες ιδιοκτησίας του Β
	          Οι εταιρείες είναι : η «Lar Vorto»,  η «
	         Ειδικότερα, η κ/εταιρία, «Lar Vorto» παρο
	         Παράλληλα, η «M and S Trading», τίθεται υ
	         Αξίζει να σημειωθεί, ότι την ημέρα της αν
	         Τέλος, αναφέρουμε ότι από 2.12 τ.έ., βρίσ
	9.4  Cyprus Confidential
	         Με πρωταγωνιστικό ρόλο εμπλέκει η έρευνα 
	TUI και Mordashov
	         Από τα ονόματα που φιγουράρουν έντονα είν
	         Συγκεκριμένα, και σύμφωνα με τους ισχυρισ
	         Αυτά φέρονται να έγιναν την 1η Μαρτίου 20
	         Οι δημόσιες δηλώσεις της TUI τον Μάρτιο τ
	         Ωστόσο, οι γερμανικές αρχές έκριναν γρήγο
	         Τα αρχεία που διέρρευσαν υποδηλώνουν ότι 
	         «Η PwC Κύπρου δεν γνωρίζει ότι διεξάγεται
	         Εκπρόσωπος του Mordashov είπε ότι δεν παρ
	         Σε άλλο σημείο των δημοσιευμάτων, ο Alexe
	         Η ICIJ σημειώνει ότι η περιουσία του υπολ
	         Η PwC και η Cypcodirect φέρονται να συνερ
	         Τα έγγραφα που διέρρευσαν προέρχονται από
	Abramov και Frolov
	         Ένα άλλο μεγάλο κομμάτι των δημοσιευμάτων
	         Η εταιρεία τους είναι η Evraz PLC, μια χα
	         Κατά τη διάρκεια του πολέμου, το Ηνωμένο 
	         Οι δύο αναφέρονται ως πελάτες της PwC, με
	         Ο Abramov και ο Frolov δεν απάντησαν στα 
	   Στα αρχεία που εξετάστηκαν σύμφωνα πάντα με την
	         Επικαλούμενη την ανάγκη διατήρησης του απ
	        Η ετήσια έκθεση της PwC Κύπρου για το οικο
	9.5 Συμμετοχή σε δείπνο οινοποιού - Κτήμα ΑΛΦΑ - P
	         Πραγματοποιήθηκε με επιτυχία εν θέματι εκ
	         Κατά τη διάρκεια του δείπνου παρουσιάστηκ
	         Από τη διαμειφθήσα συζήτηση καθώς και από
	το Αμύνταιο είναι ο πλέον κρύος αμπελώνας της χώρα
	το Κτήμα ΑΛΦΑ αντιπροσωπεύει το 20% περίπου της οι
	σημαντική εξαγωγική αγορά του Κτήματος ΑΛΦΑ αποτελ
	στην Κύπρο εμφανίστηκε μικρή κάμψη, με την «φυγή» 
	τα επιχειρηματικά δώρα είναι ένας τομέας, ο οποίος
	η επιχείρηση επενδύει στην επέκταση του αμπελώνα κ
	επίσης η εταιρία επενδύει και στην παλαίωση των οί
	         Σημειώνουμε ότι η εν λόγω εκδήλωση είναι 
	9.6  «Cyprus  Confidential» - Κίνδυνοι  για  την  
	         Η πρόσφατη μεγάλη δημοσιογραφική έρευνα «
	            Είναι γεγονός ότι η κ/οικονομία παρά τ
	             Το 2022, ήρθαν στην Κύπρο περίπου 1.6
	         Η νέα υπό διαμόρφωση οικονομική πραγματικ
	         Ο επιχειρηματικός κόσμος συμφωνεί ότι πρό
	          Η MONEYVAL (Επιτροπή Εμπειρογνωμόνων Αξι
	         Παράλληλα, η αποκατάσταση της φήμης της χ
	        Υπαρκτός είναι και ο κίνδυνος περαιτέρω επ
	         Γι’ αυτό και η αρνητική εικόνα της Κύπρου
	         Τέλος, συναφώς σημειώνεται ότι το 
	9.7  Συζήτηση  για  το  ενδεχόμενο  υποβολής  αιτή
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